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ΝΟΜΙΚΟΣ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ: Ανδρικόπουλος Νικόλαος Α. & Συνεργάτες

Ο
Στέφανος Κασσελάκης, ο Τάιλερ Μακμπέθ
και ο ΣΥΡΙΖΑ αποτελούν αυτό που λέμε «ο
ορισμός του σουρεαλισμού». Φαντάζομαι ότι

ο Αλέξης Τσίπρας θα είχε την τύχη να παρακολουθή-
σει την εκπομπή «Ενώπιος Ενωπίω» του ΑΝΤ1, όπου
μίλησε ο Τάιλερ Μακμπέθ, σύζυγος του προέδρου
του ΣΥΡΙΖΑ. Ο άντρας του Στέφανου ήταν χείμαρρος,
ποταμός θα έλεγα, για τα όσα τεκταίνονται στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ και ειδικά για την περίοδο της θητείας Τσίπρα. Τι
χείμαρρος δηλαδή, τον δίκασε κανονικά.

«Τώρα καταλαβαίνω την πολιτική σκηνή εδώ, για
τον ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να υπάρχει πολιτική ενδοσκόπη-
ση, να δει το κόμμα ποια είναι τα προβλήματα, και

αυτό προσπαθεί να κάνει ο Στέφανος. Και το κάνει
για τους σωστούς λόγους», υπογράμμισε ο Τάιλερ
θίγοντας και πολιτικά ζητήματα. « Έχασε τόσες
εκλογές», τόνισε για τον ΣΥΡΙΖΑ. «Πρέπει να ψάξουν
να βρουν τι φταίει. Για αυτό ήρθε ο Στέφανος, θα κά-
νουμε το καλύτερο να γίνει πρωθυπουργός», υπο-
γράμμισε, χτυπώντας με τα φαρμακερά βέλη του
(όχι τα ερωτικά, τα πολεμικά) τον Αλέξη Τσίπρα.

Με συγχωρείτε, αλλά θα πάρω το μέρος του νοση-
λευτή από το Μαϊάμι. Από μικρό και από... νοσηλευ-
τή μαθαίνεις την αλήθεια. Ο Τάιλερ τα είπε... τσεκου-
ράτα. Τώρα, θα μου πείτε, να είσαι πρώην πρωθυ-
πουργός, 15 χρόνια πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ και να σε

κρίνει ένας Μακμπέθ, είναι για να πέφτεις σε κατά-
θλιψη. Όμως, πρόεδρε Αλέξη, όπως έστρωσες θα
κοιμηθείς. Το «πολιτικό τέρας» είναι δικό σου δημι-
ούργημα και τώρα βρίσκεσαι στη δεινή θέση του
Φρανκενστάιν. Όπως και στην πασίγνωστη ρομαντι-
κή νουβέλα της Αγγλίδας συγγραφέως Μέρι Σέλεϊ,
το τέρας μετά την εγκατάλειψή του από τον δημιουρ-
γό του περιφέρεται στα βουνά μέχρι που βρίσκει μια
οικογένεια και μαθαίνει να μιλά… Άντε να το πιάσεις
και να το μαντρώσεις το τέρας, Αλέξη μου, τώρα που
έμαθε ελληνικά… Καλή τύχη και να ακούς προσε-
κτικά τις συμβουλές του Τάιλερ, να μαθαίνεις...

Ο άντρας του Στέφανου 
ήταν χείμαρρος, ποταμός 

θα έλεγα, για τα όσα 
τεκταίνονται στον ΣΥΡΙΖΑ 
και ειδικά για την περίοδο

της θητείας Τσίπρα

Όταν ο Τάιλερ «δίκασε» τον Αλέξη
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Ξ
εκίνησαν οι Black Friday προσφορές σε προϊόντα
τεχνολογίας στην COSMOTE και στον ΓΕΡΜΑΝΟ.
Έως και τις 26 Νοεμβρίου, στα καταστήματα COS-

MOTE και ΓΕΡΜΑΝΟΣ σε όλη την Ελλάδα, αλλά και online
στο www.cosmote.gr και στο www.germanos.gr οι
καταναλωτές θα βρουν smartphones, tablets, laptops, s-
martwatches, τηλεοράσεις, gaming προϊόντα, gadgets
και αξεσουάρ ακόμα φθηνότερα και με έως 48 άτοκες
δόσεις με χρήση πιστωτικής κάρτας1, για να επιλέξουν
αυτό που τους ταιριάζει μέσα από μια μεγάλη γκάμα.

Ειδικότερα, οι καταναλωτές θα βρουν:
• το iPhone 11 64GB & SAMSUNG Galaxy S21 FE 5G
128GB στα 99€2 μετατρέποντας το καρτοκινητό τους
στο COSMOTE ΚαρτοΣυμβόλαιο Unlimited Calls

• τα iPhone με δωρεάν 3 χρόνια εγγύηση3

• το 5G Smartphone XIAOMI Redmi Note 12 Pro
6/128GB, με οθόνη AMOLED FHD+ 6.67’’, 3πλή κάμε-

ρα με κύρια 50MP και υποστήριξη ταχείας φόρτισης
67W, από 349,90€ στα 269,90€

• το αποκλειστικό 4G Tablet ZTE Blade X10 II
4GB/64GB, με οθόνη 10.1’’, μνήμη RAM 4 GB και
οκταπύρηνο επεξεργαστή, από 199€ στα 129€ με δώ-
ρο θήκη και 3 χρόνια δωρεάν εγγύηση3 (ισχύς παρο-
χής εγγύησης έως 30/11/23)

• τα Bluetooth Headphones JBL Tune 660NC, με
ενεργή ακύρωση θορύβου, 44 ώρες αυτονομία μπα-
ταρίας με χρήση Noise Cancelling, από 114,90€ στα
69,90€

• τα AirPods 2nd Generation, που προσφέρουν κορυ-
φαίο ήχο και μεγάλη αυτονομία μπαταρίας, από 149€
στα 99€

• το laptop HP 15-fd0023nv 15.6’’ HD/ Intel N200, με
οθόνη HD 15.6’’, μνήμη RAM 4GB και αποθηκευτικό
χώρο 128GB, από 329€ στα 299€

• κορυφαία brand Smart TV, όπου με κάθε αγορά τη-
λεόρασης παίρνουν δώρο 2 μήνες συνδρομή
COSMOTE TV Full Pack4

• την τηλεόραση της επιλογής τους 100€ φθηνότερα5

με νέα συνδρομή COSMOTE TV

• την gaming κονσόλα Nintendo Switch, από 329€
στα 269€

• το σύστημα Tp-Link Mesh, για πλήρη κάλυψη Wi-Fi
και υψηλές ταχύτητες μεταφοράς δεδομένων, από
39,90€ 

• τη φριτέζα αέρος ΧΙΑΟΜΙ Smart Air Fryer Pro 4L, με
χωρητικότητα τέσσερα λίτρα, διάφανο παράθυρο και
δυνατότητα να μαγειρέψει έως και για 5 άτομα, από
149,90€ στα 79€.

Για τους λάτρεις της άθλησης και της περιπέτειας διατί-
θεται το smartwatch Garmin Venu, με οθόνη AMOLED
1,2’’ και με προηγμένες λειτουργίες παρακολούθησης
υγείας και ευεξίας, από 379€ στα 149€.

1 Οι 48 άτοκες δόσεις ισχύουν για αγορές προϊόντων 900€ και άνω. Οι 36 άτο-

κες δόσεις ισχύουν για αγορές 500€ και άνω, οι 24 για αγορές 300€ και άνω

και οι 12 για αγορές 60€ και άνω και με εξόφληση μέσω πιστωτικής κάρτας.

2 Όλες οι τιμές είναι ενδεικτικές και περιλαμβάνουν ΦΠΑ. Όλες οι προσφο-

ρές ισχύουν μέχρι εξαντλήσεως των αποθεμάτων.

3 Η ενεργοποίηση της επέκτασης εγγύησης πραγματοποιείται μόνο σε φυσι-

κό κατάστημα εντός 14 ημερών από την αγορά του προϊόντος.

4 Η συνδυαστική προσφορά αγοράς τηλεόρασης με δώρο 2 μήνες δωρεάν

COSMOTE TV Full Pack ισχύει έως 30/11 ή μέχρι εξαντλήσεως του δώρου.

5 Η συνδυαστική προσφορά έκπτωσης 100€ ισχύει μόνο για αγορά νέας συ-

σκευής τηλεόρασης και νέας σύνδεσης COSMOTE TV Streaming (Cinema Pack

12μηνης δέσμευσης ή Sports/Full Pack 24μηνης δέσμευσης) ή COSMOTE TV

Μέσω Δορυφόρου (Cinema Pack 12μηνης δέσμευσης ή Sports/Full Pack

24μηνης δέσμευσης) ή COSMOTE DP & TV (Cinema / Full Pack 24μηνης 

δέσμευσης) και ισχύει έως 30/11/2023. Οι 2 παραπάνω προσφορές δεν μπο-

ρούν να συνδυαστούν μεταξύ τους.

Black Friday προσφορές 
σε COSMOTE και ΓΕΡΜΑΝΟ



Ε
ύλογη ικανοποίηση αλλά και χαμη-
λοί τόνοι επικρατούν στην κυβέρ-
νηση μετά και την τελευταία δημο-

σκόπηση της Opinion Poll για το Action 24,
η οποία επιβεβαιώνει την απόλυτη κυριαρ-
χία της ΝΔ στην πολιτική σκηνή αλλά και
την πορεία αποσύνθεσης του ΣΥΡΙΖΑ, που
για πρώτη φορά εδώ και δέκα χρόνια περ-
νάει στην τρίτη θέση πίσω από το ΠΑΣΟΚ-

ΚΙΝΑΛ που ανεβαίνει στη
δεύτερη.

«Η απόσταση του πρώ-
του από το δεύτερο κόμμα
είναι κολοσσιαία. Η μάχη
τους επόμενους μήνες θα
αφορά αποκλειστικά τον
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ-ΚΙ-
ΝΑΛ και τον μεταξύ τους

διαγκωνισμό για τη θέση της αξιωματικής
αντιπολίτευσης, σε ιστορικά χαμηλά επίπε-
δα ωστόσο», σημειώνουν κορυφαία κυ-
βερνητικά στελέχη.

Από την πλευρά του, ο διευθυντής Ερευ-
νών της εταιρείας δημοσκοπήσεων Ζαχα-
ρίας Ζούπης χαρακτήρισε τον ΣΥΡΙΖΑ κόμ-
μα σε αποσύνθεση, αφού, όπως είπε, σύμ-
φωνα με τα τελευταία δημοσκοπικά ευρή-
ματα, έχει συσπείρωση μόλις 53% και χάνει
ψηφοφόρους προς τρεις κατευθύνσεις:
προς ΠΑΣΟΚ, ΚΚΕ και αναποφάσιστους.
Και προς τις τρεις κατευθύνσεις μάλιστα οι
απώλειες είναι σχεδόν ισόποσες, γεγονός
που έχει αυταπόδεικτη αξία. Ο κ. Ζούπης
συνέδεσε ευθέως την άνοδο του ΠΑΣΟΚ με
την κατεδάφιση του ΣΥΡΙΖΑ και όχι με κά-
ποια στρατηγική της Χαριλάου Τρικούπη
που «πείθει ξαφνικά», όπως είπε χαρακτη-
ριστικά. 

Χαμηλό «ταβάνι» για το ΠΑΣΟΚ
Το τελευταίο έχει ιδιαίτερη σημασία για

τους «γαλάζιους» επιτελείς, αφού στην
πραγματικότητα δείχνει και την έλλειψη
δυναμικής για το κόμμα του Νίκου Ανδρου-
λάκη. Που σημαίνει με άλλα λόγια ότι η
όποια αύξηση έχει χαμηλό «ταβάνι» και σε
καμία περίπτωση, με τα σημερινά δεδομέ-
να τουλάχιστον, δεν μπορεί να φέρει το ΠΑ-
ΣΟΚ στη θέση που είχε τα παλαιότερα χρό-
νια, όταν διεκδικούσε με αξιώσεις το πέρα-
σμα από τη θέση της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης στη διακυβέρνηση της χώρας.

Επιπρόσθετα, στον χώρο της Κεντροαρι-
στεράς και Αριστεράς καταγράφεται έντο-
νη κινητικότητα και το επόμενο διάστημα
είναι πολύ πιθανό να υπάρξουν και νέες
εξελίξεις, όπως η ίδρυση νέου κόμματος

από τον ανεξάρτητο πλέον ευρωβουλευτή
Πέτρο Κόκκαλη, η πιθανή αποχώρηση της
ομάδας Αχτσιόγλου από τον ΣΥΡΙΖΑ, η
οποία με τη σειρά της μπορεί να δημιουρ-
γήσει δυναμική συγκρότησης Κοινοβου-
λευτικής Ομάδας, αν μαζευτούν δέκα βου-
λευτές κ.ά.

Αυτά, σε συνδυασμό με το γεγονός ότι οι
ευρωεκλογές παραδοσιακά ευνοούν τη
χαλαρή ψήφο και την ψήφο διαμαρτυρίας
με πριμοδότηση μικρότερων κομμάτων,
προοιωνίζονται και νέες ανακατατάξεις
δυνάμεων καθ’ οδόν προς τις κάλπες της
επόμενης άνοιξης.

Προς επίρρωση των παραπάνω, ένα ση-
μαντικό στατιστικό στοιχείο της δημοσκό-
πησης που επισημάνθηκε από τον κ. Ζούπη
και είναι ενδεικτικό της κατάστασης που

επικρατεί στον ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι «το 54%
ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ (του Ιουνίου) λέει
ότι θα μπορούσαμε να ψηφίσουμε ένα
κόμμα με καθαρό αριστερό προσανατολι-
σμό που θα δημιουργούνταν από στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ». «Κάθε μέρα εμπεδώνεται ότι
το κόμμα που λέγεται ΣΥΡΙΖΑ δεν μπορεί
να προχωρήσει έτσι», τόνισε ο κ. Ζούπης.

Εκτός πεντάδας η δημοφιλία 
Κασσελάκη

Ακόμη πιο δραματική είναι η εικόνα για
τον νέο αρχηγό του ΣΥΡΙΖΑ Στέφανο Κασ-
σελάκη, η δημοφιλία του οποίου κατρακυ-
λάει. Είναι ενδεικτικό ότι η δημοφιλία του
διαγκωνίζεται εκείνη του αρχηγού της Ελ-
ληνικής Λύσης Κυριάκου Βελόπουλου κά-
τω από την πρώτη πεντάδα! Η δημοσκόπη-
ση της Opinion Poll έχει αυξημένο ενδια-
φέρον, καθώς είναι η πρώτη που διενεργή-
θηκε μετά τις τελευταίες εξελίξεις στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τη θυελλώδη συνεδρίαση της Κεντρι-
κής Επιτροπής και τις αποχωρήσεις στελε-
χών από το κόμμα της αντιπολίτευσης.

Στην εκτίμηση ψήφου η ΝΔ συγκεντρώ-
νει 38,5%, ενώ δεύτερο είναι το ΠΑΣΟΚ με
16% (22,5 μονάδες πίσω). Τρίτος ο ΣΥΡΙΖΑ
με 14,7% και τέταρτο το ΚΚΕ με διψήφιο
10,6%. Η Ελληνική Λύση ακολουθεί με 5,9%,
η Νίκη με 3,9% και οι Σπαρτιάτες με 3%.
Εκτός μένουν η Πλεύση Ελευθερίας με
2,5% και το ΜέΡΑ25 με 2,4%.

Στην έρευνα οι μισοί ψηφοφόροι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ (ποσοστό 50%) πιστεύουν ότι το κόμμα
με τον Στέφανο Κασσελάκη στην ηγεσία θα
συνεχίσει να χάνει δυνάμεις, έναντι ενός
39% που πιστεύει ότι μπορεί να μπει σε
ανοδική τροχιά.
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Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Βαρέλι δίχως
πάτο ο ΣΥΡΙΖΑ

Προσηλωμένη στο δύσκολο 
μεταρρυθμιστικό έργο η κυβέρνηση

«Το νέο περιβάλλον που διαμορφώνεται στον ΣΥΡΙΖΑ αφήνει χώρο στο έτερο κόμ-
μα της Κεντροαριστεράς και στα αριστερά κόμματα, κυρίως το ΚΚΕ, να κερδίσουν
την προτίμηση των πολιτών», σημειώνουν «γαλάζια» στελέχη, προσθέτοντας ότι τα
εσωκομματικά της Κουμουνδούρου δεν αφορούν την κυβερνητική πλειοψηφία.
«Εμείς είμαστε προσηλωμένοι στο μεταρρυθμιστικό μας έργο και στη στήριξη των
πολιτών. Το γεγονός ότι η ΝΔ παραμένει σταθερά πρώτη και με διαφορά αποτυπώνει
ότι οι πολίτες αναγνωρίζουν τις προσπάθειές μας να βελτιώσουμε την καθημερινό-
τητά τους», προσθέτουν. Το μότο που αναδεικνύουν και δημόσια είναι ότι τη ΝΔ την
ενδιαφέρει να υπάρχει μια σοβαρή αξιωματική αντιπολίτευση. Τίποτε άλλο...

Η αξιωματική αντιπολίτευση, o μεγάλος
χαμένος των δημοσκοπήσεων - 
«Όπου φύγει φύγει» οι ψηφοφόροι του -
Προς ποιες κατευθύνσεις έχει απώλειες
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Ο
λόκληρη τηλεοπτική συνέντευξη
σε ένα από τα μεγαλύτερα πανελ-
λαδικής εμβέλειας κανάλια της

χώρας στήθηκε από το επικοινωνιακό τιμ
του προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ για έναν σκοπό,
για μια μόνο λέξη. Ποια ήταν αυτή; Μα η λέ-

ξη «αποστασία», που δεν
δίστασε να αρθρώσει κα-
θαρά και δυνατά, σοκά-
ροντας ακόμα και τον έμ-
πειρο δημοσιογράφο που
στεκόταν απέναντί του. 

Τα σκάγια από τον πυρο-
βολισμό του Στέφανου
Κασσελάκη, που κάθε μέ-

ρα θέλει να δείχνει και πιο αυτόνομος, εί-
χαν στόχο τη μία και μοναδική γυναίκα στο
κόμμα που φοβάται όπως ο διάβολος το λι-
βάνι. Η Έφη Αχτσιόγλου και το μπλοκ της,
όπως έχουμε σχολιάσει από την «Politi-
cal», αποτελούν τη μοναδική ισχυρή δύνα-
μη που μπορεί να πάρει τα κλειδιά από τον
Στέφανο και για τον λόγο αυτό εκείνος
εκτόξευσε ευθέως την κατηγορία για απο-
στασία. 

Μεταξύ άλλων, στη συνέντευξη που πα-
ραχώρησε στον ΑΝΤ1 και στον Νίκο Χατζη-
νικολάου, ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ «φωτο-
γράφισε» όλους όσοι τον αμφισβητούν κα-
θαρά στο κόμμα, προσπαθώντας να πείσει
τους τηλεθεατές ότι δεν έχει καμία ανάγκη
κανέναν και ότι όσοι φύγουν από το κόμμα
του θα είναι αποστάτες. Το έχουμε γράψει
ότι ο Στέφανος κινείται ανεξέλεγκτα και
πλέον αγγίζει τα όρια της αλαζονείας.

Μια ζέστη, μια κρύο
Ο Στέφανος, λοιπόν, γνώστης τακτικών

που εφαρμόζονται στην άλλη άκρη του Ατ-
λαντικού, κάνει πράξη το γνωστό «μια ζέ-
στη, μια κρύο». Από τη μια απειλεί πως
όποιος φύγει από το κόμμα θα είναι απο-
στάτης και από την άλλη μοιράζει επιβρα-
βεύσεις, προκειμένου να πείσει την εσω-
κομματική αντιπολίτευση να ακολουθήσει
τη δική του περπατησιά. Δήθεν λέει ότι τεί-
νει χείρα φιλίας, για να μην αποχωρήσουν
από το κόμμα, σε όσους το σκέφτονται.
Ωστόσο το κεντρικό συμπέρασμα των όσων
λέει είναι πως όποιος δεν είναι μαζί του εί-
ναι αποστάτης, μια έκφραση την οποία μά-
λιστα υιοθέτησε παραμονές της επετείου
του Πολυτεχνείου και που στόχο είχε την
Έφη Αχτσιόγλου. 

Από τα λεγόμενά του στη συνέντευξη
στον ΑΝΤ1 φάνηκε περίτρανα πως με την
αποχώρηση του Τσακαλώτου και της Ομ-
πρέλας δεν αιφνιδιάστηκε. Για τους πολιτι-

κούς στόχους που θέτει ο ίδιος, όπως είπε,
θα προσπαθήσει να εφαρμόσει το όραμά
του, ωστόσο δεν διευκρίνισε ποιες είναι οι
σκέψεις του για τη μετεξέλιξη του ΣΥΡΙΖΑ. 

«Θεωρώ ότι είμαι ένας νέος άνθρωπος ο
οποίος εκλέχτηκε από μια βάση, από τα μέ-
λη του ΣΥΡΙΖΑ, με τις προγραμματικές
προτάσεις που είχα θέσει. Μέχρι εκεί. Άρα
νομίζω είναι ξεκάθαρο για ποιο λόγο εκλέ-
χτηκα», είπε, ενώ προκαλεί ενδιαφέρον ότι
έσπευσε να ξεκαθαρίσει ότι δεν είναι «πο-
λιτικό πείραμα». «Το όνομα ΣΥΡΙΖΑ θα μεί-
νει, είμαστε υπερήφανοι για αυτό», είπε
κλείνοντας τη συνέντευξη ο πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ.

Χείρα φιλίας… χωρίς αποτέλεσμα 
Ο κ. Κασσελάκης θέλησε να χτυπήσει

στο φιλότιμο όσους επιθυμούν να κλείσουν
την κομματική πόρτα πίσω τους, εκτιμών-
τας, όπως χαρακτηριστικά είπε, πως «δεν
νομίζω πως θα φύγουν», συμπληρώνοντας

πως «δεν μπορώ να φανταστώ ότι πενήντα
χρόνια μετά το Πολυτεχνείο -ξέρουμε πώς
φτάσαμε στη χούντα- αυτοί οι αξιόλογοι
άνθρωποι που γνωρίζουν τους αγώνες του
χώρου μας θα γίνουν αποστάτες. Δεν μπο-
ρώ να το πιστέψω. Πιστεύω ότι θα μείνουν
στο κόμμα», υπογράμμισε ο πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ, ενώ συνέχισε λέγοντας πως «η
Ιστορία θα το κρίνει».

Συγκεκριμένα για τις αποχωρήσεις από
τον ΣΥΡΙΖΑ και τις εσωκομματικές συγ-
κρούσεις που διαδραματίστηκαν τόνισε
πως έτεινε χείρα φιλίας, αλλά δεν μπορού-
σε να αφήσει το κόμμα μπροστά σε τέτοια
υπονόμευση. 

«Συνομίλησα με τους τέσσερις, με την
ομάδα τους γενικά, αρκετές φορές. Είχα
μια συνάντηση και διά ζώσης με τον κ.
Τσακαλώτο στο γραφείο μου, αλλά και τη-
λεφωνικώς έπειτα, όπου τον παρακάλεσα
να μιλήσει με τους τέσσερις συγκεκριμέ-
νους συντρόφους οι οποίοι είχαν πει τα

απαράδεκτα υβριστικά πράγματα που εί-
χαν πει στην τηλεόραση, για να ανασκευά-
σουν κάτι, να δείξουν ένα μικρό βήμα προ-
όδου, ώστε να μπορέσουμε να συνεχίσου-
με. Ο κ. Τσακαλώτος είπε ότι θα το έκανε,
μου είπε “δεν μπορώ αναγκαστικά να τους
ελέγξω αλλά θα προσπαθήσω”. Το ίδιο ζή-
τησα και από τον κ. Τεμπονέρα. Να τους
μιλήσει, να δούμε αν μπορέσουμε πριν την
Κεντρική Επιτροπή να έχουμε κάποιο κοι-
νό έδαφος. Εγώ έτεινα χείρα φιλίας. Οι
συγκεκριμένοι είπαν βαριά πράγματα χω-
ρίς κανένα στοιχείο. Και αντί να ανασκευά-
σουν έστω και μια λέξη, πήγαν στην Κεν-
τρική Επιτροπή, κατά τη γνώμη μου, με ει-
λημμένη απόφαση, με ένα σχέδιο να ρο-
κανίσουν το κόμμα μέχρι τις ευρωεκλο-
γές. Άρα, λοιπόν, δεν μπορούσα εγώ να
αφήσω τον ΣΥΡΙΖΑ να είναι αντιμέτωπος
με μια τέτοια υπονόμευση. Το λέω απλά.
Δεν θα αφήσω σε κανέναν να τελειώσει
τον ΣΥΡΙΖΑ», είπε χαρακτηριστικά.

Φυσικά, ο χρόνος θα δείξει ποιοι θα πα-
ραμείνουν στην Κουμουνδούρου και βέ-
βαια, το πιο σημαντικό, ποιοι θα συνεχί-
σουν να αισθάνονται περήφανοι για τον
ΣΥΡΙΖΑ.

Γιατί ο Κασσελάκης στοχοποιεί 
με τέτοιο βαρύ χαρακτηρισμό την Αχτσιόγλου

Αποστάτης με άρωμα γυναίκας

του Mάνου 
Πιτσιδιανάκη
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«T
oo little, too late» χαρακτήριζε
στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ που δεν
έχει αποχωρήσει (ακόμα) από

το κόμμα την απέλπιδα προσπάθεια του
Αλέξη Τσίπρα με συνεχείς συναντήσεις με
εκπροσώπους των αντιμαχόμενων στρατο-
πέδων για ενότητα. Εξάλλου, ό,τι ο Αλέξης

Τσίπρας προσπαθεί να χτί-
σει από τη μια, ο Στέφανος
Κασσελάκης -και όποιος
του γράφει ατάκες- το
γκρεμίζει σε ένα λεπτό. 

Πώς να αντιδράσει και η
ομάδα Αχτσιόγλου όταν ο
πρόεδρος του κόμματος σε
μια συνέντευξη με μεγάλη -

όπως φάνηκε- τηλεθέαση παραλλήλισε τα
στελέχη που βρίσκονται με το ένα πόδι
εκτός κόμματος με… αποστάτες; Ή όταν το
«θα κερδίσω τον Μητσοτάκη» έγινε «θέτω
τον πήχη στο 17%»;

Ο ΣΥΡΙΖΑ στο πολιτικό βαρόμετρο της
Opinion Poll έπεσε έπειτα από 11 ολόκληρα
χρόνια και τις εκλογές του Μαΐου του 2012
πιο κάτω από το ποσοστό του ΠΑΣΟΚ, οι
ψηφοφόροι του θεωρούν κατά πλειοψηφία
ότι το κόμμα θα πάει ακόμα χειρότερα, ενώ
την ίδια ώρα δηλώνουν επίσης κατά πλει-
οψηφία ότι θα ψήφιζαν ένα «αμιγώς αρι-
στερό κόμμα». 

Έτοιμοι και άλλοι να πουν «αντίο»
Κάπως έτσι οι σκέψεις για αποχώρηση

«αγκαλιάζουν» ακόμα περισσότερα στελέ-
χη. Χαρακτηριστικό παράδειγμα, η βου-
λευτής Σία Αναγνωστοπούλου, η οποία
ακόμα και στην εκδήλωση της Ομπρέλας
στο «Τριανόν» είχε πει «δεν μπορώ να φύ-
γω», όμως σε συνέντευξή της την Πέμπτη
στο Kontra τόνισε: «Θα μιλήσω πάρα πολύ
ειλικρινά. Είμαι σε σκέψη για να αποχωρή-
σω. Γιατί σε αυτό το πλαίσιο δεν κρύβω τα
λόγια μου. Δεν είναι εύκολο να αποχωρή-
σεις από ένα κόμμα στο οποίο έχεις δώσει
πολλά πράγματα. Στην Αριστερά είμαι από
τα 18 μου χρόνια. Όταν είσαι τόσα χρόνια,
βαραίνουν πάρα πολλά πράγματα. Δίνω τον
χρόνο που χρειάζομαι για να μπορώ να
αποφασίσω. Ο ΣΥΡΙΖΑ που φτιάξαμε κατοι-
κεί μέσα στον ΣΥΡΙΖΑ; Θέλω να απαντήσω
σε αυτό το ερώτημα».

Ο Πέτρος Κόκκαλης ήδη δήλωσε την
αποχώρησή του από την ευρωκοινοβου-
λευτική ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία από τα

έξι μέλη που εξέλεξε το 2019, έχει μείνει
μόνο με τρία και έναν από τους τρεις, τον
Κώστα Αρβανίτη, να δηλώνει σε συνέντευ-
ξή του: «Πολλές φορές ο πρόεδρος μας
φέρνει σε δύσκολη θέση, όπως για παρά-
δειγμα με τα 37 δισ. ευρώ. Δεν μπορείς να
λες ότι ο Τσακαλώτος το πήγε λάθος, ο
Δραγασάκης το πήγε λάθος, γιατί γεννιέται
το ερώτημα “πού ήταν ο τότε πρωθυπουρ-
γός”; Μειώνεις τον πρόεδρό μου έτσι, χα-
μηλώνεις τον πήχη για τον πρόεδρό μου,
δεν γίνεται να συνεχιστεί άλλο αυτό. Ο κ.
Κασσελάκης οφείλει να ακούει, να δημι-
ουργήσει πολιτικό κέντρο και να πάει στο
συνέδριο». Και συμπλήρωσε δηκτικά: «Και
πάλι καλά που παίρνουμε 14% στις δημο-
σκοπήσεις».

Όλα θα κριθούν στη συνδιάσκεψη 
Την Κυριακή θα πραγματοποιηθεί η συν-

διάσκεψη της ομάδας Αχτσιόγλου, όπου θα
πάρουν μέρος περίπου 1.000 στελέχη που
παραμένουν μέχρι σήμερα στον ΣΥΡΙΖΑ. Το
κλίμα της τάσης 6+6 δεν έχει καμία σχέση
με την προηγούμενη συζήτηση που είχε
προηγηθεί της συνεδρίασης της Κεντρικής
Επιτροπής. Τότε η πλειοψηφία των στελε-
χών της είχε ταχθεί υπέρ της παραμονής
στο κόμμα. 

Η ομιλία του Στέφανου Κασσελάκη όμως
στην Κεντρική Επιτροπή, το δημοψήφισμα,
τα περί «πέμπτης φάλαγγας», η κριτική στο
«μαξιλάρι» και τα περί «πατριωτικής Αρι-
στεράς» αφήνουν ελάχιστα περιθώρια
ελιγμών στα στελέχη της ομάδας Αχτσιό-
γλου. Ο πρόεδρος τους υποσχέθηκε, στη
συνέντευξή του, να φτιάξει ένα καινούργιο
«Πολιτικό Κέντρο», στο οποίο τα κορυφαία
στελέχη, Αχτσιόγλου, Χαρίτσης, Ηλιόπου-
λος, θα πάρουν μέρος, όμως αυτό δεν φαί-
νεται να φτάνει. 

Η συνδιάσκεψη δεν είναι βέβαιο ότι θα
καταλήξει σε τελική απόφαση, όμως θα
φανεί το κλίμα. Η απαισιοδοξία πάντως για
την πορεία τους εντός του ΣΥΡΙΖΑ είναι
πλέον έκδηλη και όλα τα σενάρια είναι
ανοιχτά. 

«Στα κάρβουνα» ο Κασσελάκης -
Τι θα αποφασίσει η ομάδα 
της Έφης στη συνδιάσκεψη 
της Κυριακής 

Η… μπάλα 
στην Αχτσιόγλου

Με ανακοίνωσή τους αποχώρησαν
την Παρασκευή από τον ΣΥΡΙΖΑ και οι
νέοι της Ομπρέλας. Η ανακοίνωσή τους
μεταξύ άλλων ανέφερε: «Θεωρούμε πως ο ΣΥΡΙΖΑ έκλεισε
τον κύκλο του, καθώς είναι πλήρως απαξιωμένος. Ο τρόπος
εκλογής του προέδρου από τη βάση, αλλά και η ανάγκη ανα-
νέωσης του ΣΥΡΙΖΑ, έφεραν στον τιμόνι έναν τυχοδιώκτη που

θα μπορούσε να ανήκει σε οποιοδήποτε κόμμα, απλώς επει-
δή ξεχείλιζε από νεανική ενέργεια και αυτοπεποίθηση και
χειριζόταν απενοχοποιημένα τα ψηφιακά μέσα». Στη συνέ-
χεια η νεολαία της Ομπρέλας υποστηρίζει: «Δυστυχώς το αν-

τι-ΣΥΡΙΖΑ μέτωπο εγκολπώθηκε στον
ίδιο τον ΣΥΡΙΖΑ και εξαπολύει ανίερες
επιθέσεις στο κυβερνητικό του έργο, με

όπλο τη συνωμοσιολογία και την ψευδολογία, με το βλέμμα
σε όσους/ες ψάχνουν έναν αποδιοπομπαίο τράγο για να χρε-
ώσουν αποτυχίες και ματαιώσεις. Η τοξικότητα όμως δεν
μπορεί να κουκουλώσει την πολιτική ένδεια». 

Αποχώρησε και η νεολαία της Ομπρέλας

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com
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Αρχηγός αριστερού κόμματος φοβάται 
να πάει στο Πολυτεχνείο
Θα κρατήσω την άποψη του αναλυτή Ζαχαρία Ζούπη, ο οποίος είπε ότι η δη-
μοτικότητα του Στέφανου Κασσελάκη είναι στα ίδια επίπεδα με του Κυριά-
κου Βελόπουλου της Ελληνικής Λύσης. Και ειλικρινά, όταν ένας πολιτικός
αρχηγός της Αριστεράς φοβάται να πάει να καταθέσει ένα λουλούδι στο
Πολυτεχνείο, καταλαβαίνετε τι ποσοστά αποδοχής κατέχει… Επίσης, με
βρίσκει σύμφωνο ότι η πτώση του ΣΥΡΙΖΑ δεν έγινε διότι πέτυχε κάποια
στρατηγική του ΠΑΣΟΚ, απλώς υπάρχει πλέον διάσπαση στους ψηφοφό-
ρους του ΣΥΡΙΖΑ που ακολουθούν τις διάφορες τάσεις στον χώρο. Βέβαια,
να του πιστώσουμε του προέδρου Νίκου το ότι πήγε στο Πολυτεχνείο, πα-

ρόλο που τον έλουσαν με καφέδες οι αριστεροί… Τουλάχιστον, εκείνος πήγε… 

Σίγουρες οι διορθωτικές κινήσεις
τον Φεβρουάριο  

Να θεωρήσετε σίγουρο ότι ο πρωθυπουργός θα προχωρή-
σει σε κάποιες διορθωτικές κινήσεις στο κυβερνητικό σχή-
μα. Όχι όμως τώρα. 

Σε χρόνο ουδέτερο και όπως μαθαίνω θα προτιμηθεί ως
χρόνος ο Ιανουάριος ή ο Φεβρουάριος. Όσο για τις αλλαγές,
καλύτερα να μην κάνετε προβλέψεις, διότι σε κάποιους ο
Κυριάκος Μητσοτάκης θα δώσει και άλλο χρόνο, παρόλο που
ακόμα δεν έχουν φέρει απτά αποτελέσματα. Και αυτοί που
κάποτε ήταν τα πουλέν του, δεν θα έχουν την ίδια αντιμετώπι-
ση πια… Αυτό με διαβεβαίωσε πηγή μου και θα την εμπι-
στευτώ, παρόλο που με μπέρδεψε κάπως… 

Φτιάχνει το γραφείο του
και κοιτάζει 
για Α’ Αθήνας  

Εντάξει, έχουμε καταλάβει ότι ο
Κώστας Μπακογιάννης δεν
πάει στην Ευρωβουλή, όχι
μόνο διότι θα ήταν μια
αβανταδόρικη μετάβαση
που θα ενοχλούσε πολ-
λούς, αλλά διότι θα πρέπει
να αγωνιστεί με θηρία -από
αυτά που ακούγονται- για μία θέ-
ση. Και ήδη το επιτελείο του έχει δώσει έναν
μεγάλο αγώνα. Σε τόσο μικρό χρονικό διάστη-
μα δεν θα ήταν δόκιμο να τεθεί σε τέτοια επί-
πονη διαδικασία. Αυτό, πάντως, που μου λένε
είναι ότι θέλει σε πρώτο χρόνο να κάνει αντιπο-
λίτευση στη νέα ηγεσία του δήμου, αλλά μα-
κροπρόθεσμα φτιάχνει το πολιτικό του γρα-
φείο, διότι κοιτάζει για την Α’ Αθήνας, η οποία
είναι ένας εύκολος και βατός στόχος. 

Σανίδα σωτηρίας 
για τα «ορφανά» 
το πράσινο κόμμα Κόκκαλη

Μην υποτιμάτε το κόμμα του Πέτρου Κόκκα-
λη. Αφενός γιατί το κόμμα των Πρασινών ευρω-
παϊκά παίρνει ένα καλό ποσοστό, αφετέρου η Οι-
κολογία ως κίνημα τραβάει και μη αριστερές
ψήφους. Στο σύμπαν του ΣΥΡΙΖΑ
τώρα, η εναλλακτική του
Κόκκαλη μπορεί να έχει τύ-
χη, διότι βλέπουμε ότι
στους αποχωρήσαντες του
ΣΥΡΙΖΑ επικρατεί ένας
προβληματισμός για το ποιος
θα ηγηθεί… Και όπου λαλούν
πολλά κοκόρια αργεί να ξημερώσει… Έτσι, το
κόμμα Κόκκαλη μπορεί να είναι μια σανίδα σω-
τηρίας για όσους δεν τα βρουν μέσα στην Ομ-
πρέλα. Ήδη ο Στέλιος Κούλογλου γλυκοκοιτάζει
το κόμμα Κόκκαλη, ενώ τα γλυκά λόγια του
Γιώργου Καραμέρου για τον Πέτρο δείχνουν ότι
αφήνει και αυτός την πόρτα ανοιχτή… 

Η συζήτηση για τα πρόσωπα που θα μπουν στη λί-
στα της ΝΔ για την Ευρωβουλή έχει ανάψει. Κυβερ-
νητικές πηγές με γνώση του αντικειμένου μού είπαν
ότι, πέρα από τα ονόματα που έχουν ακουστεί, υπάρ-
χουν και άλλα τα οποία εξετάζει πολύ σοβαρά το Μέ-
γαρο Μαξίμου. 

Όπως, για παράδειγμα, το όνομα του Μαργαρίτη
Σχοινά και αυτό του Δημήτρη Αβραμόπουλου. Είναι
δύο πρόσωπα, το δίχως άλλο, έμπειρα, με γνώση
και… άκρες που δίνουν ένα άλλο πρεστίζ σε μια
μελλοντική ευρωομάδα της Νέας Δημοκρατίας.
Οπότε κρατήστε και αυτά τα ονόματα. 

Κρατήστε τα ονόματα Σχοινάς-Αβραμόπουλος 

Ν
α ξέρετε ότι το στοπ που έβαλε ο Γερμανός Όλαφ Σολτς στον Ερντογάν για τα Eu-
rofighter πιστοποιεί την αλλαγή που έχει επέλθει στις ελληνογερμανικές σχέ-
σεις. Πλέον, η Ελλάδα αντιμετωπίζεται ισότιμα από τις μεγάλες ευρωπαϊκές

πρωτεύουσες, ακούγονται οι εισηγήσεις και οι προτάσεις της και σίγουρα θα πρέπει να
αποδώσουμε στον Κ. Μητσοτάκη ότι έχει συμβάλει με την εξωτερική πολιτική του ώστε να
απομονωθεί πολιτικά ο Ερντογάν. Και γνωρίζετε καλά ότι η απόφαση της Γερμανίας να πει
«όχι» για τα Eurofighter ήταν πολύ δύσκολη την ώρα που η γερμανική αμυντική βιομηχα-
νία -όπως όλη η γερμανική βιομηχανία- ασθμαίνει… Τίποτα δεν είναι τυχαίο… 

Το «όχι» του Σολτς  
στον «σουλτάνο» 
έχει ελληνική επιρροή



Μ
ετά τα δημοσιεύματα και τις αποκαλύ-
ψεις της «Political» για εκατομμύρια
δουλειές σε «ημέτερους» και τον νομι-

μοφανή τρόπο που λάμβαναν τα έργα οι εταιρείες
του μικροεργολάβου… Γιάννη Χρυσοσπάθη, ο
Πατούλης τρέχει και δεν φτάνει. Άτομα που είναι
κοντά στο στρατηγείο του στη Συγγρού κατάλαβαν
ότι έχει φάει τα ψωμιά του και μας δίνουν report
για την εικόνα του χάους που επικρατεί στον 7ο
όροφο, στο γραφείο του άλλοτε πανίσχυρου Αττι-
κάρχη. 

Μας ενημέρωσαν, λοιπόν, ότι ο απερχόμενος
περιφερειάρχης Αττικής Γιώργος Πατούλης ζήτη-
σε να του πάνε στο γραφείο του όλες τις συμβά-
σεις που έχει υπογράψει η περιφέρεια με τις εται-
ρείες του Γιάννη Χρυσοσπάθη. Ένα πέπλο τρόμου
και πανικού έχει απλωθεί πάνω από το γραφείο
του απερχόμενου περιφερειάρχη, καθώς γνωρί-
ζει ότι κανείς δεν πρόκειται να βάλει πλάτη και να
τον καλύψει. Από ό,τι μαθαί-
νουμε, εδώ και καιρό ένας
ένας άρχισαν να κατε-
βαίνουν από το τρένο
του Πατούλη και να
αποχωρούν. 

Ο αρχαίος κωμωδιογράφος Αριστοφάνης έλε-
γε: «Εγκέχοδα· κάλει θεόν». Ψάξ’ το στο λεξικό,
Γιώργο μου, και θα καταλάβεις, αλλά δεν θα σε
σώσουν ούτε τα παρακάλια ούτε και οι επικλήσεις
στον Θεό… Τα ποσά που ακούγονται ότι κινήθη-
καν στην τετραετία Πατούλη (για έργα) είναι
αστρονομικά! Όπως έλεγε και ένα παλιό νεοδη-
μοκρατικό σλόγκαν: «Είναι πολλά τα λεφτά,
Άρη!». Η «Political» δημοσιεύει τους τελευταίους
μήνες μεγάλο μέρος συμβάσεων μαζί με τα σχετι-
κά έγγραφα. Μέχρι σήμερα, Γιώργο, το έπαιζες
και θύμα. Τώρα τελευταία στις ανακοινώσεις προ-
σπαθείς να εμπλέξεις και τις υπηρεσίες, μήπως
και σώσεις ό,τι απέμεινε. Μαζί με τον Χρυσοσπά-
θη βγάζετε ανακοινώσεις, προκειμένου να δι-
καιολογήσετε τα αδικαιολόγητα…

Κύριε Γιώργο, μάζεψε τις συμβάσεις με τα δε-
κάδες εκατομμύρια όλα αυτά τα χρόνια στις εται-
ρείες του φίλου σου του Χρυσοσπάθη, γιατί σύντο-
μα θα κληθείς να δώσεις εξηγήσεις στη Δικαιοσύ-
νη για όλα αυτά και για άλλα πολλά που έρχονται…
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Χωρισμός-βόμβα
Αυτά μαθαίνω και με πιάνει κατάθλιψη…

Ένας χωρισμός-βόμβα έσκασε χθες στις ψυ-
χαγωγικές εκπομπές, καθώς η Εύα Αντωνο-
πούλου και ο Παναγιώτης Αρκουμανέας
(πρώην πρόεδρος του ΕΟΔΥ θυμίζω) αποφά-
σισαν μετά από 13 χρόνια σχέσης να τραβή-
ξουν χωριστούς δρόμους. Φέρτε μου μαντίλι
να κλάψω επειγόντως… 

Ραγδαίες εξελίξεις
στην Περιφέρεια
Αττικής

Χ
ρο

νι
κό

 τ
ο

υ
Χ

ρό
νο

υ
Την μπουγάδα ποιος 
την απλώνει, παιδιά; 
Στις βαριές πολιτικές αναλύσεις καταθέτω
και τις δηλώσεις του Τάιλερ ότι με τον Κασσε-
λάκη μοιράζονται τις δουλειές του σπιτιού.
Νοικοκυραίοι και οι δυο. Δεν μαγειρεύει
πολλά ο Στέφανος Κασσελάκης, αλλά σε ένα
είναι πολύ καλός, σύμφωνα με όσα είπε ο
σύντροφός του Τάιλερ Μακμπέθ, στην εκ-
πομπή «Ενώπιος Ενωπίω», με τον Νίκο Χα-
τζηνικολάου, στον ΑΝΤ1. «Μαγειρεύει ένα
πράγμα εξαιρετικά και αυτό είναι τα παϊδά-
κια», μας ενημέρωσε ο Τάιλερ. Ο ίδιος ενη-
μέρωσε ότι με τον Στέφανο Κασσελάκη
«έχουμε ένα πολύ ισότιμο νοικοκυριό, όταν
πρόκειται να κάνουμε απλώς καθημερινές
δουλειές σπιτιού». Δεν μας είπε βέβαια ποι-
ος απλώνει την μπουγάδα. 

Γράμμα αναγνώστη
στην «P»
Ένας αναγνώστης της εφημερίδας μας, συντα-
ξιούχος γιατρός, χειρουργός, μας έστειλε την
παρακάτω ιδέα: «Ο συνταξιούχος είναι ακόμα
χρήσιμος στην κοινωνία. Τα 67 χρόνια είναι το
ηλικιακό όριο, το οποίο έχει θεσμοθετηθεί για
να συνταξιοδοτηθεί ένας επαγ-
γελματίας στον χώρο της
υγείας, είναι λογικό και
κατανοητό. Τι γίνεται
όμως στα χωριά και στα
νησιά; Γιατί λοιπόν δεν
δίνεται η δυνατότητα
στους συνταξιούχους του
χώρου της υγείας, σε αυ-
τούς που θέλουν και μπορούν, να
προσφέρουν την εμπειρία τους, εκεί όπου ού-
τε εμπειρία υπάρχει ούτε προσφορά, χωρίς
ενδεχομένως επιπλέον αμοιβή, πέραν της
σύνταξής τους, για μια μικρή περίοδο εκεί
όπου υπάρχει μεγάλη ανάγκη; Είμαι σίγουρος
ότι είναι αρκετοί αυτοί που θα ανταποκριθούν
σε αυτήν τη σκέψη». Μήπως θα έπρεπε να το
δει ο κ. Μιχάλης Χρυσοχοΐδης κι αυτό;

Ψάχνουν 
για νέο αρχηγό… 

Για το νέο κοινοβουλευτικό κόμμα που βρί-
σκεται έστω και θεωρητικά στα σκαριά ψά-
χνουν αρχηγό. Δύσκολο να βγει μπροστά ο Τσα-
καλώτος ή η Αχτσιόγλου… Ας μην ξεχνάμε ότι
και οι δύο έχασαν από τον Κασσελάκη, οπότε εί-
ναι δύσκολο να βγουν τόσο μπροστά για αρχη-
γία. Ούτε ο Σακελλαρίδης παίζει, όπως βιάζον-
ται κάποιοι να γράψουν. Άρα ο κλήρος πέφτει
στον Αλέξη. Όχι τον πρώην, παιδιά, μην μπερ-
δεύεστε. Τον Αλέξη Χαρίτση εννοώ! Αν μου λέ-
γατε να ποντάρω σε κάποιον, θα το έκανα για τον
Χαρίτση… 

ΥΓ.: Παίζει και το όνομα του Τεμπονέρα, αλ-
λά χαμηλά… Μικρός είναι, έχει χρόνο
μπροστά του.
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Ποιος θα φύγει πρώτος
πριν την Αχτσιόγλου; 

Δεν μπορούσα να κρατηθώ και να μη

σας το γράψω. Αν και η Έφη δεν έχει

ακόμα αποφασίσει αν θα φύγει, αυτός

που είναι ήδη έξω με το ένα πόδι είναι

όπως μου λένε ο Δημήτρης Τζανακόπου-

λος! Έτσι κι αλλιώς δεν τον θέλει κανείς

στον νέο ΣΥΡΙΖΑ… Τo
..

. Π
ρό

σω
πo Οι φήμες λένε ότι ο Αλέξης Τσίπρας ζήτησε από τον Σα-

κελλαρίδη να μεσολαβήσει για το ραντεβού με τον Νάσο
Ηλιόπουλο. Ο λόγος που κλήθηκε να βάλει πλάτη ο πάλαι
ποτέ στενός συνεργάτης του πρώην προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ
δεν είναι άλλος από τα διάχυτα αισθήματα θυμού που διακα-
τέχουν την ηγετική ομάδα της τιμ Αχτσιόγλου αλλά και την
ίδια την πρώην υπουργό του Αλέξη Τσίπρα. Οι κακές γλώσ-
σες λένε μάλιστα ότι η Έφη Αχτσιόγλου έχει κόψει κάθε
επαφή με τον Αλέξη Τσίπρα. 

Η γέφυρα του Γαβριήλ

Ψηφοδέλτιο ΑΤΜ ή κάλλιο πέντε και στο χέρι

Κλείνει μέτωπα 
ο Μητσοτάκης 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης θεω-
ρεί ότι η κυβέρνηση θα πρέπει να
κλείνει άμεσα τα μέτωπα που
μοιραία θα ανοίγουν καθ’ οδόν
προς την υλοποίηση κρίσιμων
μεταρρυθμίσεων, με το μοντέλο
που υιοθετήθηκε στην κόντρα με
τους συμβολαιογράφους. Θα
προχωράει μεν, με γνώμονα το
συμφέρον των πολλών και όχι τα
επιμέρους κλαδικά, θα καλεί σε
διάλογο δε, προκειμένου να επι-
κοινωνηθεί καλύτερα η αξία κά-
θε αλλαγής για το κοινωνικό σύ-
νολο και με μικρές βελτιώσεις
που θα προτείνουν οι άμεσα εν-
διαφερόμενοι. «Αυτός είναι ο
δρόμος», μου έλεγε κορυφαίο
στέλεχος του Μεγάρου Μαξίμου.

Τα κόμματα που δεν «ενέ-
κριναν» το 1973 την εξέγερ-
ση του Πολυτεχνείου, πε-
νήντα χρόνια τώρα το έχουν
καπελώσει και μοιράζουν
την πραμάτεια τους απέξω.
Να τα λέμε κι αυτά…

LOCK

Η είδηση για τη συνάντηση του Στέφα-
νου Κασσελάκη με τον Νίκο Παππά και
την πρόταση του προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ
στον μπασκετμπολίστα να είναι στο ευ-
ρωψηφοδέλτιο του κόμματος είναι μπα-

γιάτικη. Τα φρέσκα κουλούρια, όμως,
είναι αυτά που μεταφέρουν οι κακές
γλώσσες στο Κεντρί πως ο Στέφανος
Κασσελάκης καλοβλέπει να μπει ο ίδιος
στο ψηφοδέλτιο με το οποίο το κόμμα θα

κατέβει στη μάχη του Ιουνίου του 2024.
Οι κακές γλώσσες λένε ότι είναι πεντα-
ψήφιοι οι λόγοι που κάνουν τον πρό-
εδρο του ΣΥΡΙΖΑ να σκέφτεται αυτήν την
κίνηση. 

Ποιανού περιφερειάρχη τις συνομιλίες 
στο Predator ελέγχουν οι Αρχές;

Χθες το πρωί δέχτηκα τηλεφώνημα από έναν παλιό φίλο, συντα-
ξιούχο δικαστικό, ο οποίος είναι συνεργάτης ανώτατου δικα-
στικού παράγοντα. Με τον συγκεκριμένο δικαστικό με συνδέ-

ουν 15 έτη φιλίας. Μου είπε ότι θέλει να πιούμε καφεδάκι στο γνωστό
μας στέκι στου Παπάγου. 
Συναντηθήκαμε λοιπόν με απόλυτη μυστικότητα, όπως κάνουμε κάθε
φορά, και μαζί του κρατούσε και έναν φάκελο. Τον ρωτάω «θα μου
δώσεις τίποτα καλό σήμερα ή θα μου πεις πάλι για ποδόσφαιρο και
την ΕΠΟ του φίλου σου... του Μπαλτάκου, για τον Τσίπρα, τον Κασσε-
λάκη, τον Ανδρουλάκη και τον μεγάλο κεντροαριστερό συνασπισμό
που είναι στα σκαριά και οσονούπω έρχεται, αλλά δεν έρχεται εδώ
και δέκα χρόνια;». 
Ο δικαστικός γελάει… «Όχι, σήμερα σου έχω νέα για έναν περιφερει-
άρχη». Επειδή είναι γνωστό το κρύο χιούμορ του, δεν του απάντησα για
να δω πού το πάει… Μου λέει «σου έχω μια είδηση η οποία όταν θα έρ-
θει στο φως της δημοσιότητας, θα προκαλέσει σεισμό πολλών Ρίχτερ!». 
Και συνεχίζει: «Υπάρχουν συνομιλίες περιφερειάρχη που έχει κατα-
γράψει το Predator. Ακούγετε να μιλάει με συνεργάτες του, έναν δικη-
γόρο, έναν ΠΜ, έναν ΠΚ, έναν ΝΒ, έναν ΜΒ με μια ΜΜ με έναν ΑΚ για
δουλειές με γνωστούς επιχειρηματίες. Στη συνομιλία ακούγονται κά-
ποια νούμερα, 15 και 20...». 
Του λέω «τι είναι αυτά; Αυτό που υποψιάζομαι;». Μου απαντά «δεν ξέρω
και δεν με αφορά τι είναι...». Με ενημερώνει επίσης ότι ο συγκεκριμέ-
νος περιφερειάρχης έχει και μια άλλη, πολύ σοβαρή δικαστική υπόθε-
ση, η οποία είναι κακούργημα, αλλά προς το παρόν είναι στο αρχείο. 
Τον ρωτάω «για ποιο λόγο μπήκε στο αρχείο ένα τέτοιο σοβαρό θέμα και
δεν το προχωράτε;»… Γελάει και μου λέει: «Κάθε πράγμα στον καιρό
του και ο κολιός τον Αύγουστο». Του λέω «δηλαδή προς το καλοκαίρι θα
έχουμε εξελίξεις;». 
Και μου απαντά: «Mικρέ, σήμερα με κέρασες έναν καφέ 3 ευρώ και
έμαθες πολλά, βάλε το μυαλό σου να δουλέψει, αυτά που σου είπα εί-
ναι αρκετά, σου έδωσα τροφή για προβληματισμό και για περαιτέρω
ρεπορτάζ».
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Ευρωπαϊκή  Πολιτική-Ανάλυση

Σ
ε πολλές ευρωπαϊκές χώρες
οι δυνάμεις που κινούνται
στα άκρα δείχνουν μια αξιο-

σημείωτη δυναμική και διεκδικούν
σε συγκεκριμένες περιπτώσεις ακό-
μη και την πρώτη θέση σε εκλογικές
αναμετρήσεις.

Έπειτα από πολλά χρόνια η Ευρώ-
πη αντιμετωπίζει ένα τόσο μεγάλο
ρεύμα λαϊκιστών και ακραίων που απειλούν ευθέως
τον δημοκρατικό και εξωστρεφή χαρακτήρα του ευ-
ρωπαϊκού οικοδομήματος αλλά και τις βασικές αρ-
χές και αξίες της ενωμένης Ευρώπης.

Οι πολίτες γίνονται μάρτυρες μανιφέστων και
απόψεων που σε καμία περίπτωση δεν συνάδουν με
το πνεύμα συνεργασίας που διέπει ή πρέπει να διέ-
πει τα κράτη-μέλη, ενώ όσο πλησιάζει η ώρα
των ευρωεκλογών τόσο οι φωτοβολίδες και
τα πυροτεχνήματα των ακροδεξιών φωτίζουν
παράλογες ιστορίες που απειλούν την ευρω-
παϊκή πολιτική συνοχή.

Γίνεται αντιληπτό ότι μια ενίσχυση των συ-
νειδητοποιημένα αντιευρωπαϊκών δυνάμεων
στις ευρωεκλογές αλλά και ενδεχόμενες νί-
κες σε εθνικό επίπεδο -που είναι ένα σοβαρό
σενάριο- θα επιφέρουν μεγάλες αναταράξεις
την επόμενη δύσκολη μέρα.

Και όλα αυτά συμβαίνουν την ώρα που οι αντοχές
της κοινωνίας δοκιμάζονται διαρκώς από τα πολυε-
πίπεδα ανοιχτά μέτωπα σε οικονομία, ενέργεια,
πληθωρισμό, Μεταναστευτικό, ενώ οι γεωπολιτικές
συγκρούσεις σε Ουκρανία και Γάζα έρχονται να αυ-
ξήσουν ακόμη περισσότερο την ανησυχία και την
ανασφάλεια στην κοινωνία. Ένα χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα ανόδου του παραλογισμού και των ακρο-
τήτων αποτελεί η περίπτωση του κόμματος της
Ελευθερίας στην Αυστρία (FPÖ), το οποίο έχει πάρει
κυριολεκτικά φόρα και οδηγεί εδώ και μεγάλο χρο-
νικό διάστημα την κούρσα των δημοσκοπήσεων, με
ανοιχτό το ενδεχόμενο μετά τις εθνικές εκλογές του

2024 να παίξει έναν καθοριστικό ρόλο στη διαμόρ-
φωση των πολιτικών εξελίξεων. Σε κάθε περίπτωση
ωστόσο το αφήγημα που έχει υιοθετήσει η ηγεσία
του κόμματος δεν αφήνει περιθώρια συνεργασίας
με άλλες πολιτικές δυνάμεις στην Αυστρία, αφού
έχουν ξεπεραστεί προ πολλού τα όρια με τοποθετή-
σεις και προσεγγίσεις που βρίσκονται σαφώς εκτός

δημοκρατικής λογικής.
Οι προτεραιότητες που έθεσε πρόσφατα ο

ηγέτης του Κόμματος της Ελευθερίας ήρθαν
να προκαλέσουν ανησυχία μέσα και έξω από
την αυστριακή πολιτική σκηνή για το ποια τρο-
πή μπορούν να πάρουν οι εξελίξεις, εφόσον το
FPÖ επικρατήσει την ώρα της μάχης. Ο ίδιος
δείχνει αποφασισμένος να θέσει σε κίνδυνο
μια από τις βασικές επιδιώξεις της ευρωπαϊ-
κής εξωτερικής πολιτικής, την ένταξη της Ου-
κρανίας στην ΕΕ.

Φαίνεται ξεκάθαρα ότι παίζει ένα παιχνίδι που ευ-
νοεί κατά κύριο λόγο τη Ρωσία, ενώ με τη στάση του
αφήνει περιθώρια για να σέρνεται η γεωπολιτική
αστάθεια στην περιοχή για ακόμη μεγαλύτερο χρο-
νικό διάστημα. Εκτός τούτου, επενδύει στη διατήρη-
ση της ατζέντας που σχετίζεται με την αμφισβήτηση
των μέτρων που έλαβε η αυστριακή κυβέρνηση κατά
της πανδημίας, προαναγγέλλοντας ακόμη και διε-
ρεύνηση των τότε χειρισμών. Εξάλλου, οι ακραίοι
επένδυσαν από το 2020 και μετά στην αμφισβήτηση
της αναγκαιότητας των λόκνταουν και της υποχρεω-
τικότητας των εμβολιασμών κατά του κορονοϊού,
συσπειρώνοντας με αυτό τον τρόπο όλο το λεγόμενο

αντιεμβολιαστικό κίνημα στις τάξεις του
συγκεκριμένου κόμματος. Το τρίτο σημείο
της απερίγραπτης προπαγάνδας του Κικλ
αφορά τους χειρισμούς για το Μεταναστευ-
τικό και την απόφαση να σφραγίσουν μια
και καλή τα σύνορα της χώρας σε μετανά-
στες και πρόσφυγες, μετατρέποντας, κατά
τα λεγόμενα του αρχηγού, την Αυστρία σε
ένα απόρθητο φρούριο. Από τα παραπάνω

γίνεται πλέον αντιληπτό ότι μια χώρα με βαθιά ευ-
ρωπαϊκή αντίληψη και έναν ξεχωριστό πολιτισμό
κινδυνεύει να πέσει στην ενορχηστρωμένη παγίδα
των δημαγωγών που μπροστά στην εκλογική επιτυ-
χία είναι διατεθειμένοι να θυσιάσουν τα πάντα. Για
όσους έχουν μελετήσει μεθοδικά τις μέχρι τώρα κι-
νήσεις του Χέρμπερτ Κικλ, ο μαξιμαλισμός του δεν
τους εκπλήσσει.

Στην αντίπερα όχθη όμως οι δημοκρατικές δυ-
νάμεις της χώρας βρίσκονται μπροστά σε μια ιστο-
ρική ευθύνη. Για όλους αυτούς τους πολιτικούς
σχηματισμούς, οι ευρωεκλογές αποτελούν το
πρώτο δυνατό crash test και μια διαδικασία όπου
θα δοκιμαστούν η ανθεκτικότητά τους αλλά και
ικανότητά τους να σηκώσουν ένα ανάχωμα απέ-
ναντι σε όλους εκείνους που επιδιώκουν την οπι-
σθοδρόμηση και τη φοβικότητα της αυστριακής
πολιτικής. Θα στείλει άραγε η κοινή γνώμη ένα
πρώτο μήνυμα για την επόμενη μέρα ψηφίζοντας
αντισυμβατικά; Ή θα κάνει δεύτερες σκέψεις για
εκείνους που επιχειρούν να την εγκλωβίσουν σε
έναν αδιέξοδο υπερσυντηρητισμό.

Θα καταφέρουν οι ευρωπαϊκές δυνάμεις να αλλά-
ξουν τα δεδομένα και να διαψεύσουν τις ανησυχητι-
κές δημοσκοπήσεις; Η αξιολόγηση της κατάστασης
παραμένει πάντως σύνθετη και η όποια πρόβλεψη
για το βράδυ των ευρωεκλογών είναι τουλάχιστον
παρακινδυνευμένη. Η προσπάθεια όλων απέναντι
στην ακροδεξιά στροφή της ΕΕ χρειάζεται να είναι
διαρκής και επίμονη, αφού βέβαια ληφθούν υπόψη
τα αίτια που την προκαλούν.

Γράφει 
o Σπύρος 
Καπράλος

Aναλυτής 
Eυρωπαϊκής 

Πολιτικής 

Θα πέσει η Αυστρία
στην παγίδα

των δημαγωγών;
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Χ θες ήταν η επέτειος του Πολυτεχνείου. Το λέω διότι σε κάποιους

μπορεί και να διέφυγε. Δεν θα ήταν παράξενο, άλλα πράγματα

πολύ πιο επίκαιρα κυριάρχησαν στην ειδησεογραφία, όπως, ας

πούμε, η συνέντευξη του Στέφανου Κασσελάκη σε τηλεοπτική εκπομπή.

Αλλά κι εκείνη του Τάιλερ Μακμπέθ, αυτή και αν κυριάρχησε.

Έχουν περάσει εξάλλου πενήντα ολόκληρα χρόνια από τις 17 Νοεμβρίου

1973, η γενιά του Πολυτεχνείου

μεγάλωσε πολύ, το ίδιο και η δη-

μοκρατία μας. Τόσο πολύ που δεί-

χνει να μη χρειάζεται πλέον υπεν-

θυμίσεις για το πόσο δύσκολο εί-

ναι κάποιες φορές να υπάρξει.

Δεν θα έλεγα ότι η δημοκρατία

κινδυνεύει σήμερα με τον ίδιο

τρόπο που μπορούσε να καταργη-

θεί εν μια νυκτί το 1967. Είναι πολύ

διαφορετικοί οι καιροί, διαφορετι-

κοί και οι κίνδυνοι. Πιο ύπουλοι.

Δεκανείς, συνταγματάρχες και

στρατηγοί κάνουν πραξικοπήματα

μόνο στον τρίτο κόσμο˙ στον άλ-

λον, τον δικό μας, η δημοκρατία

θριαμβεύει και επικρατεί κατά

κράτος. 

Δημοκρατίες 
κατ’ όνομα

Και προστατεύεται από καθ’ όλα

νόμιμα εκλεγμένους ηγέτες. Όπως

στη γειτονική μας Τουρκία, ας πού-

με, όπου ο Ερντογάν κατάφερε να

καταπνίξει το εναντίον του πραξι-

κόπημα και πλέον σε κάθε γωνία

υπάρχουν 7 εκατομμύρια αστυνο-

μικοί ώστε να μην ξαναδιανοηθεί

κανείς να κουνηθεί. Ή στη Ρωσία,

όπου ο Πούτιν κατάφερε να σταμα-

τήσει εγκαίρως και πολύ αποτελε-

σματικά τον Πριγκόζιν. Τόσο αποτελεσματικά που ο δεύτερος βρέθη-

κε φυτεμένος στο χώμα μαζί με το αεροπλάνο του. Παστρικά πράγμα-

τα. Και στις ΗΠΑ όμως ο Τραμπ και οι γραφικοί θερμοκέφαλοί του που

εισέβαλαν στο Καπιτώλιο απωθήθηκαν πολύ άμεσα. Το γεγονός ότι ο

Τραμπ που επιχείρησε στην ουσία πραξικόπημα εναντίον της μεγαλύ-

τερης δημοκρατίας του κόσμου, πιθανότατα θα επανεκλεγεί του χρό-

νου στην προεδρία της, είναι και αυτό ένας θρίαμβος του δημοκρατι-

κού πολιτεύματος. Όχι;

Συνεπώς, όλα καλά, δεν χρειαζόμαστε υπενθυμίσεις ότι η δημοκρα-

τία είναι εύθραυστη και χρειάζεται επαγρύπνηση και φροντίδα, τα

έχουμε λύσει αυτά. Ενίοτε τα λύνουμε βαφτίζοντας τους κάθε λογής λαϊκι-

στές και αυταρχικούς ηγέτες «δημοκρατικά εκλεγμένους», που είναι κιό-

λας, και τελειώνει το θέμα. Δεν μας περνάει από το μυαλό ότι η δημοκρατία

δεν κινδυνεύει μόνο από τον κάθε ημίτρελο υπαξιωματικό αλλά και εκ των

έσω, με τη διάβρωση των θεσμών που είναι εκεί για να την προστατεύσουν.

Ο Νετανιάχου, καλή ώρα, που πριν από τον πόλεμο κόντεψε να διαλύσει το

δικαστικό σύστημα και σηκώθηκε το μισό Ισραήλ στο πόδι. Που δίχασε τη

χώρα, που ακόμη και σήμερα, εν μέσω πολέμου, οι ίδιοι οι Ισραηλινοί δεν

θέλουν ούτε να τον βλέπουν, που καταπατά κάθε πιθανό κανόνα εμπλοκής

και ανθρωπισμού με όσα κάνει στη Γάζα, έχει τη λαϊκή νομιμοποίηση.

Είναι πράγματι άλλοι καιροί από το 1973 και τα όπλα είναι φυσικά διαφο-

ρετικά. Είναι η ενημέρωση που συχνά πλέον μετατρέπεται σε έμμεση -ή και

όχι τόσο έμμεση- προπαγάνδα.

Είναι η οικονομική κατάσταση

που δημιουργεί φοβισμένα και

εξαρτώμενα πλήθη ψηφοφόρων.

Είναι η παραπληροφόρηση που

σου δείχνει μια πραγματικότητα

που δεν υπάρχει, αλλά σ’ την που-

λάει για υπαρκτή. Είναι ο τρόμος

του διαφορετικού που σε κάνει να

περιχαρακώνεσαι πίσω από

πραγματικά ή ιδεολογικά τείχη

και να καταφεύγεις σε ακραίες

απόψεις και αντιδράσεις. Είναι ο

λαϊκισμός που σε τυφλώνει προς

στιγμήν με τα καθρεπτάκια του

και παραζαλισμένος πιστεύεις

ό,τι να ’ναι. Είναι πολλά, τα ξέρου-

με, δεν γίνονται και κρυφά εξάλ-

λου. Φανερότατα γίνονται.

Από αυτούς τους εχθρούς πώς

την προστατεύεις τη δημοκρατία;

Τι όπλα έχεις για να τους παλέ-

ψεις; 

Η μνήμη 
προστατεύει

Είναι πράγματι άλλοι καιροί από

το 1973, όπως άλλωστε είναι και

από το 1821 και από το 1940 και

από το 490 πΧ, όταν έγινε η μάχη

του Μαραθώνα. Αν υποθέσουμε

ότι μας την έπεφταν οι Πέρσες

σήμερα, πιθανολογώ ότι δεν θα παίρναμε σπαθιά και ασπίδες να πά-

με να τους πολεμήσουμε πάνω από τα μπιτσόμπαρα του Σχινιά (εκεί

έγινε η ορίτζιναλ μάχη, δεν είχε μπιτσόμπαρα τότε). Κάτι άλλο θα κά-

ναμε, πιο μοντέρνο. Αυτό δεν μας εμποδίζει να μαθαίνουμε εξονυχι-

στικά την Ιστορία μας ούτε να στεκόμαστε στους συμβολισμούς της.

Το Πολυτεχνείο, παρά τις προσπάθειες πολλών να το απαξιώσουν,

έχει αυτό ακριβώς και μάλιστα στο μάξιμουμ: είναι γεμάτο συμβολι-

σμούς. Τόσο για το τι συνέβη όσο και για τον ρόλο που έπαιξε ο καθέ-

νας εκεί μέσα ή εκεί απέξω. Και κυρίως για την ανάγκη να υπερασπι-

ζόμαστε με κάθε τρόπο τη δημοκρατία. 

Είναι πράγματι άλλοι καιροί από το 1973. Μπορεί να μην κοιμόμαστε «με

τα παράθυρα ανοιχτά», αλλά κοιμόμαστε ήσυχοι ότι τουλάχιστον θα ζήσου-

με και θα πεθάνουμε σε μια δημοκρατική χώρα. Το στοίχημα πλέον δεν εί-

ναι η πραξικοπηματική κατάλυση του πολιτεύματος, αλλά κάτι άλλο. Να μην

είμαστε δημοκρατίες μόνο κατ’ όνομα. Και αυτό θέλει πολλή δουλειά για να

(μη) συμβεί.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Είναι άλλοι 
καιροί από 

το 1973



ττου ειδικού συνεργάτη

Μ
ετά τον σάλο και την πολιτική θύελλα
που έχουν προκληθεί τις τελευταίες
μέρες από τα αποκλειστικά δημοσι-

εύματα της «Political» για τις συμβάσεις του
εργολάβου Ιωάννη Χρυσοσπάθη με την Περι-
φέρεια Αττικής, η δημοσιογραφική έρευνα που
διενεργούμε φέρνει στο φως νέα αποκαλυπτι-
κά στοιχεία για το πάρτι εκατομμυρίων και τις
περίεργες διαδρομές των εταιρειών στις οποί-
ες καταλήγουν τα έργα, πάντα με νόμιμο ή νο-
μότυπο τρόπο.

Διαδρομές που έχουν σκιές εναρμονισμέ-
νων πρακτικών και θα πρέπει να διερευνηθούν
εξονυχιστικά στο σύνολό τους στο πλαίσιο της
διασφάλισης του υγιούς ανταγωνισμού. Από
τον καθαρισμό «χρυσών» γκράφιτι με σύμβαση
πολλών εκατομμυρίων μέχρι την αφαίρεση πα-
ράνομων διαφημίσεων! Μιλάμε για καταστά-
σεις και έργα που μόνο ένας σύγχρονος πολυ-
μήχανος Οδυσσέας θα μπορούσε να τα υλοποι-
εί ως εργολάβος το 2023. Ας ρίξουμε μια ματιά
στα νέα στοιχεία-φωτιά που δημοσιεύει σήμε-
ρα η εφημερίδα μας. Μια σειρά από έγγραφα,
ενώ αναμένεται να ακολουθήσουν και άλλα.

«Συντήρηση και καθαρισμός από Graffiti και
Tags των στηθαίων ασφαλείας υπογείων δια-
βάσεων και καθαρισμό πινακίδων σήμανσης
στους οδικούς άξονες αρμοδιότητας ΔΔΙΜΥ» -
3,7 εκατ. ευρώ

Σας έχουμε ξαναπεί και γράψει πως ο εργο-
λάβος Χρυσοσπάθης είναι πολυπράγμων. Κατά
καιρούς τον έχουμε δει να εμφανίζεται ως συν-
τηρητής οδικής ασφάλειας, να καθαρίζει υπό-
γειες διαβάσεις και τώρα τον βλέπουμε να εμ-
φανίζεται ως η εταιρεία που αναλαμβάνει να
καθαρίσει... γκράφιτι! Ναι, είναι αλήθεια. Στις
16 Ιουνίου 2021 κατακυρώθηκε ως νέος μει-

οδότης στο έργο «Συντήρηση και καθαρισμός
από Graffiti και Tags των στηθαίων ασφαλείας
υπογείων διαβάσεων και καθαρισμό πινακί-
δων σήμανσης στους οδικούς άξονες αρμο-
διότητας ΔΔΙΜΥ» ο εργολάβος-φίλος του Πα-
τούλη. Το ποσό; Αστρονομικό που... ζαλίζει!
Περίπου 3,7 εκατομμύρια ευρώ στην εταιρεία
ΙΔ Χρυσοσπάθης ΓΕΡ. Ε. ΚΟΣΣΟΒΑΣ ΟΕ.

«Ηλεκτροφωτισμός στο ΠΑΟΔ εντός των δι-
οικητικών ορίων της περιφέρειας»

Στις 15 Δεκεμβρίου 2020 είχαμε την έγκριση
του πρακτικού για την ανάδειξη προσωρινού
μειοδότη του έργου κάτω των ορίων «Ηλεκτρο-
φωτισμός στο ΠΑΟΔ εντός των διοικητικών
ορίων της Περιφέρειας Αττικής έτη 2021- 2022»
προϋπολογισμού 1.477.213,60 ευρώ! Και σε αυ-
τή την περίπτωση το έργο πήγε στον κ. Χρυσο-
σπάθη. Ξεκάθαρα πράγματα, ακόμη μια επιτυχία
για τον εργολάβο της καρδιάς του κ. Πατούλη.

«Αφαίρεση παράνομων διαφημίσεων όπως
αφίσες, πανό κ.λπ. από τους οδικούς άξονες
αρμοδιότητας ΔΙΔΙΜΥ» - 200.000 ευρώ

Ακόμη ένας διαγωνισμός που κατέληξε
στον εργολάβο Ιωάννη Χρυσοσπάθη ήταν αυ-
τός που έγινε στις 14 Φεβρουαρίου 2023 και
αφορούσε την
αφαίρεση πα-
ρ ά ν ο μ ω ν
διαφημίσε-
ων από
τους οδι-
κούς άξο-
νες. Και σε
αυτή την πε-
ρίπτωση η
ε τ α ι ρ ε ί α
G r e e n

and Space του κολλητού του απερχόμενου
περιφερειάρχη κατέθεσε τη χαμηλότερη προ-
σφορά και τελικά πήρε και αυτό το έργο με
προϋπολογισμό 200.000 ευρώ.

«Κοπή και απομάκρυνση επικίνδυνων
κορμών από την κακοκαιρία Μήδεια» -
150.000 ευρώ

Ας δούμε και τι έγινε με την καταστροφική
κακοκαιρία Μήδεια που έπληξε την Αττική το
2021. Και σε αυτή την περίπτωση είχαμε στις 27
Ιουλίου 2021 απευθείας ανάθεση για τη διάθε-
ση μηχανημάτων έργου-οχημάτων με το απα-
ραίτητο προσωπικό τους, καθώς και εργατοτε-
χνικού προσωπικού για την κοπή και απομά-
κρυνση επικίνδυνων κορμών, κλαδιών και φυ-
τικών υπολειμμάτων που προκλήθηκαν από
την κακοκαιρία Μήδεια σε περιοχές της Αττι-
κής από τις 20 Ιουλίου του ίδιου έτους. Η εται-
ρεία; Δεν πέφτετε από τα σύννεφα, είμαστε σί-
γουροι. Ο περιφερειάρχης Γιώργος Πατούλης
«προσκάλεσε» μόνο την εταιρεία ΙΔ Χρυσο-
σπάθης και ΣΙΑ ΟΕ με το ποσό 150.000 ευρώ.

Το «μοτίβο» με τις ίδιες εταιρείες
στους ίδιους διαγωνισμούς

Η «Political», στο πλαίσιο της μεγάλης δη-
μοσιογραφικής έρευνας που διεξάγει εδώ
και καιρό, σας είχε αποκαλύψει πως κατά
πρωτοφανή τρόπο πάντα οι ίδιες εταιρείες
εμφανίζονταν σε διαγωνισμούς ή απευθείας
αναθέσεις, κατέθεταν υψηλές προσφορές

και ο εργολάβος Χρυσοσπάθης έδινε τη…
χαμηλότερη με αποτέλεσμα να κερδίζει
τις αναθέσεις.

Σήμερα θα αναφερθούμε σε ακόμη έναν
διαγωνισμό με τίτλο «Συντήρηση βελτίωσης
εγκατάσταση πρασίνου στις νησίδες οδών

αρμοδιότητας τ. ΔΚΣΕΣΟ προϋπολογι-
σμού 2.499.994,64 ευρώ για τρία

τμήματα». Τι συνέβη στην
προκειμένη περίπτωση;

Εμφανίστηκαν τέσσε-
ρις εταιρείες και ζήτη-
σαν… παράταση!

Σας τις αναφέρουμε

επιγραμματικά, τις γνωρίζετε άλλωστε, καθώς
έχουμε γράψει ξανά για αυτές:

• Γεώργιος Ν Κυρίτσης & ΣΙΑ ΕΕ
• ΑΛΚΤΗΡ ΑΚΤΕ
• ΑΤΤΙΚΗ ΔΙΟΔΟΣ ΑΤΕ
• GREEN AND SPACE
Η τελευταία εταιρεία ανήκει στον κ. Χρυσο-

σπάθη, η ΑΛΚΤΗΡ και η Γεώργιος Ν Κυρίτσης
και ΣΙΑ έχουν εμφανιστεί σε άλλους διαγωνι-
σμούς με τις εταιρείες του εργολάβου, ενώ η
ΑΤΤΙΚΗ ΔΙΟΔΟΣ ήταν η εταιρεία που έχει δώ-
σει υπεργολαβία για εταιρεία του κ. Χρυσοσπά-
θη. Το μοτίβο επαναλαμβάνεται. Γιατί άραγε
ζήτησαν οι ίδιες εταιρείες, που εμφανίζονται
και σε άλλους διαγωνισμούς, παράταση; (Να
είστε σίγουροι πως το ρεπορτάζ συνεχίζεται.)
Κανείς δεν απαντάει σε αυτό το ερώτημα. 
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

3,7 εκατ. για 
να σβήσει...
γκράφιτι

ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΡΥΣΟΣΠΑΘΗΣ

Ο «χρυσός» καθαρισμός τοίχων
στην Αττική και οι περίεργες...
συγγένειες στην Αγία Παρασκευή



Σ
τις 9 Αυγούστου η εφημερίδα μας
είχε δημοσιεύσει ακόμη μια μεγάλη
έρευνα για τον εργολάβο με ένα ρε-

πορτάζ που έφερε τον τίτλο «Τα χρυσά κλα-
δέματα του Δήμου Αγίας Παρασκευής». Τό-
τε σας είχαμε αποκαλύψει ότι στην κακο-
καιρία του 2022, που έπληξε τα βόρεια προ-
άστια, η εταιρεία του Χρυσοσπάθη πήρε
μια… εργολαβία που θα τη ζήλευαν πολλοί.
Με απευθείας ανάθεση από τον δήμαρχο
Αγίας Παρασκευής Βασίλη Ζορμπά ο άν-
θρωπος των κατασκευών, ο Χρυσοσπάθης,
κλήθηκε να μαζέψει τα κλαδιά που είχαν
πέσει στα πεζοδρόμια από την κακοκαιρία!
Σύμφωνα με τα επίσημα έγγραφα που είχε
παρουσιάσει η «Political», ο Χρυσοσπάθης
πήρε περίπου 500.000 ευρώ για να μαζέψει
τα κλαδιά, όταν άλλοι δήμοι έκαναν την ίδια
δουλειά με 50.000 έως 100.000 ευρώ!

Τρεις μήνες μετά επανερχόμαστε για να
σταθούμε σε περίεργες συμπτώσεις. Ας
πάρουμε τα πράγματα με τη σειρά. Αντιδή-
μαρχος στην Αγία Παρασκευή και υπεύθυ-
νος για τα Τεχνικά Έργα του δήμου είναι ο
Βασίλης Σάρκουλας. Σύζυγός του είναι η
δικηγόρος Νατάσα Βογιατζόγλου. Η συγκε-
κριμένη δικηγόρος φέρεται αυτή την περίο-
δο να είναι νομική σύμβουλος της Περιφέ-
ρειας Αττικής. Η ίδια επί πολλά έτη στο πα-
ρελθόν είχε διατελέσει δικηγόρος του
Ιωάννη Χρυσοσπάθη. 

Καυτά ερωτήματα
Σήμερα όλες τις νομικές ενέργειες που

κάνει εναντίον μας ο εργολάβος τις υπο-
γράφει η Μαρία Κλαπαδάκη-Βογιατζόγλου.
Εδώ ρωτάμε: Ισχύει ότι οι δύο κυρίες είναι
αδελφές ή πρόκειται για… συνωνυμία; Με
μια αναζήτηση στο Διαδίκτυο πάντως διαπι-
στώσαμε πως δηλώνουν την ίδια επαγγελ-
ματική διεύθυνση.

Πάμε να ξετυλίξουμε και άλλο το κουβάρι
της υπόθεσης. Η Νατάσα Βογιατζόγλου φέ-
ρεται να είναι νομική σύμβουλος, όπως
προαναφέραμε, στην Περιφέρεια Αττικής.
Κάποιες από τις αρμοδιότητές της είναι να
ελέγχει την κρίση των υπηρεσιών σε σχέση
με αποφάσεις τους για τις διαγωνιστικές
διαδικασίες. Επίσης, να εισηγείται ή όχι το
«καλώς έχειν» για την υπογραφή συμβάσε-
ων αλλά και για αποφάσεις των οργάνων
της περιφέρειας. 

Ρωτάμε γιατί δεν το γνωρίζουμε: Είναι
νόμιμο, ηθικό και δεοντολογικό η νομικός
που έχει διατελέσει δικηγόρος του κ. Χρυ-
σοσπάθη να είναι νομική σύμβουλος στην
περιφέρεια που διοικεί ο κ. Πατούλης, εφό-
σον ο εργολάβος έχει τόσο μεγάλη δραστη-
ριότητα στην Περιφέρεια Αττικής; Αφού
αποχώρησε από τον κ. Χρυσοσπάθη τοπο-

θετήθηκε στη θέση της η αδελφή της; Αν εί-
ναι αδελφή της, είναι ηθικό δύο γυναίκες
με πρώτου βαθμού συγγενική σχέση να ερ-
γάζονται η μία για έναν
εργολάβο και η άλλη
για μια περιφέρεια και
να συνάπτουν συμβά-
σεις; Εν προκειμένω,
μιλάμε για πάνω από 55
εκατ. ευρώ. Δημόσιο
χρήμα δηλαδή.

Αντί απαντήσεων
νέο εξώδικο

H εφημερίδα μας,
στο πλαίσιο της δημο-
σιογραφικής δεοντο-
λογίας, έθεσε βεβαίως
τα παραπάνω πολύ σο-
βαρά ερωτήματα που προκύπτουν από το
ρεπορτάζ στη Μαρία Κλαπαδάκη-Βογια-
τζόγλου και αντί απαντήσεως ή διαψεύσε-
ως λάβαμε μια εξώδικο διαμαρτυρία, την
οποία συνυπογράφουν οι Μαρία Κλαπαδά-
κη-Βογιατζόγλου και Νατάσα Βογιατζό-
γλου.

Στο εξώδικο αναφέρουν ίδια διεύθυνση
κατοικίας, επιβεβαιώνοντας προφανώς τη
συγγενική τους σχέση, αλλά, όπως αναφέ-
ρουν, τα ερωτήματά μας είναι παραπλανητι-
κά (δεν μπορούμε να αντιληφθούμε τι εννο-
ούν με αυτό τον χαρακτηρισμό) και επικα-
λούμενες το επαγγελματικό τους απόρρητο
μας παραπέμπουν να ρωτήσουμε τον Δικη-
γορικό Σύλλογο Αθηνών αν είναι ηθικό δύο
αδέλφια να εργάζονται η μία στην περιφέ-
ρεια και η άλλη σε εργολάβο που παίρνει
έργα από την περιφέρεια.

Μάλιστα, μας κατηγόρησαν ότι με δόλο
θέτουμε «ζητήματα νομιμότητας και ηθικής

σε σχέση με το λειτούργημά μας, τα οποία
ουδεμία σχέση έχουν με δημοσιογραφικό
ρεπορτάζ». Εμείς δεν θέσαμε κάποιο ερώ-

τημα επί του δικηγο-
ρικού λειτουργήματος
γενικά κι αόριστα, αλ-
λά επί των θέσεών
τους στην περιφέρεια
και στον εργολάβο
που παίρνει έργα από
την περιφέρεια.

Καμία διάψευση
από τις δύο 
νομικούς

Παράλληλα, μας
απαγορεύουν «ρητά,
κατηγορηματικά και
απόλυτα την οποιαδή-

ποτε αναφορά στο πρόσωπο αμφοτέρων
ημών, καθώς και την παράθεση οποιουδή-
ποτε στοιχείου που αφορά το προσωπικό
και επαγγελματικό μας απόρρητο, πρωτί-
στως δε τη χρήση του ονόματος και της ει-
κόνας μας, σε οποιοδήποτε σχετικό
δημοσίευμα της ψηφιακής σας εφημερίδας
και κάθε εντύπου ή ηλεκτρονικού μέσου
συμφερόντων σας».

Τα συμπεράσματα τα αφήνουμε στην κρί-
ση του αναγνωστικού κοινού, βεβαίως.
Παρ’ όλα αυτά, επειδή μιλάμε για διαχείρι-
ση δημόσιου χρήματος, υπεράνω όλων εί-
ναι το δημόσιο συμφέρον. Στη δημοσιογρα-
φία υπάρχουν ερωτήματα και όχι «παρα-
πλανητικά ερωτήματα» και επίσης (μιας και
βρισκόμαστε μία μόλις μέρα μετά την επέ-
τειο του Πολυτεχνείου) στη δημοκρατία δεν
υπάρχουν «σας απαγορεύουμε ρητά, κατη-
γορηματικά και απόλυτα…», όπως αναφέ-
ρει το εξώδικο, ούτε... απαγορεύουμε και

διατάσσουμε. Υπάρχουν απαντήσεις ή μη
απαντήσεις. Διαψεύσεις ή επιβεβαιώσεις.
Απαγορεύσεις ερωτημάτων στη δημοκρα-
τία δεν υπάρχουν, ειδικά όταν μιλάμε για το
δημόσιο συμφέρον! Επί της ουσίας, το εξώ-
δικο των δύο δικηγόρων δεν διαψεύδει
απολύτως τίποτα. Αντίθετα, επιβεβαιώνει
και τα ονόματά τους, αφού υπογράφουν
από κοινού.

Θα παρέμβει κανείς;
Μέσα σε τρεις μήνες η «Political» έχει

δημοσιεύσει επτά αναλυτικά ρεπορτάζ για
τη δράση των εταιρειών του Ιωάννη Χρυσο-
σπάθη στην Περιφέρεια Αττικής. Με κάθε
λεπτομέρεια έχουμε περιγράψει πως ο
ίδιος άνθρωπος, φίλος του απερχόμενου
περιφερειάρχη Αττικής Γιώργου Πατούλη,
έχει λάβει συμβάσεις εκατομμυρίων. Εμ-
φανίζεται παντού. Πώς γίνεται;

Γνωρίζει η Επιτροπή Ανταγωνισμού για
τη δράση του; Θα παρέμβει; Υπάρχει κάποια
μονοπωλιακή πρακτική η οποία αντίκειται
στον υγιή ανταγωνισμό; Τίθεται ή όχι ζήτη-
μα εναρμονισμένων πρακτικών ή καρτέλ,
όπως λέγεται στην ορολογία της αγοράς;

Διότι ο κ. Χρυσοσπάθης είναι επιχειρη-
ματίας και προφανώς κοιτάει το κέρδος
του. Ό,τι δουλειές του δώσουν θα τις πάρει.
Αυτό είναι το επάγγελμά του. Το θέμα είναι
τι κάνουν οι δημόσιοι λειτουργοί και πώς
διαχειρίζονται το δημόσιο χρήμα. Άραγε,
σκέφτεται ο εισαγγελέας Διαφθοράς να
ερευνήσει την υπόθεση; Τι λέει το Μέγαρο
Μαξίμου για τον «γαλάζιο» περιφερειάρχη
και τον συγκεκριμένο εργολάβο; 
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Τι... κοινό έχουν ο Δήμος Αγίας Παρασκευής 
και η Περιφέρεια Αττικής

Περίεργες... συμπτώσεις
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«

Ο
υπουργός Παιδείας, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού
Κυριάκος Πιερρακάκης μιλάει στην «Political» για
τον βασικό στόχο της κυβέρνησης να κάνει τη χώρα

ακαδημαϊκό κόμβο, απελευθερώνοντας τις δυνατότητες του
ακαδημαϊκού και ερευνητικού δυναμικού της. Βαθύ-
τερος όμως σκοπός είναι η αναθεώρηση του άρθρου
16, καθώς υπάρχει πολύ έντονο ενδιαφέρον για τη
σύσταση μη κρατικών ΑΕΙ. Παράλληλα, ο κ. Πιερρα-
κάκης ξεκαθαρίζει ότι πρωταρχικό μέλημα του
υπουργείου είναι να ενισχύεται συνέχεια το δημόσιο
πανεπιστήμιο, ενώ σημειώνει τις κινήσεις του για την
ενίσχυση της τεχνικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
σε νέους και ενήλικες. Τέλος, αποκαλύπτει ότι προωθεί και
νέες ψηφιακές υπηρεσίες στο υπουργείο, όπως η ψηφιακή
πλατφόρμα για καταγγελίες bullying κ.ά. 

Όλοι περιμένουν τη νομοθετική ρύθμιση που θα δίνει
το δικαίωμα σε πανεπιστημιακά ιδρύματα του
εξωτερικού να μπορούν να ιδρύσουν παράρτημα στην
ελληνική επικράτεια. Μπορείτε να μας αποκαλύψετε

περισσότερα; Και τελικά, ποια θα είναι τα κριτήρια
που θα τεθούν ώστε να παραμείνει σε υψηλά
στάνταρ η ποιότητα σπουδών στα μη κρατικά
πανεπιστήμια;

Πράγματι το αμέσως επόμενο διάστημα πρόκειται
να φέρουμε στη Βουλή τη δυνατότητα ίδρυσης μη
κρατικών πανεπιστημίων ως παραρτημάτων ιδρυ-
μάτων του εξωτερικού. Η ρύθμιση αυτή έρχεται να

αξιοποιήσει τις δυνατότητες που μας δίνουν τόσο το Σύν-
ταγμα όσο και το ενωσιακό δίκαιο, ώστε η Ελλάδα να ευθυ-
γραμμιστεί με τη διεθνή πρακτική. Θέλουμε να ακολουθή-

σουμε το παράδειγμα της Κύπρου, η οποία με τις κατάλλη-

λες θεσμικές μεταρρυθμίσεις αναδείχτηκε μέσα σε λίγα

χρόνια σε περιφερειακό ακαδημαϊκό κέντρο, απελευθε-

ρώνοντας τις δυνατότητες του ακαδημαϊκού και ερευνητι-

κού δυναμικού της και προσελκύοντας φοιτητές και καθη-

γητές από άλλες χώρες.

Τώρα, ως προς το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας,

βρισκόμαστε σε στενή συνεργασία με την Εθνική Αρχή

Ανώτατης Εκπαίδευσης για να θέσουμε τα ακαδημαϊκά και

λειτουργικά κριτήρια των μη κρατικών πανεπιστημίων.

Μπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι οι απόψεις μας συμπί-

πτουν στην αναγκαιότητα αυτά τα κριτήρια να είναι υψηλά:

Θέλουμε ιδρύματα που θα εστιάζουν σε πολλαπλά αντικεί-

μενα και θα έχουν τη γνώση και την έρευνα στο επίκεντρο

της λειτουργίας τους.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Το αμέσως επόμενο διάστημα
πρόκειται να φέρουμε 

στη Βουλή τη δυνατότητα
ίδρυσης μη κρατικών

πανεπιστημίων 
ως παραρτημάτων ιδρυμάτων

του εξωτερικού 
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«Μοντέλο Κύπρου για να γίνουμε 
περιφερειακό ακαδημαϊκό κέντρο»
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Επειδή υπάρχει ενδιαφέρον γενικότερο για τη
δημιουργία μη κρατικών πανεπιστημίων και από την
εγχώρια ιδιωτική εκπαίδευση, ποιοι θα μπορούν να
ιδρύσουν μη κρατικά πανεπιστήμια έπειτα από μια
ενδεχόμενη ψήφιση της αναθεώρησης του άρθρου 16;

Η αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγματος παραμένει

βασική μας επιδίωξη, καθώς έτσι θα επιλύσουμε με τρόπο

οριστικό έναν ιστορικό αναχρονισμό. Όταν έρθει η ώρα της

συζήτησης για τη Συνταγματική Αναθεώρηση θα έχουμε την

ευκαιρία να συζητήσουμε όλες τις παραμέτρους, ωστόσο αυ-

τό που μπορούμε να πούμε αυτήν τη στιγμή είναι ότι εκτιμού-

με ότι θα έχουμε ακόμη πιο έντονο ενδιαφέρον.

Αυτήν τη στιγμή επικεντρώνουμε την προσοχή μας στην

επικείμενη νομοθετική παρέμβαση. Και πιστεύουμε ότι

μέχρι να ανοίξει η Συνταγματική Αναθεώρηση, η πρόοδος

που θα έχουμε καταγράψει θα αποτελεί το καλύτερο επι-

χείρημα για να κάνουμε το επόμενο βήμα με ακόμη περισ-

σότερη αυτοπεποίθηση και αποφασιστικότητα, προσελ-

κύοντας ακόμη μεγαλύτερο ενδιαφέρον.

Η ίδρυση μη κρατικών πανεπιστημίων ασφαλώς θα
δημιουργήσει συνθήκες ανταγωνισμού με τα
δημόσια. Είναι στον σχεδιασμό του υπουργείου η
αύξηση της χρηματοδότησης προς τα υφιστάμενα
ΑΕΙ; Και θα μπορούσε αυτή η παράμετρος να
αποτελέσει πεδίο συνεννόησης με την
αντιπολίτευση;

Μου δίνετε την ευκαιρία να ξεκαθαρίσω κάτι, κύριε Πί-

κουλα: τα δημόσια πανεπιστήμια παραμένουν η βασική

μας προτεραιότητα και η ενίσχυσή τους αποτελεί κεντρική

μας επιδίωξη. Και η πρόοδος των δημόσιων πανεπιστη-

μίων μας περνά μέσα από πολλές πρωτοβουλίες: είναι

ασφαλώς η αύξηση της χρηματοδότησης για υποδομές,

για έρευνα και για τη φοιτητική μέριμνα, αλλά ταυτόχρονα

πρόοδος είναι και η μείωση της γραφειοκρατίας, η ενθάρ-

ρυνση της εξωστρέφειας, η επένδυση σε σύγχρονα αντι-

κείμενα και προγράμματα σπουδών.

Όλα αυτά για εμάς αποτελούν μια ενιαία πρόκληση που

θα μπορούσαμε να συνοψίσουμε ως «ελεύθερο πανεπι-

στήμιο»: ένα πανεπιστήμιο που θα διαθέτει αναγκαίους

πόρους, λειτουργικές δομές, έμφαση στη γνώση και και-

νοτόμο προσανατολισμό.

Τώρα, όσον αφορά το κομμάτι της ερώτησής σας σχετι-

κά με τη δημιουργία συναινέσεων, θα σας πω ότι την προ-

ηγούμενη τετραετία τα περισσότερα νομοσχέδια του

υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης υπερψηφίστηκαν

με ευρείες -ενίοτε και ευρύτατες- πλειοψηφίες. Έχουμε

αποδείξει λοιπόν ότι και πιστεύουμε στις συναινέσεις και

ξέρουμε πώς να τις πετύχουμε. Ωστόσο, επαναλαμβάνω

ότι για εμάς η ενίσχυση των δημόσιων πανεπιστημίων δεν

θα μπορούσε να συνιστά υποχώρηση, γιατί πολύ απλά

αποτελεί αδιαπραγμάτευτο κομμάτι του σχεδιασμού μας.

Τι σκέφτεται να κάνει το υπουργείο για να βελτιώσει
τη θέση της χώρας στην ΕΕ στον τομέα της
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης Ενηλίκων (ΕΚΕ) και
στην τεχνική εκπαίδευση που παρέχεται σε νέους;

Η Επαγγελματική Εκπαίδευση και Κατάρτιση αποτελούν

κομβικά στοιχεία κάθε σύγχρονου και αποδοτικού εκπαι-

δευτικού συστήματος. Είναι αλήθεια ότι μια από τις μεγα-
λύτερες προκλήσεις της θητείας μας είναι να βελτιώσουμε
σημαντικά τις επιδόσεις της χώρας σε αυτό τον τομέα. Και
σκοπεύουμε να το πετύχουμε αξιοποιώντας το νομοθετικό
πλαίσιο που θεσπίστηκε την προηγούμενη τετραετία και
εμπλουτίζοντάς το με στοιχεία που θα κάνουν ελκυστική
την εναλλακτική της Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και
Κατάρτισης.

Για τον λόγο αυτό, έχουμε επεξεργαστεί έναν ακόμη νό-

μο, ο οποίος θα προβλέπει τη σύσταση και λειτουργία έως

60 Κέντρων Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-

σης, στα οποία συστεγάζονται και θα αλληλεπιδρούν του-

λάχιστον μια δομή εκπαίδευσης, μια δομή κατάρτισης και

ένα εργαστηριακό κέντρο. Περαιτέρω νομοθετούμε την

επέκταση των καινοτομιών που εφαρμόστηκαν στα πρότυ-

πα ΕΠΑΛ σε όλα τα ΕΠΑΛ της χώρας αναβαθμίζοντας τη

λειτουργία τους.

Με τον νέο νόμο στοχεύουμε επίσης στην ενίσχυση του

αντικειμένου και της εικόνας των ΙΕΚ, με στόχο να δημι-

ουργούμε ακόμη καλύτερους επαγγελματίες. Επιπλέον,

διασυνδέουμε τις δομές εκπαίδευσης και κατάρτισης με

την αγορά εργασίας και τις τοπικές κοινωνίες ώστε να πε-

τύχουμε πιο στοχευμένα και πιο αποδοτικά προγράμματα

σπουδών. Και, τέλος, αξιοποιούμε την τεχνολογία με στό-

χο η ενιαία ψηφιακή πύλη της Επαγγελματικής Εκπαίδευ-

σης και Κατάρτισης που υλοποιούμε να εξελιχθεί στο ση-

μείο όπου οι ενδιαφερόμενοι θα βρίσκουν ό,τι αναζητούν

πριν, κατά τη διάρκεια και μετά τη φοίτησή τους.

Η κυβέρνηση και στην προηγούμενη θητεία της έχει
κάνει χιλιάδες μόνιμες προσλήψεις στην Παιδεία,

ωστόσο ακόμη βλέπουμε κενά στις θέσεις των
δασκάλων και των καθηγητών. Θα υπάρξει μόνιμη
πλήρωση των κενών έως το τέλος αυτής της θητείας;

Για πρώτη φορά ύστερα από δέκα χρόνια οι διορισμοί μό-
νιμου εκπαιδευτικού προσωπικού ήταν περισσότεροι από
τις αφυπηρετήσεις. Ταυτόχρονα όμως σκοπεύουμε να
βελτιώσουμε σημαντικά το σύστημα πρόσληψης αναπλη-
ρωτών καθηγητών ώστε τα κενά να διαπιστώνονται και να
καλύπτονται ταχύτερα και αποτελεσματικότερα.

Βλέπουμε ότι υπάρχει ένας ορίζοντας για την ένταξη
των ψηφιακών μέσων στον χώρο της εκπαίδευσης.
Είδαμε ότι έχετε προαναγγείλει την Ψηφιακή
Ενισχυτική Διδασκαλία. Τι άλλο υπάρχει στο
πρόγραμμά σας;

Αντιλαμβανόμαστε την τεχνολογία ως πολύτιμο εργα-
λείο διευκόλυνσης και εμβάθυνσης, ωστόσο είναι πεποί-
θησή μας ότι στο επίκεντρο της εκπαιδευτικής διαδικα-
σίας παραμένουν οι δάσκαλοι. Θέλουμε λοιπόν μέσα από
τα ψηφιακά εργαλεία να κάνουμε καλύτερη την καθημερι-
νότητα όλης της σχολικής κοινότητας τόσο μέσα στην τάξη
όσο και ευρύτερα στο σχολικό περιβάλλον.

Μια τέτοια πρωτοβουλία είναι η Ψηφιακή Ενισχυτική Δι-
δασκαλία που αναφέρατε. Και θα ακολουθήσουν πολλές
παρόμοιες πρωτοβουλίες, όπως ενδεικτικά η πλατφόρμα
για την υποβολή καταγγελιών για περιστατικά bullying, ο
επανασχεδιασμός και εμπλουτισμός του MySchool και η
ψηφιοποίηση όλων των «υπηρεσιακών» εντύπων. Ευρύτε-
ρα, μπορούμε να πούμε ότι σκοπεύουμε να επανασχεδιά-
σουμε το σύνολο των διοικητικών διαδικασιών, βάζοντας
τους μαθητές, τους εκπαιδευτικούς και το διοικητικό προ-
σωπικό στο επίκεντρο.
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Η
κυβέρνηση αναβαθμίζει με μεθο-
δικό τρόπο τα αναχώματα προστα-
σίας και αύξησης του διαθέσιμου

εισοδήματος των πολιτών που απειλούνται
από τις εξωγενείς κρίσεις και τα φαινόμενα
κερδοσκοπίας. Η εξαγγελία Μητσοτάκη
για το επίδομα κοινωνικής αλληλεγγύης
ανεβάζει τον λογαριασμό των μέτρων στή-
ριξης στο 1,5 δισ. ευρώ, η καταβολή των
οποίων ήδη τρέχει και θα ολοκληρωθεί μέ-
σα στις επόμενες 44 ημέρες. 

Το πουγκί των στοχευμένων ενισχύσεων
όμως δεν έχει κλείσει, καθώς πρό-
θεση του Μεγάρου Μαξίμου είναι να
δώσει έναν εορταστικό μποναμά
στους γιατρούς, οι οποίοι από την
Πρωτοχρονιά θα δουν ούτως ή άλ-
λως μεγαλύτερους μισθούς. Με δια-
κηρυγμένο στόχο τη βελτίωση των
αποδοχών, εντός του Δεκεμβρίου
αναμένεται να αποφασιστεί και η ενί-
σχυση στις αμοιβές που λαμβάνουν οι για-
τροί για τις εφημερίες. 

Το ορόσημο για την εξαγγελία της συγ-
κεκριμένης παρέμβασης είναι η συζήτηση
για τον προϋπολογισμό και θα εξαρτηθεί
από την απόδοση της οικονομίας και τις
δημοσιονομικές αντοχές. 

«Δεν είμαστε εκεί που θα θέλαμε»
Ο ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτάκης δείχνει

σταθερά ότι η εστίασή του βρίσκεται στην
αύξηση των μισθών και της συγκεκριμέ-
νης κατηγορίας: «Δεν είμαστε εκεί που θα
θέλαμε, αλλά θα φτάσουμε και θα φτάσου-
με ανάλογα, πάλι το τονίζω, με την απόδο-
ση της οικονομίας, τις δημοσιονομικές αν-
τοχές και τις προτεραιότητες. Διότι πάντα
τα αιτήματα είναι ατελείωτα και τα μέσα εί-
ναι πεπερασμένα», είχε αναφέρει ο κ. Μη-
τσοτάκης στη συνέντευξή του στο ραδιό-
φωνο του ΣΚΑΪ.

Μέσα στον Δεκέμβριο πάντως, πέραν

των 350 εκατομμυρίων ευρώ για το επίδο-
μα κοινωνικής αλληλεγγύης, θα δοθούν -
όπως εγκαίρως έχει δημοσιεύσει η «Politi-
cal»- 1,1 δισεκατομμύριο ευρώ για τη στή-
ριξη δικαιούχων από διαφορετικές κατη-
γορίες. Προς αυτήν την κατεύθυνση κι-
νούνται οι ενισχύσεις για τους λογαρια-
σμούς ρεύματος που έχουν ανακοινωθεί. 

Από την άλλη 450 εκατομμύρια θα χρη-
ματοδοτήσουν την κρατική αρωγή αλλά και
τις αποζημιώσεις του ΕΛΓΑ για τους πλη-
γέντες από τα ακραία φυσικά φαινόμενα

που έπληξαν τη χώρα. Προς την ίδια
κατηγορία θα κατευθυνθούν 35
εκατομμύρια ευρώ για το Market
Pass, ενώ 76 εκατομμύρια ευρώ
έχουν δεσμευτεί για την επιστροφή
του ΕΦΚ στο αγροτικό πετρέλαιο.
Για το επίδομα του πετρελαίου θέρ-
μανσης που θα καταβληθεί φέτος
προορίζονται 190 εκατομμύρια ευ-

ρώ και ακόμη 47 εκατομμύρια για τη νέα
χρονιά. 

Επίσης 150 εκατομμύρια ευρώ θα εκτα-
μιευτούν για τη στήριξη των συνταξιούχων
με προσωπική διαφορά αλλά και για την
καταβολή του αυξημένου, ελάχιστου εγ-
γυημένου εισοδήματος. Τέλος, 30 εκατομ-
μύρια ευρώ θα πιστωθούν στους λογαρια-
σμούς των δικαιούχων του Youth Pass. 

Με εντατικούς ρυθμούς πάντως συνεχί-
ζεται και η επεξεργασία σχεδίων για να κα-
λυφθούν και έκτακτες απαιτήσεις που θα
προκύψουν από την πολεμική κρίση στη
Μέση Ανατολή. Για αυτήν την περίπτωση
εξετάζονται μεταξύ άλλων η οικονομική
στήριξη στην αντλία και ενδεχόμενη ενί-
σχυση στο ήδη αυξημένο πετρέλαιο θέρ-
μανσης, για τους ενεργειακά ευάλωτους.

Νέα αύξηση του κατώτατου μισθού
Η κυβέρνηση όμως στρέφει τους προβο-

λείς και στις μόνιμες παρεμβάσεις που γί-

νονται για τη στήριξη των εισοδημάτων. Σε
αυτήν την κατηγορία ανήκουν οι αυξήσεις
στις συντάξεις αλλά και στους μισθούς των
δημόσιων υπαλλήλων. 

Σημαντικές ψηφίδες στο μωσαϊκό των
κρατικών ενισχύσεων είναι το ξεπάγωμα
των τριετιών αλλά και η νέα αύξηση του
κατώτατου μισθού από τον επόμενο χρό-
νο. Ένα πλέγμα μέτρων για την υλοποί-
ηση των οποίων, όπως λένε από το Μέγα-
ρο Μαξίμου, δεν υποθηκεύονται οι επό-
μενες γενιές.

«Είναι πολύ σημαντικό, γιατί είχαμε συ-
νηθίσει κάποιες περιόδους προηγούμε-
νων δεκαετιών μαξιμαλιστικές πολιτικές
στις πλάτες της δικής μας της γενιάς. Η Ελ-
λάδα είναι πρώτη στη μείωση χρέους ως
προς το ΑΕΠ. Αυτό πρέπει να μείνει. Είναι
μια παρακαταθήκη αυτή η πολιτική της κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη»,
υπογράμμισε σχετικά ο κυβερνητικός εκ-

πρόσωπος Παύλος Μαρινάκης στην τηλε-
όραση του ΣΚΑΪ.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης πάντως ανέδει-
ξε την αποφασιστικότητα της κυβέρνησης
να προωθήσει τις μεταρρυθμίσεις ταυτό-
χρονα με τις γρήγορες δράσεις για να στη-
ρίξει τους ευάλωτους και να επιβραβεύει
όσους πρέπει με στοχευμένες παρεμβά-
σεις: « Έχουμε ένα πολύ τολμηρό μεταρ-
ρυθμιστικό σχέδιο, το οποίο θέλω να υλο-
ποιήσω με όσο το δυνατόν μεγαλύτερη τα-
χύτητα. Άρα δεν συμβιβάζομαι με την ικα-
νοποίηση της εκλογικής νίκης, με το 41%.
Αυτό δεν μου λέει τίποτα. Το 41% ήταν το
αποτέλεσμα το οποίο καθόρισε τους κοινο-
βουλευτικούς συσχετισμούς, αλλά για
εμένα το κοντέρ έχει μηδενίσει. Θα κρι-
θούμε ξανά σε αυτή την τετραετία από την
αρχή», υπογράμμισε με νόημα ο πρωθυ-
πουργός, στέλνοντας μήνυμα και προς τα
κυβερνητικά στελέχη. 

του Γιώργου 
Παπακωνσταντίνου

georgepapakonstantinou79@gmail.com

Βγάζει κι άλλα 
από το πουγκί 
των ενισχύσεων
στην κοινωνία
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Τα μέτρα στήριξης ήδη έφτασαν στο 1,5 δισ. ευρώ -
Σε ποιους θα δώσει εορταστικό μποναμά



Ο
Κώστας Σκανδαλίδης, πρώην υπουργός και κο-
ρυφαίο στέλεχος του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, με την εμ-
πειρία που τον διακρίνει καταθέτει τη δική του

οπτική για τις ραγδαίες εξελίξεις στο πολιτικό τερέν μετά
και τις κάλπες του Οκτώβρη. Αναλύει τα πολιτικά γεγονό-
τα με φόντο τον εμφύλιο σπαραγμό στον ΣΥΡΙΖΑ και κυ-
ρίως τι συνέπειες θα έχουν για το κόμμα του υπογραμμί-
ζοντας με νόημα την αυτόνομη πορεία του ΠΑΣΟΚ. Κλη-
θείς να σχολιάσει όσα ακολούθησαν μετά την εκδήλωση
τιμής για τον πρώην πρωθυπουργό Κώστα Σημίτη, επιση-
μαίνει μεταξύ άλλων με ένταση ότι «κάποιοι θέλησαν να
αξιοποιήσουν για ίδιο όφελος και να συνδέσουν ως φυ-
σική συνέχεια τον εκσυγχρονισμό της χώρας από τον
Κώστα Σημίτη με τον δήθεν εκσυγχρονισμό που επιχει-
ρεί ο Κυριάκος Μητσοτάκης». 

Τώρα που έχει «καθίσει η σκόνη» από τις εκλογικές
αναμετρήσεις, πώς αποκωδικοποιείτε το μήνυμα
της κάλπης;

Ασφαλώς οι διπλές εθνικές εκλογές ανέδειξαν νικητή και
κυρίαρχο τη ΝΔ, αλλά και το ΠΑΣΟΚ με την αύξηση κατά
50% των ψήφων του, το μόνο κόμμα μαζί με το ΚΚΕ που
έχει ουσιαστική αύξηση. Δεν πρέπει να ξεχνούμε τους μή-
νες που προηγήθηκαν όταν το Κίνημα βρέθηκε ανάμεσα
σε διασταυρωμένα πυρά και από τη ΝΔ και από τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ, που προσπάθησαν να αλώσουν για λογαριασμό τους
τον χώρο του δημοκρατικού Κέντρου χρησιμοποιώντας
όλα τα μέσα. Την κυριαρχία της ΝΔ και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη την έχτισαν με την αδιέξοδη και τυχοδιωκτική
στρατηγική του ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Αλέξης Τσίπρας. Το ΠΑΣΟΚ
άντεξε την πόλωση και βρέθηκε στη θέση του νικητή.
Εξάλλου πριν από λίγες εβδομάδες στις εκλογές της Αυ-
τοδιοίκησης έδειξε τα σημαντικά ερείσματα που διαθέτει
στον χώρο κερδίζοντας στους μεγαλύτερους δήμους της
χώρας και ανεβάζοντας τα ποσοστά του στις περιφέρειες,
όπου εκτόπισε τον ΣΥΡΙΖΑ από τη δεύτερη θέση. 

Θα επηρεάσουν την πορεία του ΠΑΣΟΚ οι εξελίξεις
στον ΣΥΡΙΖΑ και πώς;

Κάθε εξέλιξη στον ευρύτερο χώρο της Κεντροαριστεράς
ασφαλώς και ενδιαφέρει τους προοδευτικούς πολίτες
και άρα το ΠΑΣΟΚ. Παρακολουθούμε με προσοχή, θεω-
ρούμε ότι μπήκε σε περιδίνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά σεβόμα-
στε την αυτονομία του και τη συγκυρία της κρίσης που
βιώνει. Ωστόσο, το ΠΑΣΟΚ έχει μια σταθερή στρατηγική
που την ακολουθεί χωρίς ταλαντεύσεις. Την αυτόνομη
πορεία του για να καταστεί η εναλλακτική λύση στη συν-
τηρητική διακυβέρνηση της ΝΔ, αφού πρώτα μέχρι τις
επόμενες βουλευτικές εκλογές ασκήσει πραγματική και
πειστική αντιπολίτευση. Για αυτό απευθύνεται στη μεγά-
λη πλειοψηφία όλων των προοδευτικών πολιτών που
αναζητούν λύση στα μεγάλα τους αδιέξοδα ανεξαρτήτως
από το κόμμα που ψήφισαν στις τελευταίες εκλογές. 

Όμως, το ΠΑΣΟΚ δεν μπορεί να κεφαλαιοποιήσει
την κατάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ, όπως δείχνουν οι τε-
λευταίες δημοσκοπήσεις. Γιατί δεν ανεβαίνουν τα
ποσοστά του;

Οι πολιτικές εξελίξεις ούτε γραμμικές είναι ούτε εξαρ-
τώνται από τις συγκυριακές δημοσκοπήσεις. Οι ανατρο-
πές απαιτούν σταθερή πορεία, χρόνο και δυναμική, για τα
οποία κανείς δεν μπορεί να αμφισβητήσει τα τελευταία
χρόνια για το ΠΑΣΟΚ. Είμαστε μόλις λίγους μήνες μετά

τις εθνικές εκλογές και ήδη στις αυτοδιοικητικές εκλο-
γές έδειξε το Κίνημα μια αξιοσημείωτη δυναμική και
άνοδο. Οι επόμενοι μήνες είναι καθοριστικοί και έχω βα-
θιά πεποίθηση ότι οι ίδιες οι συγκυρίες, που αναμένονται
δύσκολες, και η συστηματική προσπάθεια, που καταβάλ-
λουμε σε μια διαρκή πορεία στον λαό, θα έχουν ευεργετι-
κά αποτελέσματα με πρώτο βήμα τις ευρωεκλογές. 

Υπάρχουν περιθώρια συνεργασίας με τον ΣΥΡΙΖΑ
και κάτω από ποιες προϋποθέσεις;

Με ποιον ΣΥΡΙΖΑ, με ποια ταυτότητα, με ποια στρατηγι-
κή; Αυτή της συνάντησης Ανδρουλάκη - Κασσελάκη ή
της επόμενης μέρας που επιχείρησε ο νέος πρόεδρος
του ΣΥΡΙΖΑ να απαξιώσει και να επιτεθεί ολομέτωπα
στο ΠΑΣΟΚ; Ποιες προϋποθέσεις θα μπορούσε να δη-
μιουργήσει ένα κόμμα που, όπως λέτε, καταρρέει και
δεν μπορεί να βρει τον δρόμο του; Οι εξελίξεις δεν μπο-
ρούν να περιμένουν, οι ανάγκες και τα προβλήματα που
δημιουργεί η ΝΔ είναι μεγάλα και απαιτούν προτάσεις
και λύσεις. Συνεχίζουμε πάνω στα συγκεκριμένα, στην
ακρίβεια, την υγεία, τη στέγη, την απαξίωση της αγροτι-
κής παραγωγής, τη διάλυση του επιτελικού κράτους και
τα μείζονα προβλήματα δημοκρατίας, κράτους δικαίου
και λειτουργίας των θεσμών να διατυπώνουμε τις συγ-
κεκριμένες προτάσεις μας και να τις επικοινωνούμε με
τον λαό. Κανείς δεν μπορεί να αποσπάσει το Κίνημα από

αυτή την πορεία. Γιατί ο χρόνος δεν μας περιμένει και
«οι καιροί ου μενετοί». 

Πώς ερμηνεύετε την κίνηση των «εκσυγχρονι-
στών» που έγινε πρόσφατα και ποια από τα μηνύμα-
τα που εστάλησαν είναι χρήσιμα για την επόμενη
μέρα στο ΠΑΣΟΚ;

Θεωρώ ότι η πρωτοβουλία να τιμηθεί ο Κώστας Σημίτης
στους καιρούς που ζούμε είναι θετική και η επιτυχία της εκ-
δήλωσης με τις σημαντικές παρουσίες καταξιώνει έναν
πρωθυπουργό που συνέδεσε τη θητεία του με κρίσιμους και
μεγάλους εθνικούς στόχους. Νομίζω ότι η Ιστορία το χρω-
στά σε έναν πολύ χρήσιμο για τη χώρα πρωθυπουργό. Από
κει και πέρα, κάποιοι θέλησαν να αξιοποιήσουν για ίδιο
όφελος και να συνδέσουν ως φυσική συνέχεια τον εκσυγ-
χρονισμό της χώρας από τον Κώστα Σημίτη με τον δήθεν εκ-
συγχρονισμό που επιχειρεί ο Κυριάκος Μητσοτάκης, απο-
συνδέοντάς τον από το ΠΑΣΟΚ του οποίου ήταν πρωθυ-
πουργός και πρόεδρος. Νομίζω την απάντηση την έδωσε ο
ίδιος ο Κώστας Σημίτης όταν στη σύντομη ομιλία του είπε το
αυτονόητο, ότι με το ΠΑΣΟΚ πέτυχε και τις μεγάλες τομές
και τους εθνικούς στόχους. Αυτήν τη συστηματική προσπά-
θεια να κόψουν το ΠΑΣΟΚ στα δύο και να συνδέσουν τη νεο-
Δεξιά με τον Κώστα Σημίτη και τον αριστερό λαϊκισμό και τυ-
χοδιωκτισμό με τον Ανδρέα Παπανδρέου δείχνει έλλειψη
στοιχειώδους σεβασμού απέναντι στην Ιστορία, που δεν εί-
ναι δα και τόσο παλιά. Ο λαός έχει και μνήμη και γνώση.Κ
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«Οι καιροί ου μενετοί»

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 
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Τ
α χαμόγελα στο ιστορικό κτήριο της Χα-
ριλάου Τρικούπη μπορεί πλέον να πε-
ρισσεύουν, όμως η γραμμή είναι αυστη-

ρή και δεν χωρά παρεκκλίσεις. Ύστερα από
δώδεκα χρόνια, τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ βλέ-
πουν επιτέλους φως στο τούνελ των δημοσκο-

πήσεων παρά το χάσμα που
τους χωρίζει από τη ΝΔ. 

«Ο μεγάλος μας στόχος δεν
είναι να περάσουμε τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Είναι στις επόμενες βου-
λευτικές εκλογές το ΠΑΣΟΚ να
είναι η νικηφόρα δύναμη απέ-
ναντι στη ΝΔ. Υπάρχει ένας
σταθμός, οι ευρωεκλογές, που

είναι πολύ κρίσιμος. Έχουμε θέσει στόχους,
αλλά ο μεγάλος στρατηγικός στόχος είναι οι
επόμενες βουλευτικές εκλογές. Η δημοκρατι-
κή παράταξη δημιουργήθηκε μετά από μεγά-
λες ανακατατάξεις. Υπηρέτησε τον ελληνικό
λαό. Έγιναν λάθη, αλλά παρήγαγε ένα πολύ με-
γάλο έργο. Αυτή η παράταξη, με έναν σύγχρονο
τρόπο, με νέα πρόσωπα, έρχεται να παίξει τον
ιστορικό της ρόλο: να είναι ο πραγματικός αντί-
παλος στη συντήρηση στην πατρίδα μας», υπο-
στήριξε χθες ο Νίκος Ανδρουλάκης, μιλώντας
στον AΝΤ1 λίγες ώρες μετά τη δημοσιοποίηση
της δημοσκόπησης της Opinion που έφερε το
ΠΑΣΟΚ στη δεύτερη θέση. 

«Μόνο κοινωνικές συμμαχίες»
Έχοντας πλέον ένα πρώτο πλεονέκτημα, ο κ.

Ανδρουλάκης κλείνει πιο δυνατά πλέον την
πόρτα των συνεργασιών και απευθύνει προ-
σκλητήριο στους πολίτες: «Ό,τι κόμμα και αν
ψηφίσατε στις τελευταίες εκλογές, εμείς έχου-
με ένα πρόγραμμα για να βελτιώσει τη ζωή σας.
Με ρωτάτε αν κάνουμε συμμαχίες. Κάνουμε
κοινωνικές συμμαχίες με την οικολογία, με τα
κινήματα, με ανθρώπους της Αριστεράς που
όμως δεν είναι λαϊκιστές και σέβονται τις ανε-
ξάρτητες αρχές». 

Μάλιστα, με αφορμή την επεισοδιακή κατά-
θεση στεφάνου στο Πολυτεχνείο όπου οι άν-
δρες της ασφάλειας του αναγκάστηκαν να
ανοίξουν ομπρέλες για να αποκρούσουν τους
καφέδες, ο κ. Ανδρουλάκης βρήκε την ευκαι-
ρία για υπονοούμενα. «Επειδή με ρώτησε κά-
ποιος το πρωί για τη χρήση της ομπρέλας χθες
στο Πολυτεχνείο, δεν έχει κανένα πολιτικό μή-
νυμα», είπε χαρακτηριστικά. 

Στη δημοσιογραφική παρατήρηση ότι ο πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ συναντήθηκε με τον πρό-
εδρο του ΣΥΡΙΖΑ αλλά δεν έχει υπάρξει συνάν-
τηση με τον πρωθυπουργό, ο κ. Ανδρουλάκης

υπογράμμισε ότι «ο κ. Κασσελάκης ζήτησε
επισήμως να με δει. Ο κ. Μητσοτάκης, αντίθε-
τα, το έκανε μέσω δημοσιογράφων και κύ-
κλων. Αν υπάρξει επίσημο αίτημα για συγκε-
κριμένο θέμα, που αφορά την οικονομία ή τα
εθνικά θέματα, δεν έχω κανένα ζήτημα να μι-
λήσω με οποιονδήποτε πολιτικό αρχηγό. Εμείς
είμαστε ένα κόμμα της προόδου και της λογι-
κής και ψάχνουμε συναινέσεις. Αλλά συναινέ-
σεις στο προσκήνιο, με θεσμικό τρόπο, όχι με
παρασκηνιακά παιχνίδια». 

Σε καμία περίπτωση ο κ. Ανδρουλάκης δεν
θέλει ούτε ο ίδιος αλλά πολύ περισσότερο τα
στελέχη του ΠΑΣΟΚ να δείξουν στην παρούσα
συγκυρία στοιχεία που να παραπέμπουν σε
έπαρση. Σήμερα και αύριο που συνεδριάζουν

Πολιτικό Συμβούλιο και Κεντρική Επιτροπή
αντίστοιχα αναμένεται να δώσει το στίγμα για
την επόμενη μέρα εστιάζοντας στην ανάγκη να
υπάρξουν δράσεις και πρωτοβουλίες για τα
μείζονα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι
πολίτες, όπως η ακρίβεια, το κόστος στέγασης
και η αποδιάρθρωση του ΕΣΥ, επισημαίνοντας
την αποτυχία των πολιτικών που έχει υιοθετή-
σει η κυβέρνηση. 

«Πέσιμο» στην κυβέρνηση 
«Η ακρίβεια ξεκίνησε πριν δύο χρόνια -με-

τά τον κορονοϊό- και κλιμακώθηκε με τη βάρ-
βαρη εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία. Εάν
σε δυόμισι χρόνια αποτελούν επίτευγμα τέσ-
σερα πρόστιμα, τότε πείτε στην κυβέρνηση

της ΝΔ “μπράβο”», σχολίασε δηκτικά, επιμέ-
νοντας στην ανάγκη μείωσης του ΦΠΑ σε βα-
σικά αγαθά, τη διενέργεια ουσιαστικών ελέγ-
χων στην αγορά με ενίσχυση όλων των επο-
πτικών φορέων και ένα χειραφετημένο κατα-
ναλωτικό κίνημα. 

«Επιμένουμε ότι πρέπει να υπάρξει μείωση
του ΦΠΑ στα βασικά καταναλωτικά αγαθά,
όπως εφαρμόστηκε στις οικονομίες της Ιβηρι-
κής Χερσονήσου και έφερε πολύ σημαντικά
αποτελέσματα. Υπήρχε ένα αφήγημα στα non
papers της ΝΔ ότι καταρρέει ο Σάντσεθ στην
Ισπανία και θα χάσει την πρωθυπουργία διότι
απέτυχε στην ακρίβεια. Και ο Σάντσεθ βγήκε
πάλι πρωθυπουργός και μάλιστα έχει μειώσει
πάρα πολύ την ακρίβεια και την αισχροκέρδεια
στην Ισπανία», συμπλήρωσε ο πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ. 

Έμφαση δίνει στο στεγαστικό πρόβλημα και
όπως είπε χθες, «πέρα από τα προγράμματα
κοινωνικής κατοικίας που δίνουν λύση στο
πρόβλημα μακροπρόθεσμα, προτείνουμε επι-
πλέον την άμεση κατάργηση της golden visa
και τους περιορισμούς στις βραχυχρόνιες μι-
σθώσεις», ενώ ως προς τον κρίσιμο τομέα της
δημόσιας υγείας επισήμανε ότι στις ιδιωτικές
δαπάνες υγείας «είμαστε δεύτεροι σε όλη την
Ευρώπη, μας ξεπερνά μόνο η Βουλγαρία. Κα-
ταρρέει το ΕΣΥ και αντί να αξιοποιήσουν το Τα-
μείο Ανάκαμψης για να αναγεννηθεί το ΕΣΥ, να
καλυφθούν τα κενά σε ειδικότητες, να ενισχυ-
θούν οι δομές υγείας στα νησιά, η κυβέρνηση
μετατρέπει ένα κοινωνικό αγαθό σε αντικείμε-
νο ιδιωτικής κερδοσκοπίας».

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 

Καλά κρατεί η κόντρα με το ΚΚΕ
Αμείωτη όμως είναι η ένταση και με το ΚΚΕ. Σχολιάζοντας την καταψήφιση του αιτή-

ματος του ΚΚΕ για τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής με πεδίο διερεύνησης από το
1997, για τη σιδηροδρομική τραγωδία στα Τέμπη, ο κ. Ανδρουλάκης αποσαφήνισε:
«Δεν κάνω παζάρια ούτε ανταλλάσσω ψήφους. Δεν στηρίζουμε μια εξεταστική-κοροϊ-
δία, που βασίζεται στο σκεπτικό ότι για το έγκλημα του 2023, που έγινε λόγω της έλλει-
ψης τηλεδιοίκησης, την οποία πλήρωσε ο Ευρωπαίος φορολογούμενος 54 εκατ. ευρώ,
ξεκινάμε να ψάχνουμε ψύλλους στα άχυρα από το 1997 αντί να προχωρήσουμε σε προ-
ανακριτική επιτροπή. Γιατί από το 1997; Έχετε αναρωτηθεί; Τι λέει η πρόταση του ΚΚΕ;
“Ξεκινάμε από το 1997 γιατί τότε πρώτη φορά γίνεται μεταφορά ευρωπαϊκών οδηγιών
για τον σιδηρόδρομο στο εθνικό δίκαιο”. Δηλαδή, η ΝΔ ψηφίζει την ιδεοληψία του ΚΚΕ
να ξεκινήσουμε από τότε που μπήκαν οι ευρωπαϊκοί κανόνες ασφάλειας για τους σι-
δηροδρόμους». Και πρόσθεσε πως «η ΝΔ εκμεταλλεύεται την αντιευρωπαϊκή ιδεολη-
ψία του ΚΚΕ για να μην οδηγηθεί η ιστορία σε προανακριτική». 

Με τον αέρα της δημοσκοπικής
δεύτερης θέσης κλείνει 
πιο δυνατά την πόρτα 
των συνεργασιών 

Ν Ι Κ Ο Σ  Α Ν Δ Ρ Ο Υ Λ Α Κ Η Σ

Νιώθει κυρίαρχος 
στην Κεντροαριστερά



Ο
δήμαρχος Βάρης-Βούλας-Βουλιαγμένης
Γρηγόρης Κωνσταντέλλος μιλά στην «Politi-
cal» για την υποψηφιότητά του για την προ-

εδρία της ΚΕΔΕ και αναλύει όλους τους στόχους του
στην τρίτη δημαρχιακή θητεία του. 

Ξεκινάτε τρίτη θητεία στον δήμο μετά από ένα απίστευτο
ποσοστό αποδοχής 72%. Πού το αποδίδετε;

Το ποσοστό που πήραμε στις εκλογές του Οκτωβρίου αποτελεί
μεγάλη τιμή για εμένα και το σύνολο των συνεργατών μου, κα-
θώς αποτελεί επιβράβευση και αναγνώριση του σημαντικού έρ-
γου που έχει εκτελεστεί στον δήμο μας τα τελευταία εννέα χρό-
νια. Από το 2014 που αναλάβαμε την ευθύνη διοίκησης του δή-
μου επικεντρωθήκαμε στην υλοποίηση των στόχων μας, για μια
πόλη ακόμα πιο πράσινη και φιλική στο περιβάλλον, για την ανα-
βάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών με πλήρη αξιοποίηση της
τεχνολογίας και την επίλυση όλων των εκκρεμών ζητημάτων,
που αφορούν τη βελτίωση της καθημερινότητας των συμπολιτών
μας. Οι συμπολίτες αναγνώρισαν τη σημαντική πρόοδο που έχει
γίνει τα τελευταία χρόνια και μας εμπιστεύτηκαν να συνεχίσουμε
την παραγωγή του σημαντικού έργου.

Η τρίτη θητεία σάς βρίσκει με νέους στόχους για τον Δήμο
Βάρης-Βούλας-Βουλιαγμένης. Ποιοι είναι αυτοί;

Το έργο που επιτελείται στον δήμο μας συνεχίζεται με αμείωτους
ρυθμούς. Κεντρικοί άξονές του αυτή την περίοδο είναι η ολοκλή-
ρωση του μεγάλου έργου για την αποτελεσματική διαχείριση των
απορριμμάτων μας. Ήδη σήμερα, με χρήση σύγχρονης μεθοδο-
λογίας που αποκτήθηκε μετά από συνεργασία με κορυφαία πα-
νεπιστημιακά ιδρύματα αλλά και μέσω σύμπραξης με σημαντι-
κούς δήμους της Ευρώπης, έχουμε καταφέρει να εκτρέπουμε
από την ταφή περισσότερο από το 35% των αποβλήτων που παρά-
γονται στην πόλη μας. Μέσα στους επόμενους μήνες, με την ολο-
κλήρωση της εφαρμογής του καινοτόμου συστήματος, πληρώνω
όσο πετάω και κερδίζω όσο διαχωρίζω, την εγκατάσταση έξυ-
πνων κάδων και τη λειτουργία του ολοκληρωμένου πράσινου
σημείου, σε χώρο που ήδη έχει εξασφαλιστεί παραπλεύρως της
Σχολής Ευελπίδων, είμαστε αισιόδοξοι πως ο Δήμος Βάρης-
Βούλας-Βουλιαγμένης θα εκτρέπει από την ταφή περισσότερο
από το 70% των απορριμμάτων της πόλης, ποσοστό που θεωρεί-
ται υψηλό ακόμα και σε σύγκριση με χώρες της κεντρικής και
βόρειας Ευρώπης. 

Παράλληλα, ο δήμος μας ήδη από το 2014 έχει θέσει στόχο τη
μετάβαση στην ανθρακική ουδετερότητα, δηλαδή τη μείωση
των εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα κατά 80% ή περισσότε-
ρο. Στην κατεύθυνση αυτή, ήμασταν ο πρώτος δήμος της χώρας
που από το 2017 αντικατέστησε το σύνολο του δικτύου οδοφω-
τισμού με νέα φωτιστικά σώματα τύπου LED, ενώ με την αξιο-
ποίηση σειράς σύγχρονων χρηματοδοτικών εργαλείων, σήμε-
ρα είναι σε εξέλιξη η ενεργειακή αναβάθμιση 44 συνολικά δη-
μοτικών κτηρίων και η σύνδεσή τους με το δίκτυο του ΔΕΔΔΗΕ,
το net metering και το virtual net metering, με στόχο η εξοικο-
νόμηση να γίνεται από τη συνολική κατανάλωση της πόλης και
όχι μόνο από τα σημεία όπου τοποθετήθηκαν φωτοβολταϊκά. Οι
παρεμβάσεις στα δημοτικά κτήρια οδηγούν σε συνολική μεί-
ωση της κατανάλωσης κατά 58%.

Τέλος, στοχεύουμε να ενισχύσουμε και να αναπτύξουμε ακό-
μα περισσότερο το υπερσύγχρονο Επιχειρησιακό Κέντρο Ελέγ-
χου της Πολιτικής Προστασίας του δήμου μας.

Το Κέντρο Ελέγχου ξεκίνησε να λειτουργεί εν μέσω αντιπυ-
ρικής περιόδου στις 15 Ιουλίου 2022, εξοπλισμένο με όλα τα
ηλεκτρονικά μέσα παροχής χρήσιμων πληροφοριών σε πραγ-
ματικό χρόνο.

Το κέντρο διαθέτει μη επανδρωμένα εναέρια αεροσκάφη
(ΣμηΕΑ) εξοπλισμένα με ψηφιακές κάμερες υψηλής ευκρί-
νειας αλλά και θερμικές κάμερες καθώς και επίγειες θερμικές
κάμερες που είναι μονίμως εστιασμένες στις δασικές εκτάσεις

της πόλης. Στην περίπτωση εντοπισμού φωτιάς ή άλλης έκτα-
κτης κατάστασης, το κέντρο είναι σε θέση να ενημερώνει άμε-
σα την Πυροσβεστική Υπηρεσία και το Τμήμα Πολιτικής Προ-
στασίας του δήμου. 

Είναι σημαντικό να αναφέρουμε ότι πρόκειται για το πρώτο
πλήρως αδειοδοτημένο σύστημα στη χώρα, καθώς πληροί όλες
τις απαραίτητες εκ του νόμου προϋποθέσεις, διαθέτει όλες τις
σχετικές άδειες λειτουργίας και είναι πλήρως συμμορφωμένο
με τον ΕΕ2019/947 Κανονισμό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
τους κανόνες και τις διαδικασίες που διέπουν τη λειτουργία μη
επανδρωμένων αεροσκαφών και, τέλος, είναι εγκεκριμένο από
την Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας.

Είμαστε πλέον πεπεισμένοι ότι η επέκταση της εφαρμογής
του συστήματος 24ωρης εναέριας επιτήρησης της πόλης και
σε άλλους τομείς θα αυξήσει το αίσθημα ασφάλειας των πο-
λιτών και θα συμβάλει αισθητά στην αποτελεσματικότερη λει-
τουργία των φορέων πρόληψης, καταστολής και αποκατά-
στασης έκτακτων καταστάσεων, ακραίων φαινομένων, κινδύ-
νων και κρίσεων.

Παράλληλα, υπάρχει η πρόθεσή σας να ασχοληθείτε με τα
θεσμικά ζητήματα της Αυτοδιοίκησης μέσω της ΚΕΔΕ.
Πώς προέκυψε; 

Ήδη από την αρχή της πρώτη δημαρχιακής μου θητείας ασχο-
λούμαι με τα θεσμικά όργανα της Τοπική Αυτοδιοίκησης, κα-
θώς στις εκλογές του 2014 είχα εκλεγεί στο ΔΣ της Περιφερει-

ακής Ένωσης Δήμων Αττικής (ΠΕΔΑ), ενώ το 2019 οι δήμαρχοι
της χώρας μού έκαναν την τιμή να με εκλέξουν και στο ΔΣ της
Κεντρικής Ένωσης Δήμων Ελλάδας, την ΚΕΔΕ. Σήμερα, υπη-
ρετώ τα όργανα αυτά από τη θέση του προέδρου της Επιτροπής
Περιβάλλοντος της ΠΕΔΑ και του προέδρου της Επιτροπής Θε-
σμών και Διαφάνειας της ΚΕΔΕ και πιστεύω πως και οι δύο
επιτροπές έχουν συμβάλει σημαντικά στη θεσμική αναβάθμι-
ση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης της χώρας, μέσα από την παρά-
γωγη θέσεων και παρεμβάσεων που έχουν γίνει τα τελευταία
πέντε χρόνια. Θεωρώ πως η συμμετοχή όλων μας στα όργανα
της Αυτοδιοίκησης συμβάλλει στη δημιουργία παραγωγικού
διαλόγου μεταξύ των αιρετών στελεχών της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης και την αναβάθμιση της λειτουργίας του θεσμού. Με αυ-
τό το δεδομένο, θεωρώ πως πλέον έχουν ωριμάσει οι συνθή-
κες να αναλάβω πρωτοβουλία και να ζητήσω την εμπιστοσύνη
των εκπροσώπων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης της χώρας για τη
θέση του προέδρου της ΚΕΔΕ.

Σας προβληματίζει που βλέπουμε και άλλους υποψηφί-
ους από τα ίδια κόμματα για την αρχηγία της ΚΕΔΕ; 

Σε μια δημοκρατική διαδικασία, η συμμετοχή είναι υγεία και
συμβάλλει στη δημιουργία πολυφωνίας και παραγωγικού διαλό-
γου. Αρκεί, όμως, η διαδικασία να είναι δημοκρατική από την αρ-
χή μέχρι το τέλος και οι υποψήφιοι να προκρίνονται και να εκλέ-
γονται από τους ενδιαφερόμενους εκλογείς και όχι από κομματι-
κές ηγεσίες ή εξωθεσμικά κέντρα επιρροής. ΓΡ
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«Ζητώ την εμπιστοσύνη 
των εκπροσώπων
της Αυτοδιοίκησης 

για την ΚΕΔΕ»

στον Σωτήρη 
Πίκουλα
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20 ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Ο
βουλευτής Β΄Πειραιά της Νέας Δημοκρατίας Δη-
μήτρης Μαρκόπουλος γεννήθηκε στις 10 Απριλίου
1975. Είναι 48 ετών και ζει στον Πειραιά. Πειραι-

ώτης με συνείδηση. Αρχικά στο Πασαλιμάνι και μετά στα
Μανιάτικα. Ο πατέρας του υπήρξε σιδηροδρομικός υπάλλη-
λος και μικρός επιχειρηματίας, καθώς με συνεταίρους δια-
τηρούσε μια μικρή μονάδα παραγωγής κουνελιών και μια
κάβα. Η οικογένειά του δεν είχε μεγάλη οικονομική άνεση
και θυμάται πως μεγάλωσε με δυσκολίες, αν και πάντοτε
όλοι στην οικογένεια ήταν χαρούμενοι. Ξεκίνησε να εργάζε-
ται από μικρός προκειμένου να χρηματοδοτήσει τις σπου-
δές του αλλά και να βοηθήσει την οικογένειά του.

Το ίδιο έκανε και ο αδελφός του Αντώνης, ο οποίος για να
πληρώσει το μεταπτυχιακό του εργαζόταν στην Αμφιάλη ως
καθηγητής Αγγλικών (μιλάει πέντε ξένες γλώσσες). Ο Δημή-
τρης θυμάται τη μητέρα του, την κυρία Μαίρη, να τους αγο-
ράζει παπούτσια τον Σεπτέμβριο και να προειδοποιεί πως το
ζευγάρι πρέπει να αντέξει για έναν χρόνο. Από το ποδόσφαι-
ρο βέβαια οι τρύπες άφηναν… ακάλυπτα τα πόδια κάτι μή-
νες πριν. Όμως, δεν τους ένοιαζε. Αυτές οι στερήσεις ήταν
για όλα τα παιδιά. 

Τα πιτσιρίκια των δεκαετιών του ’70 και του ’80 είχαν με-
γαλώσει αλλιώς. Δεν τους ένοιαζαν ποτέ τα μπαλωμένα
ρούχα που φορούσαν. Ήταν σαν αυτό που έγραψε ο ποιητής,
«παιδιά με το γρατζουνισμένο γόνατο». Όμως, όλα αυτά τα

παιδιά κάτι κατάφεραν τελικά. Ο Δημήτρης Μαρκόπουλος
κατάγεται από την Ορεινή Ολυμπία, συγκεκριμένα από ένα
χωριό κοντά στην Ανδρίτσαινα (Αμυγδαλιές). Πιο πίσω βέ-
βαια οι ρίζες του έχουν να κάνουν με το χωριό Άγιο Σώστη
της Μεσσηνίας, με τον οικογενειακό τους μύθο να αναφέρει
πως είναι μακρινοί απόγονοι του Νικηταρά. Ένα σκέλος της
ευρύτερης οικογένειάς τους είναι Σταματελόπουλοι.

Όπως λέει ο βουλευτής, πάντοτε του άρεσε ο συγ-
κεκριμένος ήρωας του ’21 όχι τόσο λόγω ρίζας όσο
εξαιτίας του γεγονότος πως συνδύαζε την περιοχή
καταγωγής του πατέρα του με τον Πειραιά. «Μην ξε-
χνάτε πως ο Νικηταράς έζησε και μεγαλούργησε
στην Πελοπόννησο, όμως πέθανε πάμφτωχος και τυ-
φλός στον Πειραιά. Ο πατέρας μου Κώστας Μαρκό-
πουλος ήλθε στον Πειραιά μυθιστορηματικά, καθώς
αναγκάστηκε να φύγει στον εμφύλιο για να μη στρα-
τολογηθεί βίαια (αν και ανήλικος) στα αντάρτικα σώ-
ματα, ενώ και ο θείος μου επειδή ήταν ιερέας κινδύνευσε να
εκτελεστεί. Οι ακρότητες αυτές εκ μέρους του ΕΑΜ-ΕΛΑΣ
έστρεψαν μια δημοκρατική οικογένεια σαν του πατέρα μου
κατά του Δημοκρατικού Στρατού, ενώ το σύνολο της οικογέ-
νειας εκτοπίστηκε για χρόνια. Μια μεγάλη κοινότητα κατοί-
κων από τα ορεινά μέρη της σημερινής Ολυμπίας ζει στον
Πειραιά, στην περιοχή του Βώκου και των Μανιάτικων»,
αναφέρει ο ίδιος για το συγκεκριμένο θέμα.

Η οικογένειά του από τον πατέρα του υπήρξε δημοκρα-
τικών - κεντρώων πεποιθήσεων, ενώ πιο δεξιά ήταν η οι-
κογένεια της μητέρας του με καταγωγή από την Ήπειρο.
Ο παππούς του υπήρξε αρχιμυλωνάς στους Μύλους Αγί-
ου Γεωργίου στο Κερατσίνι, ενώ η μητέρα του ήταν υιο-
θετημένη. Έχει δύο αδέλφια, τον Αντώνη, 49 ετών, ο
οποίος ζει μόνιμα στη Σερβία και είναι εμπορικός αντι-

πρόσωπος μεγάλης πολυεθνικής σε πρώην Γιουγ-
κοσλαβία, Βαλκάνια και Ανατολική Ευρώπη, και
τη Γεωργία, η οποία ζει στην Πάτρα και εργάζεται
ως επικεφαλής στο Δημόσιο Σύστημα Υγείας
(ΥΠΕ). Απαράβατος όρος των γονιών τους ήταν η
ενότητα της οικογένειας, την οποία διατηρούν ως
κληρονομιά ως κόρη οφθαλμού. Όλοι τους σπού-
δασαν, καθώς ο πατέρας τους είχε μεγάλη αγάπη
για τα γράμματα, την οποία τους μετέδωσε.

Η αγάπη του για το μεγάλο λιμάνι υπερίσχυε πάν-
τα. Είναι «φόλα Πειραιώτης»! Ανήκει στη γενιά εκείνη που
δεν έκανε τίποτα εκτός των ορίων της πόλης. «Αγαπήσαμε,
σπουδάσαμε, κάναμε παρέες στο μεγάλο λιμάνι», λέει ο
ίδιος. Στο Πασαλιμάνι, στα Μανιάτικα, στη Νίκαια, όπου
έμενε η γυναίκα του και περνούσε να την πάρει για να ταξι-
δέψουν στη Σαλαμίνα των καλοκαιριών του. Όταν θα φύγει
από την πολιτική, θέλει να τον θυμούνται ως έναν Πειραιώτη
που προσπάθησε. 

Δημήτρης 
Μαρκόπουλος

Αναλαμβάνοντας καθήκοντα υφυπουργού Τουρισμού

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com

Από τα Μανιάτικα
και το Πασαλιμάνι στη Βουλή 
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 21Δημήτρης Μαρκόπουλος

Ο
Δημήτρης θυμάται από μικρός πως δεν υπήρχε μέρα που να μην
μπαίνουν εφημερίδες και βιβλία στο σπίτι τους. Κάπως έτσι κόλλη-
σε το σαράκι της δημοσιογραφίας. Τόσο ο πατέρας του όσο και η

μητέρα του υπήρξαν ιδιαίτερα κοινωνικά και ενεργά άτομα στην πειραϊκή
κοινωνία. Η μητέρα του, αν και δεξιά, είχε βοηθήσει πολλές αριστερές οι-
κογένειες κατά τη διάρκεια της επταετίας. Δεν είναι τυχαίο πως γνωρίζεται
με την οικογένεια Γαργαλάκου, του πρώην δημοσιογράφου της «Αυρια-
νής», την οποία η μητέρα του βοήθησε στις διώξεις της.

Το 1987 έζησε μια μεγάλη περιπέτεια υγείας, καθώς μια αναπτυξιακή
διαταραχή λίγο έλειψε να του κοστίσει μόνιμη αναπηρία στη βάδιση. Τότε
ήταν τυχερός και τα κατάφερε, αν και αναγκάστηκε επί ενάμιση χρόνο να
μην μπορεί να περπατά κανονικά. Αυτή η γκρίζα περίοδος έγινε η αφορμή
πολύ νωρίς να καταλάβει πως όλα γίνονται με πίστη στον Θεό και αγώνα. 

Σπούδασε δημοσιογραφία και ΜΜΕ, πήρε και δεύτερο πτυχίο στην Πο-
λιτισμολογία και ταυτόχρονα εργάστηκε στον κλάδο των Media από νωρίς.
Ήθελε να γίνει αθλητικός ρεπόρτερ, όμως λόγω καλής γνώσης αγγλικών
ασχολήθηκε με το επιχειρηματικό ρεπορτάζ, τα οικονομικά και στη συνέ-
χεια με τα πολιτικά.

Έπειτα από μια σειρά ΜΜΕ στον χώρο της οικονομίας αλλά και εργασία
στο ραδιόφωνο, και αφού είχε δημιουργήσει το πρώτο free press έντυπο
για τα νησιά (Πάρος, Μύκονος), του προτάθηκε να εργαστεί στο «Πρώτο
Θέμα». Εκεί εξελίχθηκε σε έναν από τους στενότερους συνεργάτες του Θέ-
μου Αναστασιάδη και γρήγορα αναβαθμίστηκε σε διευθυντικό στέλεχος. 

Παράλληλα, ως επιβράβευση της εργασίας του έγινε και μέτοχος στη
θυγατρική εταιρεία Νέο Χρήμα ΑΕ. Ταυτόχρονα εργάστηκε σε πλήθος
ΜΜΕ όπως στον ΘΕΜΑ FM και στη «Μακεδονία». Στην τηλεόραση υπήρξε
συνεργάτης του Νίκου Ευαγγελάτου, στην ΙΜΑΚΟ, στο περιοδικό «For-

tune», ενώ έχει πραγματοποιήσει πλήθος παρουσιάσεων σε συνέδρια και
εργασία στον χώρο της εταιρικής επικοινωνίας σε μεγάλα γκρουπ του εμ-
πορίου και της ενέργειας.

Το 2010 το Ίδρυμα Προαγωγής της Δημοσιογραφίας Αθανασίου Μπότση
τού απένειμε το βραβείο του καλύτερου δημοσιογράφου στον χώρο του οι-
κονομικού ρεπορτάζ, καθώς είχε συγγράψει πάνω από 500 ιστορίες ελλη-
νικών και πολυεθνικών επιχειρήσεων.

Υπήρξε ιδιαίτερα πολιτικοποιημένος. Το 2012 ανοιχτά στήριξε τις επιλογές
της κυβέρνησης Σαμαρά - Βενιζέλου ταυτιζόμενος με την ανάγκη η Ελλάδα
να μείνει σε ευρωπαϊκή τροχιά. Η περίοδος αυτή ήταν και η πλέον δύσκολη
για εκείνον, καθώς δέχτηκε πλήθος επιθέσεων από… αγανακτισμένους.

Θυμάται με τον στενό φίλο του και ηθοποιό Ρένο Χαραλαμπίδη να δέ-
χονται απειλή ξυλοδαρμού στον Λυκαβηττό. Μια άλλη μέρα τον προπηλά-
κισαν παρουσία της συζύγου του έξω από τηλεοπτικό σταθμό με ιαχές του
τύπου «θα σας τσακίσουμε, γερμανοτσολιάδες» κ.ά.

Αποφάσισε να είναι υποψήφιος την ίδια μέρα του δημοψηφίσματος του
2015, καθώς θεώρησε πως έπρεπε να χτυπηθεί ο τυχοδιωκτισμός του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Όταν το είπε στη γυναίκα του, «νόμισε πως της κάνω πλάκα», όμως
τελικά αποδείχτηκε η πιο σοβαρή του απόφαση. Ο ίδιος δεν νιώθει επαγ-
γελματίας πολιτικός. Η δημοσιογραφία παραμένει μια μεγάλη αγάπη για
εκείνον και πιστεύει πως κάποια στιγμή θα επανέλθει.

Το μεγαλύτερο κεφάλαιο της ζωής του είναι η οικογένεια που έχει δημι-
ουργήσει με τη σύζυγό του Δέσποινα. Η Δέσποινα είναι μικρασιατικής κα-
ταγωγής και Νικαιώτισσα. Έχουν δύο κόρες. Τη Μαρία 14 ετών και τη Βα-
σιλική 11 ετών. Με τη Δέσποινα γνωρίστηκαν πριν από 19 χρόνια και είναι
παντρεμένοι 15 χρόνια. Αποτελεί άνθρωπο με τετράγωνη λογική και σοβα-
ρότητα και πάντοτε τη συμβουλεύεται. Έχει εργαστεί χρόνια στον ιδιωτικό

τομέα και δημιούργησε το πρόγραμμα Επαγγελματικού Προσανατολισμού
για μαθητές γυμνασίου με τίτλο «Learning Business».

Ο Δημήτρης είναι εργασιομανής σε βαθμό... κακουργήματος. Δυστυ-
χώς μπροστά στην εργασία χάνει το μέτρο, όμως πιστεύει πως οι άνθρωποι
που στη ζωή τους δεν τους χαρίστηκε τίποτε έχουν μάθει μόνο σε ένα
πράγμα: στη σκληρή δουλειά. Άλλωστε, στον γνωστό δημοσιογράφο δεν
χαρίστηκε ποτέ κάτι. Ό,τι έκανε το έκανε με πολύ μεγάλο αγώνα. Για τον λό-
γο αυτό δεν χαρίζεται σε κανέναν. Κάποιοι για να τον πλήξουν με ευκολία
αναφέρονται στην «υπερέκθεση» που έχει στα ΜΜΕ. Πολλοί βαπτίζουν την
επικοινωνιακή τους ανικανότητα κριτική εις βάρος του. Η απάντηση του
Δημήτρη: «Είναι εξαιρετικά δύσκολο να βγαίνεις 5, 7 ή ακόμη και 10 φορές
την εβδομάδα στα ΜΜΕ και να μην μπορούν να σου προσάψουν σοβαρό
λάθος. Όποιος θέλει να ασχοληθεί με την πολιτική ή τα ΜΜΕ δεν είναι δυ-
νατό να φοβάται την έκθεση στον κόσμο».

Όπως συνηθίζει να λέει, αν φοβάται κανείς, ας πάει να κάνει κάτι άλλο.
Πολιτικά ο ΣΥΡΙΖΑ όλους τους μαχητικούς αντιπάλους του τους βάπτιζε
«ακροδεξιούς». Ήταν το γνωστό πρόγραμμα δολοφονίας χαρακτήρων της
περιόδου 2010-2020. Ο ίδιος νιώθει λαϊκός πολιτικός με δεξιές αλλά και
κεντρώες απόψεις. Έχει μεγάλη διεθνή εμπειρία, είναι ένας άνθρωπος με
συμμετοχή στα πιο προοδευτικά γκρουπ, ως δημοσιογράφος ασχολήθηκε,
πριν καν έλθουν στην Ελλάδα, με μερικές από τις σημαντικότερες παγκό-
σμιες τεχνολογικές καινοτομίες, ταξίδεψε σε όλο τον πλανήτη, πήρε συ-
νεντεύξεις σε μεγάλους επιχειρηματίες και πολιτικούς, άρα δεν δέχεται,
όπως λέει ο ίδιος, από... παιδάκια των αμφιθεάτρων με μηδενική εμπειρία
ζωής, που δεν ξέρουν κάτι άλλο πέραν της τοπικής τους οργάνωσης, να τον
κρίνουν. Η Β’ Πειραιά είναι για εκείνον μια βιωματική υπόθεση. Δεν έχει
μείνει ποτέ εκτός των ορίων του λιμανιού. Σήμερα ζει στον Κορυδαλλό.

Το μικρόβιο της δημοσιογραφίας
και η αγάπη για την οικογένειά του

Παλιότερη στιγμή με... μαλλιά! Ο Κώστας Καραμανλής είναι προσωπικός του φίλος
Μαζί με την αγαπημένη 

του σύζυγο και τις κόρες του

Εργασιομανής 
σε βαθμό... κακουργήματος Σε ηλικία 2 ετών Μαζί με τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη Πειραιώτης με συνείδηση!
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Τ
ην πρώτη επίσκεψη στη Γερμανία
έπειτα από τρία χρόνια πραγματο-
ποίησε χθες ο πρόεδρος της Τουρ-

κίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, ο οποίος έγινε
δεκτός από τον πρόεδρο της Γερμανίας
Φρανκ-Βάλτερ Σταϊνμάιερ στο Βερολίνο,
ενώ είχε δείπνο εργασίας και με τον καγ-

κελάριο Όλαφ Σολτς. 
Ο πολιτικός κόσμος στη

Γερμανία και η μεγάλη
εβραϊκή κοινότητα εκτίμη-
σαν ότι η επίσκεψη του
Ερντογάν στο Βερολίνο έρ-

χεται σε μια πολύ δύσκολη
συγκυρία. Οι δηλώσεις του

προέδρου της Τουρκίας για τις εξελίξεις
στη Μέση Ανατολή κινούνται στις παρυφές
του αντισημιτισμού για τα γερμανικά δεδο-
μένα. Την ίδια στιγμή όμως το Βερολίνο
απεύχεται μια ρήξη με την Άγκυρα, λόγω
των εμπορικών δεσμών και διότι πιστεύει
ότι η Τουρκία μπορεί να συνδράμει στην
απελευθέρωση ομήρων της Χαμάς. 

Νέα «πυρά» κατά του Ισραήλ
Μετά τη συνάντησή του με τον Γερμανό

ομοσπονδιακό πρόεδρο Φρανκ-Βάλτερ
Σταϊνμάιερ, ο Ταγίπ Ερντογάν μετέβη στην
Καγκελαρία, όπου είχε κατ’ ιδίαν συνάντη-
ση και δείπνο εργασίας με τον καγκελάριο
Όλαφ Σολτς. Ο Σολτς υποδέχτηκε τον Ερν-
τογάν και πριν αποσυρθούν στα ενδότερα,
έκαναν δηλώσεις στους δημοσιογράφους.
Ο Τούρκος πρόεδρος στάθηκε στον πόλεμο
στη Γάζα, εξαπολύοντας εκ νέου βέλη κατά
των Ισραηλινών.

«Έχει το Ισραήλ επί του παρόντος πυρη-
νικά όπλα; Ναι, έχει, αλλά αν τους ρωτήσε-
τε για αυτό, θα σας πουν πως δεν έχουν. Ξέ-
ρουν να χρησιμοποιούν πολύ καλά τα ψέ-
ματα», είπε μεταξύ άλλων ο Ερντογάν.

Οι αρχές κινητοποίησαν 1.500 αστυνομι-
κούς για την περιφρούρηση της επίσκεψης,
λόγω του αρνητικού κλίματος μετά τις επι-
θέσεις Ερντογάν στο Ισραήλ. Το κλίμα αυτό
αποτυπώθηκε στα χθεσινά πρωτοσέλιδα
των γερμανικών εφημερίδων: H βερολινέζι-
κη «Tagesspiegel» κυκλοφόρησε με μεγά-
λη φωτογραφία του Ερντογάν και τίτλο «Τι
θέλει εδώ;», ενώ η «Tageszeitung» εστίασε
στις γερμανοτουρκικές σχέσεις με τίτλο «Η
κατάσταση της σχέσης: περίπλοκη».

Τρία βασικά κεφάλαια περιλαμβάνονταν
στην ατζέντα του Τούρκου προέδρου κατά
τη χθεσινή μονοήμερη επίσκεψή του στο
Βερολίνο: ο πόλεμος στη Γάζα, τα Ευρω-
τουρκικά και το Μεταναστευτικό. «Κύριο
πιάτο» στο μενού των συζητήσεων ήταν η
κρίση στη Μέση Ανατολή. Στο θέμα αυτό,
Τουρκία και Γερμανία έχουν εκ διαμέτρου
αντίθετες θέσεις. Ο Ερντογάν έχει χαρα-
κτηρίσει τη Χαμάς απελευθερωτικό κίνη-
μα, ενώ ο Σολτς τη θεωρεί τρομοκρατική

οργάνωση που απαγορεύτηκε πρόσφατα
στη Γερμανία.

Στη συζήτηση μεταξύ Σολτς και Ερντογάν
τέθηκαν και τα Γερμανοτουρκικά και τα Ευ-
ρωτουρκικά, με αιχμή του δόρατος τη σύ-
ναψη μιας νέας συμφωνίας ΕΕ-Τουρκίας
για το Προσφυγικό, σε αντικατάσταση της
συμφωνίας του 2016. Μια νέα συμφωνία θα
περιλαμβάνει οικονομική βοήθεια στην
Τουρκία για να κρατήσει τα σχεδόν 4 εκα-
τομμύρια πρόσφυγες που έχει στο έδαφός
της. Η Τουρκία από την πλευρά της επιδιώ-
κει επικαιροποίηση της τελωνειακής ένω-
σης με την ΕΕ και απελευθέρωση της βίζας
για επίσκεψη Τούρκων στην ΕΕ, ζήτημα
ιδιαίτερα ευαίσθητο για τη Γερμανία όπου
ζουν πάνω από τρία εκατομμύρια πολίτες
τουρκικής καταγωγής με στενούς συγγε-
νείς στην Τουρκία που δεν μπορούν να τους
επισκεφθούν σήμερα χωρίς βίζα.

Κομβικό το Μεταναστευτικό
Το Μεταναστευτικό είναι επίσης ένα

κομβικό θέμα στις γερμανοτουρκικές σχέ-
σεις, καθώς στοίχισε πολιτικά στην πρώην
καγκελάριο Άνγκελα Μέρκελ. Με τη νέα
έξαρση των προσφυγικών και μεταναστευ-
τικών ροών, ο σοσιαλδημοκράτης καγκε-
λάριος δέχεται ασφυκτικές πιέσεις από τη
δεξιά Χριστιανική Ένωση CDU/CSU, ενώ
ανεβαίνει αλματωδώς το ακροδεξιό κόμμα
Εναλλακτική για τη Γερμανία, το οποίο
βγαίνει δεύτερο στις δημοσκοπήσεις. Μό-
λις προ ημερών η κεντροαριστερή κυβέρ-
νηση του Όλαφ Σολτς ανακοίνωσε σημαν-
τική στροφή της Γερμανίας με περιορισμό
των κοινωνικών παροχών σε αιτούντες
άσυλο αλλά και συνοριακούς ελέγχους με
γειτονικές χώρες, για να περιοριστούν οι
«δευτερογενείς» ροές.

Περίπου τρία εκατομμύρια πολίτες τουρ-
κικής καταγωγής ζουν στη Γερμανία, πε-
ρισσότεροι από οπουδήποτε αλλού εκτός
Τουρκίας. Παρόλο που πολλοί έχουν πάρει
τη γερμανική υπηκοότητα, η ενσωμάτωση
αυτών των ανθρώπων στην κοινωνία της

Γερμανίας κάθε άλλο παρά μια ιστορία επι-
τυχίας είναι. 

Στις συζητήσεις σχετικά με την αύξηση
του αντισημιτισμού, αφότου ξέσπασε ο πό-
λεμος στη Μέση Ανατολή, τα τζαμιά -ορι-
σμένα από τα οποία χρηματοδοτούνται από
το τουρκικό κράτος- έχουν γίνει πολιτικό
ζήτημα. «Χρειαζόμαστε γερμανικές κοινό-
τητες τζαμιών, όχι τουρκικές», είναι ένα
από τα αιτήματα της αντιπολίτευσης. Είναι
απίθανο ο Ερντογάν και ο Σολτς να βρουν
κοινό έδαφος σε αυτό το ευαίσθητο για την
Άγκυρα θέμα.

Την ίδια ώρα, οργή επικρατεί στην Ουά-
σιγκτον για την αιφνιδιαστική αναβολή της
συζήτησης για την ένταξη της Σουηδίας στο
ΝΑΤΟ στην αρμόδια επιτροπή της Τουρκι-
κής Εθνοσυνέλευσης. Οι Αμερικανοί πί-
στευαν ότι η εισδοχή της Σουηδίας θα είχε
ολοκληρωθεί έως την επερχόμενη σύνοδο
των υπουργών Εξωτερικών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στις 28 Νοεμβρίου. Πίστευαν
επίσης ότι η υπόσχεση που είχε δώσει ο
υπουργός Εξωτερικών της Τουρκίας Χακάν
Φιντάν στον Άντονι Μπλίνκεν για αυτό το
θέμα θα ξεκλείδωνε στη συνέχεια την πώ-
ληση των F-16. Κάτι που όπως φαίνεται θα
καθυστερήσει. 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Τι περιείχε η ατζέντα των συνομιλιών του με Σολτς και Σταϊνμάιερ - 
Αντιδράσεις λόγω των επιθέσεων του «σουλτάνου» στο Ισραήλ

Στο Βερολίνο
με τρεις… 
καυτές πατάτες

ΓΕΡΜΑΝΙΚΗ ΠΑΓΩΜΑΡΑ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΡΝΤΟΓΑΝ

Με τον πρόεδρο της Γερμανίας 
Φρανκ-Βάλτερ Σταϊνμάιερ 

Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν 
με τον Γερμανό 

καγκελάριο Όλαφ Σολτς 
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Ο
ταν η Ελλάδα παραλάμβανε τον Ια-
νουάριο του 2022 τα πρώτα έξι μα-
χητικά Rafale, o τουρκικός Τύπος,

εφαρμόζοντας απολύτως στην πράξη την
παροιμία «όσα δεν φτάνει η αλεπού τα κά-
νει κρεμαστάρια», επιχειρούσε να υπο-

βαθμίσει την εξοπλιστική
ενίσχυση της χώρας μας με
τα κορυφαία γαλλικά αερο-
σκάφη.

Ωστόσο, τα νέα δεδομένα
που δημιουργούνται στη
θάλασσα και τον αέρα του
Αρχιπελάγους μετά την
ενίσχυση της ελληνικής

άμυνας τόσο με τα μαχητικά Rafale όσο και
με τις φρεγάτες Belharra φαίνεται πως
προβληματίζουν έντονα και ενοχλούν το
καθεστώς Ερντογάν, που πλέον αδυνατεί -
παρά την προπαγάνδα- να πείσει πως οι
ελληνικές Ένοπλες Δυνάμεις είναι ανίσχυ-
ρες απέναντί τους.

Η εξέλιξη είναι απολύτως λογική, μιας
και την ώρα που η τουρκική πολεμική αε-
ροπορία φυλλορροεί σε διαθεσιμότητες
μαχητικών αεροσκαφών αλλά και έμπει-
ρων πιλότων, ικανών να αντιμετωπίσουν
τους «μπαρουτοκαπνισμένους» Έλληνες, η
ελληνική Πολεμική Αεροπορία γυρίζει σε-
λίδα με πανίσχυρα μαχητικά αεροσκάφη.

Δεν του δίνουν ούτε βίδα
Με την έλευση των Rafale και την άμεση

επιχειρησιακή τους αξιοποίηση, οι Τούρ-
κοι αντιλήφθηκαν πολύ γρήγορα ότι τα πε-
ριθώρια για «νταηλίκια» στο Αιγαίο στε-
νεύουν, μιας και πέρα από τη σαφή υπερο-
χή της Ελλάδας σε ποιότητα ανθρώπινου
δυναμικού, η Πολεμική Αεροπορία μας
απέκτησε και ποιοτικό πλεονέκτημα σε μέ-
σα, βάζοντας σταδιακά στη φαρέτρα της 24
Rafale, 83 F-16 Viper και, αν όλα πάνε κατ’
ευχή, 18 F-35, ενώ τα πάντα αξιόπιστα Mi-

rage 2000-5 και F-4 Phantom προσφέ-
ρουν πάντα πολύτιμες λύσεις.

Εκτός από την εξοπλιστική ενίσχυση της
χώρας μας με τα κορυφαία μαχητικά αερο-
σκάφη της Δύσης και τις καλύτερες φρεγά-
τες παγκοσμίως, αυτό που ανησυχεί περισ-
σότερο αυτήν τη στιγμή την Τουρκία είναι
πως δεν μπορεί να αγοράσει... ούτε βίδα!

Το ρήγμα στις σχέσεις με τις ΗΠΑ οδήγη-
σε στην αποβολή της από το πρόγραμμα των
F-35, με την Ουάσιγκτον να αντιλαμβάνεται
πως η Τουρκία, παρά την πολύτιμη γεωγρα-
φική της θέση και τον καθοριστικό της ρόλο
στις εξελίξεις σε Μέση Ανατολή, Αφρική και
Ανατολική Ευρώπη, διαδραματίζει τις πε-
ρισσότερες φορές αποσταθεροποιητικό ρό-
λο και υποδαυλίζει τα συμφέροντά της.

Οι εμπρηστικές δηλώσεις Ερντογάν μά-
λιστα, με τις απειλές και τους εκβιασμούς
προς ΗΠΑ και ΝΑΤΟ, ανάγκασε την Ουά-
σιγκτον όχι μόνο να βάλει «φρένο» στην
απόκτηση νέων μαχητικών F-16 αλλά και

να επιτρέψει την αναβάθμιση των απαρχαι-
ωμένων τουρκικών μαχητικών που «κλει-
δώνονται» από τα ελληνικά μαχητικά πριν
καν περάσουν στο Αιγαίο.

Αφού είδε λοιπόν πως η Αμερική δεν
πρόκειται να πειστεί να δώσει αεροσκάφη,
ο Ερντογάν επιχείρησε να προσεγγίσει ευ-
ρωπαϊκές χώρες, όπως η Γαλλία και η Γερ-
μανία. Από τον Μακρόν η απάντηση ήταν
αναμενόμενη... «Νon»! Άλλωστε, οι Γάλλοι
κατά πάγια τακτική τους δεν πωλούν όπλα
στην Τουρκία. Αν και στο παρελθόν η Άγκυ-
ρα είχε ζητήσει την απόκτηση Mirage
2000, το Παρίσι είχε ξεκαθαρίσει πως δεν
πουλάει. Αντίθετα, με την Ελλάδα προχώ-
ρησε σε σπουδαίες συμφωνίες για Mirage,
Rafale, Belh@rra και πολλά άλλα οπλικά
συστήματα και εξοπλισμούς.

Η επόμενη «πόρτα» για τον Ερντογάν ήρ-
θε από τη Γερμανία. Από την Πέμπτη 16 Νο-
εμβρίου διαρρεόταν πως ο Τούρκος πρό-
εδρος ετοιμάζει «ελιγμό» κατά τη συνάντη-

σή του με τον Σολτς την Παρασκευή. Ο
«ελιγμός» αυτός δεν ήταν άλλος από το
τουρκικό αίτημα για απόκτηση μαχητικών
αεροσκαφών Eurofighter Typhoon. Οι πλη-
ροφορίες μάλιστα αναφέρουν πως η πρό-
ταση Ερντογάν αφορά την απόκτηση τουλά-
χιστον 20 μαχητικών Eurofighter, τα οποία
κατασκευάζονται με συμπαραγωγή Ισπα-
νίας, Γερμανίας και Ηνωμένου Βασιλείου. 

Αποσταθεροποιητικός ρόλος
Σαφώς και για το Βερολίνο η πρόταση εί-

ναι άκρως δελεαστική οικονομικά. Ωστόσο,
αν και Ισπανία και Βρετανία βλέπουν θετι-
κά ένα τέτοιο ενδεχόμενο, η Γερμανία φέ-
ρεται να μην είναι διατεθειμένη να δώσει το
«πράσινο φως», αναγνωρίζοντας τον απο-
σταθεροποιητικό ρόλο της Άγκυρας στις
παγκόσμιες γεωπολιτικές εξελίξεις.

Άλλωστε, είναι προφανές πως η στάση
της τουρκικής ηγεσίας στο Μεσανατολικό,
η οποία έχει λάβει θέση ενάντια στο Ισραήλ
και έχει «αγκαλιάσει» τη Χαμάς, προκαλεί
την ενόχληση του Βερολίνου αλλά και ευ-
ρύτερα των δυτικών δυνάμεων, ενώ έντονη
δυσφορία και ανησυχία προκαλεί το γεγο-
νός ότι η Τουρκία ακόμη δεν έχει επικυρώ-
σει την ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ.

Επομένως, μετά το «no» των ΗΠΑ και το
«non» των Γάλλων, ήρθε και τον «nein» των
Γερμανών για να βάλει ταφόπλακα στα
όνειρα του Ερντογάν για δυτικά μαχητικά. 

Ποια θα είναι η επόμενη «πόρτα»; Ρωσία;
Κίνα; Μάλλον δεν είναι και τόσο εύκολο
κάτι τέτοιο για πολλούς λόγους. Πρώτον,
γιατί θα κλείσει μια για πάντα τον δρόμο της
Τουρκίας προς την Ευρώπη, αλλά ταυτό-
χρονα συντρέχουν και πρακτικοί λόγοι,
μιας και οι Τούρκοι πιλότοι έχουν εκπαι-
δευτεί πάνω σε δυτικού τύπου μαχητικά,
κυρίως F-16 και F-4, και είναι εξαιρετικά
δύσκολο να προσαρμοστούν σε αεροσκά-
φη με εντελώς διαφορετική φιλοσοφία.

Απανωτές
«πόρτες» 

στον Ερντογάν
από τη Δύση

«Νo» από ΗΠΑ, «non» από Γαλλία και «nein» από Γερμανία 
στην πώληση μαχητικών αεροσκαφών στην Τουρκία

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com



E
κανε την ανάγκη φιλοτιμία για άλλη μια φορά ο Τζο Μπάιντεν, καθώς
κάτω από την πίεση των Αμερικανών ολιγαρχών αναγκάστηκε να συ-
ναντηθεί με τον Κινέζο ηγέτη Σι Τζινπίνγκ στο Σαν Φρανσίσκο στις

15/11/2023 στο πλαίσιο της Συνόδου Κορυφής της Οικονομικής Συνεργασίας
Ασίας-Ειρηνικού (APEC). 

ΚΚατά την τετράωρη συνάντηση των δύο πλευρών αναδείχθηκε κατά κύριο
λόγο η τεράστια απόσταση που χωρίζει ΗΠΑ και Κίνα λόγω του νέου ψυχρού
πολέμου που εγκαινίασε η Δύση ενάντια στο Πεκίνο.

Άλλωστε κανείς δεν μπορεί να ξεχάσει ότι ακόμη και κατά τη διάρκεια της
πανδημίας η Δύση φρόντισε να αναδείξει ακόμη και τη γεωπολιτική διάσταση
του κορονοεμβολίου προωθώντας στην ουσία «τα εμβόλια του ΝΑΤΟ» και
αποκλείοντας παντελώς το κινεζικό εμβόλιο.

Στη συνέχεια ο Μπάιντεν με το περίφημο «America is back» διεμήνυσε σε
όλους τους τόνους ότι «the game is over» σε σχέση με το οικονομικό φλερτ
προς την Κίνα, καλώντας τις ηγεσίες των χωρών της Δύσης να επιστρέψουν
άμεσα και άνευ όρων στο «δυτικό οικονομικό μαντρί». 

Γεγονός το οποίο καθόρισε και τις εξελίξεις στο δυτικό γίγνεσθαι καθώς ο
Μπάιντεν έθεσε σε εφαρμογή το περίφημο «Πας μη ων μεθ’ ημών, καθ’
ημών», μιας και για την Ουάσιγκτον βασικός πλέον αντίπαλος ήταν η Κίνα.

Στο πλαίσιο αυτό, το 2021 η επίσκεψη Μπάιντεν στην Ευρώπη σηματοδότησε
σημαντικές εξελίξεις στο γεωστρατηγικό παίγνιο. Έτσι το διάστημα 11-13 Ιου-
νίου 2021 ο Μπάιντεν συμμετείχε στη Σύνοδο Κορυφής των G7 στην Κορνουά-
λη της Αγγλίας, εν συνεχεία στη Σύνοδο των ηγετών του ΝΑΤΟ στις Βρυξέλλες
στις 14 Ιουνίου, κατόπιν στη συνάντηση κορυφής ΕΕ-ΗΠΑ στις 15 Ιουνίου επί-
σης στις Βρυξέλλες. Και η αντικινεζική πολιτική της Δύσης κορυφώθηκε με τη
γνωστή πρωτοβουλία AUKUS στις 16 Σεπτεμβρίου 2021.

Οι παραπάνω συναντήσεις των ηγετών των χωρών του δυτικού κόσμου μέ-
σω σχημάτων μεταβλητής γεωμετρίας όπως οι G7, το ΝΑΤΟ και η διατλαντική
συνάντηση κορυφής ΗΠΑ-ΕΕ άφησαν το αντικινεζικό αποτύπωμά τους στην
οικονομία και όχι μόνο.

Ενδεικτικό των αντικινεζικών προθέσεων του ΝΑΤΟ ήταν και το μακροσκε-
λέστατο κοινό Ανακοινωθέν εκτάσεως 14.405 λέξεων στα αγγλικά που υιοθέ-
τησε η Σύνοδος των ηγετών των 30 κρατών-μελών του ΝΑΤΟ που έλαβε χώρα
στις 14 Ιουνίου 2021 στις Βρυξέλλες.

Το κύριο συμπέρασμα από τη συνάντηση των 30 ηγετών των χωρών του ΝΑ-
ΤΟ ήταν ότι μαζί με το «America is back» του Τζο Μπάιντεν είχαμε και το «cold
war is back». Έτσι το ΝΑΤΟ υπό τη σκληρή αμερικανική καθοδήγηση ενέτεινε
την ψυχροπολεμική του πολιτική και ενίσχυσε την αντικινεζική ρητορεία.

Ειδικότερα για την Κίνα το εν λόγω Ανακοινωθέν του ΝΑΤΟ επισήμανε ότι

«οι δεδηλωμένες φιλοδοξίες της Κίνας και η επιθετική συμπεριφορά της εγεί-
ρουν συστημικές προκλήσεις για τη θεμελιωμένη σε κανόνες διεθνή τάξη και
σε τομείς που επηρεάζουν την ασφάλεια της Συμμαχίας» (παράγραφος 55).

Στο ίδιο κλίμα και το Ανακοινωθέν του ΝΑΤΟ που εκδόθηκε μετά τη συνάντη-
ση των ηγετών της Συμμαχίας το διάστημα 28-30 Ιουνίου 2022 στη Μαδρίτη
όπου τονίστηκε: «Αντιμετωπίζουμε συστημικό ανταγωνισμό από εκείνους, συμ-
περιλαμβανομένης της Λαϊκής Δημοκρατίας της Κίνας, που αμφισβητούν τα
συμφέροντα, την ασφάλεια και τις αξίες μας και επιδιώκουν να υπονομεύσουν
τη διεθνή τάξη που βασίζεται σε κανόνες» (https://infognomonpolitics.gr
30/6/2022). 

Η αντικινεζική δράση βεβαίως των δυτικών δυνάμεων δεν περιορίστηκε
μόνο στο στρατιωτικό πεδίο αλλά συμπληρώθηκε με μια εκτεταμένης κλίμα-
κας οικονομική διπλωματία των χωρών των G7 με στόχο να αποκόψουν την
σημαντική κινεζική επιρροή. 

Στο πλαίσιο αυτό όπως έχουμε ήδη αναλύσει από τη στήλη αυτή στις αρχές
Δεκεμβρίου 2021 η ΕΕ σε συνεννόηση με τις ΗΠΑ ενεργοποιεί την «Παγκό-
σμια Πύλη» (Global Gateway), προκειμένου να μπορέσει η Δύση να απαντήσει
στην κινεζική οικονομική πρωτοβουλία «Μια Ζώνη Ένας Δρόμος» (www.po-
litical.gr 4/12/2021, σελ. 14).

Μάλιστα οι G7 ανακοίνωσαν στη συνάντηση στις 26-28 Ιουνίου 2022 στο
Σλος Ελμάου, στη νότια Γερμανία, πρόγραμμα 600 δισ. δολαρίων ως αντίβαρο
στον κινεζικό δρόμο του μεταξιού (www.capital.gr 27/6/2022).

Η αντικινεζική στάση της Δύσης συμπληρώθηκε επίσης με οικονομικές κυ-
ρώσεις κατά της Κίνας και με άλλα μέτρα αποκλεισμού κατά των κινεζικών
επιχειρήσεων για λόγους «εθνικής ασφάλειας». Έτσι η πολιτική του «decou-
pling», δηλαδή της αποσύνδεσης της οικονομίας της Δύσης από την κινεζική
οικονομία, έγινε κυρίαρχη. 

Όμως καθώς η σκληρή αντικινεζική στάση των ΗΠΑ αλλά και των άλλων χω-
ρών των G7 είχε σημαντικές συνέπειες στο πεδίο της οικονομίας, οι ολιγάρχες
της Δύσης με επικεφαλής τον Έλον Μασκ έστειλαν μήνυμα στον Μπάιντεν ότι
δεν συμφωνούν με τον νέο ψυχρό πόλεμο ο οποίος μειώνει τα υπερκέρδη
τους, καθώς τόσα χρόνια είχαν συνηθίσει να θησαυρίζουν ελέω παγκοσμιο-
ποίησης. Για τον λόγο αυτόν ο Μασκ λίγες εβδομάδες πριν τη σύνοδο των G20
στο Μπαλί δήλωσε ότι η διεθνής οικονομία δεν μπορεί να είναι όμηρος των
εξελίξεων λόγω Ταϊβάν και Ουκρανίας. Και για μεν την Ουκρανία ζήτησε επί-
λυση της διαφοράς ακόμη και με απώλεια ουκρανικών εδαφών, για δε την Ταϊ-
βάν, που ενδιαφέρει την Ουάσιγκτον ακόμη πιο πολύ, κάλεσε τις ΗΠΑ αλλά και
την Κίνα να δεχθούν μια λύση τύπου Χονγκ Κονγκ (www.bbc.com 10/10/2022),
λύση την οποία χαιρέτισε με ενδιαφέρον το ίδιο το Πεκίνο (https://edition.c-
nn.com 12/10/2022). 

Έτσι ο Μπάιντεν αναγκάστηκε να συναντηθεί με τον Σι Τζινπίνγκ στο περιθώ-
ριο της Διάσκεψης Κορυφής των G20 που έλαβε χώρα στις 15-16 Νοεμβρίου
2022 στο εξωτικό Μπαλί της Ινδονησίας. Στην τρίωρη συνάντησή τους οι δύο
ηγέτες φαίνεται ότι ξεκαθάρισαν τις αμοιβαίες κόκκινες γραμμές. 

Ακολούθησε σειρά επισκέψεων δυτικών ολιγαρχών στην Κίνα, μεταξύ των
οποίων ο Μπιλ Γκέιτς που συναντήθηκε με τον Σι Τζινπίνγκ στο Πεκίνο στις 16
Ιουνίου 2023 (www.nytimes.com 16/6/2023). 

Όμως παρά τις πιέσεις των δυτικών ολιγαρχών προς την Ουάσιγκτον να τα
βρει με το Πεκίνο προκειμένου να μπορέσει να ανακάμψει η διεθνής οικονο-
μία και να αυξήσουν βέβαια και τα υπερκέρδη τους, ο Τζο Μπάιντεν πιεζόμε-
νος από το στρατιωτικοβιομηχανικό κατεστημένο των ΗΠΑ, το οποίο τρέφεται
οικονομικά από τον νέο ψυχρό πόλεμο, δεν δίστασε να «του κλείνει πονηρά το
μάτι», χαρακτηρίζοντας τον Σι Τζινπίνγκ δικτάτορα σε συνέντευξή που έδωσε
την επομένη της συνάντησής του με τον Κινέζο ηγέτη (https://edition.cnn.com
16/11/2023) προκαλώντας έτσι τη σφοδρή αντίδραση της Κίνας
(https://www.politico.com 16/11/2023).
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ΡOLITICAL ΘΕΣH24

Ιστορική συνάντηση Τζο Μπάιντεν - Σι Τζινπίνγκ στο Σαν Φρανσίσκο

του
Νότη Μαριά

Καθηγητής 
Θεσμών 
της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 
στο Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρόεδρος
του κόμματος 
Ελλάδα 
- Ο άλλος δρόμος,
πρώην 
ευρωβουλευτής
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ΡOLITICAL ΘΕΣEIΣ25

Αναγκαίες οι προγραμματικές συγκλίσεις
στην ευρύτερη Κεντροαριστερά 

Η
όποιας μορφής απάντηση στον νεοφιλελεύθερο δογματισμό περιορίζεται ως
ιδεατή πρόταση την επάνοδο στην κατάσταση προ οικονομικής κρίσης, παν-
δημίας και πολέμου της Ουκρανίας. Δεν αφορά το μέλλον, στη σύγχρονη αντί-

ληψη για το τι συνιστά κοινωνική πρόοδος και κράτος δικαίου.

Αυτό έδωσε την ευκαιρία στη σύγχρονη Δεξιά να ερμηνεύει, να χρησιμοποιεί και να
προσδίδει νέους ορισμούς για την κοινωνική ωφέλεια κρίσιμων θεσμών που από την
αξία του κοινωνικού αγαθού πέρασαν στη σφαίρα της οικονομικής ευκαιρίας όπως η
παιδεία, η υγεία, το περιβάλλον, η ενέργεια, η ισόρροπη ανάπτυξη, η βιώσιμη στρατη-
γική ανάπτυξης και η νέα τεχνολογική ανάπτυξη.

Η αριστερή πρόταση εξουσίας, η κεντροαριστερή οικονομική και θεσμική αντίληψη
στιγματίστηκε ακούσια, αν και όρισε με τη διακυβέρνησή της την έννοια της προσδο-
κίας να βγει η χώρα από τα μνημόνια. Να βγάλει τη χώρα από τη δίνη στην οποία την
έριξαν οι νεοφιλελεύθερες δεξιές πολιτικές των ανισοτήτων. Παρά τα λάθη προσέφε-
ρε στη χώρα με σεβασμό και ακεραιότητα για το δημόσιο χρήμα.

Συνεπώς είναι υποχρεωμένη αυτή η Αριστερά και ευρύτερα ο κεντροαριστερός χώ-
ρος να ορίσουν από κοινού και με βάση προγραμματικές συγκλίσεις το τι σημαίνει η

έννοια της προσδοκίας μετά την κρίση. Η προσδοκία θα έπρε-
πε να είναι ο μακρινός ορίζοντας της ασφάλειας της εργασίας
για όλους, του εισοδήματος που ανταποκρίνεται στις απαιτή-
σεις αναλογικής και δίκαιης ανάπτυξης από τον πιο μικρό οι-
κονομικό πυρήνα έως τον μεγαλύτερο. Της ανοιχτής κοινωνίας
που παρέχει ευκαιρίες για πρωτοβουλίες στο κοινωνικό και
επιχειρηματικό τοπίο. Της αξιοποίησης της τεχνολογίας, της
ειδικής εκπαίδευσης και της επένδυσης σε ένα σύγχρονο ψη-
φιακό οικοσύστημα διακυβέρνησης με τις απαραίτητες ρυθμί-
σεις ηθικής, διαφάνειας και λογοδοσίας.

Η Ευρώπη και ο κόσμος ολόκληρος διαπιστώνει οδυνηρά
την τροπή που πήρε η δημοκρατική διακυβέρνηση στη Δύση
και τα απότοκα των παγκόσμιων πολιτικών της, κινείται αργά
αλλά σταθερά προς τη σωστή κατεύθυνση, αν και είναι φανερό
το ποιοτικό έλλειμα των πολιτικών που βάζουν μπροστά τον

άνθρωπο, τον πολίτη, τον εργαζόμενο, τη γυναίκα, το παιδί, τον συνάνθρωπο.

Η νεοφιλελεύθερη προσέγγιση μείωσε τα εισοδήματα και την αγοραστική δύναμη
των εργαζομένων, αύξησε την ελαστικότητα στις εργασιακές σχέσεις, οδήγησε ανέρ-
γους και κακοπληρωμένους στην αυταπασχόληση και στέγνωσε από πόρους τη μι-
κροεπιχειρηματικότητα. Εργαλειοποίησε τον τραπεζικό τομέα, συμπεριφέρεται εχ-
θρικά στους φορολογούμενους και φιλικά στους ισχυρούς. Τα μακροοικονομικά με-
γέθη της χώρας δείχνουν ξεκάθαρα εκτροχιασμό. Ο πληθωρισμός και η δυστοκία ανά-
πτυξης μειώνουν ποσοστά αλλά αυξάνουν τα χρέη. Η επενδυτική βαθμίδα ακούγεται
ως θετική εξέλιξη για τον άνεργο, τον φορολογούμενο, τον καταναλωτή, την οικογέ-
νεια και τα εξαρτώμενα μέλη της. Πόσες ζωές και επιχειρήσεις χρειάστηκε να κατα-
στραφούν για να βγει η χώρα από την οικονομική κρίση; Γιατί να συνεχιστεί αυτή η θυ-
σία και να μην αρχίσει να παράγεται υπεραξία για την εθνική οικονομία; Πόσοι νέοι να
αναβάλουν τον σχηματισμό οικογένειας, την τεκνοποίηση; Πόσοι γονείς πρέπει να
στέλνουν σε δυτικές χώρες τα νέα μέλη τους;

Υπάρχουν πολιτικές που οδηγούν σε αλλαγή αυτής της ζοφερής κατάστασης, όμως
πρέπει να γίνουν αλλαγές προσανατολισμού για τη χώρα που θα τις στηρίξει ο λαός
μας εκλογικά και με την ενεργή συμμετοχή του.

Είναι το κράτος πρόνοιας, το κράτος δικαίου και η Πολιτεία ασπίδα που προστατεύει
από αντιξοότητες. Είναι η σύγχρονη κεντροαριστερή θεώρηση για την αναδιανεμητική
οικονομία, τις συλλογικές συμβάσεις εργασίας, την παιδεία υψηλού επιπέδου, την
έρευνα και επιστήμη, την τεχνολογία και την καινοτομία στο επιχειρείν που απαντά σε
δεξιές και αδέξιες πολιτικές με περικοπές συντάξεων και δικαιωμάτων.

Τώρα είναι η ώρα να βρει η Κεντροαριστερά την ταυτότητά της και να ενισχύσει τους
δεσμούς με την κοινωνία. Να σφυρηλατήσει μια σθεναρή πολιτική θέση. Να δώσει μια
απάντηση στα στερεότυπα από τα οποία υποφέρει.

Κ
αινοτομία στον αγροτικό τομέα δεν
σημαίνει μόνο ενίσχυση της προσπά-
θειας για αύξηση της παραγωγής με

στόχο τη διατροφική επάρκεια, αλλά και δια-
σφάλιση και ενίσχυση της ποιότητας των προ-
ϊόντων.

Πλέον, κάθε πτυχή της γεωργίας -από την
άρδευση έως τη χρήση φυτοφαρμάκων και τη
βελτίωση των μεθόδων και τεχνικών καλλιέρ-
γειας, συγκομιδής, αποθήκευσης και μετα-
φοράς- επηρεάζεται από τη χρήση νέων τε-
χνολογιών.

Ειδικότερα για την αύξηση της παραγωγικό-
τητας του αγροδιατροφικού τομέα και τη μεί-
ωση του περιβαλλοντικού και κλιματικού απο-
τυπώματος, αναγκαία είναι η αξιοποίηση των
σύγχρονων τεχνολογιών, που προϋποθέτει
όμως τη διάχυση της γνώσης και τη διασύνδε-
ση της γεωργικής έρευνας και τε-
χνολογίας με την παραγωγή.

Στη χώρα μας, βέβαια, υπάρχουν
εγγενή προβλήματα, όπως αυτό του
μικρού κλήρου, που εμποδίζουν σε
μεγάλο μέρος την αυτοματοποίηση
της παραγωγής, όπως, για παρά-
δειγμα, τον ψεκασμό με drones.
Αλλά υπάρχουν δυνατότητες μέσα
από τη χρήση της ρομποτικής βοτά-
νων και φυτών, που οδηγούν στη
μείωση της χρήσης φυτοφαρμάκων
ακόμα και σε ποσοστό 90%. Όπως
επίσης υπάρχουν δυνατότητες για
παραγωγή βιοενεργών τροφίμων
που θα επιδρούν θετικά στον αν-
θρώπινο μεταβολισμό.

Το ΥπΑΑΤ, αξιοποιώντας τις δυνατότητες του
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ),
με το Μέτρο 16, ύψους 60 εκατ. ευρώ, επιχειρεί
τη μεταφορά της καινοτομίας στον αγροτικό
χώρο. Έχουν κατατεθεί ήδη αξιόλογες προτά-
σεις, ενώ σύντομα θα ανοίξει και ο δεύτερος
κύκλος του Μέτρου. Εκείνο που επιδιώκουμε
είναι τα συνεργατικά σχήματα να γίνουν οι
ιμάντες μεταφοράς της θεωρίας στην πράξη. 

Δικαιούχοι του Μέτρου 16 είναι σχήματα συ-
νεργασίας φορέων (τουλάχιστον ένας δραστη-
ριοποιείται στους τομείς της γεωργίας ή/και
της κτηνοτροφίας) σε τοπικό ή διατοπικό επί-
πεδο, για την αναζήτηση νέων καλλιεργητικών
πρακτικών και πρακτικών παραγωγής που
συμβάλλουν στην προστασία του περιβάλλον-
τος και την προσαρμογή στην κλιματική αλλα-
γή. Απαιτείται σύμφωνο συνεργασίας.

Στον σχεδιασμό μας, όμως, για το αύριο της
ελληνικής παραγωγής, πρέπει να λάβουμε υπ’
όψιν μας και τις νέες μορφές καλλιέργειας.

Δεν αναφέρομαι μόνο στην ανάγκη επέκτα-

σης των θερμοκηπιακών καλλιεργειών και
στη χρήση των ΑΠΕ για την ενεργειακή στήρι-
ξή τους, καθώς η Ελλάδα θεωρείται ιδανική
για την ανάπτυξή τους. Αναφέρομαι και στην
καθετοποιημένη γεωργία και ιδιαίτερα στην
επέκταση της υδροπονίας, ως καλλιεργητική
πρακτική, που φέρνει την παραγωγή πιο κον-
τά στα σημεία κατανάλωσης, δηλαδή στα
αστικά κέντρα. 

Πολλοί είναι εκείνοι που βλέπουν στις υδρο-
πονικές καλλιέργειες την απάντηση στην υπο-
βάθμιση των εδαφών και στην έλλειψη νερού.
Ορισμένοι, δε, ομιλούν ακόμη και για εσωτερι-
κές φάρμες στα αστικά κέντρα, δηλαδή για πο-
λυκατοικίες που μέσω της υδροπονίας παρά-
γουν αγροτικά προϊόντα.

Ουσιαστικά, μιλάμε για εργοστάσια φυτών,
που παρέχουν τη δυνατότητα ελέγχου των πε-

ριβαλλοντικών παραγόντων, κάτω από
τους οποίους πραγματοποιείται η παρα-
γωγή, κάτι που δεν είναι εφικτό με τις
υπαίθριες παραγωγές.

Μέσω του καινοτόμου αυτού τρόπου
παραγωγής επιτυγχάνoνται επίσης
έλεγχος των ασθενειών και παρασίτων,
μείωση έως και εξάλειψη φυτοφαρμά-
κων και ζιζανιοκτόνων, μείωση της χρή-
σης νερού σχεδόν κατά 90%, δυνατότητα
παραγωγής σε κάθε εποχή, αφού οι πε-
ριβαλλοντικές συνθήκες είναι ελεγχό-
μενες και δημιουργούνται από τον πα-
ραγωγό.

Επίσης, θεωρώ χρέος μας να προχω-
ρήσουμε στην εφαρμογή καινοτόμων μεθόδων
κυκλικής οικονομίας. Να επεκτείνουμε την
κομποστοποίηση στη λίπανση των αγρών. Το
ίδιο ισχύει για το βιοαέριο από τα ζώα ή τον κα-
τσίγαρο στην ελαιοπαραγωγή.

Κάθε μορφής ΑΠΕ θα μπορούσε να χρησι-
μοποιηθεί στην αγροτική παραγωγή. Για τον
λόγο αυτό, επιδοτούμε την τοποθέτηση φωτο-
βολταϊκών και προχωράμε σε ρυθμίσεις για
επέκτασή τους.

Γνωρίζουμε ότι ο πρωτογενής τομέας υστε-
ρεί σε ό,τι αφορά την υλοποίηση καινοτόμων
πρακτικών και ενσωμάτωση των νέων τεχνο-
λογιών. Ωστόσο, έχουμε τη διάθεση να τρέξου-
με, για να καλύψουμε το χαμένο έδαφος. 

Η βούληση του πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη είναι δεδομένη και προς αυτήν την
κατεύθυνση αναπτύσσουμε δράσεις και πολι-
τικές. Δεν αρκεί όμως αυτό. Απαιτείται και η
συμμετοχή ανθρώπων που θέλουν να είναι
πρωτοπόροι, καινοτόμοι και ηγέτες στον χώρο
όπου δραστηριοποιούνται.

Η πρόκληση αφορά όλους μας.

τoυ
Νίκου 

Μαδεμλή

Μέλος της ΚΕ 
ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ,
συντονιστής 

του Τμήματος
Ενέργειας

Μεταφορά της καινοτομίας και ενσωμάτωση 
των νέων τεχνολογιών στον αγροτικό χώρο

του 
Λευτέρη 

Αυγενάκη

Υπουργός 
Αγροτικής 
Ανάπτυξης 

και Τροφίμων
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ΡOLITICAL ΘΕΣH26

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Α
γαπημένοι σύντροφοι, που από ειρηνικοί δια-
νοούμενοι, πλάνητες έμποροι πνευμάτων και
αγαθών, γίνατε οπαδοί της βίας και του πολέ-

μου ως μοναδικής λύσης, ακολουθώντας τη γνωστή
Ηρακλείτεια ρήση πως «πόλεμος πάντων πατήρ και
βασιλεύς». θα ’θελα να ξέρω τι θα κάνετε μετά τον πό-
λεμο, που υποψιάζομαι θα καταλήξετε στο μέγιστο των
Ελλήνων ποιητή Καβάφη: Ήταν και οι βάρβαροι μια
κάποια λύσις.

Εμείς που σας γεννήσαμε πεθαίνοντας στο Άουσβιτς
δεν θέλαμε τον πόλεμο, ούτε και τον θάνατο ούτε τον δι-
κό μας ούτε και των αλλόθρησκων. εξάλλου εμείς σταυ-
ρώσαμε τον μοναδικό θεό-μύθο της ανιδιοτελούς αγά-
πης (Άρον, άρον, σταύρωσον αυτόν) και επιβά-
λαμε την αγάπη σαν υποχρέωση (αγαπάτε αλλή-
λους) γιατί ξέραμε πως δεν θα συμβεί ποτέ.

Το κράτος μας γεννήθηκε πάνω στην πιο
απάνθρωπη εκδήλωση της Ιστορίας, που σχε-
δίασε έναν σωματικό θάνατο δικό μας και έναν
πνευματικό θάνατο αυτών που μας εξόντωναν
μαζικά με εντομοκτόνα φάρμακα, όπως αυτά
που εξοντώνουν κατσαρίδες και ποντίκια.

Με τη γενοκτονία μας δεν χάθηκαν οι Εβραίοι
πρόγονοί μας μόνο  χάθηκε και το ανθρώπινο
πρόσωπο της Ιστορίας, χάθηκε ο Θεός και οι εκ-
πρόσωποί του στη Γη.

Αν θυμάστε, οι καταγγελίες για το έγκλημα
έκαναν τον τότε Πάπα Πίο να μεταμορφωθεί σε
Πόντιο Πιλάτο και να κλείνει τα μάτια και τη μύτη του για
να μη μυρίζει την καμένη σάρκα των ζωντανών Εβραί-
ων που έκαιγαν τα ξανθά κτήνη στα κρεματόρια.

Κάποτε ο λαός έφτιαξε τον μύθο του «Δαβίδ και Γο-
λιάθ»: εμείς οι Εβραίοι, μικρόσωμοι και άοπλοι τότε,
τολμήσαμε και πολεμήσαμε με τους Γολιάθ εχθρούς
που ’θελαν να μας διώξουν από την Αγία τούτη γη, που
τα φεγγάρια είναι μεγάλα και λυπημένα όπως τα μάτια
των παιδιών τα πρωινά της θλίψης του πολέμου που
ζείτε.

Θέλω να σας υπενθυμίσω πως επιβίωσα εγώ όταν με
συνέλαβαν οι Ναζί στο Μπέργκαμο μαζί με τους 650
συντρόφους που θέλανε να πολεμήσουμε τον φασισμό,
την περιπέτειά μου την έκανα βιβλίο με τίτλο «Αν αυτός
είναι ο άνθρωπος» που έμαθα ότι πήρε και βραβείο
Νόμπελ.

Σε αυτή την κόλαση που ζείτε τώρα εσείς μαζί με τους
εχθρούς σας τους Παλαιστινίους, που κάποτε ήταν φί-
λοι, μπορεί και συγγενείς σας, γιατί, αγαπημένοι συμ-
πατριώτες, οι άνθρωποι της ερήμου έχουν ανοιχτή αγ-
καλιά, τουλάχιστον απ’ ό,τι θυμάμαι, όταν εμείς ψάχνα-
με μια πήχη γης για να την κάνουμε πατρίδα, αυτοί μας
την έδωσαν. Ενώ όλοι οι άλλοι, οι πολιτισμένοι της Δύ-
σης, μας έδιωχναν γιατί δεν μας θεωρούσαν ανθρώπινο
είδος (Άρια φυλή κ.λπ.).

Για αυτό σας είπα, αυτοί δεν ήταν άνθρωποι, μας

έκλειναν τις πόρτες και τα παράθυρα και μας έκοβαν τις
ιερές κοτσίδες και μας ξεδόντιαζαν για να πάρουν το
χρυσό των δοντιών μας για να γυαλίσουν τις μαύρες
από πίκρα ψυχές τους - αν είχαν ψυχή, γιατί εγώ δεν πι-
στεύω πως το ανθρώπινο είδος που είδα τότε είχε ψυχή
στη θέση της ψυχής, αλλά κάτι άλλο πιο τρομακτικό, μια
τρύπα αδιαφορίας για τους ίδιους αλλά και για τους άλ-
λους («Άνθρωποι χωρίς ιδιότητες»).

Αυτοί, αδέλφια μου, κατάφεραν να ξεφτιλίσουν και
τον θάνατο κλέβοντας τα πτώματα όπως οι γύπες της

ερήμου. Για αυτό αναρωτήθηκα: Τι είναι ο άν-
θρωπος όταν δεν σέβεται ούτε τον θάνατο του
συνανθρώπου του;

Αν θυμάστε,  μας ανάγκαζαν εμάς τους
Εβραίους να βάλουμε τους φίλους, τους συγ-
γενείς μας στα κρεματόρια και να τους κλέβου-
με τις ψυχές και τα λιγοστά υπάρχοντα που εί-
χαν, το σώμα τους δηλαδή και έναν αριθμό στο
χέρι, δεν μας άφησαν ούτε το άστρο του Δαβίδ
στον λαιμό και στα στήθια που ήταν η περηφά-
νια μας.

Δεν φοβηθήκαμε τον θάνατο τότε, σύντροφοι,
γιατί είχε γίνει ένα με το δέρμα μας, οι στάχτες
των καμένων κορμιών είχαν χωθεί κάτω στην
ψυχή μας και μας έκαιγαν τα σωθικά. αλλά και

τα μυαλά μας μύριζαν στάχτη από θάνατο πιο μαύρο και
από το σκοτάδι - ένα περίεργο συναίσθημα που εμένα
με απελευθέρωνε, γιατί ποιος δεν φοβάται τον θάνατο;
Εγώ, σας πληροφορώ, τον συνήθισα και τον έκανα και
φίλο μου, ειδικά τα βράδια που στα κρατητήρια ακούγα-
με ουρλιαχτά και μωρά να κλαίνε.

Το «Εμπρός της γης οι κολασμένοι», το τραγούδι των
Κομμουνιστών, εμείς το ακούγαμε ευχάριστα. Αλλά, πι-
στέψτε με, εκεί που κατάλαβα πόσο απάνθρωπος είναι
ο άνθρωπος είναι στη σειρά που στεκόμασταν για την
επιλογή τού ποιος θα καεί και ποιος όχι.

Εγώ χαιρόμουν πάντα όταν διάλεγαν τον μπροστινό
μου για τα κρεματόρια και όχι εμένα. Έκλαιγα από τη
χαρά μου, σύντροφοι, όταν διάλεγαν στην τύχη τους άλ-
λους για να τους κάψουν και όχι εμένα. Κι όμως, σύν-
τροφοι, ήμουν άνθρωπος όπως όλοι οι άλλοι γύρω μου
ή έτσι τουλάχιστον έμοιαζα, ενώ στην ουσία ήμουν ένα
δέντρο με δάκρυα. Σιγά σιγά συνήθισα αυτήν τη ρώσικη
ρουλέτα που μας έμαθαν οι ανθρωποφύλακες να παί-
ζουμε.

Ήταν τουλάχιστον μια δική μου επιλογή να διαλέξω
την αξιοπρέπεια του δικού μου θανάτου (αφού όλα τα
άλλα μού τα κλέψανε). Σύντροφοι, το μόνο πράγμα που
σκεφτόμουν στο Άουσβιτς ήταν όχι να νικήσω τον θάνα-
το, που ήταν πλέον οικείος και πιο φιλικός από τους δο-
λοφόνους μας.

Σύντροφοι, είχα μάθει ήδη πως για να ζήσεις με αξιο-
πρέπεια πρέπει να μπορείς να πεθάνεις για αυτήν. η
αξιοπρέπεια είναι όπως η ιδεολογία, που είναι η ψυχή
του ανθρώπου: οι άνθρωποι γεννιούνται από μια ιδεολο-
γία και πεθαίνουν για μια ιδεολογία -όταν έχουν ιδιότη-
τες ανθρώπινες και όχι σαν των ξανθών κτηνών που γέν-
νησαν αυτό το τραύμα της Ιστορίας. Για τον θάνατο χτί-
στηκαν παρθενώνες, πυραμίδες, τζαμιά και συναγωγές.

Ξέρω πως είστε θυμωμένοι γιατί οι γείτονες Άραβες
δεν μας θέλουν στην περιοχή, ή έτσι τουλάχιστον νομί-
ζετε. Και ξέρω πως θέλετε πίσω τους ομήρους μας. Αν
θυμάστε, ήμουν από τους πρώτους που σας έλεγα στη
συναγωγή «μην αφήνετε κανέναν όμηρο πίσω, ούτε νε-
κρό ούτε ζωντανό». Είμαστε τόσο λίγοι σαν περιούσιος
λαός και αυτό μας έδινε κουράγιο, γιατί είμαστε διαφο-
ρετικοί μέσα στην αδιαφορία των πολλών.

Όλες οι χώρες μάς έδιωχναν, για αυτό και τα νερά της
θάλασσας άνοιξαν για να περάσουμε από τη σκλαβιά
των Φαραώ στη γη των προπατέρων μας, τη Χαναάν.

Αγαπάμε αυτή την έρημο που μας δόθηκε σαν πατρί-
δα, αλλά για να αγαπήσει κανείς την πατρίδα του πρέπει
να αγαπήσει και την πατρίδα του άλλου. Οι πατρίδες,
σύντροφοι, είναι οι μνήμες μας, δεν είναι σημαίες με
άστρα εβραϊκά και ημισελήνους αραβικές.

Θυμηθείτε τους σοφούς Έλληνες που έλεγαν «πάσα
γη τάφος» και δώστε τόπο και γη, λίγο νερό, να θάψουν
τους νεκρούς τους οι πολίτες της Γάζας που θρηνούν
πολλαπλάσια θύματα από τους δικούς μας νεκρούς.

Θυμηθείτε στην Ιλιάδα τον πατέρα Πρίαμο να φιλά τα
πόδια του Αχιλλέα για να του δώσει το λείψανο του
Έκτορα, να το πλύνει και να το θάψει με αξιοπρέπεια.

Σύντροφοι, αναγκάσαμε δύο εκατομμύρια Άραβες να
ζουν σε γκέτο, όχι με συρματοπλέγματα όπως αυτά της
Βαρσοβίας. τότε εμείς ήμασταν οι Εβραίοι των Γερμανών,
σήμερα όμως αυτό που βλέπω είναι ότι κάναμε εμείς
τους Παλαιστίνιους Εβραίους του δικού μας κράτους.

Και αναρωτιέμαι, αγαπημένοι συμπατριώτες, αν αυτή
η καταστροφή και ο θάνατος γύρω μας και μέσα μας εί-
ναι η μόνη δύναμή μας ή μια παλιά πανάρχαια αδυναμία
του ανθρώπινου είδους.

Να υπενθυμίσω τη φράση του σοφού Αντόρνο πως το
Άουσβιτς μας άφησε μια κατηγορική προσταγή: να
βρούμε Θεό εκεί που βασιλεύει ο θάνατος. Γιατί όλες οι
ωραίες ιδέες της ζωής ξεκινούν με τον θάνατο που μας
υποδουλώνει συλλογικά και μας εξισώνει με την ελευ-
θερία που μας χαρίζει: όλοι στον θάνατο είμαστε ίσοι
κάτω από τη φούστα του Δερβίση.

Στα στρατόπεδα του θανάτου τότε μας φορέσανε στο-
λές με ρίγες, όπως στα κελιά των φυλακών, και ξέρετε
γιατί, αγαπημένοι γιοι του Ισραήλ; Γιατί ήθελαν να μας
υπενθυμίσουν πως τα ρούχα που φορούσαμε ήταν οι
πραγματικές φυλακές των ψυχών μας, σε αντίθεση με
τα σίδερα των φυλακών που ήταν οι φυλακές των σω-
μάτων μας.

Επιστολή του Ιταλοεβραίου Primo Levi (επιζήσας
του Άουσβιτς) προς τους σύγχρονους ομόθρησκούς του

«Non ridere, non lugere sed intelligere» 
(Μπαρούχ Σπινόζα)

του δρα
Κωνσταντίνου
Κωνσταντινίδη

Χειρουργός, 
ουρολόγος-
ανδρολόγος
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Και εμείς, σύντροφοι, πονούσαμε όχι με το σώμα μας

αλλά με το πνεύμα μας το ανήσυχο, που δεν το φυλάκι-
σε καμία χώρα, κανένα έθνος, όσο δυνατό και να ήταν.

Το σώμα μας το φυλάκιζαν, αλλά το πνεύμα μας δεν
το φυλάκισαν ποτέ, για αυτό και πήραμε αυτήν τη λωρί-
δα μιας αμμουδιάς και την κάναμε κράτος σύγχρονο και
αποτελεσματικό, ξεχνώντας όμως πως η δύναμή μας
που πήγαζε κάποτε από την αδυναμία, όταν γίνει δύνα-
μη εξελίσσεται σε μια τυφλή βία απέναντι στον πιο αδύ-
ναμο και τον κατατρεγμένο.

Είναι εύκολο να τρέχει ο δυνατός προς τη βαρβαρό-
τητα, παρά ο αδύναμος προς τον πολιτισμό. Όπως είπε ο
Καμί, «οι μεγάλες αρετές μάς κουράζουν τελικά. Η νόη-
ση μας κάνει να ντρεπόμαστε και φανταζόμαστε πού και
πού μια καλοδεχούμενη βαρβαρότητα όπου η αλήθεια
δεν θα απαιτούσε προσπάθεια».

Συνηθίσαμε, σύντροφοι, τον θάνατο και την κατα-
στροφή τόσο πολύ και κατεβήκαμε όλα τα σκαλοπάτια
της κόλασης με τις γοργόνες και τα τέρατα που τα είχα-
με ήδη μέσα μας. Για αυτό τα αγαπήσαμε και στο τέλος
τα τέρατά μας έμοιαζαν σαν σταχτοπούτες.

Στον καθρέφτη μας, σύντροφοι, δεν κοιτάζαμε πια τέ-
ρατα αλλά αθώες παιδικές ψυχές. Ήταν η μόνη διέξο-
δος για να πηγαίνουμε στη βία και στην κόλαση χωρίς
φόβο και πάθος.

Θέλω να αναρωτηθείτε αν η ζωή έχει σκοπό τη δράση
ή την αδράνεια και θα συμφωνήσω πως ζωή χωρίς δρά-
ση γίνεται αδράνεια, άρα θάνατος. Εμείς σήμερα αναγ-
κάζουμε τους ζωντανούς ανθρώπους να σκάβουν λα-
γούμια και τάφους κάτω από τα σπίτια τους για να ζουν
και να σκορπούν τον θάνατο που λάμπει σαν ζωή, ενώ
είναι ένα σκοτάδι που κρύβει τη ζωή.

Φυλακίσαμε ανθρώπους στα υπόγεια των σπιτιών
τους, στις λεωφόρους με άλλους νεκρούς, που τους βα-
φτίζουμε τρομοκράτες, όταν πετούν πέτρες και βέλη
απέναντι στη μεγάλη δύναμη του στρατού μας. Αυτή η
υπεροπλία μας ίσως να είναι και η πραγματική αδυνα-
μία μας. Ένας σοφός ραβίνος κάποτε είπε πως «η ήττα
των νικημένων είναι η πανωλεθρία του νικητή».

Εμείς που επιβιώσαμε στα στρατόπεδα συγκέντρω-
σης δεν είμαστε πραγματικοί μάρτυρες. Είμαστε εκεί-
νοι που είτε από επιτηδειότητα είτε από τύχη δεν φτά-
σαμε ποτέ στο έσχατο σημείο. Αυτοί που έφτασαν εκεί
και είδαν το πρόσωπο της γοργόνας δεν επέστρεψαν
ποτέ ή επέστρεψαν βουβοί.

Από Δαβίδ γίναμε πια Γολιάθ, προκαλώντας στους
αδύναμους να ψάχνουν ζωή στα υπόγεια μια πόλης νε-
κροζώντανων που κάνουν παρέα μόνο τα τέρατα, φω-
νάζουν χωρίς φωνή και ουρλιάζουν χωρίς ουρλιαχτό
και σκοτώνουν με το ίδιο παράλογο μίσος όπως εμείς.

Περιμένουν όπως εμείς περιμέναμε κάποτε στο Άου-
σβιτς έναν καλοδεχούμενο θάνατο, που θα είναι η μόνη
δικαιοσύνη, δηλαδή η αληθής στιγμή της σιωπής και
της μνήμης. Μια δικαιοσύνη που θα χωρά όλη τη ζωή,
όλων των ανθρώπων, χωρίς να ξεχωρίζει κοτσίδες,
γαμψές μύτες και χρώματα δέρματος.

«Έχω ένα όνειρο», έλεγε ο Μάρτιν Λούθερ Κινγκ, «να
καθίσω στο ίδιο τραπέζι με τον γείτονά μου και να πιού-

με έναν καφέ που τα δάκρυά μας δεν θα κάνουν λαδιές
στο καϊμάκι του». Σύντροφοι, να αποφασίσουμε πως τα
τέρατα ανάμεσά μας είναι λίγα, πολύ λίγα, για να είναι
επικίνδυνα.

Εμείς οι άλλοι, οι κανονικοί άνθρωποι, είμαστε πιο
επικίνδυνοι γιατί είμαστε πολλοί και έτοιμοι να υπακού-
σουμε στις εντολές-απαντήσεις χωρίς ερωτήσεις, ακο-
λουθώντας τυφλά τις ευκολίες της πραγματικής ζωής
που θα οδηγεί, πάντα όμως, σε έναν λαβύρινθο όπου το
φως του κεριού θα το βλέπουμε σαν ήλιο.

Ας ελπίσουμε λοιπόν πως αυτό το φως θα είναι ο
ήλιος που θα γυρίζει χωρίς πολλή δουλειά όμως και θα
ζεσταίνει τις καρδιές όλων των ανθρώπων με μια αγάπη
που θα κυβερνά στο νυν και αεί και στους αιώνες των
αιώνων, αμήν.

Τέλος, επειδή βιαστήκαμε και εμείς να τρομοκρατή-
σουμε τους εχθρούς μας ως τρομοκράτες και εχθρούς
του Πύργου που αποφασίζει ερήμην για τα δίκαια και
άδικα του κόσμου τούτου, πρέπει να σας υπενθυμίσω
πως το εγελιανό κράτος έγινε θεσμός όταν κάποιοι τρο-
μοκράτες διακήρυξαν την απόφασή τους να νομιμοποι-
ήσουν την κατάληψη της εξουσίας. Αν θυμάστε, και
εμείς κράτος διακηρύξαμε με τον Μπάλφουρ και τους
ραβίνους σε μια μέρα, μια εξαγγελία δηλαδή που έγινε
κρατική οντότητα.

Οι φίλοι-εχθροί μας βεδουίνοι της ερήμου δεν γοη-
τεύτηκαν ποτέ από τις κρατικές έννοιες. Γιατί, όταν εί-
σαι στην έρημο με όλο τον ουρανό στο πιάτο και τα μάτια
σου, πολύ λίγο σε ενδιαφέρουν τα σύνορα της γης,
αφού έχεις όλο τον κόσμο σύνορο.

Οι βεδουίνοι με μια σκηνή, μια καμήλα και ένα πηγά-
δι έχουν όλη τη γη δική τους, για αυτό και είναι ελεύθε-
ροι. δεν θεωρούν την ελευθερία ανταμοιβή και παραση-
μοφόρηση και δεν ανοίγουν σαμπάνιες στις εθνικές
γιορτές. Θεωρούν την ελευθερία έναν δρόμο μοναχικό,
μοναδικό και εξουθενωτικό.

Αν θυμάστε, και εμείς αυτή την ελευθερία είχαμε
πριν γίνουμε κράτος. Ήμασταν πλάνητες και πλανητάρ-
χες ταυτόχρονα, γιατί και εμείς σαν τους βεδουίνους το
μόνο κεραμίδι που θέλαμε πάνω από το κεφάλι μας
ήταν το πνεύμα μας το ανήσυχο που γέννησε επαναστά-
σεις κοινωνικές και επιστημονικές. ποτέ τόσο μικρός
λαός δεν γέννησε τόσες ιδιοφυΐες.

Για αυτό σκεφτείτε αυτή την ελευθερία που είναι βα-
ριά σαν ταφόπλακα, που σε κάνει να υποφέρεις και να
πονάς, πώς θα τη διαχειριστείτε και κυρίως πώς θα κά-
νετε τους εχθρούς φίλους σας και συνένοχους σε τούτο
το ταξίδι αγάπης για τον εχθρό. Είναι εύκολο να αγαπάς
τους φίλους σου και δύσκολο τους εχθρούς, αλλά η
αγάπη για τον άλλον είναι πραγματική αγάπη, ενώ η
αγάπη για τον φίλο είναι επιπόλαια και εγωιστική.

Για να αγαπήσεις τον εχθρό πρέπει να αγαπήσεις τον
θεό που έχεις μέσα σου, όχι αυτόν που τον έχουν χτι-
σμένο σε εκκλησίες και μοναστήρια. αγάπη για τον φίλο
σημαίνει υποκρισία και όχι θυσία.

Σήμερα ζούμε χωρίς θεό και χωρίς αφέντη, για αυτό
και οι ευφυείς μηχανές παίρνουν σιγά σιγά τον ρόλο της
εξουσίας του Καφκικού Πύργου, όπου η καταδίκη θα
είναι και δίκη ταυτόχρονα.

Δεν μπορώ να πιστέψω ότι πρέπει να υποτάσσουμε
τα πάντα στον σκοπό που επιδιώκουμε (την ασφάλεια
του κράτους και του έθνους μας). Γιατί σε αυτό τον
σκοπό υπάρχουν μέσα -και τα χρησιμοποιούμε ήδη-
για τα οποία δεν υπάρχει συγχώρεση ούτε επιστρο-
φή. Μέσα από τα οποία απουσιάζει η δικαιοσύνη, και
εγώ προσωπικά δεν θα ήθελα να αγαπώ και να υπε-
ρασπίζομαι τη χώρα μου χωρίς να υπερασπίζομαι
και τη δικαιοσύνη.

Δεν μπορώ να υπερασπίζομαι τη χώρα μου όταν
αναγκάζει ανθρώπους να γίνονται ποντίκια και να ζουν
σε υπόγεια γκέτο. Μου λέτε ότι δεν αγαπώ τη χώρα μου
αρκετά αν δεν κατανοώ την ασφάλειά της σε έναν κό-
σμο εχθρικό και βίαιο που θέλει τον αφανισμό της φυ-
λής μας, της πατρίδας μας και του έθνους μας.

Ναι, σας απαντώ, δεν αγαπώ τη χώρα μου αν το να
αγαπάς σημαίνει να μπορώ να καταδικάσω ό,τι δεν είναι
δίκαιο για την πατρίδα κάποιου άλλου που είναι γείτο-
νας και ζει κάτω από τον ίδιο ουρανό. Όχι, δεν αγαπάω
τη χώρα μου αν μεταχειρίζεται τη βαρβαρότητα για να
υποστηρίξει τον σκοπό της δικής μου επιβίωσης.

Το μεγαλείο της φυλής μας περιφρονούσε τη βαρβα-
ρότητα σε όλες της τις εκφάνσεις και αγαπούσαμε τη
χώρα μας κρατώντας μόνο την ομορφότερη εικόνα για
αυτήν, όπως τότε που πρόσφυγες από όλο τον κόσμο
χτίζαμε τα κιμπούτς μας στην έρημο, όπου βασίλευαν η
ειρήνη, η αλληλεγγύη και η αδελφοσύνη, πιστοί στο
όραμα του Γαλλικού Διαφωτισμού για ελευθερία, ισό-
τητα, αδελφότητα.

Δεν θα ήθελα για τη χώρα μου το χυμένο αίμα των εχ-
θρών μου να μου δίνει ασφάλεια και περηφάνια, ότι εί-
μαστε νικητές και οι άλλοι νικημένοι. Αν θυμάστε, όταν
ήμασταν εμείς οι νικημένοι και ταπεινωμένοι απέναντι
στην υπεροπλία των κρατών που μας μισούσαν και
έκλεβαν τις περιουσίες και την περηφάνια μας, εμείς
υψώναμε τα χέρια ψηλά κατηγορώντας την απουσία του
Θεού, συγχωρώντας όμως τον άνθρωπο, γιατί ήμασταν
βέβαιοι πως οι αληθινοί θεοί κατοικούν στον νου του
ανθρώπου. Εξ ου και το σωκρατικό «νους γαρ ημών εν
εκάστω θεός» των Ελλήνων αδελφών.

Δεν θέλω να έχει η χώρα μου δίκιο και δύναμη για
καταστροφή και θάνατο για όλους γύρω μου και για τον
καθένα ξεχωριστά!

Δεν θέλω η χώρα μου να θεωρεί ως μοναδική λύση
στη βία των εχθρών τη δική της βία.

Η Χάνα Άρεντ, Εβραία φιλόσοφος και κυνηγημένη
από τους Ναζί, ξεχώριζε τη βία από τη δύναμη, γιατί η
βία είναι ανεξέλεγκτη και αντιδημοκρατική, ενώ η δύ-
ναμη είναι η απόφαση των πολλών να σέβονται τους άλ-
λους και ας είναι πιο αδύναμοι και λιγότεροι.

Δεν θέλω η χώρα μου να κάνει τους δυνατούς πιο δυ-
νατούς και τους αδύνατους ανίσχυρους.

Ο Μπαρούχ Σπινόζα, ο δικός μας Εβραίος αλλά και ο
διαφωτισμένος πολίτης όλου του κόσμου, έγραψε κά-
ποτε: «Non ridere, non lugere sed intelligere» (ούτε για
να γελάσω ούτε για να θρηνήσω αλλά για να κατανοή-
σω). Ας ελπίσω έστω και τώρα να καταλάβετε τι συμβαί-
νει σε αυτήν τη χώρα που ονόμασαν «Αγίους Τόπους»…
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Σ
ύμφωνα με την επισκόπηση που δημοσίευσε
το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο (ΕΕΣ), η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι μάλλον

περισσότερο αισιόδοξη από το ίδιο όσον αφορά τα
επιτεύγματα του προϋπολογισμού της ΕΕ. Ο
θεματοφύλακας των οικονομικών της ΕΕ επισημαίνει
ότι η Επιτροπή δεν συμμερίζεται τα συμπεράσματά
του σε σχέση με τη διαχείριση του προϋπολογισμού
σε συγκεκριμένους τομείς δαπανών της ΕΕ, όπως ο
τομέας της συνοχής (ο σημαντικότερος τομέας
δαπανών της ΕΕ) και το Ταμείο Ανάκαμψης από την
Covid-19 (το μεγαλύτερο ταμείο της ΕΕ), όπου οι
ελεγκτές διαπιστώνουν μεγαλύτερο αριθμό
σφαλμάτων.

Η δέσμη δημοσιονομικών εκθέσεων της Επιτροπής
περιλαμβάνει την ετήσια έκθεσή της για τη διαχείριση
και τις επιδόσεις (ΕΕΔΕ), διά της οποίας το Σώμα των
Επιτρόπων, μεταξύ άλλων, αναλαμβάνει την πολιτική
ευθύνη για τη διαχείριση του προϋπολογι-
σμού της ΕΕ. Αυτή η υψηλού επιπέδου έκθε-
ση επιδόσεων, στην οποία περιγράφονται η
διαχείριση και οι επιδόσεις του προϋπολογι-
σμού των ενωσιακών προγραμμάτων και πο-
λιτικών, είναι ιδιαίτερα σημαντική για το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο της
ΕΕ. Ενώπιον των δύο αυτών θεσμικών οργά-
νων είναι υπόλογη η Επιτροπή για την εκτέλε-
ση του προϋπολογισμού της ΕΕ, στο πλαίσιο
της ετήσιας διαδικασίας χορήγησης απαλλα-
γής, η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη.

«Ο προϋπολογισμός της ΕΕ αποτελεί βασι-
κό μέσο για την επίτευξη των επιδιώξεών της
και τα εποπτικά όργανά της πρέπει να έχουν πρόσβα-
ση σε αξιόπιστες πληροφορίες», δήλωσε ο κ. Jorg
Kristijan Petrovic, μέλος του ΕΕΣ και αρμόδιος για την
επισκόπηση. «Οι διαδικασίες που εφαρμόζει η Επι-
τροπή για την κατάρτιση των εκθέσεων υψηλού επι-
πέδου παραμένουν συνολικά άρτιες. Διαπιστώνουμε,
όμως, ότι εξακολουθούν να υπάρχουν περιθώρια βελ-
τίωσης της ποιότητας των δεδομένων για τις επιδό-
σεις, ενώ οι εκθέσεις της σχετικά με τις επιδόσεις του
προϋπολογισμού συχνά παρουσιάζουν μια εικόνα θε-
τικότερη από εκείνη που έχει αποκομίσει το ΕΕΣ».

Το ΕΕΣ επισημαίνει ότι σε περισσότερο από το ένα
τρίτο των θεματικών εκθέσεων ελέγχου επιδόσεων
που δημοσίευσε το 2022 κάλεσε την Επιτροπή να
βελτιώσει τις πτυχές της συλλογής δεδομένων, της
παρακολούθησης και της αναφοράς στοιχείων σχε-
τικά με τις επιδόσεις. Όσον αφορά τις (ύψους 196 δι-
σεκατομμυρίων ευρώ) δαπάνες από τον προϋπολο-

γισμό της ΕΕ το 2022, τον Οκτώβριο του 2023 το ΕΕΣ
ανέφερε στην ετήσια έκθεσή του σημαντικά μεγαλύ-
τερο ποσοστό σφάλματος στις πληρωμές σε σύγκρι-
ση με την Επιτροπή (4,2% έναντι 1,9%). Η μεγαλύτερη
απόκλιση εντοπίζεται στις δαπάνες του τομέα της
συνοχής, οι οποίες ανήλθαν συνολικά σε 79 δισεκα-
τομμύρια ευρώ, ποσό που αντιστοιχεί στο 40% του
προϋπολογισμού της ΕΕ. Το ΕΕΣ ανέφερε ποσοστό
σφάλματος 6,4%, ενώ η μέγιστη εκτίμηση της Επι-
τροπής ήταν μόλις 2,6%. Επιπλέον, όσον αφορά τον
μηχανισμό ανάκαμψης και ανθεκτικότητας (ΜΑΑ),
το ύψους 723 δισεκατομμυρίων ευρώ ταμείο της ΕΕ
για την ανάκαμψη από την πανδημία, το ΕΕΣ διαπί-
στωσε διάφορα προβλήματα σε σχέση με ορισμένα
ορόσημα και τιμές-στόχο που χρησιμοποιούνται για
την παρακολούθησή του, ενώ η Επιτροπή ανέφερε
ότι, σε σχέση με τις πληρωμές που πραγματοποι-
ήθηκαν το 2022, όλα είχαν εκπληρωθεί ικανοποιητι-

κά. Ακόμη, το ΕΕΣ κατέληξε πέρσι στο
συμπέρασμα ότι η Επιτροπή είχε υπερε-
κτιμήσει κατά 9 δισεκατομμύρια ευρώ τη
συμβολή της κοινής γεωργικής πολιτικής
(ΚΓΠ) στις δαπάνες για το κλίμα. Η διαπί-
στωση αυτή παραμένει επίκαιρη για την
υπό εξέταση ΕΕΔΕ, δεδομένου ότι η επι-
καιροποιημένη μεθοδολογία παρακολού-
θησης για τη νέα ΚΓΠ άρχισε να εφαρμό-
ζεται το 2023.

Το ΕΕΣ δεν εντόπισε άλλες ασυνέπειες
κατά την ανάλυση των κύριων οικονομικών
ισχυρισμών που περιέχονται στην έκθεση
της Επιτροπής. Εντούτοις, μολονότι η έκθε-

ση αναφέρεται στην κατακόρυφη άνοδο των επιτο-
κίων και του πληθωρισμού και στις πιέσεις που δέχ-
θηκε, ως αποτέλεσμα, ο προϋπολογισμός της ΕΕ (πα-
ράγοντες τους οποίους επισήμανε και το ΕΕΣ στην
ετήσια έκθεσή του για τον προϋπολογισμό της ΕΕ για
το 2022), δεν περιέχει καμία αναφορά στις εκκρεμείς
αναλήψεις υποχρεώσεων από τον προϋπολογισμό της
ΕΕ. Σύμφωνα με το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο,
αυτές άγγιξαν το πρωτοφανές ποσό των 453 δισεκα-
τομμυρίων ευρώ. Ο θεματοφύλακας του προϋπολογι-
σμού της ΕΕ αναγνωρίζει πάντως ότι η Επιτροπή λαμ-
βάνει υπόψη τις εκκρεμείς αναλήψεις υποχρεώσεων
στις μακροπρόθεσμες προβλέψεις της.

Απαιτoύνται σκληρή προσπάθεια και όραμα από τα
κράτη-μέλη της ΕΕ για να αξιοποιήσουν την ευκαιρία
των πρόσθετων χρηματοδοτήσεων. Ευκαιρίες πάντα
θα προκύπτουν, αλλά απαιτούνται μηχανισμοί και
εξειδικευμένο ανθρώπινο δυναμικό.

Η ΕΕ είναι αισιόδοξη για τις επιδόσεις
του προϋπολογισμού της

του
Κωνσταντίνου 
Σ. Μαργαρίτη

Δημοσιογράφος

Η
τελευταία διετία ήταν μια διετία ξέφρενης αύξη-
σης του πληθωρισμού και πρωτίστως στα είδη
διατροφής, ενώ το βαρύτατο τίμημα πλήρωσαν

οι οικονομικά ασθενέστεροι Έλληνες: από τον Σεπτέμ-
βριο του 2021 έως τον Σεπτέμβριο του 2023, ο πληθωρι-
σμός στα τρόφιμα (Δείκτης Διατροφής και μη Αλκοολού-
χων Ποτών της ΕΛΣΤΑΤ) εκτινάχθηκε 16,4% και υψηλότε-
ρα, χωρίς να συμπεριλαμβάνονται το κόστος στέγης και
το ενεργειακό κόστος. 

Το ερώτημα είναι αν πρόκειται για ένα αναπόφευκτο
οικονομικό φαινόμενο ή αν πίσω από αυτή την «έκρηξη»
των τιμών στα πιο βασικά είδη για τα νοικοκυριά κρύβον-
ται βαριές πολιτικές ευθύνες και αστοχίες της κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη. Σίγουρα υπήρξαν εξωτερικοί παράγον-
τες, μη ελεγχόμενοι από μια εθνική κυβέρνηση, που
προκάλεσαν την έξαρση των πληθωριστικών πιέσεων.
Είναι γνωστοί: η ενεργειακή κρίση που ήταν παρενέρ-
γεια της ρωσικής εισβολής στην Ουκρανία, οι αυξήσεις
διεθνών τιμών βασικών κατηγοριών τροφίμων, οι σοβα-
ρές διαταραχές στις διεθνείς εφοδιαστικές αλυσίδες, τα
τεράστια πακέτα οικονομικής στήριξης από τις κυβερνή-
σεις για να ξεπεραστούν οι συνέπειες της πανδημίας

ήταν οι κυριότεροι παράγοντες που
«ξύπνησαν» τον πληθωρισμό διε-
θνώς, ύστερα από πολλά χρόνια δια-
τήρησής του σε χαμηλά επίπεδα.

Ωστόσο, η πολιτική που άσκησε
κάθε εθνική κυβέρνηση για να αντι-
μετωπίσει αυτή την παγκόσμια κρίση
και να μετριάσει τις συνέπειες για
τους πολίτες δεν παύει να έχει κρίσι-
μη σημασία. Όπως έχει σημασία και
ο τρόπος που λειτουργούν οι αγορές
σε μια χώρα: Αλλιώς περνούν σε μια
οικονομία με υγιή λειτουργία του αν-
ταγωνισμού οι διεθνείς ανατιμητικές
πιέσεις, εντελώς διαφορετικά σε μια

χώρα με στρεβλή λειτουργία του ανταγωνισμού, με καρ-
τέλ και ισχυρές επιχειρήσεις που εκμεταλλεύονται, συ-
χνά καταχρηστικά, τη δεσπόζουσα θέση τους στην αγο-
ρά. Δυστυχώς, η Ελλάδα βρέθηκε, λόγω των επιλογών
πολιτικής που έκανε η κυβέρνηση και των ιδιαιτεροτή-
των στη λειτουργία των αγορών της, στην κορυφή της
Ευρώπης, αμέσως μετά την Ιρλανδία, στον λεγόμενο
«πληθωρισμό απληστίας».

Μέσα στη γενικευμένη αστάθεια που δημιουργήθηκε
από διεθνείς παράγοντες, οι επιχειρήσεις άδραξαν την
ευκαιρία για να μεγιστοποιήσουν τα κέρδη τους, με τους
κυβερνητικούς μηχανισμούς σε ρόλο παρατηρητή. Τα
στοιχεία της Eurostat που δεν αμφισβητούνται δείχνουν
ποιοι βασικοί παράγοντες επηρέασαν τον πληθωρισμό
το 2022 και σε ποιο βαθμό: τα επιχειρηματικά κέρδη. Τα
υπερκέρδη, λοιπόν, ήταν ο κύριος παράγοντας αύξησης
του πληθωρισμού. Αυτά τα στατιστικά στοιχεία αποκαλύ-
πτουν την πολιτική επιλογή που έγινε στην Ελλάδα από
την κυβέρνηση Μητσοτάκη κατά την περίοδο της μεγά-
λης έξαρσης του πληθωρισμού. Οι αμοιβές της εργασίας
έμειναν καθηλωμένες, το κράτος με κάποιες επιλογές
του στην οικονομική πολιτική συνέβαλε στη συγκράτηση
του πληθωρισμού, ο οποίος όμως εκτινάχθηκε στα ύψη

του
Μιχάλη 

Καρχιμάκη

Μέλος της ΚΠΕ
και π. γραμματέας

του ΠΑΣΟΚ, 
π. υπουργός
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εξαιτίας του «πάρτι» κερδών που έστησαν ανενόχλητες
οι επιχειρήσεις. Ακόμη και ο Κυριάκος Μητσοτάκης, με
απελπιστική καθυστέρηση, έφτασε -μετά την επανε-
κλογή του, το καλοκαίρι- να αναγνωρίσει (συνέντευξη
στον ΣΚΑΪ τον Ιούλιο του 2023) ότι «υπάρχει πράγματι
μια λογική υποψία ότι πια δεν είναι η ακρίβεια αποτέλε-
σμα αυξήσεων στους συντελεστές παραγωγής, οι οποί-
οι μειώνονται, αλλά αποκτά χαρακτηριστικά τα οποία
τελικά έχουν να κάνουν με την ενίσχυση του περιθωρί-
ου κέρδους των επιχειρήσεων». Αυτό το οποίο κάποιοι
αποκάλεσαν «πληθωρισμό απληστίας».

Δυστυχώς για τον ίδιο και την κυβέρνησή του και,
ακόμη χειρότερα, για τους Έλληνες πολίτες, η διαπί-
στωση του προβλήματος έγινε
πολύ αργά, ύστερα από αλλε-
πάλληλα κύματα ανατιμήσεων,
που η κυβέρνηση Μητσοτάκη
αντιλαμβάνεται πλέον ότι είναι
πολύ δύσκολο να αντιστρα-
φούν: το σχέδιο Σκρέκα για
μειώσεις 5% για έξι μήνες στις
τιμές βασικών ειδών στα ράφια
των σουπερμάρκετ προσκρούει
σε πολύ ισχυρές αντιστάσεις
των επιχειρήσεων και ταυτό-
χρονα αποτελεί μια κοροϊδία,
όταν αυξάνεται ένα προϊόν κατά
40% τα τελευταία δυο χρόνια, να
επιχειρείς κοροϊδεύοντας και
εξαπατώντας επικοινωνιακά
τους καταναλωτές ότι επιχει-
ρείς να επιβάλεις μείωση 5%.

Η αλήθεια είναι ότι η κυβέρ-
νηση επέτρεψε να στηθεί αυτό
το «πάρτι» επιχειρηματικών κερδών είτε επειδή δεν
μπορούσε να αντιληφθεί τι συνέβαινε και το κατάλαβε
με καθυστέρηση, είτε επειδή έκανε τα στραβά μάτια
υπηρετώντας τους κόρακες φίλους της. Ήταν μια πολι-
τική επιλογή της. Μια επιλογή που συνδέεται με τις ιδε-
ολογικές της δοξασίες για την αποτελεσματικότητα της
ελεύθερης αγοράς, αλλά και με την πρόθεση να διατη-
ρήσει την καλή σχέση με τα ισχυρά επιχειρηματικά
συμφέροντα που κατά παράδοση στηρίζουν το κόμμα
της Νέας Δημοκρατίας. Αυτό αποδεικνύεται με τον πλέ-
ον σαφή τρόπο με ένα απλό παράδειγμα: 

Η κυβέρνηση δημιούργησε ένα εργαλείο ελέγχου της
αγοράς, που θα μπορούσε κανείς να πει ότι ξεφεύγει
από τις ιδεολογικές της αναφορές και παραπέμπει σε
άλλες εποχές αγορανομικού ελέγχου της αγοράς.
Όμως, παρότι δημιούργησε αυτό το εργαλείο, από το
φθινόπωρο του 2021, μόλις τώρα, δύο χρόνια αργότερα,
άρχισε να το χρησιμοποιεί για να ασκήσει πίεση σε με-
γάλες εταιρείες με ισχυρή θέση στα τρόφιμα και τα βα-
σικά καταναλωτικά προϊόντα. Πρόκειται, βεβαίως, για

τη διάταξη με την οποία απαγορεύθηκε το περιθώριο
κέρδους των επιχειρήσεων να υπερβαίνει το ποσοστό
που υπήρχε τον Σεπτέμβριο του 2021. Έκτοτε, η ισχύς
της διάταξης πήρε παρατάσεις και το όριο αναφοράς για
το περιθώριο κέρδους μετακινήθηκε στον Δεκέμβριο
του 2021. Θα περίμενε κανείς ότι, με αυτή τη διάταξη ως
βασικό ελεγκτικό «όπλο», η κυβέρνηση θα έδινε τις εν-
τολές στις αρμόδιες ελεγκτικές αρχές (εν προκειμένω
στη ΔΙΜΕΑ του υπουργείου Ανάπτυξης) για να αρχίσουν
εκτεταμένους ελέγχους, αρχίζοντας από τις επιχειρή-
σεις που έχουν τη μεγαλύτερη βαρύτητα στη διαμόρ-
φωση του πληθωρισμού των τροφίμων, ώστε να δοθεί
ένα σαφές μήνυμα στους ομίλους που διαμορφώνουν

το κόστος των πιο βασικών καταναλωτικών αγαθών ότι
δεν θα γίνουν ανεκτές αυξήσεις τιμών πέρα από αυτές
που δικαιολογεί η άνοδος του κόστους. Με άλλα λόγια,
ότι δεν θα γίνει αυτή η παγκόσμια κρίση έξαρσης του
πληθωρισμού η αφορμή για να αυξηθούν ανεξέλεγκτα
τα επιχειρηματικά κέρδη.

Στην πραγματικότητα τέτοιοι έλεγχοι έγιναν ελάχιστοι
και λίγα ήταν τα πρόστιμα που επιβλήθηκαν και που τε-
λικά ούτε εισπράττονται. Φτάσαμε στον Νοέμβριο του
2023 για να επιβάλει πανικόβλητη η κυβέρνηση τα ΔΗ-
ΘΕΝ βαριά προβλεπόμενα πρόστιμα, πρόστιμα της
πλάκας σε σχέση με όσα αισχροκέρδισαν τα τελευταία
δυο χρόνια, σε δύο θυγατρικές πολυεθνικών ομίλων, σε
μια απέλπιδα προσπάθεια δήθεν να ασκήσει πίεση στην
αγορά, ώστε να μην καταλήξει σε πλήρες αδιέξοδο η
πρωτοβουλία του υπουργού Ανάπτυξης για μειώσεις τι-
μών κατά 5% για έξι μήνες, κοροϊδεύοντας τους κατανα-
λωτές. Ακόμη και αν, μέσα από αυτές τις σπασμωδικές
κινήσεις, η κυβέρνηση καταφέρει να πετύχει τον στόχο
Σκρέκα για τουλάχιστον 500 προϊόντα με μείωση 5% στα

ράφια των σουπερμάρκετ, θα έχει καταφέρει πολύ λίγα,
πολύ αργά. Όπως προαναφέρθηκε, έχουν ήδη «χτιστεί»
την τελευταία διετία αυξήσεις στο επίπεδο τιμών των ει-
δών διατροφής που ξεπερνούν το 20% και έχουν προ-
καλέσει τεράστια επιβάρυνση στα εισοδήματα των κα-
ταναλωτών, κυρίως των ασθενέστερων.

Η αγορά μπορεί να κάνει πίσω για μερικούς μήνες,
για να αποφύγει μια σύγκρουση με την κυβέρνηση, αλ-
λά ουσιαστική μείωση στο κόστος των ειδών διατροφής
δεν θα υπάρξει, ενώ σε αμέσως επόμενο στάδιο, όταν η
προσοχή στο θέμα της ακρίβειας θα έχει ατονήσει, θα
δούμε και πάλι τις τιμές να παίρνουν την ανηφόρα,
αφού τα δομικά χαρακτηριστικά και οι στρεβλώσεις της

αγοράς δεν θα έχουν αλλάξει. Για να
αντιμετωπιστεί σοβαρά ο «πληθωρι-
σμός απληστίας» -και ειδικά στα είδη
διατροφής- χρειάζονται σοβαρές πο-
λιτικές αποφάσεις, που θα ξεφεύγουν
από την πάγια στάση ανοχής που δεί-
χνει η κυβέρνηση της Νέας Δημοκρα-
τίας στην επιχειρηματική απληστία.
Χρειάζεται, με τη συνδρομή και της
Επιτροπής Ανταγωνισμού, να λη-
φθούν μέτρα που θα αλλάξουν τη δο-
μή της αγοράς. Μιας αγοράς, όπου σε
κάθε βασικό προϊόν βλέπουμε να κυ-
ριαρχούν απόλυτα στα ράφια λίγοι με-
γάλοι όμιλοι χωρίς διάθεση ανταγωνι-
σμού μεταξύ τους, οι οποίοι δίνουν
άφθονες παροχές για να κυριαρχούν
στα ράφια και να αποκλείουν ανταγω-
νιστική πίεση από μικρότερους παί-
κτες. Αρκετές φορές στο παρελθόν
έχει διαπιστωθεί ότι μέσα σε αυτή τη

διάρθρωση της αγοράς δίνονται δυνατότητες να ακο-
λουθούν παράνομες πρακτικές οριζόντιας εναρμόνι-
σης (καρτέλ) ή κατάχρησης δεσπόζουσας θέσης. Κατά
καιρούς έχουν επιβληθεί για στάχτη στα μάτια επικοι-
νωνιακά δήθεν αλλά ανείσπρακτα πρόστιμα σε μεγάλες
επιχειρήσεις για τέτοιες πρακτικές, όμως είναι πλέον
απόλυτη ανάγκη να γίνει αισθητή σε συνεχή βάση η πα-
ρουσία των ελεγκτικών αρχών στην αγορά, ώστε αρχί-
σει να εμπεδώνεται η υγιής λειτουργία του ανταγωνι-
σμού, που είναι και ο μόνος τρόπος για να περιοριστεί
σε βάθος χρόνου η επιχειρηματική απληστία. Όλα αυτά
προϋποθέτουν σύγκρουση με πολύ ισχυρά συμφέρον-
τα. Και δεν πρέπει να έχουμε την ψευδαίσθηση ότι τέ-
τοια σύγκρουση μπορεί να γίνει από μια κυβέρνηση της
Δεξιάς, που υποθάλπει πάντα αυτά τα συμφέροντα και
ωφελείται πολλαπλώς. Ίσως ο πανικός μπροστά στην
κατακραυγή για την ακρίβεια να φέρει μερικά ταμπελά-
κια στα σουπερμάρκετ με αναγγελίες μείωσης τιμής
κατά 5%, όμως η θεμελιώδης πολιτική επιλογή για την
εύνοια στην κερδοφορία λίγων αντί για την προστασία
του κοινωνικού συνόλου δεν πρόκειται να αλλάξει. 

Πολιτική ευθύνη Μητσοτάκη ο πληθωρισμός απληστίας
και η κακοποίηση των καταναλωτών
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Oι επιπλοκές του σακχαρώ-

δους διαβήτη αποτελούν

σήμερα μια ΜΑΣΤΙΓΑ. Το 10,5% του

παγκόσμιου πληθυσμού, δηλαδή 

1 στους 10, έχουν σακχαρώδη δια-

βήτη και οι  μισοί από αυτούς,

περίπου 44,5%, δεν το γνωρίζουν! 

Μια από τις κυριότερες επιπλο-

κές του διαβήτη με πολύ μεγάλη

έξαρση είναι  το λεγόμενο 

διαβητικό πόδι,  μια κατάσταση 

κατά την οποία μια ανοιχτή πληγή

ή μια πληγή στο δέρμα που 

δεν μπορεί να επουλωθεί 

εξελίσσεται σε έλκος. 

Περίπου 15%-25% των διαβητι-

κών ασθενών θα αναπτύξει 

διαβητικό έλκος ποδιού. Χωρίς

σωστή διαχείριση, ένα διαβητικό

έλκος μπορεί να υποστεί νέκρωση

και γάγγραινα, τα οποία μπορεί να

απαιτήσουν ακρωτηριασμό.

Σύμφωνα με στατιστικές μελέτες

διεθνώς, τα τελευταία 5 χρόνια, 

το ποσοστό ακρωτηριασμών έχει

αυξηθεί κατά 50%, δηλαδή σε 

επίπεδα συναγερμού! 

Ενδεικτικά, εκτιμάται ότι σε παγ-

κόσμια κλίμακα: 

• Κάθε 20 δευτερόλεπτα πραγμα-

τοποιείται ένας ακρωτηριασμός

ποδιού λόγω διαβήτη. 

• Κάθε 7 δευτερόλεπτα χάνει τη

ζωή του ένας διαβητικός ασθενής.

Η ανησυχητική αυτή έξαρση της

νόσου οδήγησε την επιστημονική

κοινότητα στην ανάπτυξη κλινικών

που εξειδικεύονται στη διαχείριση και αντιμετώπι-

ση του διαβητικού ποδιού. 

Κλινική Διαβητικού Ποδιού
Στο Ιατρικό Κέντρο Αθηνών φιλοξενείται η πρώτη

Κλινική Διαβητικού Ποδιού που ιδρύθηκε στην Ελ-

λάδα, υπό τη διεύθυνση του ιδρυτή της και Διευ-

θυντή της Α’ Αγγειοχειρουργικής και Ενδαγγειακής

Κλινικής του Ιατρικού Κέντρου Αθηνών, 

Ε. Καθηγητού Γεωργίου Κούστα. 

Η κλινική, η οποία λειτουργεί επί 24ώρου βάσε-

ως και 365 μέρες τον χρόνο, ώστε να υποδέχεται

ακόμα και τα πιο επείγοντα περιστατικά, είναι στε-

λεχωμένη από έμπειρους ιατρούς όλων των ειδικο-

τήτων που σχετίζονται με την αντιμετώπιση και δια-

χείριση του διαβητικού ποδιού. Ειδικότερα, απαρ-

τίζεται από 12 ιατρικές ειδικότητες:

αγγειοχειρουργός - λοιμωξιολόγος

- νευρολόγος - ενδοκρινολόγος -

διαβητολόγος - οφθαλμίατρος -

νεφρολόγος - πλαστικός χειρουρ-

γός - ορθοπεδικός - δερματολόγος

- ειδικός ακτινολόγος - ειδικός

υπερήχων αγγείων. 

Η διεπιστημονική αυτή ομάδα

εφαρμόζει το ειδικά σχεδιασμένο

«Πρωτόκολλο Διαβητικού Ποδιού»,

το οποίο περιλαμβάνει 35 εξειδι-

κευμένες εξετάσεις, που πρέπει να

πραγματοποιούνται  από τους

ασθενείς κάθε έξι  μήνες και οι

οποίες στοχεύουν στην πρόληψη

των επιπλοκών του σακχαρώδους

διαβήτη.

Τα αποτελέσματα των εν λόγω

εξετάσεων αξιολογούνται από

την επιστημονική ομάδα της κλι-

νικής και παρακολουθούνται

ηλεκτρονικά.

Η κλινική διαθέτει ειδικό Τμήμα

Περιποίησης του Διαβητικού 

Ποδιού, πλαισιωμένο από εξειδι-

κευμένη ποδίατρο, καθώς επίσης

και Εργαστήριο Μελέτης των 

Περιφερικών Αγγείων, με ειδική

Δοκιμασία Κόπωσης σε τάπητα μό-

νο για τα αγγεία των κάτω άκρων. 

Πέραν της διεπιστημονικής ομά-

δας, ωστόσο, η αντιμετώπιση του

διαβητικού ποδιού απαιτεί σύγ-

χρονες υποδομές. Ο άρτιος τεχνο-

λογικός εξοπλισμός, που περιλαμ-

βάνει το νέο,  πιστοποιημένο 

Ρομποτικό Υβριδικό Χειρουργείο - «ΠΡΟΜΗΘΕΑΣ»

(Discovery IGS 740 της GΕ Healthcare), συμβάλλει

στην ασφαλή και ακριβή διάγνωση και θεραπεία

ακόμα και των πλέον δύσκολων περιστατικών. Μέ-

χρι σήμερα, πάνω από 4.000 ασθενείς έχουν επι-

σκεφθεί την κλινική, εκ των οποίων οι 2.300 χει-

ρουργήθηκαν με ποσοστό διάσωσης των ποδιών

τους άνω του 85%!

Γράφει ο Δρ Γεώργιος Κούστας
MD, Ph.D, Ε. Καθηγητής, Διευθυντής Αγγειοχειρουργικής

& Ενδαγγειακής Κλινικής Ιατρικού Αθηνών, Ιδρυτής Κλινικής
«Διαβητικό Πόδι», Διδάκτωρ Παν/μίου Αθηνών, 

t. Fellow of M.G.H. HARVARD MEDICAL SCHOOL

Διαβητικό Πόδι: Ολιστική 
αντιμετώπιση σε εξειδικευμένα κέντρα
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Μ
ια άκρως αποκαλυπτική
συνέντευξη παραχώρησε
στο περιοδικό «Paris

Match» η πρώτη κυρία της Γαλλίας
Μπριζίτ Μακρόν, η οποία μίλησε
για τους ενδοιασμούς που είχε να
επισημοποιήσει τον δεσμό της με
τον κατά 25 χρόνια μικρότερό της
Εμανουέλ και για τους λόγους που
την ώθησαν τελικά να κάνει το με-
γάλο βήμα.

Σε μια σπάνια προσωπική εξομο-
λόγηση η 70χρονη εξήγησε ότι ανέ-
βαλλε τον γάμο της με τον Μακρόν
σχεδόν επί μια δεκαετία επειδή
φοβόταν ότι θα κατέστρεφε τη ζωή
των παιδιών της, τα οποία έχουν
περίπου την ίδια ηλικία με τον
45χρονο σήμερα αγαπημένο της.

Ο Μακρόν ήταν 15 ετών όταν
ερωτεύτηκε την Μπριζίτ, η οποία
ήταν ήδη παντρεμένη. Η 40χρονη
τότε γυναίκα δίδασκε θέατρο στο
καθολικό σχολείο που φοιτούσε ο
έφηβος στην Αμιένη, στη βόρεια
Γαλλία, και η κόρη της ήταν συμμα-
θήτρια με τον Μακρόν.

Το «ειδύλλιο» που ξεκίνησε με-
ταξύ τους προκάλεσε σκάνδαλο
στην επαρχία. Ως αποτέλεσμα οι
γονείς του Εμανουέλ Μακρόν τον
έστειλαν στο Παρίσι για να φοιτή-
σει σε άλλο σχολείο, όμως η επιθυ-
μία του να είναι μαζί με τη δασκάλα
του και η πρόθεση να επιδιώξει
σχέση μαζί της παρέμεναν ζωντα-
νές μέσα του.

Δεν ήθελε να καταστρέψει
τη ζωή των παιδιών της

Η ίδια παραδέχτηκε ότι εκείνο το
διάστημα έλεγε στον εαυτό της ότι ο
Εμανουέλ θα γνώριζε και θα ερω-
τευόταν κάποια γυναίκα της ηλι-
κίας του όταν βρισκόταν στο Παρί-
σι, όμως αυτό δεν συνέβη.

Η Μπριζίτ παραιτήθηκε από τη
δουλειά της, όμως, σύμφωνα με την
ίδια, το μόνο πράγμα που την εμπό-
διζε να ενώσει επίσημα τη ζωή της
με τον Μακρόν ήταν η σκέψη των
παιδιών της, αφού δεν ήθελε να
«καταστρέψει τη ζωή τους». «Αυτό
κράτησε δέκα χρόνια, τόσο χρει-
άστηκε για να μπουν σε μια σειρά.
Μπορείτε να φανταστείτε τι άκου-
γαν. Όμως, δεν ήθελα να χάσω την
ευκαιρία να ζήσω ευτυχισμένη», εί-
πε χαρακτηριστικά στη συνέντευξή
της. Υπενθυμίζεται ότι ο γιος της
Μπριζίτ είναι τρία χρόνια μεγαλύτε-
ρος από τον Μακρόν και οι κόρες
της, ηλικίας 46 και 39 ετών σήμερα,
βρίσκονται αρκετά κοντά ηλικιακά
με τον δεύτερο σύζυγό της.

Η Μπριζίτ παραδέχεται ότι δεν
ξέρει τι θα έλεγαν οι γονείς της για
τον γάμο της με τον πρώην μαθητή
της, όμως αποκάλυψε ότι τα αδέλ-
φια της τής έκαναν μερικές φορές
καζούρα για τα κουτσομπολιά γύρω
από τη σχέση της με τον Μακρόν.

Ο γάμος του ζευγαριού έλαβε τε-
λικά χώρα το 2007 μετά το διαζύγιο
της Μπριζίτ από τον εν διαστάσει
σύζυγό της Αντρέ Λουί Οζιέρ τον
προηγούμενο χρόνο.

Γιατί έκρυβε επί δέκα χρόνια τη σχέση της μαζί του 
- Πώς ο 15χρονος ερωτεύτηκε τη 40χρονη δασκάλα του 

και έγινε... πατριός της συμμαθήτριάς του

«Για αυτό θαυμάζω τον... πρώτο κύριο της χώρας»
Η πρώτη κυρία της Γαλλίας μίλησε για την καθημερινότητα της ζωής της με τον σύζυγό

της, κάτι που αποφεύγει συνήθως να κάνει στις συνεντεύξεις της. Παρά το γεγονός ότι είναι
ήδη 16 χρόνια παντρεμένοι, η Μπριζίτ είπε ότι ο Εμανουέλ Μακρόν εξακολουθεί να την εκ-
πλήσσει και να της γεννά τον θαυμασμό με την εντυπωσιακή μνήμη και την ευφυΐα του. «Εί-
χα πολλούς έξυπνους μαθητές στην καριέρα μου και κανένας δεν είχε τις δικές του ικανό-
τητες. Πάντοτε τον θαύμαζα», είπε χαρακτηριστικά.

Το ζευγάρι απολαμβάνει την ήρεμη ζωή του στο Μέγαρο των Ηλυσίων, με την Μπριζίτ να
μαγειρεύει στον πολυάσχολο σύζυγό της πρωινό και μερικές φορές δείπνο. Ενώ ο Μακρόν
περνάει τη μέρα του με τις υποχρεώσεις του ως προέδρου, η Μπριζίτ ασχολείται με φιλαν-
θρωπικά πρότζεκτ που έχουν συχνά σχέση με την εκπαίδευση. Η ίδια λέει ότι έχει συνηθίσει
πλέον στην κριτική που της ασκείται έπειτα από τόσα χρόνια στα φώτα της δημοσιότητας και
πλέον δεν την πειράζουν καθόλου τα σχόλια για τα ρούχα της.

της Μπριζίτ Μακρόν
για τον Εμανουέλ

Τα πικάντικα
μυστικά
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Μ
ε τον πρωθυπουργό του Ισραήλ να
βρίσκεται υπό πίεση διεθνώς αλ-
λά και στο εσωτερικό του, τα συ-

ριακά κρατικά μέσα ενημέρωσης μετέδω-
σαν ότι ο στρατός ενεργοποίησε την αερά-
μυνα της χώρας ως απάντηση σε ισραηλινή
επίθεση κοντά στη Δαμασκό. Η πηγή δεν
έδωσε διευκρινίσεις για τους στόχους της

επιδρομής, πάντως ανέφε-
ρε ότι τα πλήγματα προκά-
λεσαν «υλικές ζημιές».
Ανέφερε επίσης ότι η συ-
ριακή αντιαεροπορική
άμυνα κατέρριψε κάποιους

από τους πυραύλους. Η Συ-
ρία υποστηρίζει τακτικά ότι

καταρρίπτει ισραηλινούς πυραύλους, αν
και στρατιωτικοί αναλυτές αμφιβάλλουν
για αυτούς τους ισχυρισμούς.

Κατά το Συριακό Παρατηρητήριο Ανθρω-
πίνων Δικαιωμάτων, μη κυβερνητική οργά-
νωση με έδρα τη Βρετανία, οι πύραυλοι εί-
χαν στόχο εγκαταστάσεις του σιιτικού ένο-
πλου κινήματος Χεζμπολάχ του Λιβάνου.
Στάλθηκαν ασθενοφόρα στις περιοχές που
επλήγησαν, πρόσθεσε η ΜΚΟ. Ο στρατός
του Ισραήλ αρνήθηκε να σχολιάσει τις πλη-
ροφορίες αυτές.

Με φόντο τον πόλεμο με τη Χαμάς, το Ισ-
ραήλ συνεχίζει τις αεροπορικές επιδρομές
στη Συρία. Τον περασμένο μήνα πλήγματά
του έθεσαν εκτός λειτουργίας τα αεροδρό-
μια της Δαμασκού και του Χαλεπιού.

Σύμφωνα με τα διεθνή μέσα ενημέρω-
σης, επλήγησαν θέσεις και της Χεζμπολάχ,

συμμάχου τόσο της Δαμασκού όσο και της
Χαμάς, με αποτέλεσμα να σκοτωθούν τρία
μέλη της οργάνωσης, προσκείμενης στο
Ιράν, κοντά στη Δαμασκό, σύμφωνα με το
Συριακό Παρατηρητήριο Ανθρωπίνων Δι-
καιωμάτων. Το Ισραήλ έχει εξαπολύσει
εκατοντάδες αεροπορικά πλήγματα στη
συριακή επικράτεια μετά το ξέσπασμα του
πολέμου στη χώρα αυτή το 2011.

Η αεροπορία του βάζει πάνω απ’ όλα στο
στόχαστρο οργανώσεις υποστηριζόμενες
από το Ιράν όπως και το σιιτικό κίνημα
Χεζμπολάχ του Λιβάνου, συμμάχους της
Δαμασκού και ορκισμένους εχθρούς του
Ισραήλ, ενίοτε όμως και θέσεις του συρια-
κού στρατού. Τα αεροδρόμια της Δαμα-
σκού και του Χαλεπιού έχουν βομβαρδι-
στεί επανειλημμένως.

Σε διπλωματικό επίπεδο ο υπουργός
Εξωτερικών των ΗΠΑ κάλεσε την κυβέρνη-
ση του Ισραήλ να λάβει μέτρα για να σταμα-
τήσει τη βία που ασκείται από Ισραηλινούς
εποίκους εναντίον Παλαιστινίων. Στη Δυτι-
κή Όχθη, παλαιστινιακό έδαφος που κατέ-
χει το Ισραήλ από τον πόλεμο του 1967, ζουν
περίπου τρία εκατομμύρια Παλαιστίνιοι και
ανάμεσά τους 490.000 Ισραηλινοί έποικοι

σε οικισμούς που θεωρούνται από τον ΟΗΕ
παράνομοι δυνάμει του διεθνούς δικαίου.

Ο επικεφαλής της αμερικανικής διπλω-
ματίας απηύθυνε την έκκληση σε τηλεφω-
νική επικοινωνία που είχε με τον Μπένι
Γκαντζ, κεντρώο ηγέτη της ισραηλινής αν-
τιπολίτευσης που έχει ενταχθεί στην κυ-
βέρνηση εθνικής ενότητας του πρωθυ-
πουργού Μπενιαμίν Νετανιάχου. 

Μπλίνκεν: «Άμεσα μέτρα για 
αποκλιμάκωση της έντασης»

Ο Μπλίνκεν «τόνισε την επείγουσα ανάγ-
κη να ληφθούν μέτρα για την αποκλιμάκω-
ση των εντάσεων στη Δυτική Όχθη, συμπε-
ριλαμβανομένης της αντιμετώπισης των
αυξανόμενων επιπέδων εξτρεμιστικής
βίας από εποίκους», ανέφερε το Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ. Ο Μπλίνκεν συζήτησε επίσης τις
προσπάθειες για «αύξηση και επιτάχυνση»
της παράδοσης ανθρωπιστικής βοήθειας
στη Γάζα, την εξασφάλιση της απελευθέ-
ρωσης των αιχμαλώτων της Χαμάς και την
αποτροπή της διεύρυνσης του πολέμου σε
μια ευρύτερη σύγκρουση, όπως ανέφερε
το Στέιτ Ντιπάρτμεντ.

Τα βίαια περιστατικά από την πλευρά των

Ισραηλινών εποίκων έχουν αυξηθεί ση-
μαντικά από την έναρξη του πολέμου. Συγ-
κεκριμένα, από το ξέσπασμα του πολέμου
έχουν σκοτωθεί τουλάχιστον 190 Παλαιστί-
νιοι στη Δυτική Όχθη από πυρά Ισραηλινών
στρατιωτών ή Εβραίων εποίκων, κατά τις
παλαιστινιακές υγειονομικές Αρχές. Τα
περιστατικά έχουν φτάσει τα επτά τη μέρα,
από κατά μέσο όρο τρία που ήταν, σύμφω-
να με το Γραφείο του ΟΗΕ για τον Συντονι-
σμό Ανθρωπιστικών Υποθέσεων.

Τα σχόλια του Μπλίνκεν έρχονται την ώρα
που οι ισραηλινές δυνάμεις πραγματοποι-
ούν νέες επιδρομές στη Δυτική Όχθη. Στην
τελευταία που έχει αναφερθεί, τρεις Παλαι-
στίνιοι σκοτώθηκαν έπειτα από πλήγμα ισ-
ραηλινού τηλεκατευθυνόμενου μη επαν-
δρωμένου εναέριου οχήματος στην Τζενίν,
όπως δήλωσε ο επικεφαλής του κέντρου
άμεσης βοήθειας της Παλαιστινιακής Αρ-
χής στο πρακτορείο ειδήσεων Reuters.

Ο ισραηλινός στρατός έχει πολλαπλασιά-
σει τις εφόδους του στον τομέα, τονίζοντας
πως αντιδρά στη «μεγάλη αύξηση των τρο-
μοκρατικών επιθέσεων», κάνοντας λόγο
για πάνω από 550 απόπειρες επίθεσης από
την έναρξη του πολέμου. 

Παράλληλα χτυπήματα
σε Χαμάς και Χεζμπολάχ

Το Ισραήλ συνεχίζει να πολιορκεί 
τη Γάζα, με τα... σκάγια να φτάνουν 

μέχρι τη Δαμασκό

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη
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«Π
οιος είναι ο άνθρωπος αυτός που
με κατηγόρησε ψευδώς; Από την
πρώτη στιγμή έλεγα την αλή-

θεια. Το βίντεο από την κάμερα αδιάψευστος
μάρτυρας. Ακόμα περιμένω να μάθω. Μου
επιτέθηκε, έφυγε και τελικά κατηγορήθηκα
εγώ, περνώντας δυο μέρες μέσα στο αστυνο-
μικό τμήμα»… Η Εύη Βατίδου μιλάει στην
«Political» μετά την περιπέτεια που βίωσε. Τα
παράπονά της, ο τρόμος που ένιωσε και οι
εφιαλτικές στιγμές θα μείνουν για πάντα χα-
ραγμένες στο μυαλό της…

« Ήταν μια αναίτια επίθεση. Χωρίς λόγο.
Δεν τον παρενόχλησα πουθενά στον δρόμο,
δεν έκανα τίποτα που να εξηγεί αυτή τη συμ-
περιφορά. Ξαφνικά στάθηκε δίπλα από το
παράθυρό μου και μου επιτέθηκε. Εγώ βγήκα
από το σπίτι για να πάω στο περίπτερο», λέει η

Εύη Βατίδου στην πρώτη
της συνέντευξη μετά την πε-
ριπέτεια που βίωσε. «Τρο-
μοκρατήθηκα, ένιωσα
αβοήθητη. Τώρα που το ξα-
ναφέρνω στο μυαλό μου,
καταλαβαίνω πως ήταν λά-
θος να τον ακολουθήσω. Το

έκανα για να πάρω τα στοιχεία ενός ατόμου
που ήρθε και χτυπούσε με το κράνος το αυτο-
κίνητό μου». Το βίντεο που βγήκε στη δημο-
σιότητα δείχνει όλα όσα έχει περιγράψει από
την πρώτη στιγμή η Εύη Βατίδου…

Το ρολόι έδειχνε 25 λεπτά μετά τα μεσά-
νυχτα. Το γκρι τζιπ της Εύης Βατίδου διέσχι-
ζε την οδό Γούναρη και η μηχανή με το ζευ-
γάρι την προσπερνά και σταματά μπροστά
από το περίπτερο. Το γνωστό μοντέλο, έχον-
τας βάλει αλάρμ, σταματά στα δεξιά του
δρόμου ενώ την ίδια στιγμή ο οδηγός της
μηχανής γυρίζει να κοιτάξει πίσω, για να
βεβαιωθεί αν η Εύη Βατίδου βρίσκεται πίσω
του. «Δεν ξέρω ποιος είναι αυτός ο άνθρω-
πος. Δεν έκανα τίποτα. Ευτυχώς υπάρχουν
οι αποδείξεις που δείχνουν ότι δεν είχε λό-
γο να κάνει αυτό που έκανε», αναφέρει χα-
ρακτηριστικά στην «Political».

Η κάμερα του περιπτέρου είναι αδιάψευ-
στος μάρτυρας. Κατέγραψε όλες τις κινήσεις
και έτσι οπτικoποιήθηκε η αλήθεια της Εύης
Βατίδου. O 59χρονος και η 57χρονη σύντρο-
φός του κατεβαίνουν από τη μηχανή και βγά-
ζουν τα κράνη. Ο οδηγός, κρατώντας το κρά-
νος στο δεξί χέρι, κατευθύνεται στο αυτοκί-
νητο της Εύης Βατίδου. Στέκεται στο παράθυ-
ρο και κάτι της λέει.

«Κινδύνεψα, έκανα λάθος
που τον ακολούθησα»

«Με τραμπούκιζε. Όλα όσα έχω πει από
την αρχή στην αστυνομία είναι καταγεγραμ-
μένα. Δεν έχω αλλάξει λέξη από την κατά-
θεσή μου. Εκείνος; Κατηγορήθηκα για κα-
κούργημα. Ήταν ο λόγος μου ενάντια στον
δικό του και εγώ πέρασα δυο μέρες μέσα

στο αστυνομικό τμήμα. Εκείνος πού ήταν;
Στην αρχή όλοι έλεγαν διάφορα και ανυπό-
στατα. Από την αρχή δεν έπρεπε να ψάξουν
οι αστυνομικοί για το αν υπάρχουν βίντεο
από κάμερες ασφαλείας στην περιοχή; Φά-
νηκε μετά από τρεις ημέρες μέσω του βίν-

τεο ότι έλεγα την αλήθεια. Και τώρα που
έχει αποδειχθεί η αλήθεια και πως ο συγ-
κεκριμένος άνθρωπος είπε ψέματα, πού εί-
ναι η αστυνομία; Εάν έμενε η κατηγορία πά-
νω μου; Με κατηγόρησε ψευδώς για κα-
κουργηματικές πράξεις, μιλάμε για τουλά-

χιστον δέκα χρόνια κάθειρξης», μας είπε
χαρακτηριστικά.

Όπως φαίνεται στο βίντεο που έχουν στα
χέρια τους πλέον οι Αρχές, η Εύη Βατίδου
από την αρχή περιέγραψε τα πραγματικά γε-
γονότα. Το φλας που είναι ενσωματωμένο
στον καθρέφτη του τζιπ αναβοσβήνει. Η
57χρονη κατευθύνεται προς το τζιπ. Ο οδηγός
της μηχανής εξακολουθεί να στέκεται στο
παράθυρο του αυτοκινήτου της Εύης Βατί-
δου. Το φλας στον καθρέφτη συνεχίζει να
αναβοσβήνει και ξαφνικά σταματά. Είναι η
στιγμή που ο 59χρονος φέρεται, σύμφωνα με
την κατάθεση της Εύης Βατίδου, να χτυπάει
με το κράνος του τον καθρέφτη στο αυτοκίνη-
το της Εύης Βατίδου, το κράνος του πέφτει
και σκύβει να το μαζέψει, με τη σύντροφό του
να παρακολουθεί τα όσα διαδραματίζονται.

Το πρώην μοντέλο από την πρώτη στιγμή
υποστηρίζει πως της επιτέθηκε με βιαιότητα
και περιέγραψε τις εφιαλτικές στιγμές που
βίωσε… «Ο άνθρωπος αυτός βρέθηκε μπρο-
στά μου, στο παράθυρο, στο τζάμι μου και
αφού με έβρισε χυδαία, με το κράνος του μου
κατέστρεψε τον καθρέφτη, μου τον έσπασε,
τον θρυμμάτισε… με πολύ βίαιο τρόπο», είπε
χαρακτηριστικά και συνέχισε: «Ναι, τους
ακολούθησα για να πάρω τον αριθμό της μη-
χανής. Μου επιτέθηκε με βιαιότητα. Η πτώση
της μοτοσικλέτας του συγκεκριμένου άνδρα
οφείλεται σε δικό του εσφαλμένο χειρισμό
και στην επικινδυνότητα του οδοστρώματος,
χωρίς εγώ να τον ακουμπήσω έστω και κατ’
ελάχιστον… Αν με ρωτάς αν γύριζε ο χρόνος
πίσω, δεν θα το ξανάκανα. Κινδύνεψα».

«Φοβόμουν, αλλά ο Αλέξης με καθησύχασε»
Στο πλευρό της ο πατέρας των παιδιών της,

ποινικολόγος Αλέξης Κούγιας, που έσπευσε
από την πρώτη στιγμή να σταθεί στο πλευρό
της, με την Εύη Βατίδου να νιώθει την ανάγκη
να πει δυο λόγια… «Δεν έχω λόγια για να τον
ευχαριστήσω. Η στάση του, ο τρόπος που με
ηρέμησε, τα λόγια του, οι κινήσεις του, ήταν
σε όλα άψογος. Φοβόμουν, ναι, αλλά με κα-
θησύχασε. Η εμπειρία του, οι γνώσεις του, ήταν όλα εκεί μαζί μου». Ο Αλέξης Κούγιας
στάθηκε από την πρώτη στιγμή στο πλευρό της και όταν είχε όλα τα στοιχεία στα χέρια
του, μίλησε για την περιπέτειά της λέγοντας χαρακτηριστικά: «Θύμα μιας αλήτικης συμ-
περιφοράς η πρώην σύζυγός μου». Και προανήγγειλε πως δεν θα μείνει εκεί η ιστορία.
Θα την ψάξουν μέχρι τέλους. Η Εύη Βατίδου πέρασε δύσκολες στιγμές. Στην αρχή δεν
την πίστεψαν, ήταν μια γυναίκα μόνη της απέναντι σε έναν άνδρα για τον οποίο ακόμη
και σήμερα δεν έχουν μάθει τίποτα.

«Αυτοί μου επιτέθηκαν, εγώ
βρέθηκα κατηγορούμενη 
για κακούργημα» - «Η κάμερα 
του περιπτέρου είναι
αδιάψευστος μάρτυρας»

Η Εύη Βατίδου
περιγράφει

τις εφιαλτικές
στιγμές της

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ 

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ 

ΣΤΗΝ «POLITICAL»

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη
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Δεκτό έκανε το Συμβούλιο Πλημμελειοδι-
κών Θήβας το αίτημα για υπό όρους απόλυση
της Πόλας Ρούπα, καθώς είναι μητέρα ανήλι-
κου παιδιού, την επιμέλεια του οποίου είχαν η
μητέρα και η αδελφή της. Η Πόλα Ρούπα έχει
εκτίσει τα τρία πέμπτα της ποινής της και
άσκησε το δικαίωμά της για αίτηση αποφυλά-
κισης, με τους δικαστές να ορίζουν περιορι-
στικούς όρους απαγόρευσης εξόδου της από
τη χώρα και εμφάνισής της σε αστυνομικό
τμήμα δύο φορές τον μήνα. 

Η Ρούπα συνελήφθη πρώτη φορά τον Νο-
έμβριο του 1995 στην κατάληψη του Πολυτε-

χνείου μαζί με 393 ακόμα άτομα, μεταξύ αυ-
τών και ο σύντροφός της Νίκος Μαζιώτης. Το
2010 το ζευγάρι συνελήφθη σε σπίτι στα Κα-
λύβια Αττικής για συμμετοχή στην τρομοκρα-
τική οργάνωση και την ίδια χρονιά η έγκυος
γυναίκα έφερε στον κόσμο το παιδί τους.

Αποφυλακίστηκαν 1,5 χρόνο αργότερα, με
περιοριστικούς όρους, λόγω παρέλευσης του
18μηνου, αλλά τον Ιούνιο του 2013 εξαφανί-
στηκαν και καταδικάστηκαν ερήμην σε 50
χρόνια κάθειρξη για τη συμμετοχή τους στον
«Επαναστατικό Αγώνα».

Το 2016, η Πόλα Ρούπα έθεσε σε εφαρμογή

σχέδιο απόδρασης με ελικόπτερο του Μαζιώ-
τη, ο οποίος είχε συλληφθεί στο Μοναστηράκι
ύστερα από εμπλοκή με αστυνομικούς. Όταν
το αεροσκάφος απογειώθηκε από χωριό της
Αργολίδας επιχείρησε να πάρει τον έλεγχο
υπό την απειλή όπλου, ο πιλότος, όμως, αμύν-
θηκε και έπειτα από συμπλοκή κατά την
οποία κινδύνεψαν να συντριβούν, το ελικό-
πτερο προσγειώθηκε με φόρα στο έδαφος.

Οι Αρχές τη συνέλαβαν τον Ιανουάριο του
2017, καθώς είχε λάβει μέρος και σε δύο ένο-
πλες ληστείες σε τράπεζες και από τότε ήταν
έγκλειστη.

Πόλα Ρούπα: Εκτός φυλακής η σύντροφος του Νίκου Μαζιώτη και μέλος του «Επαναστατικού Αγώνα»

Σ
το εδώλιο του Μεικτού Ορκωτού
Εφετείου κάθισε χθες ο ηθοποιός
και σκηνοθέτης Δημήτρης Λιγνά-

δης, προκειμένου να δικαστεί σε δεύτερο
βαθμό για τρεις περιπτώσεις βιασμού ανη-
λίκων. Η εκδίκαση της υπόθεσης αναβλή-
θηκε για τις 9 Σεπτεμβρίου 2024, λόγω της
αποχής των δικηγόρων.

Ο κατηγορούμενος για πρώτη φορά από
την ημέρα της πρωτόδικης καταδίκης του
σε κάθειρξη 12 ετών θέλησε να μιλήσει δη-
μόσια και να ευχαριστήσει όσους τον έχουν

στηρίξει. Επέμεινε στην
πλήρη άρνηση της κατηγο-
ρίας και άφησε αιχμές ότι
υπάρχει ένα κλίμα φόβου
που εμποδίζει ανθρώπους
του περιβάλλοντός του να
καταθέσουν υπέρ του. 

«Δεν μπορώ να κάνω κα-
μία δήλωση πριν από την

ολοκλήρωση του Εφετείου. Έχω μεγάλη
εμπιστοσύνη και σεβασμό στη Δικαιοσύνη.
Αν έλεγα κάτι, θα ήταν ένα πολύ μεγάλο ευ-
χαριστώ σε όλους αυτούς που όλο αυτό τον
καιρό με υποστηρίζουν, με πιστεύουν και
είναι πολλοί, δεν περίμενα να είναι τόσο
πολλοί. Με πιστεύουν και ξέρουν πολύ κα-
λά ότι δεν είμαι βιαστής. Λυπάμαι που λό-
γω του κλίματος αυτού, αυτοί οι άνθρωποι
δεν μπορούν να έρθουν ως μάρτυρες», δή-
λωσε εμφανώς συγκινημένος ο Δημήτρης
Λιγνάδης στους δημοσιογράφους.

Στο πλευρό του σκηνοθέτη βρισκόταν
συνεχώς η επιστήθια φίλη του Ελένη
Κούρκουλα, η οποία είχε καταθέσει υπέρ
του στο πρωτοβάθμιο δικαστήριο.

Κούγιας: «Στημένη η υπόθεση»
Στη δικαστική αίθουσα έδωσαν το «πα-

ρών» δύο από τους τρεις καταγγέλλοντες. Ο
τρίτος, όπως δήλωσε ο δικηγόρος του Γιάν-
νης Βλάχος, απουσιάζει στο εξωτερικό.
«Κατοικεί στο εξωτερικό, γνώριζε ότι η δί-
κη δεν θα γίνει σήμερα (σ.σ.:χθες), για αυτό
δεν ήρθε. Την επόμενη φορά θα βρίσκεται

εδώ, είναι βασικός μάρτυρας της κατηγο-
ρίας», δήλωσε ο κ. Βλάχος, προσθέτοντας
ότι «η υπόθεση θα κριθεί εξαρχής στο σύ-
νολό της και εμείς θα στηρίξουμε την κατη-
γορία και την έφεση που έχει ασκήσει η ει-
σαγγελέας ως προς τις ποινές». 

Στον αντίποδα, ο συνήγορος υπεράσπι-
σης του Δ. Λιγνάδη, Αλέξης Κούγιας, μίλη-
σε για «στημένη υπόθεση» σε βάρος του
σκηνοθέτη. «Θα βοηθήσω για άλλη μια φο-
ρά τη Δικαιοσύνη να εκδώσει μια δίκαιη
απόφαση και να τελειώσει αυτό το μαρτύ-
ριο του κ. Λιγνάδη, ο οποίος από την κορυ-
φή έφτασε στο ναδίρ με μια κατασκευα-
σμένη κατηγορία από ανήθικους κατα-
σκευαστές, όχι μόνο τα φερόμενα ως θύ-
ματα, αλλά και αυτούς που τους υποκίνη-
σαν», δήλωσε ο γνωστός ποινικολόγος. 

Ο Δ. Λιγνάδης παρά την πρωτόδικη κα-
ταδίκη του σε δωδεκαετή κάθειρξη τον
Ιούλιο του 2022 έχει αφεθεί ελεύθερος,
καθώς το Μεικτό Ορκωτό Δικαστήριο έδω-
σε αναστέλλουσα δύναμη στην έφεση. Μέ-
χρι την εκδίκαση σε δεύτερο βαθμό ο σκη-
νοθέτης έχει την υποχρέωση να εμφανίζε-
ται τρεις φορές τον μήνα σε αστυνομικό
τμήμα, ενώ έχει καταβάλει ως εγγύηση
30.000 ευρώ. 

Γιατί κατηγορήθηκε
Αρχικά, ο Δημήτρης Λιγνάδης κατηγορή-

θηκε για βιασμούς τεσσάρων ανδρών, τριών
ανηλίκων και ενός ενήλικα. Στο Μεικτό Ορ-
κωτό Δικαστήριο ο ενήλικας δεν εμφανί-
στηκε και έτσι το δικαστήριο τον έκρινε
ομόφωνα αθώο για αυτήν την πράξη. Πα-

ράλληλα, κατά πλειοψηφία τον απάλλαξε
λόγω αμφιβολιών και από την κατηγορία
που αφορά έναν 15χρονο, ο οποίος κατήγ-
γειλε βιασμό το 2015. Η εισαγγελέας Εφε-
τών Βασιλική Χαλβά, λίγες ημέρες μετά την
απόφαση του Πρωτοβάθμιου Κακουργιοδι-
κείου, άσκησε έφεση σε δύο σκέλη της
απόφασης. Πρώτον για την απαλλαγή του Δ.
Λιγνάδη στην υπόθεση του 15χρονου και
δεύτερον για το ύψος της ποινής που επι-
βλήθηκε στον σκηνοθέτη. Έτσι, στο Εφε-
τείο, ο Δημήτρης Λιγνάδης θα βρεθεί αντι-
μέτωπος με τρεις καταγγέλλοντες, ενώ είναι
ανοιχτό το ενδεχόμενο σε περίπτωση ενο-
χής να του επιβληθούν μεγαλύτερες ποινές.

Όμως και ο ίδιος ο σκηνοθέτης έχει ζη-
τήσει την επανάληψη της δίκης σε δεύτερο
βαθμό. Επιμένει ότι είναι αθώος και επιθυ-
μεί να δικαστεί ξανά, προκειμένου να απο-
δείξει ότι οι καταγγελίες που τον έφεραν
στη θέση του κατηγορούμενου και προσω-
ρινά κρατούμενου για 16 και πλέον μήνες
είναι μια σκευωρία που στήθηκε από αντι-
πάλους του στον χώρο του θεάτρου.

«Δεν είμαι βιαστής» 

Αναβλήθηκε για τις 9 Σεπτεμβρίου 2024 το Εφετείο 
λόγω της αποχής των δικηγορών - Άφησε αιχμές για κλίμα φόβου

στους μάρτυρες υπεράσπισής του

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΙΓΝΑΔΗΣ
Γράφει η Λία

Κοντοπούλου
liakontopoulou@gmail.com



Λ
έξεις που σφίγγουν την καρδιά. Η
πρώτη γυναίκα που κατήγγειλε τον
παρουσιαστή Στάθη Παναγιώτο-

πουλο ποτέ δεν βγήκε να «διαφημίσει» τον
διασυρμό που έχει υποστεί. Το αξιοπρεπές
της στάσης της και το ποιόν της αναγνώρι-

σε μάλιστα και η πλευρά
του κατηγορούμενου πα-
ρουσιαστή στην προχθεσι-
νή εκδίκαση της υπόθεσης.

«Είχε καταλάβει ότι με
διέσυρε, με εξευτέλισε, με
έβλαψε και το συνέχισε...»,
αναφέρει η άτυχη γυναίκα.

«Δεν έχει μετανιώσει για ό,τι έκανε», τονί-
ζει το πρώτο θύμα που τον κατήγγειλε λίγη
ώρα μετά τη διακοπή της δίκης για την ερ-
χόμενη Δευτέρα. Ακόμη και σήμερα έχει
εφιαλτικές μνήμες.

Η υπόθεση με πρωταγωνιστή τον γνωστό
παρουσιαστή αναβίωσε προχθές στο Τρι-
μελές Εφετείο Πλημμελημάτων Θεσσαλο-
νίκης. Στον Στάθη Παναγιωτόπουλο τον
Φεβρουάριο του 2022 είχε επιβληθεί πρω-
τόδικη ποινή φυλάκισης πέντε ετών με
τριετή αναστολή, καθώς και χρηματική
ποινή 10.000 ευρώ και απαγόρευση εξό-
δου από τη χώρα, εμφάνιση στο ΑΤ κάθε
μήνα και επιτήρηση από κοινωνικό λει-
τουργό για τη δημοσιοποίηση φωτογρα-
φιών και βίντεο που είχε μαζί με την 31
ετών γυναίκα που διατηρούσε μεν σχέσεις,
αλλά αναρτούσε επί τρία έτη φωτογραφη-
μένες και βιντεοσκοπημένες προσωπικές
τους στιγμές στο Διαδίκτυο.

«Το θύμα απέσυρε μόνο του
το υλικό από το Διαδίκτυο»

Όπως τονίζει η συνήγορός της Σταυρού-
λα-Αντιγόνη Πριλή, η οποία στέκεται στο
πλευρό της, όλη την αρχική έρευνα την
έκανε μόνη της και μόνη της απέσυρε όλο
το υλικό. Παράλληλα, κατέθεσε αίτημα να
διεξαχθεί η δίκη κεκλεισμένων των θυρών
λόγω του ευαίσθητου περιεχομένου της δι-
κογραφίας και για την προστασία της ιδιω-
τικής και οικογενειακής ζωής του θύματος.
Και όπως ήταν εύλογο, αυτό έγινε δεκτό.

«Ο Στάθης Παναγιωτόπουλος δεν ζήτησε

ποτέ ειλικρινή και έμπρακτη συγγνώμη
από την εντολέα μου. Δεν υπήρξε ειλικρι-
νής και έμπρακτη μεταμέλεια. Είναι ξεκά-
θαρο από τα έως σήμερα γεγονότα και τα
στοιχεία της δικογραφίας», λέει
στην «Political» η δικηγόρος
Σταυρούλα-Αντιγόνη Πριλή.
«Εδώ και δύο χρόνια η υπόθεση
είναι γνωστή σε όλους, σκεφτεί-
τε όμως και τρία χρόνια πίσω τι
πέρασε αυτή η κοπέλα που ήδη
ήταν αναρτημένη εν αγνοία της
σε ιστοσελίδες πορνογραφικού
περιεχομένου. Ο διασυρμός, ο
εξευτελισμός μέσα από το Δια-
δίκτυο, βίντεο και φωτογραφίες
που περνούσαν από χέρι σε χέρι και από
συσκευή σε συσκευή... Η ψυχολογική της
κατάσταση είναι ακόμη πιο δύσκολη σε αυ-
τήν τη χρονική στιγμή», συνεχίζει στις δη-
λώσεις της.

«Αν έχεις πρόβλημα, πας σε ειδικό,
δεν βλάπτεις κάποιον»

Η Σταυρούλα-Αντιγόνη Πριλή κάνει ιδι-
αίτερη αναφορά στον ισχυρισμό του Στάθη

Παναγιωτόπουλου περί ψυχικής
διαταραχής, που διέρρευσε από
τα μέσα μαζικής ενημέρωσης:
«Αν και είμαι κάτοχος διπλώμα-
τος εξειδίκευσης στην Ψυχια-
τροδικαστική της Ιατρικής του
ΕΚΠΑ, δεν είμαι ψυχίατρος για
να αποφαίνομαι για σχετικές
διαγνώσεις. Θέλω όμως να υπο-
γραμμίσω πως, όπως ο καθένας
μπορεί να αντιληφθεί, είναι δια-
φορετικό να ζητάς συγγνώμη

και να κάνεις πράγματι κινήσεις και προ-
σεγγίσεις για να μεταμεληθείς και να επα-
νορθώσεις έμπρακτα και απολύτως διαφο-
ρετικό και ξεκάθαρο να προβαίνεις σε δη-
λώσεις για να δημιουργήσεις εντυπώσεις

και να είναι ηπιότερη η ποινική μεταχείρι-
σή σου. 

Το δικαστήριο είναι αρμόδιο για να κρίνει
και αναμένουμε σχετικά. Κατή τη γνώμη
μου και τη νομική μου εκτίμηση, είναι προ-
σχηματικό όλο αυτό. Δεν είναι δικαιολογία
οποιαδήποτε ψυχική διαταραχή να προ-
βάλλεται ως “δικαιολογία” για ποινικά κο-
λάσιμες πράξεις. Μη συγχέουμε μια ψυχι-
κή διαταραχή με τον σκοπό βλάβης κάποι-
ου. Γνώριζε και προέβη σε πράξεις. Πρά-
ξεις που έβλαψαν ανεπανόρθωτα την εντο-
λέα μου και συνεχίζουν να τη βλάπτουν
έως και σήμερα και άγνωστο το μέχρι πότε
θα συνεχίζεται όλο αυτό. Άρα, ο ισχυρι-
σμός ότι δεν ήθελε να τη βλάψει είναι εκ
των πραγμάτων αβάσιμος. 

Η ψυχική διαταραχή δεν είναι δικαιολο-
γία για να βλάψεις κάποιον. Αν γνωρίζεις
ότι έχεις κάποιο ζήτημα, απευθύνεσαι σε
ειδικό, το αντιμετωπίζεις και δεν προξε-
νείς βλάβες σε άλλα πρόσωπα. Δεν είναι
δικαιολογία ο διασυρμός και η έκθεση
ενός προσώπου σε όλο το Διαδίκτυο, σε
έναν κόσμο μη ελέγξιμο, χωρίς ημερομη-
νία λήξης».

Επιπλέον τόνισε ότι «όλες οι ενέργειες
απόσυρσης του υλικού έγιναν από εμένα
και την εντολέα μου μέσω της εταιρείας
Mediastalker, την οποία ευχαριστούμε
θερμά για όλη την παροχή υπηρεσιών από-
συρσης του υλικού αλλά και τους συνεχείς
επανελέγχους στο Διαδίκτυο, στους οποί-
ους είναι αναγκασμένη να προβαίνει διαρ-
κώς η εντολέας μου, διότι δεν είμαστε σε
θέση να γνωρίζουμε αν υπάρχει υλικό σε
άλλες πλατφόρμες με διαφορετικούς των
αρχικών τίτλους κ.λπ. 

Από την πρώτη στιγμή αυτή η εταιρεία
στάθηκε δίπλα μας και μας βοήθησε. Ήταν
μια πολύ δύσκολη διαδικασία, αλλά τελικά
επετεύχθη ο στόχος να “κατέβει” όλο το
επίμαχο υλικό».

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη
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Η πρώτη γυναίκα 
που κατήγγειλε για

revenge porn τον Στάθη
Παναγιωτόπουλο μίλησε

αποκλειστικά 
στην «Political» 

- Τι λέει η δικηγόρος 
της Σταυρούλα-
Αντιγόνη Πριλή 

για τη «δικαιολογία» 
του παρουσιαστή 

«περί ψυχικής διαταραχής»

«Είχε καταλάβει
ότι με εξευτέλισε
και το συνέχισε,
δεν έχει μετανιώσει»

Η δικηγόρος του θύματος
Σταυρούλα-Αντιγόνη Πριλή
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Υ
ψηλότερο ποσό σύνταξης θα βγάλουν οι
περισσότεροι εργαζόμενοι που έχουν
θεμελιώσει συνταξιοδοτικό δικαίωμα

και θα αποχωρήσουν από την εργασία τους το
2024, σε σχέση με την επιλογή
να φύγουν έως τις 31 Δεκεμβρί-
ου. 

Η αύξηση κατά 3,1% στο ύψος
της ανταποδοτικής σύνταξης,
δηλαδή στην εθνική και την αν-
ταποδοτική, θα αποτελέσει το
πρώτο μπόνους στις τελικές
μηνιαίες αποδοχές, ενώ από

την άλλη πλευρά, όσοι θέλουν μερικούς μήνες
για να κερδίσουν ένα επιπλέον έτος, θα δουν
την ανταποδοτική σύνταξη να αυξάνεται λόγω
υψηλότερου ποσοστού αναπλήρωσης. Σύμ-
φωνα με τους εργατολόγους, όποιος έχει 42
χρόνια εργασίας, έχει πιάσει το μάξιμουμ του
ποσοστού αναπλήρωσης, οπότε μπορεί να φύ-
γει και τώρα «κλειδώνοντας» το τελικό ύψος
της σύνταξης, το οποίο, εφόσον δεν υπάρχει

προσωπική διαφορά, θα είναι αυξημένο του-
λάχιστον κατά 3,1% από την 1η/1/2024. 

Εξάλλου, πέραν του διπλού μπόνους για
όσους επιλέξουν να βγουν στη σύνταξη την
επόμενη χρονιά, υπάρχουν και οι εργαζόμε-
νοι, οι οποίοι μπορούν να βγουν στη σύνταξη,
αλλά παράλληλα να συνεχίσουν να προσφέ-
ρουν τις υπηρεσίες τους, λαμβάνοντας το σύ-
νολο της σύνταξης και να έχουν μια κράτηση
10% επί του μισθού που θα λαμβάνουν ως ερ-
γαζόμενοι. 

Για παράδειγμα, ένας εργαζόμενος του ιδιω-
τικού τομέα που στις 31 Δεκεμβρίου 2023 κλεί-
νει 35 χρόνια και 4 μήνες, τον συμφέρει να βγει
στη σύνταξη μετά τον Ιούνιο του 2024. Κι αυτό,
γιατί ο συγκεκριμένος ασφαλισμένος θα έχει
αυξημένη εθνική σύνταξη κατά 3,1% (από τα 413

ευρώ θα πάει σχεδόν στα 426 ευρώ), ενώ μόλις
κλείσει τα 36 χρόνια και μία ημέρα στις 31 Αυ-
γούστου 2024, θα δει το ποσοστό αναπλήρωσης
να αυξάνεται από το 1,98% στο 2,50%. Επιπλέον,
θα έχει ωφεληθεί και από την αύξηση του μι-
σθού του από την 1η Απριλίου 2024, στο πλαίσιο
των αυξήσεων που θα αποφασίσουν οι κοινωνι-
κοί εταίροι. 

Άρα, αν το μηνιαίο ποσό της ανταποδοτικής
σύνταξής του είναι 800 ευρώ στο τέλος του προ-
σεχούς Δεκεμβρίου, τον Σεπτέμβριο του 2024
θα αυξηθεί τουλάχιστον στα 860 ευρώ. Το ποσό
αυτό θα αποτελεί την τελική σύνταξή του, την
οποία θα μπορεί να λαμβάνει ακέραιη, παραμέ-
νοντας στην εργασία του και έχοντας κράτηση
μόνο 10% επί του μισθού που λαμβάνει από τον
εργοδότη του. Συνεπώς, το επιπλέον ετήσιο
όφελος που μπορεί να έχει αν συνταξιοδοτηθεί
εντός του 2024 φτάνει ακόμη και τα 1.000 ευρώ
(μεικτά), από το οποίο θα πρέπει να υπολογίσει
ότι θα μειωθεί κατά 220 ευρώ, λόγω της κλίμα-
κας φορολογίας εισοδήματος. 

EUROBANK 
Γιατί 
«απογειώθηκαν»
τα μεγέθη 
στο 9μηνο 

ΚΩΝΣΤΑΝΤIΝΟΣ
ΤΖΙΩΡΤΖΙΩΤΗΣ
Πώς μπήκε δυναμικά
στην αγορά 
μπισκότουPR
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Ποια είναι τα νέα δεδομένα 
για όσους βρίσκονται στην… έξοδο

από την εργασία

Τα 2+1 μπόνους για όσους
βγουν στη σύνταξη το 2024

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com



Ε
ίκοσι χρόνια πριν, το 2003, η αγάπη του Κωνσταν-
τίνου Τζιωρτζιώτη για τη ζαχαροπλαστική τον
οδήγησε να κάνει ένα μεγάλο βήμα στον επιχειρη-

ματικό κόσμο δημιουργώντας την εταιρεία Βιολάντα με το
πιο αγαπημένο γλύκισμα όλου του κόσμου, που δεν είναι
άλλο από τα μπισκότα. 

Όλα ξεκίνησαν από έναν συνοικιακό φούρνο στην πόλη
των Τρικάλων, το αρτοποιείο του πεθερού τού κ. Τζιωρ-

τζιώτη, Μόδεστου Τσίνα. Η αγάπη και το
μεράκι των ανθρώπων που εργάζονταν
εκεί μετέτρεψαν τα μπισκότα του φούρ-
νου σε επιχειρηματική δραστηριότητα
εντός και εκτός Ελλάδας. 

Η διαδρομή μέχρι την κορυφή δεν
ήταν εύκολη, ωστόσο, έχοντας συνεχώς
πρωτοποριακές ιδέες, η εταιρεία κατά-
φερε να εξελίξει την ποικιλία των προ-
ϊόντων της προσθέτοντας διάφορες γεύ-

σεις και καλύπτοντας διαφορετικές ανάγκες κατανάλω-
σης. Σήμερα κατέχουν μια ποικιλία με περισσότερα από
200 προϊόντα, έχοντας πάντα ως αρχή υψηλά πρότυπα
ποιότητας.

Σημειώνεται ότι η εταιρεία διαθέτει δυναμική παρου-
σία στη διεθνή αγορά, καθώς μπισκότα Βιολάντα μπορεί
να βρει κανείς από τις ΗΠΑ μέχρι την Ινδονησία, από τη
στιγμή που η εταιρεία κάνει εξαγωγές σε 31 χώρες.

Οι εγκαταστάσεις της εταιρείας 
Η έδρα της γνωστής μπισκοτοποιίας και τα δύο υπερ-

σύγχρονα εργοστάσια Βιολάντα βρίσκονται στην πόλη των
Τρικάλων. Ωστόσο, ο Κωνσταντίνος Τζιωρτζιώτης θέλον-
τας να καλύψει την αυξημένη ζήτηση από τις αγορές ετοί-
μασε ένα τρίτο εργοστάσιο μπισκοτοποιίας στη Λάρισα.

Τα άλλα δύο εργοστάσια της Βιολάντα βρίσκονται στην
περιοχή των Τρικάλων με τις μηχανές να μη σβήνουν σχε-
δόν ποτέ για να καλύψουν τη ζήτηση. Η πρώτη μπισκοτο-
ποιία, που βρίσκεται στα Τρίκαλα στο 6ο χλμ. Τρικάλων -

Καρδίτσας σε ιδιόκτητες εκτάσεις, παράγει συνολικά
12.500 τόνους μπισκότων. Σημειώνεται ότι στο πρώτο ερ-
γοστάσιο ήδη λειτουργεί επιπλέον μια γραμμή παραγω-
γής γεμιστής γκοφρέτας, δυναμικότητας 800 τόνων ετη-
σίως και μια γραμμή παραγωγής δημητριακών, δυναμι-
κότητας 2.000 τόνων. 

Η δεύτερη μπισκοτοποιία, που βρίσκεται στο 12ο χλμ.
Τρικάλων - Λάρισας, λειτουργεί από το 2017, εξυπηρε-
τώντας κατά κύριο λόγο τις ανάγκες της θυγατρικής της
εταιρείας Vita-Free που ίδρυσε ο κ. Τζιωρτζιώτης το 2016
εστιάζοντας σε προϊόντα υγιεινής διατροφής και τις φιλι-
κές προς το περιβάλλον συσκευασίες. Το συγκεκριμένο
εργοστάσιο διαθέτει καθετοποιημένη γραμμή παραγω-
γής μπισκότων και σνακ, συνολικής ετήσιας δυναμικής
2.500 τόνων.

Αξίζει να σημειωθεί ότι η εταιρεία διαθέτει επιπλέον
δύο κέντρα διανομής σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη, τα
οποία εξυπηρετούν 79 τοπικά κέντρα διανομής και χιλιά-
δες σημεία πώλησης σε όλη την Ελλάδα και τον κόσμο.

Σε όλα τα στάδια της παραγωγικής διαδικασίας τηρούν-
ται αυστηροί κανόνες υγιεινής, που θέτει η Ευρωπαϊκή
Ένωση, εναρμονισμένοι με τα υψηλά πρότυπα διασφάλι-
σης ποιότητας BRC και IFS. 

Το πρώτο εργοστάσιο μπισκότων 
στον κόσμο χωρίς καμινάδα

Το νέο εργοστάσιο της Βιολάντα που βρίσκεται κοντά

στο Μακρυχώρι της Λάρισας, στο 14ο χλμ Λάρισας - Θεσ-
σαλονίκης, κατά τη διάρκεια της κατασκευής του αξιοποί-
ησε πράσινες καινοτομίες που προστατεύουν το περιβάλ-
λον. Η εταιρεία πρωτοπορεί τόσο σε επίπεδο προϊόντων
όσο και σε επίπεδο περιβαλλοντικής ευαισθησίας, για
αυτό και κατασκεύασε το πρώτο εργοστάσιο παγκοσμίως
χωρίς καμινάδα.

Η βιομηχανία μπισκότων, χρησιμοποιώντας την τεχνο-
λογία «Βιολάντα Steamfree», κατάργησε τις καμινάδες
ρύπων στη γραμμή παραγωγής αλλά και τις καμινάδες
αποβολής υδρατμών και θερμών αερίων μέσω ειδικών
εναλλακτών νερού γεωθερμίας.

Τα οικονομικά μεγέθη και η στρατηγική
Η Βιολάντα ΑΕ το 2022 κατέγραψε κύκλο εργασιών

28,1 εκατ. ευρώ, αυξημένο κατά 15,2%. Η μητρική εταιρεία
με βάση τον δημοσιευμένο ισολογισμό σημείωσε αύξηση
όγκου παραγωγής κατά 16% και αύξηση όγκου εξαγωγών
κατά 26%. Την ίδια περίοδο τα μεικτά αποτελέσματα μει-
ώθηκαν έστω οριακά κατά 0,92%, το περιθώριο μεικτού
κέρδους διαμορφώθηκε στο 30% από 35%, τα EBITDA
υποχώρησαν κατά 19,52% στα 3,957 εκατ. ευρώ και τα κα-
θαρά κέρδη σημείωσαν πτώση 34,68% στα 1,954 εκατ. ευ-
ρώ. Παρ’ όλα αυτά τα διαθέσιμά της αυξήθηκαν κατά
15,8% στα 9,848 εκατ. ευρώ, ενώ σημαντική ήταν η αύξηση
κατά 76,6% των λοιπών βραχυπρόθεσμων υποχρεώσεων
στα 6,364 εκατ. ευρώ. 

Το δίκτυο διανομής της περιλαμβάνει 30 αγορές, ανά-
μεσά τους τις ΗΠΑ, τον Καναδά, την Ιαπωνία, την Κολομ-
βία -όπου η παραγωγή μπισκότων γίνεται διά νόμου με
την προσθήκη βιταμινών που λείπουν από τον πληθυσμό,
την Κόστα Ρίκα, τη Νότια Αφρική, τη Νότια Κορέα, την
Ταϊλάνδη, τη Νέα Ζηλανδία, αλλά και ευρωπαϊκές χώρες.
Πρόσφατα η τρικαλινή μπισκοτοποιία κέρδισε το βραβείο
«Θαλής ο Μιλήσιος - ωδή στην καινοτομία» για την τεχνο-
λογία «Βιολάντα Steamfree» που ανέπτυξε και έθεσε σε
λειτουργία για πρώτη φορά στο εργοστάσιό της.
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Η ιστορία της τρικαλινής εταιρείας
Βιολάντα και η δυναμική ανάπτυξη -

Κάνει εξαγωγές σε 31 χώρες 
- Έχει παρουσία στη διεθνή αγορά

καθώς τα προϊόντα της μπορεί 
να τα βρει κανείς από τις ΗΠΑ 

μέχρι την Ινδονησία

Γράφει 
η Αμαλία 
Κάτζου

amaliakatzou@gmail.com

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΙΩΡΤΖΙΩΤΗΣ

Πώς μπήκε δυναμικά 
στην αγορά μπισκότου
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Μ
έτρα για τη στήριξη της πα-
ραγωγικής βάσης της χώ-
ρας που σχετίζεται με την

ενεργειακή μετάβαση σχεδιάζει το
υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσε-
ων με προμετωπίδα την εισαγωγή ει-
δικού καθεστώτος για τέτοιες δρα-

στηριότητες στον
αναπτυξιακό νόμο
που θα παρουσιαστεί
το αμέσως επόμενο
διάστημα.

Ειδικότερα, όπως
δήλωσε ο αρμόδιος
υπουργός Κώστας
Σκρέκας, μιλώντας

στο πρόσφατο 5ο Renewable & Stor-
age Forum, ο νέος αναπτυξιακός νό-
μος θα περιλαμβάνει ειδικό «κωδικό»
για τις επιχειρήσεις και βιομηχανίες
που παράγουν ή θα παράγουν προϊόν-
τα και εξοπλισμό για τον πράσινο με-
τασχηματισμό της χώρας.

Σημειώνεται ότι η εν λόγω πρωτο-
βουλία έρχεται σε συνέχεια πρότε-
ρης δράσης του υπουργείου ΠΕΝ
κατά την προηγούμενη κυβερνητική
θητεία και υπουργό τον Κώστα
Σκρέκα, όπου εγκαινιάστηκε το
πρόγραμμα «Produce e-Green» και
το οποίο επίσης στόχο έχει να στηρί-
ξει την εγχώρια βιομηχανία για την
παραγωγή «πράσινου» εξοπλισμού,
αξιοποιώντας κονδύλια του Ταμείου
Ανάκαμψης.

Τα Ναυπηγεία Ελευσίνας 
και οι πλωτές ανεμογεννήτριες

Αξίζει να σημειωθεί, όπως ανέφερε
ο υπουργός στο ίδιο συνέδριο, ότι ήδη
καταγράφονται ενδιαφέρον και κινή-
σεις από μια σειρά εταιρειών του χώ-
ρου προς αυτή την κατεύθυνση. Εν-
δεικτικά ανέφερε την περίπτωση των
Ναυπηγείων Ελευσίνας που δύνανται
ήδη να παράγουν βάσεις πλωτών ανε-
μογεννητριών.

Μάλιστα, επί του θέματος είχε ανα-
φερθεί ο πρόεδρος και διευθύνων
σύμβουλος του Ομίλου ONEX Ship-
yards & Technologies, ιδιοκτήτης
των ναυπηγείων Σύρου και Ελευσί-
νας Πάνος Ξενοκώστας. Συγκεκριμέ-
να, μιλώντας στον Μ. Τσαμόπουλο και
το newmoney.gr, ο κ. Ξενοκώστας
επεσήμανε ότι μετά την ολοκλήρωση
του πρώτου κύκλου κατασκευών ο
όμιλος θα μπορεί να γνωρίζει ποιες
θα είναι οι ετήσιες δυνατότητες των
Ναυπηγείων, ώστε αυτές να τεθούν

στην υπηρεσία της ενεργειακής με-
τάβασης της χώρας. Σε αυτή την κα-
τεύθυνση και με δεδομένο ότι το R&D
προβλέπεται να απορροφήσει σε
επενδύσεις πάνω από 1 δισ. ευρώ τα
επόμενα χρόνια, προτεραιότητα του
υπουργείου Ανάπτυξης είναι να γί-
νουν σημαντικά βήματα στη διασύν-
δεση της έρευνας και καινοτομίας με
τη βιομηχανία, με τελικό αποτέλεσμα
την παραγωγή προϊόντων και εξοπλι-
σμού για την ενεργειακή μετάβαση
της χώρας.

Οι ενδιαφερόμενοι κλάδοι
Αξίζει να σημειωθεί ότι ανάλογο

«σκεπτικό» ασπάζεται και το υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
όπως αποτυπώνεται στην περίπτωση
του σχεδίου για την προώθηση πιλοτι-
κών πλωτών αιολικών, τομέα στον
οποίο εκτιμάται ότι θα βρει άμεση
εφαρμογή το μοντέλο ενίσχυσης της
παραγωγικής δραστηριότητας.

Να αναφέρουμε ότι στην εφοδιαστι-
κή αλυσίδα που συνοδεύει την ανά-
πτυξη των υπεράκτιων αιολικών πάρ-
κων εμπλέκονται μια σειρά από κλά-
δοι, όπως ναυπηγεία, λιμάνια, βιομη-
χανίες καλωδίων, μετάλλων, τσιμέν-
του, μεταφορές κ.λπ. Επομένως, η
ανάπτυξη μιας δευτερογενούς αγοράς
συνιστά αναγκαίο όρο για τα «θαλάσ-
σια GW», ωστόσο από την άλλη προ-
ϋποθέτει μια κρίσιμη μάζα έργων που
θα διασφαλίσει έναν βιώσιμο κύκλο
εργασιών.

Εκτός από την περίπτωση των Ναυ-
πηγείων Ελευσίνας, ανάλογη πρωτο-
βουλία δραστηριοποίησης στο κομ-
μάτι της εφοδιαστικής αλυσίδας των
υπεράκτιων αιολικών σχεδιάζει και η
γνωστή βιομηχανία καλωδίων Cener-
gy Holdings. Πιο συγκεκριμένα, το
φιλόδοξο σχέδιο της Cenergy, συνο-
λικής επένδυσης 100 εκατ. ευρώ,
προβλέπει την κατασκευή στις εγκα-
ταστάσεις της Sovel στον Βόλο, μονά-
δας που θα παράγει πυλώνες θεμε-
λίων σταθερής βάσης και πλωτών θα-
λάσσιων αιολικών με προοπτική εξα-
γωγής και στις κοντινές αγορές της
Μεσογείου.

Τις παραμέτρους που επιδρούν έμμεσα στον τελικό
λογαριασμό ρεύματος και σχετίζονται με τη χονδρεμ-
πορική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας θέτει στο μικρο-
σκόπιο το ΥΠΕΝ προκειμένου να εξετάσει τυχόν πα-
ρεμβάσεις για τη μείωση του ενεργειακού κόστους.

Όπως επισημαίνουν σχετικά στελέχη του ΥΠΕΝ,
στόχος είναι να διερευνηθεί κατά πόσο υπάρχει δυ-
νατότητα να περιοριστούν κάποιες από τις επιβαρύν-
σεις των παρόχων για την εκπροσώπηση του πελατο-
λογίου τους - και οι οποίες δεν εξαντλούνται στην
αγορά ηλεκτρικής ενέργειας από την DAM.

Αν όντως βρεθούν λύσεις που θα μειώσουν το συνο-
λικό κόστος προμήθειας των εταιρειών, ο ανταγωνισμός

στη λιανική αγορά θα έχει ως συνέπεια η ελάφρυνση να
μετακυλιστεί στις λιανικές τιμές που προσφέρουν οι
εταιρείες. Επομένως, θα ανοίξει ο δρόμος για φθηνότε-
ρα τιμολόγια ρεύματος για τους καταναλωτές.

Σύμφωνα με το υπουργείο, μια βασική κατεύθυνση
που διερευνάται για τη μείωση του συνολικού χον-
δρεμπορικού κόστους είναι η μείωση του κόστους
της αγοράς Εξισορρόπησης, με τον περιορισμό των
ποσοτήτων που χρειάζεται να ενεργοποιούνται. «Σή-
μα» για την ανάγκη εξέτασης λύσεων δίνουν οι υψη-
λές τιμές στις οποίες κινείται ο Λογαριασμός Προ-
σαύξησης 3, ο οποίος, πχ, τον Οκτώβριο αναλογούσε
στο 8% της Μεσοσταθμικής Τιμής Αγοράς, προσθέ-

τοντας 10,503 ευρώ ανά μεγαβατώρα στα 127,781 ευ-
ρώ ανά μεγαβατώρα στα οποία έκλεισε η ΜΤΑ.

Για τον περιορισμό του κόστους εξισορρόπησης
αλλά και συνολικά για την ενίσχυση του ανταγωνι-
σμού και στις τρεις χονδρεμπορικές αγορές θα μπο-
ρούσε να παίζει ρόλο καταλύτη η Απόκριση Ζήτησης,
την οποία το υπουργείο σκοπεύει να προωθήσει. Και
αυτό γιατί το Demand Response όχι μόνο διευρύνει
τους παρόχους υπηρεσιών εξισορρόπησης στην Bal-
ancing, αλλά και με την «είσοδό» του στις δύο spot
αγορές θα δώσει μεγαλύτερη ευελιξία στους «παί-
κτες» να διορθώνουν τις θέσεις τους.

Μ. Μαστ.

ΥΠΕΝ: Μέσω χονδρικής... αναζητεί τη μείωση του ενεργειακού κόστους για τους καταναλωτές

Τι περιλαμβάνει ο αναπτυξιακός νόμος 
- Το παράδειγμα των πλωτών αιολικών

Με ειδικό καθεστώς
για «made in Greece»
πράσινο εξοπλισμό 

Γράφει 
o Μιχάλης  

Μαστοράκης
mikle_mastorakis@msn.com
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Κ
ίνητρα ζητούν από την Ευρω-
παϊκή Ένωση οι βιομηχανίες
προκειμένου να καλύψουν τις

ανάγκες σε γάλλιο και γερμάνιο, τα δύο
βασικά μέταλλα απαραίτητα για τους
ημιαγωγούς, μετά τους περιορισμούς
των εξαγωγών που έθεσε η Κίνα από
τον περασμένο Αύγουστο. 

Σύμφωνα με πρόσφατο δημοσίευμα
του Reuters, η Κομισιόν αναζητά τρό-
πους για να αντικαταστήσει την προμή-
θεια γαλλίου και γερμανίου από την Κί-
να. Οι βιομηχανίες ζητούν κίνητρα από

την Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή ώστε να καταστεί το
εγχείρημα της παραγω-
γής ορυκτών βιώσιμο. 

Η ελληνική εταιρεία
Μυτιληναίος που δρα-

στηριοποιείται στους το-
μείς της μεταλλουργίας,

της ενέργειας και των κατασκευών
ήταν παρούσα σε συνάντηση που πραγ-
ματοποίησαν εκπρόσωποι της Κομι-
σιόν σε μια προσπάθεια να ενθαρρύνει
την τοπική παραγωγή, ανιχνεύοντας πι-
θανούς εγχώριους προμηθευτές.

Ο ελληνικός όμιλος δήλωσε ότι προ-
τίθεται να προχωρήσει σε ένα πιλοτικό
έργο για να αξιολογήσει τον πιο οικο-
νομικό τρόπο εξαγωγής γαλλίου για
τους επόμενους 18 μήνες. Αυτό θα
μπορούσε να παράγει 40-45 μετρικούς
τόνους μετάλλου ετησίως, περίπου ίσο
με την τρέχουσα ζήτηση της ΕΕ.

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβου-
λος του ομίλου Ευάγγελος Μυτιληναίος

σημείωσε πως η βασική απαίτηση είναι
η υποστήριξη της δραστηριότητας
αλουμινίου, για την οποία η βιομηχανία
στην Ευρώπη εργάζεται κάτω από υψη-
λές τιμές ενέργειας για τις εκπομπές
άνθρακα.

Η… πίεση από
το ενεργειακό κόστος

«Είμαστε παγιδευμένοι από τα εργα-
λεία που επέλεξε η ΕΕ για την πράσινη
μετάβαση. Χρειαζόμαστε τεράστια
ενέργεια και οικονομικά προσιτή. Βλέ-
πουμε ότι η ζήτηση αυξάνεται. Η Επι-
τροπή πρέπει να παράσχει κίνητρα για
να το κάνει», τόνισε ο κ. Μυτιληναίος. 

Η ευρωπαϊκή παραγωγή πρωτογε-
νούς αλουμινίου μειώθηκε κατά ένα
τρίτο από την κορύφωση το 2008 στο
2022. Τα μεταλλουργεία μεταλλεύματος
ψευδαργύρου, του οποίου το γερμάνιο
είναι υποπροϊόν, αντιμετωπίζουν παρό-
μοια πίεση από το ενεργειακό κόστος. 

Η βελγική εταιρεία παραγωγής ψευ-
δαργύρου Nyrstar δήλωσε ότι εξετάζει
πιθανά έργα για την ανάκτηση γαλλίου
και γερμανίου στην Ευρώπη, αν και εί-

ναι πιο προηγμένη στην αναζήτησή της
στις ΗΠΑ, έχοντας κατά νου ένα έργο
150 εκατομμυρίων δολαρίων.

Η νομοθεσία της ΕΕ για τις κρίσιμες
πρώτες ύλες, η οποία θα θέσει στόχους
για την εξόρυξη, την ανακύκλωση και
την επεξεργασία 17 βασικών υλικών,
είναι πιθανό να τεθεί σε ισχύ τους επό-
μενους μήνες.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση Παραγωγών
Μη Σιδηρούχων Μετάλλων Eurometa-
ux δήλωσε ότι πρέπει να υποστηριχθεί
από χρηματοδότηση και μέτρα για τη
μείωση του λειτουργικού κόστους για
τη βιομηχανία.  Η Eurometaux είπε ότι
το ζήτημα ήταν ευρύτερο από την απλή
προμήθεια γαλλίου και γερμανίου και η
ΕΕ έπρεπε να δημιουργήσει συνθήκες
για να είναι βιώσιμες οι μελλοντικές
επιχειρήσεις.

«Να είμαστε προετοιμασμένοι
για μελλοντικούς κραδασμούς»

«Πέρσι ήταν μαγνήσιο, τον περασμέ-
νο μήνα γραφίτης και δεν ξέρουμε ποια
μέταλλα θα είναι τα επόμενα. Εμείς
στην Ευρώπη πρέπει να περάσουμε

από την αντιδραστική σε προληπτική
λειτουργία, προετοιμαζόμενοι για μελ-
λοντικούς κραδασμούς», ανέφερε η
Eurometaux.

Αξίζει να σημειωθεί πως η κυβέρνη-
ση Μπάιντεν από το καλοκαίρι πολλα-
πλασίασε τα μέτρα για τον περιορισμό
της πρόσβασης κινεζικών επιχειρήσε-
ων στους πιο τελειοποιημένους ημια-
γωγούς, επικαλούμενη λόγους «εθνι-
κής ασφάλειας». Οι Κινέζοι εξαγωγείς
γαλλίου και γερμανίου απαιτείται να
παίρνουν άδεια για να εξάγουν και θα
πρέπει να παρέχουν πληροφορίες για
τον τελικό παραλήπτη και για το πώς θα
χρησιμοποιηθούν τα μέταλλα αυτά.

Υπενθυμίζεται πως η Κίνα αντιπρο-
σωπεύει το 94% της παγκόσμιας παρα-
γωγής γαλλίου, σύμφωνα με έκθεση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο εί-
ναι κυρίως παρόν στα ολοκληρωμένα
κυκλώματα, τα LED και τα φωτοβολταϊ-
κά πάνελ.  Σε ό,τι αφορά το γερμάνιο,
μέταλλο απαραίτητο για τις οπτικές ίνες
και τις συσκευές υπερύθρων, το 83%
της παραγωγής του στοιχείου αυτού
προέρχεται επίσης από την Κίνα.

Ζητά κίνητρα από την ΕΕ 
για την παραγωγή γαλλίου

Ε Τ Α Ι Ρ Ε Ι Α  Μ Υ Τ Ι Λ Η Ν Α Ι Ο Σ  

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

«Είμαστε παγιδευμένοι από τα εργαλεία που επέλεξε 
η Κομισιόν για την πράσινη μετάβαση. Χρειαζόμαστε

τεράστια και οικονομικά προσιτή ενέργεια», 
δηλώνει ο Ευάγγελος Μυτιληναίος
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Η
θεαματική αύξηση των εσό-
δων από τόκους και προμή-
θειες, οι αυξημένες καταθέ-

σεις και χορηγήσεις εκτίναξαν τα
κέρδη της Eurobank στο εννεάμηνο,
ενισχύοντας παράλληλα και την κε-
φαλαιακή επάρκεια της τράπεζας. 

Η μεγαλύτερη ιδιωτική τράπεζα
της χώρας, μετά και τον απογαλακτι-
σμό της από το Ταμείο Χρηματοπι-
στωτικής Σταθερότητας, βαδίζει στα-
θερά προς την κατεύθυνση του «χτι-
σίματος» ισχυρής και βιώσιμης κερ-
δοφορίας, η οποία αποτελεί τη βάση

για την περαιτέρω ενί-
σχυση του ρόλου της στη
χρηματοδότηση της ελ-
ληνικής οικονομίας. Τα
προσαρμοσμένα καθαρά
κέρδη διαμορφώθηκαν
στα 916 εκατ. ευρώ, ανε-
βάζοντας τα κέρδη ανά
μετοχή στα 0,26 ευρώ,

ενώ το 37% των καθαρών κερδών
προήλθε από τις διεθνείς δραστηριό-
τητες. Επιπλέον, το επιχειρηματικό
μοντέλο της τράπεζας ενισχύθηκε και από τη συμ-
φωνία αύξησης του ποσοστού στην Ελληνική Τράπε-
ζα Κύπρου στο 55%. Η κίνηση αυτή συνέβαλε ώστε τα
οργανικά λειτουργικά κέρδη προ φόρων να αυξη-
θούν κατά 85,1% σε ετήσια βάση και να ανέλθουν στο
1,077 δισ. ευρώ στο εννεάμηνο. 

Τα προσαρμοσμένα κέρδη προ φόρων της τράπε-
ζας ανήλθαν σε 1,112 δισ. ευρώ, ενώ τα καθαρά κέρ-
δη στα 980 εκατ. ευρώ, έναντι 1,106 δισ. ευρώ το αν-
τίστοιχο διάστημα του 2022, καθώς περιλαμβάνον-
ταν σε αυτά και τα κέρδη από την απόκτηση της
συμμετοχής στην Ελληνική Τράπεζα Κύπρου. Η
τράπεζα έκλεισε το φετινό εννεάμηνο με συνολικά
κέρδη προ προβλέψεων στο 1,362 δισ. ευρώ, τα ορ-
γανικά έσοδα αυξήθηκαν κατά 42,1% (στα 2,004 δισ.
ευρώ), ενώ τα συνολικά έσοδα σημείωσαν οριακή
αύξηση κατά 0,5%, φτάνοντας τα 2,034 δισ. ευρώ. Η
τράπεζα εμφάνισε αύξηση λειτουργικών δαπανών
κατά 5,9% σε σχέση με το αντίστοιχο εννεάμηνο του
2022, με αποτέλεσμα να διαμορφωθούν στα 673
εκατ. ευρώ.

Τα δέκα «κλειδιά»
Οι θετικές εξελίξεις σε δέκα σημεία-κλειδιά κα-

θόρισαν την τελική διαμόρφωση των μεγεθών της
Eurobank. Συγκεκριμένα:

1. Τα καθαρά έσοδα από τόκους αυξήθηκαν κατά
55,3% σε ετήσια βάση έναντι του αντίστοιχου εννεά-
μηνου του 2022 και διαμορφώθηκαν σε 1,601 δισ.
ευρώ, λόγω κυρίως των εσόδων από χορηγήσεις,
ομόλογα, παράγωγα προϊόντα και των δραστηριο-
τήτων στο εξωτερικό. Το καθαρό περιθώριο επιτο-
κίου ενισχύθηκε κατά 92 μονάδες βάσης την αντί-
στοιχη περίοδο και ανήλθε σε 2,70%.

2. Τα καθαρά έσοδα από αμοιβές και προμή-
θειες ενισχύθηκαν κατά 6,2% σε ετήσια βάση και
ανήλθαν σε 403 εκατ. ευρώ, κυρίως λόγω των
εσόδων από τις χορηγήσεις, αντιστοιχώντας σε
68 μονάδες βάσης επί του συνολικού ενεργητι-
κού το εννεάμηνο 2023.

3. Οι δραστηριότητες στο εξωτερικό ήταν κερ-
δοφόρες με τα προσαρμοσμένα καθαρά κέρδη να

ενισχύονται στα 342 εκατ. ευρώ το
εννεάμηνο 2023, από 145 εκατ. το αν-
τίστοιχο περσινό διάστημα. Έτσι, τα
οργανικά κέρδη προ προβλέψεων
αυξήθηκαν κατά 85,3% σε ετήσια βά-
ση και ανήλθαν σε 377 εκατ. ευρώ και
τα οργανικά λειτουργικά κέρδη προ
φόρων αυξήθηκαν κατά 78,9% σε
ετήσια βάση, φτάνοντας τα 335 εκατ.
ευρώ στο εννεάμηνο.

4. Ο δείκτης των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων (ΝΡΕs) μειώθηκε
περαιτέρω στο 4,9%, από 5,6% κατά
το περσινό εννεάμηνο. Ο σχηματι-
σμός νέων μη εξυπηρετούμενων
δανείων ήταν θετικός κατά 167 εκατ.
ευρώ, ενώ τα συνολικά NPEs μει-
ώθηκαν κατά 249 εκατ. ευρώ. σε
ετήσια βάση, με αποτέλεσμα να δια-
μορφωθούν σε 2,1 δισ. ευρώ ή 500
εκατ. ευρώ, μετά τις σχετικές προ-
βλέψεις. 

5. Στο τέλος Σεπτεμβρίου 2023, ο
δείκτης συνολικής κεφαλαιακής
επάρκειας (CAD) διαμορφώθηκε σε
19,5% και ο δείκτης FLCET1 σε 16,8%,

εμφανίζοντας αύξηση κατά 230 και 260 μονάδες
βάσης αντίστοιχα έναντι του εννεάμηνου 2022.

6. Τα ενσώματα ίδια κεφάλαια ανά μετοχή δια-
μορφώθηκαν σε 1,97 ευρώ και ήταν αυξημένα κα-
τά 20,9% σε ετήσια βάση.

7. Το σύνολο του ενεργητικού διαμορφώθηκε
σε 80,5 δισ. ευρώ.

8. Τα ενήμερα δάνεια ενισχύθηκαν οργανικά
κατά 700 εκατ. ευρώ, ενώ τα συνολικά υπόλοιπα
χορηγήσεων (προ προβλέψεων) διαμορφώθηκαν
σε 42,2 δισ. ευρώ στο τέλος Σεπτεμβρίου, περι-
λαμβανομένων των ομολόγων υψηλής και μέσης
διαβάθμισης ύψους 4,5 δισ. ευρώ. Τα επιχειρημα-
τικά δάνεια διαμορφώθηκαν σε 24,3 δισ., τα στε-
γαστικά σε 10 δισ. ευρώ και τα καταναλωτικά σε
3,4 δισ. ευρώ. 

9. Οι καταθέσεις πελατών αυξήθηκαν κατά 1
δισ. ευρώ το εννεάμηνο 2023 και διαμορφώθηκαν
στα 56,5 δισ. ευρώ. 

10. Η τράπεζα πέτυχε στο εννεάμηνο τη μείωση
της χρηματοδότησης από το ευρωσύστημα κατά
7,4 δισ. ευρώ σε ετήσια βάση, με αποτέλεσμα να
διαμορφωθεί στα 4,2 δισ. ευρώ, στο τέλος Σεπτεμ-
βρίου.

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com
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Πού οφείλεται η ώθηση 
της κερδοφορίας της τράπεζας 

κοντά στο 1 δισ. ευρώ 

Γιατί «απογειώθηκαν»
τα μεγέθη στο 9μηνο 
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ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: Αμαλία Κάτζου

M
ε απόλυτη επιτυχία ολοκλη-
ρώθηκε η διάθεση μετοχών
της Εθνικής, από το πακέτο

που κατέχει το ΤΧΣ. Η ζήτηση ήταν πε-
ρίπου 8 φορές μεγαλύτερη από την
προσφορά και το ΤΧΣ αποφάσισε να
διαθέσει επιπλέον 18.294.303 μετοχές,
με αποτέλεσμα η συνολική προσφορά
να ανέλθει σε 201.237.334 τεμάχια, που
αντιστοιχούν σε 22% της τράπεζας. Με
βάση τις προσφορές η τιμή διάθεσης
διαμορφώθηκε τελικά σε 5,30 ευρώ
ανά μετοχή, πολύ κοντά στο άνω όριο
του εύρους τιμών διάθεσης, που είχε
οριστεί σε 5,00-5,44 ευρώ.

Μπόνους κατανομής σε (μικρο)επεν-
δυτές: Σε εγχώριους επενδυτές διατέ-
θηκαν περίπου 40.247.467 μετοχές,
που αντιστοιχούν σε 20% του πακέτου
των 201.237.334 τεμαχίων που διέθεσε
το ΤΧΣ. Κατανεμήθηκαν ως εξής:

• Οι 24.148.480 μετοχές (δηλαδή
το 60% των προσφερόμενων στην Ελ-
ληνική Δημόσια Προσφορά) δόθη-
καν σε ιδιώτες επενδυτές, οι οποίοι
ζήτησαν συνολικά 41.487.034 μετο-
χές και πήραν 24.148.480. Αντιμετω-

πίστηκαν, δηλαδή, με de facto προτι-
μησιακή μεταχείριση στην κατανο-
μή, καθώς παίρνουν περίπου 58 με-
τοχές για κάθε 100 που ζήτησαν.

• Οι 16.098.987 (το 40% των προ-
σφερόμενων στην Ελληνική Δημό-
σια Προσφορά) κατανεμήθηκαν σε
ειδικούς επενδυτές.

Μέσω της Διεθνούς Προσφοράς
διατέθηκαν 160.989.867 μετοχές
(δηλαδή 80% του συνόλου των προ-
σφερόμενων).

Σε ανακοίνωσή του το ΤΧΣ επιση-
μαίνει επίσης τα ακόλουθα στοιχεία

για την έκβαση του placement:
(α) Στην Ελληνική Δημόσια Προ-

σφορά υποβλήθηκαν 7.247 αιτήσεις
αγοράς από ιδιώτες επενδυτές.

(β) Η ζήτηση από τις 89 αιτήσεις
αγοράς των ειδικών επενδυτών που
υποβλήθηκαν στην Ελληνική Δημό-
σια Προσφορά αντιστοιχεί σε
45.663.458 προσφερόμενες μετοχές.

(γ) Τα συνολικά έσοδα του ΤΧΣ που
θα συγκεντρωθούν από την Προσφο-
ρά, πριν αφαιρεθούν τα έξοδα της
Προσφοράς που βαρύνουν το ΤΧΣ,
ανέρχονται σε 1,066 δισ. ευρώ.

Παπαστράτος: Ο Θέμης
Χασιώτης νέος γενικός
διευθυντής Επικοινωνίας 
& Βιωσιμότητας

Ο Θέμης Χασιώτης, μέχρι σήμερα γε-
νικός διευθυντής Εμπορικών Λειτουρ-
γιών της Παπαστράτος, αναλαμβάνει τη
θέση του γενικού διευθυντή Επικοινω-
νίας και Βιωσιμότητας της εταιρείας.
Εντάχθηκε στο δυναμικό της Παπαστρά-
τος το 2006 και εξελίχθηκε σταδιακά σε
σημαντικές διοικητικές θέσεις στα τμή-
ματα Πωλήσεων και Μάρκετινγκ, ενώ το
2014 μετακινήθηκε στη θέση του διευ-
θυντή Εμπορικής Στρατηγικής για τις
αγορές της Ευρώπης, στο τμήμα Έρευ-
νας και Ανάπτυξης Εναλλακτικών Προ-
ϊόντων της Philip Morris International
στην Ελβετία.

Στην απόκτηση δεύτερου
κρουαζιερόπλοιου
προχώρησε 
η Celestyal Cruises

Την απόκτηση νέου, δεύτερου
κρουαζιερόπλοιου για τη φετινή χρο-
νιά, ανακοίνωσε η Celestyal Cruises.
Πρόκειται για το Celestyal Discovery
που ακολουθεί το Celestyal Journey
που προστέθηκε πρόσφατα, σηματοδο-
τώντας την πλήρη ανανέωση του στό-
λου και την περαιτέρω δέσμευση της
εταιρείας για σημαντικές επενδύσεις
με στόχο τη βελτίωση της εμπειρίας
των επιβατών της. Το Celestyal Discov-
ery θα καταπλεύσει στον Πειραιά, όπου
θα εκτελεστούν εκτεταμένες αναβαθ-
μίσεις και στα δύο πλοία της εταιρείας
κατά τη διάρκεια του χειμώνα, ενόψει
της νέας τουριστικής περιόδου που ξε-
κινά τον Μάρτιο του 2024. 

Όμιλος Mantis: 
Επίσημος διανομέας 
των προϊόντων της 3Μ 

Ο Όμιλος Mantis, στο πλαίσιο της στρα-
τηγικής ανάπτυξης των επιχειρηματικών
και επενδυτικών του δραστηριοτήτων,
ανακοίνωσε τη συνεργασία του με την
εταιρεία 3Μ ως επίσημος διανομέας των
καταναλωτικών προϊόντων της στην Ελ-
λάδα και την Κύπρο. Συγκεκριμένα, μετά
την ολοκλήρωση των σχετικών διαπραγ-
ματεύσεων, η εταιρεία Attraction SA, μέ-
λος του Ομίλου Mantis, αναλαμβάνει από
την 1η Ιανουαρίου 2024 την εισαγωγή και
διανομή των καταναλωτικών προϊόντων
της 3M για τα σουπερμάρκετ, τη μικρή
λιανική (impulse) και τις αλυσίδες DIY σε
Ελλάδα και Κύπρο.

Εθνική Τράπεζα: Στα 5,30 ευρώ η τιμή 
πώλησης - Πώς έγινε η κατανομή

Το πράσινο φως σε μια νέα σημαντική επένδυση, που διευρύνει τις
δραστηριότητες της ΔΕΠΑ Εμπορίας, έδωσε το Διοικητικό Συμβούλιο
της εταιρείας, εγκρίνοντας τη συμμετοχή της στην ανάπτυξη της
πρώτης θερμικής μονάδας παραγωγής ηλεκτρισμού στην Αλβανία.
Συγκεκριμένα, η ΔΕΠΑ θα συμμετάσχει με ποσοστό 35% στο μετοχικό
κεφάλαιο της εταιρείας FIER Thermoelectric SA, η οποία ιδρύθηκε
τον Σεπτέμβριο του 2022 από τη ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ και την αλβανική GEN-
ER2, για την ανάπτυξη μονάδας ηλεκτροπαραγωγής με φυσικό αέριο
ισχύος 174 MW στο Relievi Roskovec της Αλβανίας. Στο πλαίσιο της

συμμετοχής της στο έργο, η ΔΕΠΑ Εμπορίας έχει υπογράψει πολυετή σύμβαση για την παροχή φυσικού αερίου στη μονάδα
ηλεκτροπαραγωγής. Η νέα αυτή μονάδα θα επιτρέψει στην Αλβανία να μειώσει σημαντικά τις εισαγωγές ηλεκτρικού ρεύματος
και να διαχειριστεί αποτελεσματικά και με μεγαλύτερη ευελιξία την αυξανόμενη ζήτηση ενέργειας στη χώρα.

Σε 1,17 δισ. ευρώ ανήλθαν οι πωλήσεις της Cenergy Holdings το εν-
νεάμηνο του 2023, αυξημένες κατά 12% σε σχέση με το αντίστοιχο εννε-
άμηνο του προηγούμενου έτους (9Μ 2022: 1,05 δισ. ευρώ). Η λειτουργι-
κή κερδοφορία βελτιώθηκε σημαντικά με το αναπροσαρμοσμένο EBIT-
DA να διαμορφώνεται στα 145 εκατ. ευρώ για το εννεάμηνο του 2023
(+53% σε σχέση με την αντίστοιχη περσινή περίοδο). Τα περιθώρια κέρ-
δους για το εννεάμηνο 2023 ξεπέρασαν το 15% λόγω του βελτιωμένου
μείγματος προϊόντων και ενεργειακών έργων και στους δύο τομείς. Το
ανεκτέλεστο υπόλοιπο παραγγελιών πέρασε το όριο των 3 δισ. ευρώ
στις 30 Σεπτεμβρίου 2023 (από 2,5 δισ. ευρώ στις 30 Ιουνίου και 2 δισ. ευρώ εννέα μήνες νωρίτερα). Η επέκταση της παραγωγι-
κής δυναμικότητας υποβρύχιων καλωδίων συνεχίζεται βάσει προγράμματος, ενώ παράλληλα σχεδιάζονται στοχευμένες επεν-
δύσεις στον τομέα των σωλήνων χάλυβα, προκειμένου να εξυπηρετηθεί το αυξανόμενο ανεκτέλεστο υπόλοιπο παραγγελιών.

Deal ΔΕΠΑ Εμπορίας με ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ

Cenergy Holdings: Στο 1,17 δισ. οι πωλήσεις το εννεάμηνο
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Η προειδοποίηση Σαραούδα
Αγανάκτηση προκάλεσε
στη Μεταμόρφωση το δεύ-
τερο φαινόμενο βανδαλι-
σμού του γηπέδου μπάσκετ
στο 4ο Γυμνάσιο, το οποίο
μόλις έχει ολοκληρωθεί.
«Τέτοιες παραβατικές συμ-
περιφορές δεν είναι ανε-
κτές στην πόλη μας και θα
ακολουθηθεί κάθε δυνατή

νόμιμη διαδικασία», προειδοποίησε ο δήμαρχος Στρά-
τος Σαραούδας, ο οποίος δεν σκοπεύει να αφήσει τέτοια
συμβάντα στην τύχη τους.

Φαβορί για 
την ΠΕΔ Κρήτης

Το όνομα του δημάρχου Ρεθύμνου
Γιώργου Μαρινάκη ακούγεται έντονα
για την προεδρία της ΠΕΔ Κρήτης και
αυτό γιατί ο νέος δήμαρχος Ηρακλεί-
ου Αλέξης Καλοκαιρινός, ο οποίος θα
μπορούσε, αν το επιθυμεί, να τη διεκ-
δικήσει, σκέφτεται να ασχοληθεί
ολοκληρωτικά με τα νέα του καθή-
κοντα στον μεγαλύτερο δήμο της
Κρήτης. Οι ζυμώσεις πάντως για τα
θεσμοθετημένα όργανα αυτοδιοίκη-
σης στο νησί έχουν ξεκινήσει…

Βήμα ψηφιοποίησης
στην Παιανία

Με ένα κλικ πλέον μπορούν οι δη-
μότες Παιανίας να εκδώσουν συνο-
λικά δεκαεπτά έγγραφα μέσω του
gov.gr, αποφεύγοντας τις χρονοβό-
ρες διαδικασίες και μετακινήσεις.
«Εκμεταλλευόμαστε κάθε δυνατό-
τητα για να παρέχουμε βέλτιστες
υπηρεσίες με την ελάχιστη ταλαι-
πωρία», ανέφερε ο δήμαρχος Ισί-
δωρος Μάδης.

Αξιολόγηση 
κατά περίπτωση

Προβληματισμό έχει προκαλέσει
στο ΥΠΕΣ η αποστολή όλο και περισ-
σότερων αιτημάτων από τους δή-
μους για εξαίρεση των νομικών προ-
σώπων τους, χρησιμοποιώντας το
«παραθυράκι» που υπάρχει και αφο-
ρά τη δραστηριότητά τους. Σε κάθε
περίπτωση, τα μαζικά αιτήματα θα
αξιολογηθούν κατά περίπτωση όπως
ακριβώς προβλέπεται.

Η αναγνώριση του προέδρου
Την υποψήφια

περιφερειακή
σύμβουλο με
τον Νίκο Χαρδα-
λιά στις πρό-
σφατες περιφε-
ρειακές εκλογές
Μάρθα Σαμαρά
όρισε -με από-
φασή του ο πρόεδρος της ΝΔ Κυριάκος Μητσοτάκης- στην εφορευτι-
κή επιτροπή για την εκλογή γραμματέα της Πολιτικής Επιτροπής. Μια
κίνηση αναγνώρισης της πολιτικής της δράσης και προσφοράς της
στη «γαλάζια» παράταξη, καθώς η κυρία Σαμαρά στις τελευταίες
εκλογές για την Πολιτική Επιτροπή είχε εκλεγεί στην 5η θέση. 

Μ
ε την καθοριστική συμ-
βολή του υφυπουργού
παρά τω πρωθυπουρ-

γώ Γιάννη Μπρατάκου οδεύει
προς αναστολή η λειτουργία της
δομής του ΟΚΑΝΑ στην Ε’ Δημο-
τική Κοινότητα. Αυτό ανακοίνωσε
ο δήμαρχος Γιάννης Μώραλης
και επιβεβαίωσε η αρμόδια αντι-
περιφερειάρχης Σταυρούλα Αν-
τωνάκου στους φορείς και κατοί-
κους του Πειραιά που συγκεν-
τρώθηκαν για 10η φορά διαμαρ-
τυρόμενοι για την παράνομη λει-
τουργία της. Σε πρόσφατη σύ-
σκεψη στο Μαξίμου, η οποία έγινε με πρωτοβουλία του κ. Μπρατάκου, εξετάστηκε σε βάθος
το μείζον ζήτημα, με τον υφυπουργό παρά τω πρωθυπουργώ να συμβάλλει καθοριστικά
ώστε οι υπηρεσίες που είναι απαραίτητες για τους τοξικοεξαρτημένους να μεταφερθούν σε
κατάλληλο σημείο. Την εξέλιξη χαρακτήρισε θετική ο δήμαρχος Γ. Μώραλης, ο οποίος ανα-
μένει την υλοποίησή της, ξεκαθαρίζοντας ότι είναι αποφασισμένος να μην κάνει βήμα πίσω. 

Με «σχέδιο στην πράξη» ο Πτωχός
Ουσιαστικός και πλήρως ενημερωμένος, ο

νέος περιφερειάρχης Πελοποννήσου Δημή-
τρης Πτωχός παρουσίασε στους 27 εκλεγμέ-
νους συμβούλους του όλες τις πτυχές του σχε-
δίου που θα εφαρμόσει από την 1η Ιανουαρίου
2024. Η τεχνοκρατική και ρεαλιστική προσέγ-
γιση του σχεδίου του άφησε πολύ θετικές εν-
τυπώσεις σε όλους όσοι παραβρέθηκαν στην
πρώτη συνάντηση της ομάδας του. Ο κ. Πτω-
χός στάθηκε στο τρίπτυχο «αμεσότητα, παρα-
γωγικότητα και αποτελεσματικότητα» και σε
ένα μοντέλο δράσης που θα δίνει λύσεις στα
προβλήματα και τις ανάγκες της Πελοποννή-
σου, αναλύοντας τις προτεραιότητες που θα
δοθούν σε κάθε περιφερειακή ενότητα. Μετα-

ξύ άλλων, ο νέος περιφερειάρχης θα δώσει ιδιαίτερο βάρος και στην ψηφιοποίηση των
υπηρεσιών της περιφέρειας προκειμένου να υπάρξει γρηγορότερη και αποτελεσματικό-
τερη εξυπηρέτηση του πολίτη.

Ποιος προβεβλημένος
δήμαρχος δείπνησε με

γνωστό Τούρκο
επιχειρηματία που
ενδιαφέρεται να
δραστηριοποιηθεί και να
επενδύσει στην πόλη του, η
οποία πρόσφατα
ταλαιπωρήθηκε; 

«Κούνησε μαντίλι»
από τον ΣΥΡΙΖΑ 
η Παπάζογλου 

Η επικεφαλής της δημοτικής παράτα-
ξης «Κοινωνία Παρούσα» και πρόεδρος
της Δημοτικής Επιτροπής Ισότητας Κη-
φισιάς Αγγελική Παπάζογλου -ακολου-
θώντας τον σύζυγό της και πρώην πρό-
εδρο της Βουλής Νίκο Βούτση- αποχώ-
ρησε από τον ΣΥΡΙΖΑ. Η δημοτική σύμ-
βουλος Κηφισιάς, η οποία στηρίχτηκε
από την Κουμουνδούρου στις δημοτικές
εκλογές, δεσμεύτηκε ότι θα τιμήσει στο
Δημοτικό Συμβούλιο την ψήφο και την
εμπιστοσύνη των ψηφοφόρων της.

Δεν αφήνουν 
στην τύχη του 
το Μεταναστευτικό

Με τριπλή κυβερνητική παρουσία -
απόδειξη της σοβαρότητας με την
οποία αντιμετωπίζεται το μεταναστευ-
τικό ζήτημα- του υπουργού Μετανά-
στευσης Δ. Καιρίδη, του υπουργού
Προστασίας του Πολίτη Γ. Οικονόμου
και του υφυπουργού Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής Γιάννη Παππά
πραγματοποιήθηκε ευρεία σύσκεψη
στην Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου. Ο
περιφερειάρχης Γ. Χατζημάρκος τούς
ευχαρίστησε για τη «μάχη» που δίνουν
για ένα πρόβλημα που, όπως ανέφερε,
είναι από τα μεγαλύτερα ζητήματα του
σύγχρονου κόσμου.

Αναγκαστικό break για
τον δήμαρχο

Ένα μικρό διάλειμμα από τις υποχρε-
ώσεις του έκανε ο νέος δήμαρχος Ηλι-
ούπολης Στάθης Ψυρρόπουλος λόγω
ενός μικρού χειρουργείου στο οποίο
υποβλήθηκε εκτάκτως. Ο νεοεκλεγείς
δήμαρχος έστειλε μήνυμα ότι θα επι-
στρέψει δριμύτερος και πιο δυνατός!

Με παρέμβαση Μπρατάκου προς αναστολή
η δομή ΟΚΑΝΑ στον Πειραιά 
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Από τώρα τη σκέφτονται 
για του χρόνου…
καθημερινή 

Αν και βρισκόμαστε μό-
λις στην αρχή της τηλεο-
πτικής σεζόν, οι πρώτες
σκέψεις και τα πρώτα σε-
νάρια για την επόμενη
χρονιά παίρνουν σιγά σιγά
σάρκα και οστά. Στο πλαίσιο
αυτό, φαίνεται πως άρχισαν
ήδη κάποιοι να καλοβλέπουν στον
ΑΝΤ1 τη μετακόμιση της Μπέττυς Μαγγίρα από το
Σαββατοκύριακο στην απογευματινή καθημερινή
ζώνη 16.00-18.00 από τον Σεπτέμβριο του 2024. Τονί-
ζουμε πως αυτά είναι μόνο σκέψεις μέχρι στιγμής και
ο καιρός πολύς μέχρι τότε, όμως, οι πληροφορίες
αναφέρουν πως θεωρούν στον σταθμό ότι η παρου-
σία της Μαγγίρα στο καθημερινό πρόγραμμα θα έχει
να προσφέρει πολύ περισσότερα. 

Η Αργυρώ «μαγειρεύει» παντού 
Η αγαπημένη Ελληνίδα σεφ, παρουσιάστρια και συγγρα-

φέας βιβλίων μαγειρικής, Αργυρώ Μπαρμπαρίγου, αφίχθη
προσφάτως στο Mega, αλλά αυτό ήταν μόνο η αρχή. Το πιο
επιτυχημένο portal μαγειρικής Argiro.gr μαζί με τα social
media της σεφ εντάσσονται στο δυναμικό της More Media,
τη νέα εταιρεία του Ομίλου Alter Ego Media. Μια συνεργα-
σία στρατηγικής σημασίας για τη More Media, που στοχεύει
στην παραγωγή ποιοτικού περιεχομένου στον τομέα του
food, με μια σημαντική υπογραφή, στο πλαίσιο αναβάθμι-
σης της ελληνικής κουζίνας και του σπουδαίου ρόλου της. Η
Αργυρώ Μπαρμπαρίγου τροφοδοτεί επιπλέον «ΤΟ ΒΗΜΑ»
και τα σάιτ του ομίλου με περιεχόμενο food, σε έντυπη και
ηλεκτρονική μορφή. 

Γιατί δεν 
σηκώνει… Πανιά
και το δίλημμα
ενός «Ραντεβού»

Καθημερινή ζωντανή εκπομπή
ποικίλου ψυχαγωγικού περιεχο-
μένου προετοίμαζε η Αννίτα Πάνια
στο Open, στην πορεία, όμως, εμφανίστηκαν κάποιοι προβλη-
ματισμοί ικανοί να ανατρέψουν τα αρχικά σχέδια. Αυτοί έχουν
να κάνουν με το γεγονός πως οι ψυχαγωγικές εκπομπές του κα-
ναλιού που είναι ήδη στον αέρα κάνουν τεράστια προσπάθεια να
καλύψουν το χαμένο έδαφος όσον αφορά την τηλεθέαση. Θεω-
ρήθηκε, λοιπόν, πως η back to back εκπομπή της Αννίτας Πάνια
μετά από αυτή της Κατερίνας Ζαρίφη ίσως να μην έχει το επιθυ-
μητό αποτέλεσμα. Η ιδέα ενός συγκεκριμένου format, όπως το
«Ραντεβού στα τυφλά», έπεσε στο τραπέζι των συζητήσεων,
ωστόσο, δεν είμαστε σίγουροι κατά πόσο η εταιρεία παραγωγής
του Νίκου Κοκλώνη θα έμπαινε αυτή τη στιγμή στη διαδικασία
να αγοράσει τα δικαιώματα αυτού του προγράμματος. 

Open: Το δίδυμο που… χτίζει
το νέο πρόγραμμα 

Η επιστροφή του Τζώνη Καλημέρη στο
Open σηματοδοτεί και τη νέα προσπάθεια
που κάνει το κανάλι για να δημιουργήσει
ένα πρόγραμμα που θα το επαναφέρει όσο
το δυνατόν στον ανταγωνισμό. Για να το πε-
τύχει αυτό, θα πρέπει να συνεργαστεί με τον
Χρήστο Παναγιωτόπουλο, ο οποίος σηκώνει
όλο το βάρος του ενημερωτικού τομέα του
σταθμού και από κοινού να διαμορφώσουν
τις σωστές αναλογίες ανάμεσα στην ψυχα-
γωγία και την ενημέρωση. Η προμήθεια
προγράμματος του Open από την Barking
Well Media του Νίκου Κοκλώνη θα παίξει
καθοριστικό ρόλο για τις παραγωγές που τε-
λικά θα δούμε το επόμενο διάστημα, αποτέλε-
σμα της τελικής συμφωνίας που θα κάνει η εταιρεία
παραγωγής με το κανάλι του Ιβάν Σαββίδη. 

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� Πόλεμος για τους καλεσμένους των εορτα-
στικών μουσικών εκπομπών έχει ξεσπάσει

τις τελευταίες ημέρες. Σύμφωνα με τις πληρο-
φορίες μας, οι εκπομπές που θα βγουν στον
αέρα το βράδυ των Χριστουγέννων και της
Πρωτοχρονιάς κονταροχτυπιούνται για το ποι-
ος θα κλείσει πρώτος τραγουδιστές και ηθο-
ποιούς που θα συμμετάσχουν στα εορταστικά
προγράμματα. Σε κάποιες περιπτώσεις, μάλι-
στα, καθυστερούν ακόμα και τα γυρίσματα λό-
γω έλλειψης προσώπων.  

� Ο Παναγιώτης Στάθης έμεινε ως ο
μοναδικός παρουσιαστής στην

«Ώρα Ελλάδος» του Open, μετά το τέλος
της συνεργασίας του σταθμού με τον Δη-
μήτρη Καμπουράκη. Όλο το τελευταίο
διάστημα ακούστηκαν και γράφτηκαν
διάφορα σενάρια αντικατάστασης. Τελι-
κά, φαίνεται πως
η παρέα θα πα-
ραμείνει ανδρι-
κή. Ο Παναγιώ-
της Στάθης θα εί-
ναι ο κεντρικός
παρουσιαστής
και από εκεί και
πέρα θα βλέπου-
με μαζί του: το
διάστημα 06.00-
07.00 τον Σπύρο Φρεμεντίτη, από τις
07.00 έως τις 09.15 τον Γιάννη Κολοκυθά
και τον Μανώλη Αναγνωστάκη και στο τε-
λευταίο μισάωρο θα επιστρέφει ο Σπύρος
Φρεμεντίτης. Η διεύθυνση ενημέρωσης
του Open κατέληξε πως με βάση τα δεδο-
μένα που υπάρχουν την παρούσα χρονι-
κή στιγμή, το συγκεκριμένο σχήμα είναι η
καλύτερη πρόταση για την επόμενη μέρα
της εκπομπής. 

� Το Madwalk 2023 by Three Cents, το με-
γαλύτερο fashion music event στην Ελ-

λάδα, έρχεται για 13η συνεχόμενη χρονιά τη
Δευτέρα 20 Νοεμβρίου στο κλειστό τάε κβον
ντο. Την εκδήλωση παρουσιάζει η Βίκυ Κα-
γιά, ενώ σε guest εμφάνιση θα είναι ο δημο-
φιλής Ιταλός τραγουδιστής και ηθοποιός
Michele Morrone. Στη σκηνή θα βρεθούν οι
Apon, FY, Good Job Nicky, Josephine, Kimi,
Andrew Lambrou, Lila, Marseaux, Konnie
Metaxa, 3 SUM, Ήβη Αδάμου, Δέσποινα Βαν-
δή, Κατερίνα Λιόλιου, Θοδωρής Μαραντίνης,
Κατερίνα Παπουτσάκη, Σάκης Ρουβάς, Τάμ-
τα και Ελένη Φουρέιρα. Η τηλεοπτική του με-
τάδοση θα γίνει από το Mega, σε ημερομηνία
που θα ανακοινωθεί. 

� Το ταξίδι της πρόκρισης της Εθνι-
κής ποδοσφαίρου στο Euro 2024

φτάνει στο τέλος του. Την Τρίτη 21 Νοεμ-
βρίου στις 21.45 το παιχνίδι Ελλάδα - Γαλ-
λία θα μεταδοθεί ζωντανά από την τηλεό-
ραση του Alpha, σε περιγραφή Ισίδωρου
Πρίντεζη και ρεπορτάζ Σπύρου Νάσιου.

Τ
α δύο αγαπημένα σόου, «Just
The 2 Of Us» και «Your Face
Sounds Familiar», τα οποία

βρίσκονται στις ράγες της τηλεοπτι-
κής τους επιστροφής, φαίνεται πως
για την ώρα καθυστερούν να μπουν σε
τροχιά υλοποίησης. Στην περίπτωση
του «J2US», ο Alpha θα καταλήξει σε
οριστική απόφαση με βάση το μπάτζετ
που θα έχει διαθέσιμο. Αυτό σημαίνει
ότι, με βάση τα στοιχεία που υπάρ-
χουν αυτή τη στιγμή, το σόου στην κα-

λύτερη περίπτωση θα βγει στον αέρα
Μάρτιο-Απρίλιο και θα ολοκληρωθεί
στα τέλη της σεζόν. Διαφορετικά, εν-
δέχεται να αναβληθεί για το φθινόπω-
ρο του 2024. Από την άλλη, το «YFSF»
φαίνεται να εξακολουθεί να αποτελεί
δίλημμα για τον ΑΝΤ1, αν θα πρέπει να
το βγάλει στον αέρα Μάρτιο ή Απρίλιο.
Σίγουρα, η πορεία των διερευνητικών
επαφών που γίνονται αυτό το διάστη-
μα με celebrities, θα παίξει καθορι-
στικό ρόλο στην απόφαση. 

Πότε θα βγουν στον αέρα; 
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Ε
κδήλωση αφιερωμένη στο όραμά της για ένα βιώσιμο
αύριο πραγματοποίησε πρόσφατα η Lidl Ελλάς στην
Εθνική Πινακοθήκη, παρουσία του υπουργού Κλιμα-

τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας Βασίλη Κικίλια, του
πρέσβη της Ομοσπονδιακής Δημοκρατίας της Γερμανίας
στην Ελλάδα Αντρέας Κιντλ και άλλων εκπροσώπων θεσμι-
κών φορέων αλλά και εκπροσώπων των ΜΜΕ. O Μάρτιν
Μπραντενμπούργκερ, πρόεδρος της διοίκησης της Lidl Ελ-
λάς, ανακοίνωσε το στρατηγικό πλάνο της εταιρείας για την
ανάπτυξη και βιωσιμότητα της οικονομίας, της κοινωνίας και
του περιβάλλοντος, ενώ παρουσιάστηκαν στοιχεία από την
όγδοη κατά σειρά μελέτη κοινωνικοοικονομικής επίδρασης
της Lidl Ελλάς για την περίοδο Μαρτίου 2022-Φεβρουαρίου
2023, η οποία προσδιορίζει και αξιολογεί τις επιδράσεις που
δημιουργούνται από τη λειτουργία της εταιρείας στην Ελλάδα
για την οικονομία και την κοινωνία της χώρας. 

Στο πλαίσιο της εκδήλωσης, ανακοινώθηκε από τον Βασί-
λη Κικίλια μια νέα πρωτοβουλία για τη στήριξη της κοινωνίας
από τη Lidl Ελλάς. Η εταιρεία προχωρά, σε συνεργασία με το
υπουργείο Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,

στη δημιουργία ενός λειτουργικού μηχανισμού άμεσης αρω-
γής, διαθέσιμου ανά πάσα στιγμή, για την παροχή έκτακτης
βοήθειας στον τοπικό πληθυσμό σε περίπτωση ακραίων φυ-
σικών φαινομένων. 

Η επένδυση της Lidl Ελλάς ανέρχεται σε 200.000 ευρώ και
προβλέπει τη δημιουργία ενός κόμβου που θα αποθηκεύει
βασικά τρόφιμα, νερό και άλλα είδη για την κάλυψη βασικών
αναγκών, ο οποίος θα εφοδιάζεται από την εταιρεία σε στα-
θερή βάση. Παράλληλα, παρουσιάστηκε το αναπτυξιακό
πλάνο της Lidl Ελλάς για τα επόμενα τρία χρόνια, το οποίο πε-
ριλαμβάνει συνολικές επενδύσεις ύψους 120 εκατ. ευρώ
συμπεριλαμβανομένης της επέκτασης του δικτύου καταστη-
μάτων μέχρι το 2026. Αναφορά έγινε και στους δείκτες της
εταιρείας για το οικονομικό έτος 2022-2023, την εφαρμογή
πολιτικής μόνιμης μείωσης τιμών έως και 37% σε πάνω από
330 προϊόντα ιδιωτικής ετικέτας, αλλά και στο νέο πλαίσιο
που θέτει η εταιρεία στην αγορά εργασίας καθιερώνοντας ως
ελάχιστο βασικό μισθό τα 1.000 ευρώ, όχι μόνο στους υπαλ-
λήλους γραφείου αλλά και στα καταστήματα και στα logistics
centers.

Εναρμονισμένη με τις εξελίξεις της νέας, ψηφια-
κής εποχής και με τον σύγχρονο τρόπο ζωής των πε-
λατών της και με στόχο την προστασία του περιβάλ-
λοντος, η ΑΒ Βασιλόπουλος προχώρησε στην κατάρ-
γηση της έντυπης έκδοσης του φυλλαδίου προσφο-
ρών της, το οποίο, πλέον, διατίθεται αποκλειστικά σε
ψηφιακή μορφή.

Το ηλεκτρονικό φυλλάδιο της ΑΒ είναι απόλυτα
φιλικό προς το περιβάλλον, καθώς δεν απαιτεί την

εκτύπωση σημαντικών ποσοτήτων χαρτιού. Πα-
ράλληλα, προσφέρει στους πελάτες μεγαλύτερη
ευελιξία και χρηστικότητα, δίνοντάς τους τη δυνα-
τότητα να ενημερώνονται άμεσα, οποιαδήποτε
στιγμή επιθυμούν, για τις τιμές και τις προσφορές
που τους ενδιαφέρουν. Οι ενδιαφερόμενοι μπο-
ρούν να το βρουν είτε στο σάιτ της εταιρείας ή να
σκανάρουν το QR Code μέσα στα καταστήματα της
ΑΒ Βασιλόπουλος.

H Ogilvy δημιούργησε για την Cosmote TV, αλλά και για όλους τους
παθιασμένους φιλάθλους την online πλατφόρμα SuperFans League,
που αναγνωρίζει το πάθος όλων των SuperFans εκεί έξω και μέσα από
παιχνίδια τούς χαρίζει δώρα από την αγαπημένη τους ομάδα. Οι παί-
κτες των αγαπημένων τους ομάδων καλούν τους φιλάθλους να πάρουν
μέρος στη SuperFans League. Η καμπάνια δίνει τον πρωταγωνιστικό
ρόλο στους παίκτες των Ολυμπιακού, Παναθηναϊκού και ΑΕΚ, Αλέξαν-
δρο Πασχαλάκη, Φώτη Ιωαννίδη και Πέτρο Μάνταλο, για να συστήσουν
το www.superfans.gr. Σε μια 360ο επικοινωνία με κάποιες super παθιασμένες αντιδράσεις από κάποιους Super-
Fans. Κάθε SuperFan, λοιπόν, το μόνο που έχει να κάνει είναι να μπει στο superfans.gr, να εγγραφεί, να παίξει παι-
χνίδια για την αγαπημένη του ομάδα και να διεκδικήσει δώρα αφιερωμένα ειδικά σε αυτόν. Την παραγωγή της ται-
νίας υπογράφει η Cosmote TV και τη σκηνοθεσία ο Αργύρης Παπαδημητρόπουλος.

Αξίζει να σημειωθεί πως οι συνδρομητές τηλεόρασης του ΟΤΕ άγγιξαν τις 665 χιλιάδες το τρίτο τρίμηνο του 2023,
αυξημένοι κατά 3,3% σε σχέση με την αντίστοιχη περσινή περίοδο, σηματοδοτώντας ένα ισχυρό τρίμηνο με 17 χιλιά-
δες καθαρές προσθήκες, χάρη στο πλούσιο αποκλειστικό περιεχόμενο. 

Ο ΑΒ Βασιλόπουλος 
καταργεί το φυλλάδιο

προσφορών του 
και το κάνει 

ηλεκτρονικό

� Καταρτίστηκε η τρίτη Έκθεση Βιώσιμης Ανάπτυξης της
Εταιρείας Ύδρευσης-Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης με την

υποστήριξη της Choose Strategic Communications Partner,
που υποστήριξε την ΕΥΑΘ σε όλα τα στάδια κατάρτισης της έκ-
θεσης, από τη συλλογή των απαραίτητων δεδομένων μέχρι την
ανάλυση και την επεξεργασία τους και την ολοκληρωμένη εικα-
στική αποτύπωσή τους, σύμφωνα με τα διεθνή πρότυπα για τη
δημοσιοποίηση στοιχείων ESG, όπως η GRI (Global Reporting
Initiative) και το SASB (Sustainability Accounting Standards
Board), καθώς και τον Οδηγό Δημοσιοποίησης Στοιχείων ESG
του Χρηματιστηρίου Αθηνών.

� Καθώς τα «Έχω Πάει» της Aegean συνεχίζονται με νέο προορι-

σμό το Ντουμπάι, η Ogilvy συνεχίζει την καμπάνια του καλοκαι-

ριού. Στο νέο σποτ η κυρία « Έχω Πάει» ανακαλύπτει ότι υπάρχει

ένας προορισμός που δεν έχει πάει ακόμα. Ωστόσο, από τον ταξι-

διωτικό αυτόν «εφιάλτη» την ξυπνά -κυριολεκτικά- η Aegean, η

οποία προσθέτει στο δίκτυο προορισμών της το Ντουμπάι. Πέρα από

το τηλεοπτικό σποτ, οι καταχωρίσεις σε περιοδικά και εφημερίδες

απεικονίζουν την ατάκα της καμπάνιας, με αραβικό όμως χαρακτή-

ρα αυτήν τη φορά, ενώ η καμπάνια περιλαμβάνει και χιουμοριστικό

ραδιοφωνικό σποτ. 

� Τη νέα του καμπάνια παρουσίασε το Efood την οποία επιμελή-
θηκε δημιουργικά η ομάδα της εταιρείας, με θέμα την εξέλι-

ξη του Efood σε αναπόσπαστο μέρος της καθημερινότητας των
καταναλωτών, η ανάδειξή του από μια πλατφόρμα παραγγελιών
στο «Efood μας», όπως αναφέρεται σχετικά. Την παραγωγή της
καμπάνιας υλοποίησε η DK Films, ενώ το πρωτότυπο τραγούδι
για το τηλεοπτικό σποτ γράφτηκε από τον συνθέτη Ερμή Γεραγί-
δη, aka Ermis. Όπως αναφέρεται στην καμπάνια, το Efood «είναι
ο φίλος που, με τον δικό του τρόπο, είναι πάντα εκεί, σε όλες τις
μεγάλες και μικρές μας στιγμές. Για να δείχνει πώς να μοιραζό-
μαστε, πώς να βοηθάμε, πώς να είμαστε φίλοι. Και αυτό είναι κάτι
τόσο μοναδικό, τόσο δικό μας, τόσο Efood».

� Το υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας ενέκρινε τη

σύναψη σύμβασης, με τη διαδικασία της απευθείας ανάθεσης,

μεταξύ ΟΠΕΚΑ και The Kompany, με αντικείμενο την παροχή συμ-

βουλευτικών υπηρεσιών και επικοινωνιακής υποστήριξης για την

υλοποίηση δράσεων ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης για το Επι-

χειρησιακό Πρόγραμμα Επισιτιστικής και Βασικής Υλικής Συνδρο-

μής του Ταμείου Ευρωπαϊκής Βοήθειας για τους Απόρους (ΤΕΒΑ). Η

αξία του έργου ανέρχεται σε 36.766 ευρώ.

Ogilvy: Νέα 360ο επικοινωνία για την Cosmote TV

Mικρά - μικρά

Το στρατηγικό πλάνο της Lidl Ελλάς για ανάπτυξη και βιωσιμότητα



P
O

LI
TI

C
A

L
A
U
T
O

Σ
Α

Β
Β

Α
ΤΟ

1
8

 Ν
Ο

Ε
Μ

Β
Ρ

ΙΟ
Υ

 2
0

2
3

45

Νέα ανατροπή των δεδομένων στις πωλήσεις καινούργιων αυτοκινήτων κα-
ταγράφηκε τον Οκτώβριο του 2023, καθώς όπως φαίνεται και από τα επίσημα
στοιχεία του ΣΕΑΑ οι Έλληνες στράφηκαν στα υβριδικά μοντέλα, τα οποία
απειλούν ανοιχτά την πρωτοκαθεδρία των βενζινοκίνητων μοντέλων! Επίσης τα
ηλεκτρικά και plug-in υβριδικά μοντέλα ξεπέρασαν τα πετρελαιοκίνητα μοντέ-
λα, τα οποία καταγράφουν ρεκόρ πτώσης.

Ειδικότερα, οι πωλήσεις πετρελαιοκίνητων μοντέλων τον Οκτώβριο κατέ-
γραψαν πτώση 7,1% ενώ οι αντίστοιχες πωλήσεις των υβριδικών μοντέλων ση-
μείωσαν το υψηλότερο ποσοστό ανόδου, 7,7%%. Όλα τα υπόλοιπα καύσιμα
(βενζίνη, υγραέριο και φυσικό αέριο) σημείωσαν πτώση, με τα ηλεκτρικά και τα

plug-in υβριδικά να καταγράφουν άνοδο 3%.
Συγκεκριμένα τα βενζινοκίνητα μοντέλα κατέλαβαν το 37,6% του συνόλου

των πωλήσεων σημειώνοντας πτώση 1,6%, ενώ στη δεύτερη θέση βρέθηκαν τα
υβριδικά μοντέλα με 34,2% καταγράφοντας ωστόσο άνοδο 7,7% σε σχέση με τον
αντίστοιχο μήνα του 2022. Στην τρίτη θέση βρίσκουμε τα ηλεκτρικά και plug-in
υβριδικά μοντέλα με 13,7%, τα οποία σημείωσαν άνοδο 3%.

Τα πετρελαιοκίνητα μοντέλα κατέγραψαν το υψηλότερο ποσοστό πτώση
7,1% καταλαμβάνοντας μόλις το 12,1% του συνόλου των πωλήσεων και ακο-
λουθούν τα υγραεριοκίνητα ΙΧ με 2,1% (-0,3%) και εκείνα του φυσικού αερίου
με 0,4% (-0,3%).

Τα υβριδικά απειλούν τα βενζινοκίνητα και τα ηλεκτρικά τα diesel

Τ
ο ισχυρότερο plug-in υβριδικό CUPRA
Formentor έρχεται για να προσφέρει σπορ
επιδόσεις και οδικά χαρακτηριστικά, σε

συνδυασμό με καθημερινή «ηλεκτρική» κίνηση
που μειώνει στο ελάχιστο το κόστος χρήσης, κα-
θώς ο ιδιοκτήτης του μπορεί να κρατηθεί μακριά
από τα πρατήρια υγρών καυσίμων για πολλές
ημέρες.

Μάλιστα κατά τη διάρκεια της δοκιμής μας που κι-
νούμασταν κατά βάση εντός της πόλης, το plug-in
υβριδικό CUPRA Formentor κατάφερε να έχει μέση
κατανάλωση καυσίμου μόλις 1,5 λίτρο για κάθε 100
χλμ. καθώς κινούνταν με ηλεκτρισμό. Βέβαια, κάθε
βράδυ φορτίζαμε τις μπαταρίες του αλλά το κόστος
ήταν μηδαμινό!

Τα 46.390 ευρώ που κοστίζει ακούγονται εκ πρώ-
της όψεως αρκετά χρήματα, όμως τα δικαιολογεί το
πλούσιο τεχνολογικό του υπόβαθρο, αλλά και ο αντί-
στοιχος plug-in ανταγωνισμός που όμως στερείται
τον χαρακτήρα από τον οποίο ξεχειλίζει το Formen-
tor. Η κορυφαία έκδοση VZ που δοκιμάσαμε σίγουρα
δεν περνά απαρατήρητη είτε είναι σταθμευμένο το
αυτοκίνητο είτε κινείται…

Το CUPRA Formentor VZ e-Hybrid έχει μηδενικά
Τέλη Κυκλοφορίας και εγγύηση τεσσάρων ετών για
τα μηχανικά μέρη με όριο τα 80.000 χλμ., ενώ το
υβριδικό σύστημα καλύπτεται από οχτώ χρόνια.

Άγρια εμφάνιση
Το CUPRA Formentor τραβάει τα βλέμματα. Το

αιχμηρό εμπρόσθιο μέρος και το μοναδικό σήμα στο
χρώμα του χαλκού, με πολλές ακμές και κουπέ στιλ

στο τελείωμα της οροφής, πραγματικά αποτελούν
χαρακτηριστικά που δεν συναντά κανείς εύκολα σε
άλλα ανταγωνιστικά μοντέλα. Όταν, δε, πρόκειται για
την έκδοση VZ με τους 245 ίππους και μοναδικές
σχεδιαστικές λεπτομέρειες, τότε το αυτοκίνητο απο-
κτά πιο επιθετική όψη. Βέβαια, η έκδοση plug-in
προδίδεται μόνο από το πορτάκι στο εμπρός αριστε-
ρό φτερό που κρύβει την πρίζα φόρτισης.

Η συγκεκριμένη έκδοση VZ έχει κάποια επιπλέον
χαρακτηριστικά, όπως οι πολύ όμορφες 19άρες ζάν-
τες με «χρυσές» δαγκάνες της CUPRA, και τα διακο-
σμητικά στοιχεία του χαλκού.

Σπορ και hitech εσωτερικό
Η καμπίνα επιβατών του CUPRA Formentor VZ e-

Hybrid διαθέτει την τελευταία λέξη της τεχνολογίας,
όπως είναι ο πλήρως διαμορφώσιμος ψηφιακός πί-
νακας οργάνων των 10,25 ιντσών, η μεγαλύτερη οθό-
νη των 12 ιντσών για το σύστημα πολυμέσων στο κέν-
τρο της κονσόλας, αλλά και τα όμορφα μπάκετ εμ-
πρόσθια καθίσματα με τη βελτιωμένη πλευρική στή-
ριξη. Όπως συμβαίνει και στο εσωτερικό των υπό-
λοιπων Formentor, έτσι και εδώ η ποιότητα των υλι-
κών είναι εξαιρετική.

245 ίπποι
Οι 245 ίπποι του CUPRA Formentor VZ e-Hybrid

προέρχονται συνδυαστικά από τον βενζινοκινητήρα
χωρητικότητας 1,4 λίτρου απόδοσης 150 ίππων και
του ηλεκτροκινητήρα απόδοσης 116 ίππων. Ο οδηγός
μπορεί να επιλέξει μεταξύ διάφορων προφίλ όπως
Comfort, Sport και CUPRA (υπάρχει φυσικά και αυτό

που διαμορφώνεις ανάλογα με τα γούστα σου που
ονομάζεται Individual). Βέβαια η επιλογή της λει-
τουργίας Cupra αποτελεί μονόδρομο αν θέλεις να
«παίξεις».

Το μεγάλο πλεονέκτημα είναι, φυσικά, η δυνατό-
τητα αμιγούς ηλεκτρικής κίνησης για 45 πραγματικά
χιλιόμετρα, η οποία βέβαια βοηθά και στη χαμηλή
κατανάλωση καυσίμου, η οποία ανήλθε κατά τη
διάρκεια της δοκιμής μας σε περίπου 6 λίτρα για κά-
θε 100 χλμ.

Κορυφαίες επιδόσεις χωρίς κόστος!
Το CUPRA Formentor VZ e-Hybrid με τους 245 ίπ-

πους σίγουρα αποτελεί ένα ολοκληρωμένο και
πλούσια εξοπλισμένο plug-in υβριδικό με ευχάρι-
στο οδηγικό χαρακτήρα και γονίδια CUPRA.

Στο εθνικό οδικό δίκτυο απέδειξε ότι μπορεί να κι-
νηθεί απόλυτα οικονομικά στα όρια του ΚΟΚ, ενώ
ακόμη και  όταν το ταχύμετρο ξεπερνά τα 200
χλμ./ώρα παραμένει ευθύβολο και σταθερό εμπνέ-
οντας ένα μοναδικό αίσθημα ασφάλειας στους επι-
βάτες.

Στο επαρχιακό οδικό δίκτυο με συνεχείς στροφές,
το καλό στήσιμο του αυτοκινήτου με τη ρυθμιζόμενη
ανάρτηση φροντίζει να περιορίσει τις κλίσεις του
αμαξώματος και να αυξήσει την πρόσφυση.

Μέσα στην πόλη, το CUPRA Formentor VZ e-Hy-
brid μαγνητίζει τα βλέμματα, αλλά ο οδηγός θα απο-
λαύσει την ηρεμία της ηλεκτροκίνησης και την ανάρ-
τηση που απορροφά όλες τις κακοτεχνίες του οδο-
στρώματος. Ωστόσο οι 19άρες ζάντες με τα ελαστικά
χαμηλού προφίλ χρειάζονται προσοχή, γιατί σκίζον-
ται εύκολα και κοστίζουν ακριβά…

Δοκιμάζουμε το CUPRA Formentor 
VZ e-Hybrid με 245 ίππους

Γράφει ο Γιώργος Κ. Ανδρής
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Σ
αν σήμερα, 18 Νοεμβρίου 1973, μία μέρα μετά την
εξέγερση του Πολυτεχνείου, το ελληνικό ποδό-
σφαιρο προσπαθούσε να βγάλει από πάνω του τα

θραύσματα από τις εξοστρακισμένες σφαίρες. Θα παιχτεί
μπάλα με αυτό το χάος; Θα σφυρίζουν μαζί σφαίρες και δι-

αιτητές; Το πρόγραμμα είχε και ντέρμπι
ΑΕΚ - ΠΑΟΚ «στα Φιλαδέλφεια». Θα παι-
ζόταν μπάλα όταν το αίμα έρεε γύρω από
τους δρόμους του Πολυτεχνείου;

Η χούντα είχε απαγορεύσει τις συγκεν-
τρώσεις περισσοτέρων των τριών ατόμων,
άρα το ποδόσφαιρο ήταν χαμένο από χέρι,
αφού χρειάζονται τουλάχιστον 22 για να
γίνει το ματς. Και οι προπονήσεις, επίσης.

Όμως, οι ομάδες της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης απο-
φάσισαν να παρακούσουν «τας διαταγάς» και έκαναν προ-
πονήσεις κεκλεισμένων των θυρών βέβαια, μήπως τους
έβλεπε κανένα «σταγονίδιο» και τους «καρφώσει». Ήταν η
πρώτη μορφή αντίστασης του ποδοσφαίρου στη χούντα
που φυλλορροούσε. Γιατί μέχρι τότε η χούντα, όπως και

κάθε χούντα που σέβεται τον εαυτό της, τάιζε «άρτον και
θεάματα» τον λαό. Μπάλα και πάλι μπάλα και ξανά μπάλα
από την ΥΕΝΕΔ.

Φυσικά οι ευνοημένοι ήταν και πάλι οι «μεγάλοι»: Ολυμ-
πιακός, Παναθηναϊκός και λιγότερο η ΑΕΚ με τον ΠΑΟΚ.
Μόλις την περασμένη αγωνιστική, 11 Νοεμβρίου, ο Ολυμ-
πιακός είχε ισοφαρίσει τον Εθνικό με γκολ οφσάιντ του
αείμνηστου Μιχάλη Κρητικόπουλου. Η χούντα όμως…
απαγόρευσε τις ανακοινώσεις και τις διαμαρτυρίες. Εκεί-
νη την περίοδο Ολυμπιακός και Παναθηναϊκός κατηγο-
ρούσαν… μυστικά ο ένας τον άλλον για το ποιος είχε τη με-

γαλύτερη εύνοια από τη χούντα. Οι «κόκκινοι» για το τελι-
κό του Κυπέλλου Πρωταθλητριών (σημερινό Champions
League) στο Γουέμπλεϊ, ότι και καλά η χούντα είχε δωρο-
δοκήσει τους Γιουγκοσλάβους του Ερυθρού Αστέρα στον
ημιτελικό της Λεωφόρου, όπου ο Παναθηναϊκός ανέτρεψε
το 4-1 του Βελιγραδίου και με σκορ 3-0 προκρίθηκε στον
τελικό. Οι «πράσινοι» κατηγορούσαν τους «κόκκινους»
του Πειραιά για κάτι δάνεια που, υποτίθεται, ήταν δανεικά
και αγύριστα. Τα συνηθισμένα, τα... αγιάτρευτα.

Την Κυριακή 25 Νοεμβρίου δεν έγιναν παιχνίδια ποδο-
σφαίρου. Τρεις μέρες αργότερα το μπάσκετ σήκωσε επανα-
στατική μπαντιέρα: «Εμείς θα παίξουμε». Και έπαιξαν αγνο-
ώντας τις βαριές κατηγορίες «διά την διασάλευσιν της εννό-
μου τάξεως». Ο ΠΑΟΚ έπαιξε και έχασε 79-77 από την Παρ-
τιζάν Βελιγραδίου. Την ίδια μέρα, 28 Νοεμβρίου, ο ποδο-
σφαιρικός ΠΑΟΚ νικά 6-0 τον Μακεδονικό. Εκείνη τη μέρα,
Ολυμπιακός - Ερυθρός Αστέρας 67-59 στο Παπαστράτειο
και Παναθηναϊκός - Μπεργκ 99-80 στον «Τάφο του Ινδού».
Αντίσταση. Κάτι σαν «εδώ θα γίνει ο τάφος σας». Και έγινε
έναν χρόνο μετά. Μεταπολίτευση. Δημοκρατία.

Ποδόσφαιρο και μπάσκετ δεν 
συνεμορφώθησαν προς 

τα διαταγάς, αγνόησαν τας υποδείξεις, 
κατέβηκαν στο γήπεδο και έπαιξαν 
μπάλα της επομένη της εξέγερσης

Γράφει 
o Άλκης  

Φιτσόπουλος

Πολυτεχνείο: ΠΑΟΚ, Ολυμπιακός,
Παναθηναϊκός παντιέρα αντίστασης



Η
Εθνική Ανδρών έχει εδώ και
λίγο καιρό νέο προπονητή, τον
Βασίλη Σπανούλη, και πλέον

στελεχώνεται και το επιτελείο των συ-
νεργατών του. Ο Ηλίας Καντζούρης, ο
Στέφανος Τριαντάφυλλος και ο Δια-
μαντής Παναγιωτόπουλος θα είναι τα
μέλη του τεχνικού επιτελείου και ο Αν-
δρέας Γκατζούλης ο υπεύθυνος φυσι-
κής κατάστασης της ομάδας. Ο Ηλίας
Καντζούρης είναι προπονητής της
γαλλικής Λιμόζ και είχε διατελέσει και
στο παρελθόν μέλος της τεχνικής ηγε-
σίας της Εθνικής Ανδρών ως συνεργά-
της του Αντρέα Τρινκέρι το 2013 στο
Ευρωμπάσκετ εκείνης της χρονιάς. Ο
Στέφανος Τριαντάφυλλος είναι συνερ-
γάτης του Γιώργου Μπαρτζώκα στον
Ολυμπιακό και μέλος του τεχνικού

επιτελείου της Εθνικής Ανδρών από το
2021, δίπλα στον Δημήτρη Ιτούδη στο

Ευρωμπάσκετ του 2021 και στο Παγ-
κόσμιο Κύπελλο του 2022.

Το προπονητικό τιμ του Βασίλη Σπανούλη Αλμέιδα: «Μόνο ΑΕΚ»
Ο Αργεντινός τεχνικός της ΑΕΚ Ματίας Αλμέι-

δα απέκλεισε το ενδεχόμενο να αναλάβει την
εθνική Αργεντινής σε συνέντευξη στην DirecTV.
Ο «Πελάδο» υπενθύμισε τόσο ότι η παγκόσμια
πρωταθλήτρια έχει τον Λιονέλ Σκαλόνι όσο και
ότι ο ίδιος έχει ακόμη πολλά χρόνια συμβόλαιο
με την Ένωση. Μεταξύ άλλων τόνισε: «Σε έναν
μήνα θα γίνω 50 χρόνων. Νομίζω ότι η εθνική
Αργεντινής έχει προπονητή. Είμαι καλά εδώ που
είμαι, ζω στο παρόν και δεν σκέφτομαι πολύ τι θα
γίνει στο μέλλον».

Με ρεκόρ καριέρας 
από τον Πίτερς

Ο Ολυμπιακός με σούπερ σταρ τον Άλεκ Πίτερς
νίκησε 88-83 τον Ερυθρό Αστέρα και έβγαλε τη
διαβολοβδομάδα αήττητος. Στο 5-4 ανέβηκαν οι
Πειραιώτες (3-2 εντός και 2-2 εκτός), που είχαν σε
ακόμη μία μεγάλη βραδιά τον Άλεκ Πίτερς (ρεκόρ
καριέρας στη διοργάνωση με 28 πόντους), τον
Μουσταφά Φαλ (ρεκόρ καριέρας με 14 ριμπάουντ)
και τον Αϊζέια Κάνααν (4/7 τρίποντα). 

Φελπς: «Ήθελα 
να αυτοκτονήσω»

Ο θρύλος της κολύμβησης, ο Αμερικανός
Μάικλ Φελπς, ο οποίος έχει κατακτήσει συνολι-
κά 28 ολυμπιακά μετάλλια (τα περισσότερα από
κάθε άλλον αθλητή), πιο συγκεκριμένα 23 χρυ-
σά, 3 ασημένια και 2 χάλκινα, από την Αθήνα το
2004 μέχρι το Ρίο ντε Τζανέιρο, αποκάλυψε ότι τα
λεφτά και η δόξα δεν φέρνουν την ευτυχία. Είχε
πάθει κατάθλιψη και σκεφτόταν σοβαρά την αυ-
τοκτονία ως λύτρωση.

Ο Μπέος πουλάει 
στον Ιλιτζαλί

Ο Αχιλλέας Μπέος μιλάει με τον Τούρκο
Ατζούν Ιλιτζαλί για το πακέτο των μετοχών της
ποδοσφαιρικής ομάδας του Βόλου. Ο Ιλιτζαλί εί-
ναι ο παραγωγός διάφορων τηλεριάλιτι πνευμα-
τικής παράλυσης, όπως το «Survivor» κ.λπ. Είναι
και ιδιοκτήτης της αγγλικής Χαλ, που αγωνίζεται
στην Championship, ενώ στο παρελθόν είχε εν-
διαφερθεί για την αγορά της Φενερμπαχτσέ, χω-
ρίς ωστόσο να το καταφέρει.

Δάκρυσε όλη η Κολομβία
Η εθνική Κολομβίας με δύο γκολ του Λουίς Ντίαζ της

Λίβερπουλ νίκησε 2-1 τη Βραζιλία με ανατροπή στο
Μεντεγίν για τα προκριματικά του Μουντιάλ και έκλα-
ψαν ολόκληρο το γήπεδο και η πατρίδα του μαζί. Έπειτα
από κάθε γκολ πήγαινε στην κερκίδα όπου καθόταν ο
πατέρας του, ο οποίος πρόσφατα είχε αφεθεί ελεύθε-
ρος από τους απαγωγείς, και του το αφιέρωνε. 

Σε ένα ματς-κατς, όπου έπρεπε να είχε αποβληθεί ο Λιονέλ Μέσι για αγκωνιά σε αντίπαλο, η Ουρουγουάη
νίκησε 2-0 την παγκόσμια πρωταθλήτρια Αργεντινή μέσα στο Μπουένος Άιρες για τα προκριματικά 
του Μουντιάλ. Ο Μέσι δήλωσε ότι τέτοια ματς ήταν πάντα σκληρά, αλλά υπήρχε απόλυτος σεβασμός. 
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Επιμέλεια: Άλκης Φιτσόπουλος

Έπρεπε 
να αποβληθεί 

ο Μέσι
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Σόου από ατόφιο
χρυσάφι

Μ
ε μια φαντασμαγορική επίδειξη μόδας, η κατα-
ξιωμένη Ελληνίδα σχεδιάστρια κοσμημάτων
Angelique Tsanis παρουσίασε την ultramod-

ern συλλογή της «Bold», εντυπωσιάζοντας τους προσκε-
κλημένους με την αισθητική αλλά και το μη αναμενόμενο
catwalk, με γκεστ το διάσημο μοντέλο Elton Ilirjani, που
μετράει 12 εκατομμύρια followers στο Instagram. Το σό-
ου παρακολούθησαν επώνυμοι από τον χώρο της μόδας,
τον καλλιτεχνικό αλλά και τον δημοσιογραφικό κόσμο,
καθώς και πολλοί φίλοι και συνεργάτες της δημιουργού.
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Έλενα Βρεττού, Πάρις Αμοργινός, Κιμ Κίλιαν

Έλενα Γαλύφα,
Πάρης Βαλταδώρος,
Angelique 
Tsanis, Μαρία 
και Ιωακείμ Τσάνης

Ζήσης Μπουκουβάλας, 
Άλκηστις Πρίνου Μαρία Τσάνη, Angelique Tsanis

Άννα Πρέλεβιτς, Πάνος Τριανταφύλλου, Angelique Tsanis, Χάρης Σιανίδης, Έλλη Ρουμπάκου

Τόνια Φουσέκη, Ευάγγελος Κάρρας, Angelique Tsanis, Έλλη Ρουμπάκου

Κατερίνα 
Χαλικιά, 
Ίνα Παλαμά, 
Ειρήνη 
Κωνσταντινοπούλου

Ελένη 
Αντωνιάδου, 
Angelique 
Tsanis, 
Αφροδίτη 
Γραμμέλη, 
Έλενα Βρεττού

Christian Legros,
Filio Brown
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Σ
ε μια συγκινητική βραδιά αγάπης και
ευγνωμοσύνης, η Αποστολική Διακο-
νία της Εκκλησίας της Ελλάδος με οι-

κοδεσπότη τον Πανιερώτατο Μητροπολίτη
Φαναρίου κ. Αγαθάγγελο, γενικό διευθυντή,
απένειμε τιμητικά βραβεία σε σημαντικές
προσωπικότητες της χώρας για την προσφο-
ρά και στήριξη του Φοιτητικού Οικοτροφείου
Αγίας Βαρβάρας. Βραβεύτηκαν εκ μέρους

των Γιάννας και Θεόδωρου Αγγελόπουλου,
ως μεγάλου χορηγού, ο γιος τους Παναγιώ-
της Αγγελόπουλος, ο πρόεδρος της Ένωσης
Ελλήνων Εφοπλιστών Μικρών Αποστάσεων
Χαράλαμπος Σημαντώνης, ο αντιπρόεδρος
Βασίλειος Τερζής, ο εκτελεστικός διευθυν-
τής Γεώργιος Βοζίκης και από την Davlas PR
ο Γιώργος Ντάβλας. Την εκδήλωση παρου-
σίασε η ηθοποιός Βάνα Μπάρμπα.

Υπέρλαμπρες τιμητικές βραβεύσεις
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Παναγιώτης
Αγγελόπουλος,
Πανιερώτατος
Μητροπολίτης
Φαναρίου 
κ. Αγαθάγγελος

Χαράλαμπος
Σημαντώνης,
Πανιερώτατος
Μητροπολίτης
Φαναρίου 
κ. Αγαθάγγελος

Μιχάλης
Χατζημιχαήλ,

Μαρία 
Ρήμου, 

Γιάννης 
Στέπος, 

Βάνα 
Μπάρμπα

Ανέστης
Νικολέλης,

Μάρθα
Σαμαρά

Γιώργος
Ντάβλας,
Πανιερώτατος
Μητροπολίτης
Φαναρίου
κ. Αγαθάγγελος

Πέτρος 
και Νάνσυ

Πλέσσα,
Πασχάλης

Τόνιος

Ανέστης 
και Νινέττα
Νικολέλη,
Θανάσης
Γκουρνέλος,
Ειρήνη
Νικολέλη

Ρίτα 
Πικρού-
Μωραϊτάκη,
Μάρθα 
Σαμαρά,
Δέσποινα
Πορτοκάλη

Βάνα 
Μπάρμπα,
Παντελής
Πάνος, 
Ελένη
Παπαδοπούλου

Νίκος
Σαρκίρης,

Νινέττα
Νικολέλη

Κατερίνα Μονογυιού,
Δέσποινα Πορτοκάλη,
Δέσποινα Μοιραράκη,
Πανιερώτατος
Μητροπολίτης, 
Βάσω Τσίντζου, 
Σάντυ Παπαναστασίου



Η
οστεοαρθρίτιδα είναι μια εκφυλιστική
ασθένεια των αρθρώσεων από την
οποία υποφέρουν εκατομμύρια άνθρω-

ποι παγκοσμίως και δυστυχώς δεν εντοπίζεται
μόνο σε μεγάλες ηλικίες, αλλά και σε νέους αν-
θρώπους. Πρόκειται για φθορά των αρθρικών
επιφανειών των οστών, που εξελίσσεται με την
πάροδο του χρόνου και μπορεί να είναι είτε ιδιο-
παθής είτε να οφείλεται σε κάποια άλλη παθολο-
γική κατάσταση. 

«Τα αίτια της εμφάνισής της σε μικρότερες
ηλικίες είναι συνήθως μετατραυματικά, όπως,
για παράδειγμα, ένα ατύχημα ή ένα τροχαίο ή σε
κάποιες περιπτώσεις οστεονέκρωση, η διατα-
ραχή, δηλαδή, της αγγείωσης του ισχίου, που
μπορεί επίσης να οφείλεται σε κάποιον τραυμα-
τισμό. Όμως, συντελούν και άλλοι παράγοντες,
όπως το ανεβασμένο σάκχαρο, οι διαταραχές
πηκτικότητας, η εγκυμοσύνη στις γυναίκες αλ-
λά και η χρήση κορτιζόνης», επισημαίνει ο ορ-
θοπεδικός Στυλιανός Θεοχαράκης και συνεχί-
ζει: «Ο πόνος είναι η κυριότερη ένδειξη, ωστό-
σο παρατηρούνται και άλλα συμπτώματα, όπως
η δυσκολία βάδισης, η χωλότητα, η δυσκολία
στο να βάλουν οι ασθενείς τα παπούτσια ή τις
κάλτσες τους, η ενόχληση όταν πάνε να κόψουν
τα νύχια τους, αλλά και η δυσχέρεια στο να ανέ-
βουν ή να κατέβουν τις σκάλες. Μάλιστα, πολ-
λές φορές ακούν και κριγμούς. 

Γενικότερα, είναι μια πάθηση που δυσκολεύει
τη ζωή των πασχόντων. Η οστεοαρθρίτιδα προ-
καλεί οίδημα (πρήξιμο), απώλεια χόνδρου, δυ-
σκαμψία και πόνο, φαινόμενα που οδηγούν σε

μείωση της σωματικής δραστηριότητας και τά-
ση προς ακινησία, με συνέπειες αυξανόμενης
βαρύτητας στην ποιότητα ζωής και, κατά περι-
πτώσεις, στο καρδιαγγειακό σύστημα των πα-
σχόντων ατόμων.

Ως νόσος, επηρεάζει όλες τις αρθρώσεις και
είναι αυτονόητο ότι όσο πιο μεγάλη η άρθρωση
τόσο μεγαλύτερα προβλήματα προκαλεί στην

καθημερινότητα των ασθενών. Χρειάζεται
επέμβαση αν αποτύχουν όλοι οι συντηρητικοί
τρόποι αντιμετώπισης, όπως είναι η απώλεια
βάρους και η μυϊκή ενδυνάμωση για να μει-
ώσουμε τους παράγοντες κινδύνου. Σε αυτή την
περίπτωση, ενδείκνυται χειρουργική αντιμετώ-
πιση με την αντικατάσταση του ισχίου».

Ωστόσο ο γιατρός επισημαίνει την ανάγκη να
υπάρχει εξατομικευμένη προσέγγιση σε κάθε
ασθενή. «Το πόσο γρήγορα θα κινητοποιηθεί
εξαρτάται και από τον ίδιο τον ασθενή. Ωστόσο,
τις περισσότερες φορές, το μεγαλύτερο ποσο-
στό ασθενών μπαίνει σε κίνηση γρήγορα, με ή
χωρίς φυσικοθεραπείες. Αν ο ασθενής χρει-
αστεί, μπορεί να πραγματοποιήσει φυσικοθε-
ραπείες σε δεύτερο χρόνο ή, αν θέλει, μπορεί
να κάνει και από μόνος του ασκήσεις. Φυσικά,
έχει σημασία και η φυσική του κατάσταση πριν
το χειρουργείο. Αν, για παράδειγμα, δεν γυμνα-
ζόταν, θα δυσκολευτεί παραπάνω να κινητοποι-
ηθεί σε σύγκριση με κάποιον που γυμναζόταν»,
τονίζει ο ειδικός. 
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kpapakosto@yahoo.gr

Ο πόνος είναι η κυριότερη ένδειξη,
ωστόσο παρατηρούνται και άλλα
συμπτώματα, όπως η χωλότητα, 
η δυσκολία βάδισης ή στο να βάλουν
οι ασθενείς τα παπούτσια, 
τις κάλτσες τους κ.ά.

Τι γίνεται 
με τους νεότερους 
σε ηλικία ασθενείς;
«Υπάρχουν κλινικά κριτήρια», σημειώνει ο
κ. Θεοχαράκης. «Για παράδειγμα, εάν ένας
ασθενής έχει αρθρίτιδα τελικού σταδίου,
ακόμη και στην ηλικία των 50-55 ετών, δεν
μπορεί να περιμένει 15 χρόνια με στόχο να
επιβιώσει το υλικό άλλα 20 με 25 χρόνια, για-
τί έτσι θα καταστρέψει την ποιότητα της ζωής
του, αντί να την εξασφαλίσει. Από εκεί και
πέρα, στα 75 του, μπορεί να κάνει μια αναθε-
ώρηση, ανάλογα με το πόσο έχει αλλάξει η
ζωή του κλινικά. Καλό είναι το χειρουργείο
να γίνεται άμεσα, εφόσον έχουν αποτύχει οι
συντηρητικοί τρόποι αντιμετώπισης του
προβλήματος, καθώς δεν γίνεται να μειώνε-
ται η ποιότητα ζωής του ασθενούς τόσο δρα-
στικά και να περιμένει την έβδομη δεκαετία
της ζωής του προκειμένου να επιλύσει το
πρόβλημα», καταλήγει ο κ. Θεοχαράκης.

Οστεοαρθρίτιδα: 
Συμπτώματα 

και αντιμετώπιση

Στυλιανός Θεοχαράκης,
ορθοπεδικός
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ΚΟΡΟΜΗΛΑ
Πιο αδύνατη 

από ποτέ 
σε βραδινή 
εμφάνιση

Ερωτευμένοι 
& ευτυχισμένοι

MENIOΣ
ΣΑΚΕΛΛΑΡΟΠΟΥΛΟΣ

Σύσσωμη η showbiz
στην παρουσίαση 
του βιβλίου του

ΕΛΕΟΝΩΡΑ ΜΕΛΕΤΗ 
- ΘΟΔΩΡΗΣ ΜΑΡΟΣΟΥΛΗΣ



A κρως αθλητική ήταν η εβδομάδα που πέρασε
για την πρωτεύουσα, αφού πραγματοποιήθηκε
ο 40ός Αυθεντικός Μαραθώνιος της Αθήνας. Η

κορυφαία διοργάνωση χάρισε μοναδικές στιγμές σε
όσους συμμετείχαν αλλά και σε αυτούς που την παρακο-
λούθησαν ως θεατές. Μεγάλος νικητής αναδείχθηκε ο
Κενυάτης Έντουιν Κίπροπ Κίπτο, κάνοντας μάλιστα νέο
ρεκόρ διαδρομής με 2:10.34.

Εκτός από τον μαραθώνιο όμως, αρκετά ακόμα ήταν
τα events που τράβηξαν το ενδιαφέρον μας στην πόλη
αυτή την εβδομάδα. Ο φωτογραφικός φακός του «Up-
per» βρέθηκε στην παρουσίαση του 20ού βιβλίου του
Μένιου Σακελλαροπούλου, με τίτλο «Ο Αρχάγγελος
των βράχων», το οποίο μιλάει για τις συγκινητικές ιστο-
ρίες ξεριζωμού και προσφυγιάς αλλά και για τον έρωτα
ενός Μουσουλμάνου πρόσφυγα με μια Χριστιανή. Εκεί
πετύχαμε τη Ρούλα Κορομηλά πιο ανανεωμένη και αδύ-
νατη από ποτέ, αφού όπως δήλωσε και η ίδια έχει κόψει

το φαγητό και έχει εντυπωσιακά αποτελέσματα στην εμ-
φάνισή της. Στο ίδιο event συναντήσαμε και τον Θανά-
ση Πάτρα με τη σύζυγό του, Κατερίνα Παγώνη, σε μια
σπάνια εμφάνιση. Το ζευγάρι είναι παντρεμένο εδώ και
περίπου 15 χρόνια, ενώ έχουν αποκτήσει και μια κόρη. 

Η Καρυοφυλλιά Καραμπέτη βρέθηκε στην πρεμιέρα
της «Φόνισσας», στην οποία πρωταγωνιστεί, στο θέατρο
Παλλάς. Η ταινία θα κυκλοφορήσει στις αίθουσες στις
30 Νοεμβρίου και κατάφερε να κερδίσει εκτός από τις
εντυπώσεις του κοινού και 6 βραβεία.

Άκρως συγκινητικό ήταν και το Exclusive Live Event
«Πέφτει η νύχτα με… ΡΥΘΜΟ» του ΡΥΘΜΟΥ 94.9 με
τον Μιχάλη Χατζηγιάννη και special guest τον Γιώργο
Χατζηνάσιο. 

Τέλος, ο διακεκριμένος διαιτολόγος Θαλής Παναγιώ-
του γιόρτασε τα γενέθλιά του μαζί με την κόρη του Έλε-
να, με ένα εντυπωσιακό πάρτι που διοργάνωσε ο ίδιος
με τη δικηγόρο σύζυγό του, Νικολέττα Βρυώνη.
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Μένιος 
Σακελλαρόπουλος
Παρουσίασε 
το 20ό βιβλίο του

6
Αυθεντικός 

Μαραθώνιος της
Αθήνας

Η μεγάλη γιορτή 
του αθλητισμού 

στο κέντρο της πόλης

5
Καρυοφυλλιά 
Καραμπέτη
Έρχεται με 
τη «Φόνισσα»
για να εντυπωσιάσει

8
Θαλής 
Παναγιώτου
Ο διακεκριμένος 
διαιτολόγος γιόρτασε 
τα γενέθλιά του μαζί 
με την κόρη του

4
Θανάσης 
Πάτρας
Σπάνια εμφάνιση
με τη σύζυγό του, 
Κατερίνα Παγώνη
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Απαγορεύεται η αναδημοσίευση , αναπαραγω-
γή  ή μετάδοση με οποιοδήποτε οπτικοακουστικό
τρόπο όλου η μέρους του περιοδικού χωρίς την έγ-
γραφη άδεια του εκδότη. Τα κείμενα που δημοσι-
εύονται δεν αντιπροσωπεύουν  υποχρεωτικά τις

απόψεις του εκδότη.
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ΚΕIΜΕΝΟ: ΑΝΘH ΙΩΑΝΝIΔΟΥ, 

ΦΩΤΟΓΡΑΦIΕΣ: PAPADAKISPRESS/ ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Στην παρουσίαση του βιβλίου του Μένιου Σακελλαρο-
πούλου «Ο αρχάγγελος των βράχων» συναντήσαμε τη
Ρούλα Κορομηλά, η οποία ήταν πιο ανανεωμένη και

αδύνατη από ποτέ, αφού όπως δήλωσε και η ίδια έχει κόψει
το φαγητό και έχει εντυπωσιακά αποτελέσματα στην εμφάνισή
της. Τους δυο τους συνδέει μια στενή φιλία, με την παρουσιά-
στρια μάλιστα να θεωρεί τον αθλητικογράφο και συγγραφέα
«γούρι» της και να τον καλεί σε όλες τις πρεμιέρες της.

Όσο για τις τηλεοπτικές της εμφανίσεις, η Ρούλα Κορομηλά
επιστρέφει για ακόμη μια φορά στη μικρή οθόνη μέσα από το
«Σπίτι με το Mega», που φέτος κάνει πρεμιέρα με καλεσμένο
τον Μιχάλη Χατζηγιάννη.

ΡΟYΛΑ ΚΟΡΟΜΗΛA

Πιο ανανεωμένη 
από ποτέ 

Μένιος Σακελλαρόπουλος,
Ρούλα Κορομηλά 



ΚΕIΜΕΝΟ: ΑΝΘH ΙΩΑΝΝIΔΟΥ, 

ΦΩΤΟΓΡΑΦIΕΣ: PAPADAKISPRESS/ ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

ΟΘανάσης Πάτρας και η Κατερίνα Παγώνη είναι παντρεμένοι και ευτυχι-
σμένοι εδώ και περίπου 15 χρόνια, ενώ έχουν αποκτήσει και μια κόρη. Ο
παρουσιαστής τόσο σε προσωπικό όσο και σε επαγγελματικό επίπεδο

βιώνει μια καλή περίοδο, καθώς βρίσκεται για τρίτη συνεχόμενη χρονιά στην εκ-
πομπή «Mega Καλημέρα», στο πλευρό της Ελεονώρας Μελέτη.

Η αλήθεια είναι ότι το ζευγάρι δεν μας έχει συνηθίσει σε δημόσιες εμφανίσεις,
ωστόσο πρόσφατα ο φωτογραφικός φακός τούς πέτυχε στην παρουσίαση του βι-
βλίου του Μένιου Σακελλαροπούλου.

ΘΑΝAΣΗΣ ΠAΤΡΑΣ

Σπάνια εμφάνιση με τη σύζυγό του, 
Κατερίνα Παγώνη
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ΗΚαρυοφυλλιά Καραμπέτη κάνει δυναμική
επιστροφή στο σινεμά με τη «Φόνισσα». H
ταινία, που έκανε πρεμιέρα στο θέατρο

Παλλάς και θα κυκλοφορήσει στις αίθουσες στις 30
Νοεμβρίου, κατάφερε να κερδίσει εκτός από τις εν-
τυπώσεις του κοινού και 6 βραβεία. Στον ομώνυμο
πρωταγωνιστικό ρόλο η μοναδική Καρυοφυλλιά
Καραμπέτη, που συγκλονίζει με την ερμηνεία της.

Η τελευταία εμφάνιση της κορυφαίας ηθοποιού
στον κινηματογράφο ήταν στην ταινία «Ο Άνθρω-
πος του Θεού» το 2021. 

Η «Φόνισσα» βασίζεται στο ομώνυμο μυθιστόρη-
μα του Αλέξανδρου Παπαδιαμάντη. Η υπόθεση
αφορά τη χήρα Ιωάννου Φράγκου, μια γυναίκα που
έχει μάθει να επιβιώνει στην ανδροκρατούμενη, πα-
τριαρχική κοινωνία υπηρετώντας αυτό που της πέρα-
σε η μητέρα της – μια «σκυτάλη» δύσκολη, που δι-
αιωνίζει την υποτίμηση και την κατώτερη μοίρα της
γυναίκας. Η Χαδούλα επαναστατεί μέσα της και αυ-
τό δεν θα αργήσει να συμβεί και προς τα έξω. Τα μι-
κρά κορίτσια του νησιού γίνονται θύματα του ξεσπά-
σματός της. Αφαιρώντας τους τη ζωή, η ίδια νιώθει
ότι τα απαλλάσσει από το κοινωνικό φορτίο που η
ύπαρξή τους επιφέρει.

ΚΑΡΥΟΦΥΛΛΙΑ ΚΑΡΑΜΠΕΤΗ

Έρχεται με 
τη «Φόνισσα»

για να εντυπωσιάσει

UPPER FOCUS
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ΚΕIΜΕΝΟ: ΑΝΘH ΙΩΑΝΝIΔΟΥ, 

ΦΩΤΟΓΡΑΦΊΕΣ: PAPADAKISPRESS/

ΓΙΏΡΓΟΣ ΚΟΤΣΑΡΊΝΗΣ



ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΕΛΕΚΗΣ

Α κόμη ένας Αυθεντικός Μαραθώνιος της Αθήνας έφτασε στο τέλος του, χαρίζοντας
μοναδικές στιγμές σε όσους συμμετείχαν, αλλά και σε εκείνους που βρέθηκαν θε-
ατές αυτής της μοναδικής διοργάνωσης. To σύνθημα για την εκκίνηση δόθηκε πε-

ρίπου στις 9 το πρωί, με τους κορυφαίους δρομείς να ξεκινούν από τον Μαραθώνα με
προορισμό το Καλλιμάρμαρο.

Μεγάλος νικητής ήταν ο Κενυάτης Έντουιν Κίπροπ Κίπτο, κάνοντας μάλιστα νέο ρεκόρ
διαδρομής με 2:10.34.

Ήταν μια ακόμη εκπληκτική διοργάνωση, που πρόσφερε συγκλονιστικές εικόνες.

Η μεγάλη γιορτή του αθλητισμού
στο κέντρο της πόλης

ΑΥΘΕΝΤΙΚOΣ ΜΑΡΑΘΩΝΙΟΣ ΤΗΣ ΑΘΗΝΑΣ

UPPER SOCIETY
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Κώστας Μπακογιάννης

Σπύρος Γιαννιώτης

Μαρία Σαράφογλου,
Ελένη Παπαδημητρίου



UPPER SOCIETY

ΚΕIΜΕΝΟ: ΕΡΙEΤΤΑ ΠΑΠΑΔAΚH, ΦΩΤΟΓΡΑΦIΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΚΩΣΤΑΣ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ

Το νέο του βιβλίο με τίτλο «Ο Αρχάγγελος των βράχων» παρουσίασε τη Δευτέρα ο συγγραφέας και δημοσιογρά-
φος του MEGA Μένιος Σακελλαρόπουλος. Στις σελίδες του μιλάει για τις συγκινητικές ιστορίες ξεριζωμού και προ-
σφυγιάς, αλλά και για τον έρωτα ενός μουσουλμάνου πρόσφυγα με μια Χριστιανή.

Ο γνωστός δημοσιογράφος και συγγραφέας έχει γράψει άλλα 19 βιβλία. Στον «Αρχάγγελο των βρά-
χων», η ιστορία διαδραματίζεται στη Μυτιλήνη της προσφυγιάς, στα Ψαραδολίμανα όπου βρήκαν καταφύ-
γιο όλης της γης οι κολασμένοι και ξεκίνησαν το ταξίδι τους.

Στο πλευρό του αυτή τη μοναδική βραδιά είχε την Dream Team του ελληνικού θέατρου: Σπουδαίοι ηθο-
ποιοί απήγγειλαν αποσπάσματα από το βιβλίο, όπως ο Λεωνίδας Κακούρης και ο Γιάννης Στάνκογλου. 

Συναισθηματικά φορτισμένος, ο Μένιος Σακελλάροπουλος υποσχέθηκε κι άλλα βιβλία με ανάλογες συγ-
κινητικές βραδιές.

Παρουσίασε το 20ό βιβλίο του
ΜΕΝΙΟΣ ΣΑΚΕΛΛΑΡΟΠΟΥΛΟΣ
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Λεωνίδας Κακούρης, Γιούλικα Σκαφιδά,
Θάλεια Ματίκα, Τάσος Νούσιας, 

Μένιος Σακελλαρόπουλος, 
Αιμήλιος Χειλάκης, Γιάννης Στάνκογλου,

Νίκος Μέλλος, Ιφιγένεια Πιερίδου

Ιφιγένεια Πιερίδου, 
Νίκος Μέλλος

Μένιος Σακελλαρόπουλος, Θάνος Ψυχογιός

Σίσσυ Χρηστίδου,  
Χριστίνα Κοντοβά

Παναγιώτης Γιαννάκης
Ευγενία Γιαννάκη Μιχάλης Αεράκης, 

Λεωνίδας Κακούρης
Μαριέττα Μαρούδα,
Βασίλης Σκουντής 

Μαργαρίτα 
Μυτιληναίου

Χρήστος 
Σωτηρακόπουλος

Γιώτα Τσιμπρικίδου, 
Άγγελος Ανδριανός, 

Πόπη Γαλάτουλα (Εκδόσεις Ψυχογιός)



ΚΕΙΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Ενα εντυπωσιακό διπλό πάρτι διοργάνωσαν ο Θαλής Πα-
ναγιώτου και η δικηγόρος σύζυγός του, Νικολέττα
Βρυώνη, για τον ίδιο και την κόρη τους, Έλενα. Ο διακε-

κριμένος διαιτολόγος έκλεισε τα 43 του χρόνια, ενώ η μικρή
Έλενα έγινε 5 ετών και το γιόρτασαν μαζί στο «The Twenty
One» στο Κεφαλάρι. Φίλοι του ζευγαριού και της κόρης τους
παρευρέθηκαν στο γνωστό εστιατόριο για να τους ευχηθούν
και να τους τιμήσουν με την παρουσία τους.

Το παιδικό πάρτι είχε ως κεντρικό θέμα την Barbie! Φυσικά,
δεν θα μπορούσε να λείπει και μια εντυπωσιακή τούρτα της
Barbie, ενώ για τον κ. Παναγιώτου ετοίμασαν μια πρωτότυπη
τούρτα με τον Ken σε ρόλο... διαιτολόγου. Τους μικρούς φί-
λους της Έλενας διασκέδασε ο μάγος «Magic Tolto». 

Οι καλεσμένοι είχαν την τύχη να απολαύσουν ένα άκρως
υγιεινό γεύμα. Το μενού περιελάμβανε ιδιαιτέρως γευστικά
πιάτα, όπως μοσχαρίσιο φιλέτο, ψάρι σφυρίδα και μια δρο-
σερή σαλάτα με εποχικά λαχανικά και αβοκάντο. Να σημει-
ωθεί ότι δεν υπήρχαν καθόλου γλυκά, παρά μόνο άφθονα
φρούτα και παγωτό σορμπέ.

UPPER SOCIETY
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Θαλής Παναγιώτου, Νικολέττα Βρυώνη,
Έλενα Παναγιώτου barbie

Ρωμανός Ροδόπουλος, 
Μαργαρίτα Βλάσση Ροδοπούλου

Βασίλης Διαμαντίδης

Βιβή Γεωργίου, Δέσποινα Ανδριώτη

ΘΑΛΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Ο διακεκριμένος 
διαιτολόγος γιόρτασε 
τα γενέθλιά του μαζί 

με την κόρη του

Λία Πιταούλη, Απόστολος Καίρης 

Γιάννης Χριστοφάκης, 
Αντώνης Κυρίτσης

Χρύσα Μιχαλόλια, 
Νίκος Μιχαλόλιας



Μάγεψε στο Exclusive Live Event του ΡΥΘΜΟΥ 94.9

Α κρως συγκινητικό ήταν το 6ο Exclusive Live Event «Πέφτει η νύχτα
με… ΡΥΘΜΟ» του ΡΥΘΜΟΥ 94.9 με τον Μιχάλη Χατζηγιάννη
και special guest τον Γιώργο Χατζηνάσιο. Στο event που πραγματο-

ποιήθηκε στα Village Cinemas του The Mall Athens, οι δύο καλλιτέχνες
ένωσαν τις δυνάμεις τους σε μια μοναδική συναυλία. 

Οικοδέσποινα ήταν η ραδιοφωνική παραγωγός του ΡΥΘΜΟΥ 94.9 Γιώ-
τα Τσιμπρικίδου. Ο Μιχάλης Χατζηγιάννης μοιράστηκε μαζί της ιστορίες πί-
σω από τα τραγούδια, μίλησε για τη μουσική του, η οποία επηρέασε και συ-
νεχίζει να επηρεάζει ολόκληρες γενιές, τραγούδησε και ξεσήκωσε το κοι-
νό με προσωπικές του επιτυχίες και διασκευές γνωστών τραγουδιών.

ΜΙΧAΛΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙAΝΝΗΣ

UPPER SOCIETY
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Ο Γιώργος Χατζηνάσιος με
τον Μιχάλη Χατζηγιάννη 

σε μοναδική μουσική 
συνάντηση στο 6ο Exclusive
Live Event του ΡΥΘΜΟΥ 94.9

«Πέφτει η νύχτα 
με... ΡΥΘΜΟ»

Η Γιώτα Τσιμπρικίδου 
κατά την διάρκεια 

του 6ου Exclusive Live Event
του ΡΥΘΜΟΥ 94.9 
«Πέφτει η νύχτα 
με... ΡΥΘΜΟ».

Peter Yiamarelos (General
Manager Antenna Audio)

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ, ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΚΩΣΤΑΣ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ

Δόμνικα Σκρέτα 
(Head of Marketing 
& Communications 
Antenna Audio).

Μιχάλης Ρούσσος (Head of MarComms GR & CY, Novibet), 
Αλ Αλεβιζάκος (Chief Financial Officer, Novibet) 
Μάνος Καβαρνός (Corporate Communications 

& PR Specialist, Novibet).
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Ελεονώρα Μελέτη - 
Θοδωρής Μαροσούλης

UPPER SOCIETY

Ερωτευμένοι &
ευτυχισμένοι

ΗΕλεονώρα Μελέτη και ο Θοδωρής Μαροσού-
λης γνωρίστηκαν όταν η παρουσιάστρια πήγε να
παρακολουθήσει μια παράσταση του Νίκου

Μουτσινά στο θέατρο, στην οποία παραγωγός ήταν ο μελ-
λοντικός σύζυγός της. Οι δυο τους είναι ζευγάρι τα τελευ-
ταία περίπου έξι χρόνια και όπως φαίνεται ο έρωτάς τους
είναι ακόμα πολύ δυνατός. 

Μάλιστα, τον Ιούνιο είχαν προγραμματίσει τη βάφτιση της
μονάκριβης κόρης τους, όταν ο θεατρικός παραγωγός έκα-
νε έκπληξη στην αγαπημένη του και της ζήτησε να ενωθούν
με τα ιερά δεσμά του γάμου. Φυσικά η Ελεονώρα Μελέτη
είπε το «ναι» και παντρεύτηκαν με θρησκευτικό γάμο, πέντε
χρόνια μετά τον πολιτικό στο Δημαρχείο της Εκάλης.

Η παρουσιάστρια, που πολλές φορές αναφέρεται στην οι-
κογένειά της μέσα από την εκπομπή της, αποκάλυψε πως
ήθελε όταν παντρευτεί να πάει στην εκκλησία με την κόρη
της, ωστόσο ο Θοδωρής Μαροσούλης τής χάλασε τα σχέ-
δια.

«Ήθελα να παντρευτώ και να πάω με το παιδί μου στην εκ-
κλησία και μου το χάλασε ο άντρας μου. Δεν μπορούσε να
περιμένει λίγο ακόμα», αποκάλυψε η Ελεονώρα Μελέτη.

«Το ένιωσα από το βλέμμα του… από την πρώτη στιγμή»,
έχει εξομολογηθεί για τον σύζυγό της.



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Αυτό το διήμερο χρειάζεται καλούς χει-
ρισμούς και ηρεμία, γιατί θα έχετε να
αντιμετωπίσετε ανατροπές που μπορεί
να προέλθουν από τα οικονομικά σας,
αλλά και από τις σχέσεις σας. Είναι αρ-
κετά έντονη η συναισθηματική σας κα-
τάσταση, ενώ νιώθετε έτοιμοι να αντιμε-
τωπίσετε τις καταστάσεις με θάρρος.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Η σύνοδος Ήλιου-Άρη το Σάββατο εί-
ναι ένδειξη για εσάς του τρίτου δεκαη-
μέρου ότι πλέον οι καταστάσεις σε προ-
σωπικό επίπεδο έχουν γίνει έντονα αν-
ταγωνιστικές. Δεν θα λείψουν αυτό το
διήμερο οι αντιπαραθέσεις.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Γενικότερα είστε σε μια έντονη καθημε-
ρινότητα, με πολλές διεκδικήσεις, αλ-
λαγές, θυμό και συμπεριφορές που
πολλές φορές σας αναγκάζουν να φτά-
σετε τα πράγματα σε ακραίες καταστά-
σεις. Αυτό το διήμερο θα έχετε να αντι-
μετωπίσετε πολλές προκλήσεις, αλλά
πάντα θα έχετε τον τελευταίο λόγο.  

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Είναι ένα όμορφο διήμερο για εσάς, εφό-
σον πολλές καταστάσεις θα μπουν σε
σειρά, ακόμη και μέσα από μια έντονη
διεκδίκηση των επιθυμιών σας. Οι εγωι-
στικές τάσεις δεν θα σας βοηθήσουν κα-
θόλου στο να πάρετε σωστές αποφάσεις.

Λέων
(23/7-22/8)
Αυτό το διήμερο είναι αρκετά δύσκολο,
με συγκρούσεις που αφορούν τους οι-
κείους σας και τον σύντροφό σας. Οι
σχέσεις σας με τους άλλους γίνονται
πιο ξεκάθαρες και σίγουρα αυτό θα
έχει κάποιο κόστος.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Αν ανήκετε στο τρίτο δεκαήμερο, εί-
στε γεμάτοι από ένταση, κάτι που δεν
θα σας βοηθήσει να επιλύσετε τα κα-
θημερινά σας προβλήματα, αλλά θα
σας κάνει να έχετε κοφτερή γλώσσα
σε όποιον εναντιώνεται στη δική σας
γνώμη. 

Ζυγός
(23/9-23/10)
Για άλλη μία φορά η προσοχή σας θα
είναι στραμμένη στα οικονομικά σας,
συνδυαστικά με την προσωπική σας
ζωή. Φροντίστε να είστε προσεκτικοί
σε ό,τι αφορά τις επαφές σας με τους
άλλους και ακόμη περισσότερο αν
υπάρχει οικονομικό συμφέρον.

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Αυτό το διήμερο Ήλιος και Άρης συ-
ναντιούνται στο δικό σας ζώδιο και ο
θυμός σας είναι ανεξέλεγκτος αν δεν
έχετε κλείσει τις υποθέσεις σας. Γε-
νικότερα μην αφήσετε να σας προδώ-
σουν τα νεύρα σας, γιατί μπορεί πάνω
στην έξαψη της στιγμής να χάσετε το
δίκιο σας.

Τοξότης
(22/11-21/12)
Έχω υπογραμμίσει ξανά ότι αυτή την πε-
ρίοδο οι κίνδυνοι βρίσκονται σε σκοτει-
νά μονοπάτια και εσείς πρέπει να είστε
αρκετά υποψιασμένοι με όλους και όλα.
Ακολουθήστε την εσωτερική σας φωνή,
ώστε να μη γίνετε θύματα κανενός.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Σε κοινωνικό και φιλικό επίπεδο θα
υπάρξουν κάποιες περίεργα έντονες
συμπεριφορές που μάλλον μαρτυρούν
ένα παλιό θέμα που καλά κρατεί.
Φροντίστε να μην έχετε σχέσεις με
πρόσωπα που έχουν πολύ θυμό μέσα
τους. 

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Είναι ένα έκρυθμο διήμερο, όπου
υπάρχει ο κίνδυνος να αντιδράσετε
έντονα ή να σας προκαλέσουν οι άλ-
λοι με τη συμπεριφορά τους έντονα
συναισθήματα. Ίσως να υπάρξει μια
δύσκολη μετακόμιση ή αλλαγή του
χώρου σας.

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Μετακινήσεις και αλλαγές στον τρό-
πο σκέψη σας θα φέρει αυτό το διή-
μερο. Δεν αποκλείεται να ταξιδέψετε
γνωρίζοντας νέα πρόσωπα ή κλεί-
νοντας κάποιες επαγγελματικές σας
δραστηριότητες. 

ΣΑΒΒΑΤΟ 18 NOEMBΡΙΟΥ 2023

ΡOLITICAL ΖΩΔΙΑ61

A υτό το διήμερο, ο Ήλιος δημιουργεί ακριβέστατη σύνοδο με τον
Άρη, μια όψη αρκετά θετική όταν χρησιμοποιείται με καλή
πρόθεση. Βέβαια, σε αντίθετη περίπτωση, η τάση για
ατυχήματα, επιθετική συμπεριφορά, συναισθηματικές εκρήξεις

και άστοχες ενέργειες είναι πιθανή. Από το μεσημέρι του Σαββάτου, η
Σελήνη περνά στο ζώδιο του Υδροχόου και παραμένει σε αυτό το ζώδιο όλη
την Κυριακή.
* Όσοι έχετε γενέθλια στις 18 Νοεμβρίου είναι πολύ πιθανόν μέσα στους
επόμενους μήνες να αναζητήσετε νέες ευκαιρίες, τόσο επαγγελματικές όσο
και προσωπικές. Φροντίστε την υγεία σας και μην είστε απρόσεκτοι και
βιαστικοί, κυρίως τον Μάρτιο του 2024.
* Όσοι έχετε γενέθλια στις 19 Νοεμβρίου θα έχετε αρκετά οικογενειακά
θέματα να επιλύσετε μέσα σε αυτή τη χρονιά. Ίσως μάλιστα να
απομακρυνθείτε από κάποια πρόσωπα που σας καθόριζαν έως τώρα και να
αναζητήσετε νέες συναισθηματικές παρουσίες, να βρίσκονται δίπλα σας.




